
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 869, 938
2. Ανακοινώνεται επιστολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής

κ. Νικόλαο Βούτση, του Βουλευτή κ. Α. Φωκά, µε την οποία
δηλώνει την αποχώρησή του από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της  Ένωσης Κεντρώων, σελ. 833 - 834

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 836, 837, 838, 841, 843,
844, 845, 846, 847, 848, 849, 850, 851, 852, 853, 855, 856,
857, 858, 859

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 879

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 240 έως 277, σελ.

815 – 826
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

827 - 832
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: "Είναι υποχρεωτι-

κός ή όχι ο εµβολιασµός", σελ. 836
β) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-

των:
i.  µε θέµα: "Ειδική ρύθµιση για τους µαθητές των πληγει-

σών περιοχών από την πυρκαγιά της 23ης Ιουλίου 2018", σελ.
838

ii. µε θέµα: "Ελλείψεις εκπαιδευτικών στα Δωδεκάνησα µε
την έναρξη της σχολικής χρονιάς", σελ. 839

iii. µε θέµα: "Να µην κλείσει κανένα τµήµα, τοµέας ή ειδι-
κότητα ΕΠΑΛ", σελ. 841

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των

τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών: "Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία
της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ του Συµβουλίου της 20ης Απριλίου
2015 (EEL 106/24.4.2015) και άλλες διατάξεις", σελ. 843 - 862

2. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Υγείας: "Κύρωση Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Κοι-
νωφελούς Ιδρύµατος "ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Σ. ΩΝΑΣΗΣ", του Ωνά-
σειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου (Ω.Κ.Κ.) και του Ελληνι-
κού Δηµοσίου και λοιπές διατάξεις", σελ. 869 - 890

3. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
α) Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-

τει την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Του-
ρισµού: "Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Παγκόσµιου Οργανισµού
Τουρισµού (ΠΟΤ) για τη διοργάνωση της 8ης Διεθνούς Συ-
νάντησης του ΠΟΤ για τον Τουρισµό στον Δρόµο του Μετα-
ξιού", σελ. 835

β) Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει
την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών: "Ι) Κεντρικά Αποθετήρια Τίτλων, ΙΙ) Προσαρµογή της
Ελληνικής Νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ)
2016/2258 και άλλες διατάξεις και ΙΙΙ) Λοιπές διατάξεις του
Υπουργείου Οικονοµικών", σελ. 835

γ) Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει
την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας:
"Κύρωση Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Κοινωφελούς Ιδρύ-

µατος "ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Σ. ΩΝΑΣΗΣ", του Ωνάσειου Καρδιοχει-
ρουργικού Κέντρου (Ω.Κ.Κ.) και του Ελληνικού Δηµοσίου και
λοιπές διατάξεις", σελ. 835

δ) Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-
τει την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών: "Θέµατα υδατοδροµίων, αστικών
οδικών µεταφορών και λοιπές διατάξεις", σελ. 884

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ. 815 - 851
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α., σελ. 851 - 872
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ., σελ. 889 - 939
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α., 

σελ. 873 - 889

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 882
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 836, 837, 838, 841, 843, 844, 

845, 846, 847, 848, 849
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 847, 855
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 845, 879
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 854, 855, 857, 859, 869, 872
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 845, 857, 887
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 845, 889
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 873, 877, 883
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 845, 882, 884
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 845
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 844, 859
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 874, 878, 879
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 849
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 874, 878, 879, 881, 883, 887

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 879

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 838, 839
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 838, 839, 840, 841, 842
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 841, 842
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 840
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 836, 837, 838
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 836, 837, 838

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 855
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 847, 848
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 845, 857
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 853
ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ Μ. , σελ. 844, 845
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 849, 850, 851, 855, 859
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 851, 853, 855, 856, 859
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 848, 852
ΚΥΡΙΤΣΗΣ Γ. , σελ. 843
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 857
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 850, 851, 852
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 856

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’
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ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 845, 846, 847, 856, 859
ΤΑΣΣΟΣ Σ. , σελ. 848
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 849, 854, 855

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας:
ΔΕΔΕΣ Ι. , σελ. 869
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 881
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 882, 883
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 880
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 872, 873, 886
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 877, 879
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 876, 877, 886, 887
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 874, 877, 883, 887
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 881
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 871, 872, 874, 877, 879, 883, 

884, 886, 887, 889
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 875, 887
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 870, 871, 872, 874, 875, 889
ΨΑΡΙΑΝΟΣ Γ. , σελ. 879, 887



Αθήνα, σήµερα στις 27 Σεπτεµβρίου 2018, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.38’, συνήλθε στην Αίθουσα της Γερουσίας του Βουλευτη-
ρίου το Τµήµα Διακοπής Εργασιών της Βουλής (Γ’ σύνθεση) για
να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ.
ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 
Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-

ρές προς το Τµήµα.
(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από την κ. Γεωργία Γεννιά,

Βουλευτή Α’ Πειραιώς, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙZ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΤΜΗΜΑ ΔΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

ΘΕΡΟΥΣ 2018

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’

Πέµπτη 27 Σεπτεµβρίου 2018 



816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
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818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’ - 27 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ  2018 821



822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’ - 27 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ  2018 825



826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτή-
σεων, θα ήθελα να κάνω κάποιες ανακοινώσεις προς το Τµήµα.

Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων Αρι-
στείδης Φωκάς µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής

δηλώνει την αποχώρηση και ανεξαρτητοποίησή του από την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα της Ένωσης Κεντρώων.

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επίσης, έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι, πρώτον, η Διαρκής Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Κύρωση της Συµφωνίας µε-
ταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Παγ-
κόσµιου Οργανισµού Τουρισµού (ΠΟΤ) για τη διοργάνωση της
8ης Διεθνούς Συνάντησης του ΠΟΤ για τον τουρισµό στον Δρόµο
του Μεταξιού».

Δεύτερον, η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων κατα-
θέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-

µικών: «I) Κεντρικά Αποθετήρια Τίτλων, II) Προσαρµογή της Ελ-
ληνικής Νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2016/2258
και άλλες διατάξεις και III) Λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Οι-
κονοµικών».

Τρίτον, η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύ-
ρωση Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Κοινωφελούς Ιδρύµατος
«ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Σ. ΩΝΑΣΗΣ», του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού
Κέντρου (Ω.Κ.Κ.) και του Ελληνικού Δηµοσίου και λοιπές διατά-
ξεις».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Από το σηµερινό δελτίο επικαίρων ερωτήσεων θα συζητηθούν
µόνο τέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις, µία του Υπουργείου Υγείας
και τρεις του Υπουργείου Παιδείας. Πριν ξεκινήσουµε, όµως, επι-
τρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω τις επίκαιρες ερωτήσεις που
δεν θα συζητηθούν, οι οποίες είναι:

Η τρίτη µε αριθµό 58/24-9-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης & Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Για την µη κα-
ταβολή της αποζηµίωσης απόλυσης των ωροµίσθιων εκπαιδευ-
τικών του ΟΑΕΔ και τη συνεχιζόµενη εργασιακή τους οµηρία»,
δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του Βουλευτή.

Η έκτη µε αριθµό 50/17-9-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Χατζησάββα προς την Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Αναίτια βία άσκησε η ΕΛ.ΑΣ. στη διαδήλωση της Θεσσα-
λονίκης που διεξήχθη ενάντια στη συµφωνία των Πρεσπών», δεν
συζητείται.

Η τέταρτη µε αριθµό 56/20-9-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Αριστείδη
Φωκά προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Αίτηση αποζηµίωσης ύψους 750 εκατοµµυρίων από την εταιρεία
«ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» προς το ελληνικό δηµόσιο», δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω των εξελίξεων που µόλις ακούσατε.

Η όγδοη µε αριθµό 43/13-9-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Νικόλαου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Προβλήµατα στη λειτουργία του Κέντρου Φυσικής Ιατρικής και
Αποκατάστασης (ΚΕΦΙΑΠ) Αµφιλοχίας», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας κ. Παύλου Πο-
λάκη. Αιτία: φόρτος εργασίας.

Η ένατη µε αριθµό 33/5-9-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσής Αυγή κ. Χρήστου
Χατζησάββα προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Υπήρξε
εµπλοκή των Η.Π.Α. στο σκοπιανό ζήτηµα;», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Υφυπουργού Εξωτερικών κ. Μάρκου Μπό-
λαρη. Αιτία: φόρτος εργασίας.

Για όλα τα παραπάνω κωλύµατα που ακούσατε υπάρχει η σχε-
τική επιστολή από τον Γενικό Γραµµατέα της Κυβέρνησης.

Αρχίζουµε, λοιπόν, τη συζήτηση µε την πέµπτη µε αριθµό
60/24-9-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και Βουλευτή Α’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Σπυρίδωνος Λυκούδη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Είναι υποχρεωτικός ή όχι ο
εµβολιασµός;».

Κύριε Λυκούδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Υπουργέ, σε πρόσφατη επιστολή τους προς τον Γενικό Γραµµα-
τέα Δηµόσιας Υγείας του Υπουργείου σας η Ένωση Ελευθεροε-
παγγελµατιών Παιδιάτρων του Νοµού Αττικής ζητά διευκρινίσεις
σχετικά µε το ζήτηµα του υποχρεωτικού εµβολιασµού των παι-
διών ως προαπαιτούµενο για την εγγραφή τους στα σχολεία
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Οι παιδίατροι στην επιστολή τους εστιάζουν στο κενό που
υπάρχει στο θεσµικό πλαίσιο, προκειµένου να καταστεί πραγµα-
τικά υποχρεωτικός ο εµβολιασµός των παιδιών καθώς και στις
συνέπειες που θα έχει η ενδεχόµενη  άρνηση των γονέων τους
να συµµορφωθούν µε τις σχετικές οδηγίες.

Με δεδοµένο ότι το αντιεµβολιαστικό κίνηµα έχει αυξητική
τάση -το ξέρετε- αποδοχής από τους γονείς, ότι οι ασθένειες υπό
εξαφάνιση, όπως η ιλαρά, έχουν επανεµφανιστεί και µάλιστα
έχουν προκαλέσει τέσσερις θανάτους µέχρι στιγµής, ότι ο Παγ-
κόσµιος Οργανισµός Υγείας κρούει τον κώδωνα του κινδύνου
σχετικά µε τον αντίκτυπο στο σύνολο του πληθυσµού από αυτή
την κατάσταση ερωτάστε, κύριε Υπουργέ:

Πρώτον, είναι λόγος ανησυχίας για το Υπουργείο η ανάπτυξη
αυτού του αντιεµβολιαστικού κινήµατος; Εάν ναι, σε ποιες ενέρ-

γειες σκοπεύετε να προβείτε και εάν όχι, σε ποια στοιχεία µπορεί
να βασίζεται ενδεχόµενος δικός σας εφησυχασµός;

Δεύτερον, έχει πρόθεση το Υπουργείο να συµβάλει στην ανα-
κοπή του κινήµατος αντιεµβολιασµού και εάν ναι, µε ποιες δρά-
σεις;

Τρίτον, ποια είναι η στρατηγική της Γενικής Γραµµατείας Δη-
µόσιας Υγείας επί του θέµατος;

Τέταρτον, πώς χρηµατοδοτούνται και από πού οι δράσεις αγω-
γής και προαγωγής υγείας στη χώρα και ποια είναι τα αποτελέ-
σµατα των δράσεων αυτών;

Πέµπτον, το ΚΕΕΛΠΝΟ έχει κάποια αρµοδιότητα ή και συγκε-
κριµένο ρόλο στην παροχή οδηγιών για τη λήψη µέτρων και δρά-
σεων σε τέτοιου είδους περιπτώσεις;

Και τελευταίο, είναι το Υπουργείο Υγείας σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων -ευτυχής σύµ-
πτωση ότι είστε εδώ, κύριε Υπουργέ Παιδείας, για να παρακο-
λουθήσετε αυτόν τον διάλογο- προκειµένου να συνταχθεί ένα
ενιαίο και ολοκληρωµένο κανονιστικό πλαίσιο για την επίλυση
της υποχρεωτικότητας των εµβολιασµών χωρίς παρερµηνείες
και χωρίς παραθυράκια;

Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, αγαπητέ

συνάδελφε.
Νοµίζω ότι όντως είναι µια επίκαιρη ερώτηση αυτή, γιατί αυτή

την περίοδο υπήρξε µια δηµόσια συζήτηση επ’ αφορµή αυτής
της ανακοίνωσης που αναφέρατε και εσείς.

Άρα, κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσουµε τι ισχύει και αν υπάρχει
λόγος για να προκαλείται αυτή η συζήτηση. Σας διαβεβαιώνω,
λοιπόν, κατηγορηµατικά ότι δεν έχει αλλάξει τίποτα στην εµβο-
λιαστική πολιτική της χώρας ούτε στην στρατηγική που έχει το
Υπουργείο Υγείας και το Υπουργείο Παιδείας σε αυτό το θέµα.

Αυτό που ισχύει και που κάθε χρόνο επαναλαµβάνεται είναι
µια εγκύκλιος του Υπουργείου Παιδείας του 2010, µε ηµεροµηνία
16-9-2010, η οποία κάθε χρόνο στην αρχή της σχολικής περιόδου
επαναλαµβάνεται και δίνει τις κατευθύνσεις µε βάση ένα έγ-
γραφο του Υπουργείου Υγείας του 2008, το οποίο έχει ενσωµα-
τώσει µία οδηγία της Εθνικής Επιτροπής Εµβολιασµών. Δεν έχει,
λοιπόν, αλλάξει τίποτα.

Αυτό το οποίο επικαλείται η Ένωση Ελευθεροεπαγγελµατιών
Παιδιάτρων -µια σύντοµη παρένθεση και όχι η Ελληνική Παιδια-
τρική Εταιρεία που είναι το επιστηµονικό όργανο εκπροσώπησης
των παιδιάτρων της χώρας- είναι µια γραπτή απάντηση σε κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο σε γραπτή ερώτηση το 2015 του τότε
Υπουργού Παιδείας, του κ. Φίλη, η οποία κάνει ακριβώς αναφορά
σε αυτό το έγγραφο και σε αυτή την εγκύκλιο του 2010 και η
οποία, αγαπητέ συνάδελφε, πραγµατικά -είναι πολύ ενδιαφέρον
αυτό- την ίδια απάντηση σε παρόµοια γραπτή ερώτηση έχει
δώσει και η κ. Χριστοφιλοπούλου το 2011, όντας Υφυπουργός
Παιδείας.

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά. 
Είναι copy-paste οι ίδιες απαντήσεις, ακριβώς επειδή η ίδια

υπηρεσία τις έχει συντάξει.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ανδρέας Ξανθός καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, λοιπόν, για να είµαστε σαφείς, δεν έχει αλλάξει τίποτα
στην εµβολιαστική πολιτική. Αυτό είναι το ένα.

Φέτος έχει γίνει ένα µικρό βήµα αυστηροποίησης και όχι ελα-
στικοποίησης του πλαισίου των εµβολιασµών, µε µια σύσταση
που µας έδωσε η Εθνική Επιτροπή Εµβολιασµών. Αυτό είναι το
αρµόδιο επιστηµονικό όργανο. Είναι µια εικοσαµελής επιτροπή,
µε επιστήµονες υψηλού κύρους, επιδηµιολόγους, παιδιάτρους,
λοιµωξιολόγους, που παρακολουθούν τα θέµατα αυτά και παρα-
κολουθούν και τη διεθνή επιστηµονική συζήτηση, τα διεθνή
guidelines κ.λπ.. Αυτούς ακούµε και αυτούς συµβουλευόµαστε.

Η Εθνική Επιτροπή Εµβολιασµών, λοιπόν, επειδή ακριβώς
υπήρξε τον προηγούµενο ενάµιση χρόνο αυτή η επιδηµική
έξαρση της ιλαράς και στην Ευρώπη, αλλά και στη χώρα µας,
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συστήνει στα παιδιά τα οποία θα φοιτήσουν σε βρεφονηπιακούς
και  παιδικούς σταθµούς να είναι υποχρεωτικό να έχουν κάνει το
MMR, δηλαδή το τριπλό εµβόλιο το οποίο συµπεριλαµβάνει και
τον ιό της ιλαράς. Αυτό είναι το ισχύον σήµερα.

Άρα, θεωρώ ότι πρώτον, κατά την άποψή µου, έχουµε µια κα-
τασκευασµένη ανησυχία κι έναν θόρυβο ο οποίος δεν αντιστοιχεί
σε κάτι πραγµατικό, από την άποψη δηλαδή ότι έχει διαφοροποι-
ηθεί και υπάρχει µια αλλαγή γραµµής. Δεν πρόκειται περί αυτού
του πράγµατος.

Το θέµα ουσίας είναι αυτό που είπατε. Έχουµε, όντως, µία
τάση, κυρίως στην Ευρώπη, αύξησης µιας –εγώ δεν θέλω να το
λέω κίνηµα- αµφισβήτησης της επιστηµονικής αξίας των εµβο-
λίων, στην οποία πρέπει να είµαστε απόλυτοι και κατηγορηµατι-
κοί. Τα εµβόλια είναι κρίσιµο µέτρο προστασίας της δηµόσιας
υγείας και προστασίας της ατοµικής υγείας και των παιδιών, που
είναι ευάλωτος πληθυσµός, αλλά και ειδικών κατηγοριών ενηλί-
κων.

Περί αυτού δεν υπάρχει καµµία επιστηµονική αµφισβήτηση
διεθνώς και βεβαίως, ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας συµφω-
νεί. Είναι ένα µέτρο, µια εξέλιξη θεραπευτική και προληπτική, σε
παγκόσµιο επίπεδο, που πραγµατικά έχει αυξήσει το προσδόκιµο
ζωής των ανθρώπων σε όλες τις χώρες και έχει καταστήσει πα-
ρελθόν σοβαρά λοιµώδη νοσήµατα, τα οποία θέριζαν τις προ-
ηγούµενες δεκαετίες. Και προφανώς, δεν τίθεται δίληµµα «ναι»
ή «όχι» στον εµβολιασµό.

Υπάρχει θέµα, κατά την άποψή µας, στο πώς ενισχύουµε την
κουλτούρα του εµβολιασµού. Το λέω πολύ σχηµατικά. Υπάρχει
υποχρεωτικότητα στην τήρηση του εµβολιαστικού προγράµµα-
τος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε. Έχετε και τη δευτερολογία σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Απλώς να βάλω έναν τίτλο. Ο εµβολιασµός που προβλέπεται
στο Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµών, µε βάση τις εισηγήσεις
της Εθνικής Επιτροπής Εµβολιασµών, είναι υποχρεωτικός, αλλά
διασφαλίζεται µε τη συναίνεση των γονέων.

Αυτή είναι η προσπάθεια που κάνουµε, να ενισχύουµε µια
κουλτούρα πρόληψης, αγωγής υγείας, ευαισθητοποίησης των
πολιτών πάνω σε αυτά τα θέµατα και µέχρι στιγµής, αυτό έχει
αποδώσει. Δηλαδή, δεν έχουµε στη χώρα ανησυχητικές εξελίξεις
και µία δραµατική υποχώρηση των ποσοστών εµβολιαστικής κά-
λυψης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λυκούδη, έχετε
τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Υπουργέ, βασική στόχευση της δικής µου ερώτησης σήµερα
ήταν να ακουστεί από του Βήµατος της Βουλής και από τα υπεύ-
θυνα δικά σας χείλη η κατηγορηµατική υποστήριξη του εµβολια-
σµού. Υπ’ αυτή την έννοια, πιστεύω ότι η πρώτη και βασική
στόχευση της ερώτησης πέτυχε. Έχει σηµασία να λέει ο Υπουρ-
γός Υγείας ότι υποστηρίζει τον υποχρεωτικό εµβολιασµό. Μην
το θεωρείτε ότι είναι τόσο απλό. Ξέρω τι λέω.

Δεύτερον, παρά το ότι τα γνωρίζετε, ακριβώς επειδή ξέρω
πολύ καλά και µε βάση τα µηνύµατα που έχω πάρει µέχρι τώρα,
ότι αρκετός κόσµος ακούει τη σηµερινή µας συζήτηση, θα πω
δύο πράγµατα, όχι για εσάς, αλλά κυρίως γι’ αυτούς που ακούν.

Σύσσωµο το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο την άνοιξη υποστήριξε
µετά πάθους τον εµβολιασµό, ως βασικό στοιχείο υγειονοµικής
ισορροπίας του πληθυσµού στον οποίο αναφέρεται. Το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο αναφέρεται στο ότι δεκαπέντε χιλιάδες κρού-
σµατα νόσων που σηµειώθηκαν στην Ευρώπη θα προλαµβάνονταν
µε τον εµβολιασµό.

Παράλληλα αναφέρει ότι ο εµβολιασµός πρόλαβε δυόµισι εκα-
τοµµύρια θανάτους στην Ευρώπη από το 2009 έως το 2015.

Το δεύτερο στοιχείο που θέλω επίσης να αναφέρω και που επί-
σης το γνωρίζετε –εµένα µε ενδιαφέρει να το ακούσουν οι πολί-
τες- είναι ότι ο Πανελλήνιος Φαρµακευτικός Σύλλογος, βασικό
κοµµάτι της υγειονοµικής λειτουργίας της πολιτείας, θεωρεί ότι
είναι υποχρέωση της πολιτείας να ενηµερώσει τους πολίτες για
την ανάγκη και τη χρησιµότητα του εµβολιασµού.

Κύριε Υπουργέ, άκουσα πριν να λέτε –και το σηµείωσα και
εγώ, και γι’ αυτό δεν πιστεύω ότι δεν έχετε δίκιο σε αυτό που
λέτε- ότι υπάρχει µια διαφορά. Άλλο να µιλάει η Παιδιατρική Εται-
ρεία και άλλο να µιλάνε οι ελεύθεροι επαγγελµατίες-παιδίατροι
του Νοµού Αττικής, των οποίων, όµως, υποθέτω ότι δεν αµφι-
σβητείτε ούτε και τη γνώση επί του θέµατος και του περιεχοµέ-
νου. Μη µειώνουµε τη δική τους παρέµβαση -έτσι δεν είναι;-
παρά το ότι και εγώ σηµείωσα αυτό που λέτε. Και αυτό έχει µια
αξία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σχεδόν όλοι αυτοί
είναι και στην Παιδιατρική Εταιρεία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αυτό,
κύριε Πρόεδρε, ίσως το ξέρετε καλύτερα από εµένα.

Κοιτάξτε, όµως, να σας πω κάτι. Έχει πολύ µεγάλη σηµασία
πώς χειριζόµαστε ένα ενδεχοµένως θεσµικό κενό -εάν υπάρχει,
να µου το πείτε στη δευτερολογία σας- ανάµεσα στην υποχρεω-
τικότητα που αναφέρεται στις αποφάσεις των Υπουργείων και
στη δήλωση του κ. Φίλη, στην οποία αναφερθήκατε, και στο
ποιες επιπτώσεις έχει –εάν έχει- η άρνηση τµήµατος των γονέων
να αποδεχθεί αυτή την υποχρεωτικότητα.

Διότι η χθεσινή ανακοίνωση του Γενικού Γραµµατέα Υγείας
αναφέρει µεταξύ άλλων και κάτι, το οποίο µπορεί να έχει την αξία
του αντικειµενικά, γενικά -θέλω, όµως, να µου εξηγήσετε εδώ
πώς προσαρµόζεται και πού κολλάει- ότι εν πάση περιπτώσει,
επειδή πρόκειται για µια ιατρική παρέµβαση στον πληθυσµό,
πρέπει να έχουµε και τη συναίνεση αυτών των οποίων καλούµε
να δεχθούν την παρέµβαση.

Εάν, λοιπόν, υπάρχει τέτοιο ζήτηµα, όντως υπάρχει κάποιο θε-
σµικό κενό. Σου λέω εγώ δηλαδή, ότι είναι υποχρεωτικό, αλλά εν
πάση περιπτώσει ιατρική παρέµβαση γίνεται. Εάν εσύ δεν την θέ-
λεις, δεν µπορώ να κάνω και τίποτα.

Επειδή η άρνηση ενός γονέα να εµβολιάσει το δικό του παιδί
έχει επιπτώσεις στα άλλα παιδιά που έχουν σχέση µε το παιδί
του στο σχολείο ή στην παρέα ή στο παιχνίδι, έχει πάρα πολύ µε-
γάλη σηµασία να µου πείτε εάν όντως υπάρχει θεσµικό κενό και
πώς µπορείτε να το καλύψετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ξανθός. Μέσα στο χρόνο σας αυτή τη φορά, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Επιτρέψτε µου,

όµως, κύριε Πρόεδρε, να δώσω µια όσο γίνεται πιο πλήρη απάν-
τηση, γιατί νοµίζω ότι είναι πολύ ευαίσθητο θέµα και θέλω πραγ-
µατικά αυτή η συζήτηση να καταλήξει σε ένα σαφές στίγµα από
την πλευρά της πολιτείας.

Πρώτον, ξεκαθαρίζω το εξής: Δεν υπάρχουν αµφίσηµες δηλώ-
σεις και αµφίσηµες εγκύκλιοι. Υπάρχει σαφέστατη οδηγία περί
του ότι πρέπει να ελέγχεται η τήρηση του εµβολιαστικού προ-
γράµµατος στον παιδικό πληθυσµό.

Βεβαίως, επίσης είπα ότι παρ’ ότι έχουµε στη χώρα υψηλά πο-
σοστά κάλυψης, δεν εφησυχάζουµε. Δεν υπάρχει εφησυχασµός.
Ίσα, ίσα υπάρχει εγρήγορση. Υπάρχει µια διαρκής προσπάθεια
σε συνεννόηση µε τους ειδικούς επιστήµονες να ενισχύσουµε το
θεσµικό πλαίσιο -όπως λέτε- και κυρίως µέσα από την έµφαση
που δίνουµε αυτή την περίοδο στην αλλαγή στην πρωτοβάθµια
φροντίδα, µέσα από την κουλτούρα της πρόληψης της αγωγής
υγείας, να ενισχύσουµε την εµβολιαστική κουλτούρα στον γενι-
κότερο πληθυσµό και ιδιαίτερα στους γονείς, γιατί νοµίζω ότι
αυτή είναι και ουσιαστική απάντηση.

Όσον αφορά στο εάν υπάρχει άρνηση του γονιού να εµβολιά-
σει το παιδί του, θα σας πω πώς το αντιµετωπίζουµε. Υπάρχει µια
µεγάλη συζήτηση, επιστηµονική, κοινωνική και πολιτική, σε όλη
την Ευρώπη. Και οφείλω να σας πω ότι στη λογική της αυστηρής
επιβολής και της υποχρεωτικότητας του εµβολιασµού αυτή τη
στιγµή κινούνται µόνο δύο από τις παλιές ευρωπαϊκές χώρες, η
Ιταλία και η Γαλλία, αφού προηγήθηκε πολυετής συζήτηση, διά-
λογος, µε την επιστηµονική κοινότητα, µε την ακαδηµαϊκή κοινό-
τητα, µε τα πανεπιστήµια, µε τους συλλόγους γονέων, µε τους
εκπαιδευτικούς κ.λπ., και µάλιστα έγινε µε σταδιακά και πολύ
προσεκτικά βήµατα.

Και επίσης υποχρεωτικότητα υπάρχει, µε την αυστηρή αυτή
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έννοια της επιβολής ποινών δηλαδή ή της απαγόρευσης άσκη-
σης ενός θεµελιώδους δικαιώµατος που είναι το δικαίωµα στη
µόρφωση των παιδιών, και σε ορισµένες από τις πρώην ανατολι-
κές χώρες. Αυτή είναι η εικόνα σήµερα στην Ευρώπη. Δεν είναι
µια εύκολη συζήτηση αυτή. Και βεβαίως, γίνονται συζητήσεις και
στα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στο Ευρωκοινοβούλιο
και στον Παγκόσµιο Οργανισµός Υγείας.

Εµείς παρακολουθούµε αυτή την τάση. Αυτό το οποίο κάνουµε
είναι να ενισχύουµε µε πολύ συγκεκριµένα µέτρα και επιτρέψτε
µου να σας πω µερικά.

Πρώτον, έχουµε φέρει την Εθνική Επιτροπή Εµβολιασµών
στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων της Βουλής σε µία ειδική
συνεδρίαση και ενηµέρωσε απολύτως και µε λεπτοµέρεια τα
µέλη της εθνικής αντιπροσωπείας για αυτό το ευαίσθητο θέµα
και ποια είναι η αντίληψη. Και µάλιστα, συµµετείχε και η Εθνική
Επιτροπή Βιοηθικής, που είναι άνθρωποι που εξετάζουν και αυτή
την πλευρά, τη βιοηθική δηλαδή, από την πλευρά του πόσο αυτό
αντίκεται σε θεµελιώδη δικαιώµατα κ.λπ..

Υπάρχει το βιβλιάριο υγείας του παιδιού. Αν δείτε το σύγχρονο
νέο βιβλιάριο που έχουµε βγάλει πραγµατικά είναι ένα εγχειρίδιο
αγωγής υγείας, που τεκµηριώνει πάρα πολύ την αντίληψη ότι
πρέπει να εµβολιάζονται τα παιδιά και ότι αυτό είναι η κοινωνικά
υπεύθυνη στάση για έναν γονιό αν θέλει να ασκήσει τον γονεϊκό
του ρόλο και τον ρόλο της προστασίας του παιδιού του, δηλαδή
να εµβολιάζει το παιδί του.

Επίσης, υπάρχουν καµπάνιες ενηµέρωσης, είπατε, για το ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ. Φυσικά το ΚΕΕΛΠΝΟ έχει έναν κοµβικό ρόλο σε αυτό. Συµ-
µετέχει σε ένα joint action, σε µια ευρωπαϊκή συνεργασία µαζί µε
πολλές άλλες χώρες της Ευρώπης για την ενίσχυση αυτής της
κουλτούρας εµβολιασµού, συµµετέχει και η χώρα µας η οποία παί-
ζει έναν ενεργό ρόλο. Το ΚΕΕΛΠΝΟ µε καµπάνιες, µε ενηµερωτικά
spot, µε αφίσες κ.λπ., έχει βοηθήσει ειδικά στους ενήλικες. Πέ-
ρυσι, για παράδειγµα, είχαµε σχεδόν 50% αύξηση της εµβολιαστι-
κής κάλυψης των ενηλίκων για τον αντιγριπικό εµβολιασµό µε
αποτέλεσµα να έχουµε υποδιπλασιασµό των κρουσµάτων και των
θανάτων ευτυχώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, συν-
τοµεύστε. Δεν θα το κάνουµε συζήτηση νοµοσχεδίου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Θα συντοµεύω, ναι.
Προσέξετε, ενισχύσαµε τον εµβολιασµό του ανθρώπινου δυ-

ναµικού του ΕΣΥ. Διπλασιάστηκε. Ήταν 11% και τώρα είναι πάνω
από 25%. Αυτό και τους ίδιους προστατεύει αλλά και τους ασθε-
νείς που φροντίζουν.

Και φυσικά, υπάρχει µία σοβαρή παρέµβαση εµβολιασµού σε
θύλακες υψηλής ευαλωτότητας και επικινδυνότητας, όπως για
παράδειγµα, ο πληθυσµός των Ροµά. Έχουµε κάνει πέντε χιλιά-
δες εµβόλια τους τελευταίους µήνες σε πληθυσµούς που ζουν
εδώ στο Λεκανοπέδιο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σε
παιδιά;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Σε παιδιά βεβαίως.
Και πάνω από εβδοµήντα χιλιάδες στον παιδικό προσφυγικό πλη-
θυσµό, ο οποίος ζει σε όλη τη χώρα.

Έχουµε, όµως, και ένα τελευταίο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, δεν

µπορώ να σας αφήσω άλλον χρόνο. Κλείστε τώρα, παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Σας παρακαλώ,

κύριε Πρόεδρε. Θα πω το τελευταίο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη µε παρακαλάτε,

µιλήσατε επτά λεπτά παραπάνω. Μη µε παρακαλάτε. Κλείστε
αµέσως τώρα. Δεν κάνουµε συζήτηση νοµοσχεδίου. Σας παρα-
καλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ακούστε, είµαστε σε
συνεννόηση µε την Εθνική Επιτροπή Εµβολιασµών και αυτό το
οποίο σκεφτόµαστε να φέρουµε προς ψήφιση είναι να υπάρχει
µία εξουσιοδότηση νοµοθετική στον Υπουργό Υγείας όταν συν-
τρέχουν επιδηµιολογικοί λόγοι, όταν υπάρχει δηλαδή επιστηµο-
νική τεκµηρίωση ότι υπάρχει µία έξαρση ενός συγκεκριµένου
νοσήµατος, όταν πέφτουν τα στάνταρ και τα ποσοστά εµβολια-
στικής κάλυψης, να µπορεί για συγκεκριµένη χρονική περίοδο
και για συγκεκριµένο εµβόλιο και για συγκεκριµένο πληθυσµό να

επιβάλλει µια πιο αυστηρή τήρηση του εµβολιασµού. Αυτό νο-
µίζω ότι είναι ένα µέτρο το οποίο ολοκληρώνει αυτή την παρέµ-
βαση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να µάθουµε, όταν

έχουµε ερωτήσεις, ότι είναι ερωτήσεις και όχι συζήτηση νοµο-
σχεδίων.

Μπαίνουµε στις τρεις ερωτήσεις που θα απαντήσει ο παρευ-
ρισκόµενος Υπουργός Παιδείας κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 59/24-9-2018 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου
Βλάχου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των, µε θέµα: «Ειδική ρύθµιση για τους µαθητές των πληγεισών
περιοχών από την πυρκαγιά της 23 Ιουλίου 2018».

Τον λόγο έχει ο κ. Βλάχος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πέρασαν περίπου δύο µήνες από την ηµέρα

εκείνη που χιλιάδες συµπολίτες µας, κάτοικοι των περιοχών Νέος
Βουτζάς και Μάτι ήρθαν αντιµέτωποι µε µια πρωτοφανή κατα-
στροφή τις συνέπειες της οποίας βιώνουν µέχρι σήµερα και πολύ
φοβάµαι ότι θα βιώνουν για πολύ καιρό.

Τραγικός απολογισµός η απώλεια δεκάδων συµπολιτών µας,
δεκάδων συνανθρώπων µας, η ολοσχερής καταστροφή κατοι-
κιών, περιουσιών, ενώ χιλιάδες στρέµµατα δασικής έκτασης έγι-
ναν στάχτη.

Οι περιοχές Μάτι, Νέος Βουτσάς θυµίζουν πόλεις-φαντάσµατα
λες και δεν έχει περάσει ούτε µια µέρα από εκείνη την ηµέρα της
καταστροφής. Ακόµη και σήµερα αυτές οι περιοχές κρίνονται ως
επικίνδυνες, δηλαδή ακατάλληλες να κατοικηθούν. Βεβαίως, δεν
έχουν αρχίσει έργα αποκατάστασης ακόµα και στις περιπτώσεις
των σπιτιών που έχουν χαρακτηριστεί ως «πράσινα» και που µε
µικρές βελτιώσεις θα µπορούσαν να ξανακατοικηθούν, δεν έχουν
αποµακρυνθεί τα επικίνδυνα υλικά από την περιοχή και οι τοξικές
ουσίες που εκλύθηκαν από την πυρκαγιά.

Υπό αυτές τις δύσκολες συνθήκες, που περιέγραψα, –φαντά-
ζοµαι ότι και εσείς γνωρίζετε- πριν λίγες ηµέρες ξεκίνησε η νέα
σχολική χρονιά µε τους µαθητές αλλά και τις οικογένειές τους
να προσπαθούν να συνέλθουν από το σοκ και να ξεπεράσουν τις
µεγάλες δυσκολίες τόσο σε πνευµατικό όσο και σε ψυχολογικό
επίπεδο.

Η συγκεκριµένη κατάσταση αναµφίβολα επηρεάζει περισσό-
τερο τους µαθητές της τρίτης λυκείου όσο και τους αποφοίτους
που θα δώσουν ξανά εξετάσεις φέτος, οι οποίοι καλούνται να
διεκδικήσουν µια θέση στην ανώτατη εκπαίδευση κάτω από πρω-
τοφανείς συνθήκες και µε µεγάλη ψυχολογική πίεση, που επη-
ρεάζει σε µεγάλο βαθµό τη µαθησιακή τους απόδοση.

Θα πρέπει, λοιπόν –καταλήγω για να µην πάρω περισσότερο
χρόνο και θα επανέλθω- να υπάρξει µέριµνα για επιπλέον µοριο-
δότηση στους µαθητές της Γ’ λυκείου, αλλά και στους απόφοι-
τους µαθητές, που δίνουν ξανά πανελλαδικές εξετάσεις, καθώς
και στις µετεγγραφές, οι οποίες θα γίνουν φέτος, ούτως ώστε
να διευκολύνουµε τη ζωή των παιδιών σε αυτή την περιοχή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι αναφερθήκατε στο τραγικό αυτό συµβάν και της

απώλειας της ζωής των συµπολιτών µας. Εµείς από την πρώτη
στιγµή επισκεφθήκαµε εκεί τα σχολεία και καλέσαµε στο Υπουρ-
γείο εκπαιδευτικούς και γονείς της περιοχής, για να µας πουν τις
έκτακτες ανάγκες που έχουν λόγω αυτής της φοβερής τραγω-
δίας την οποία έχουν ζήσει.

Να ξέρετε ότι από την περασµένη Παρασκευή είναι στα σχολεία
το έκτακτο προσωπικό, ψυχολόγοι και κοινωνικοί λειτουργοί. Το
αίτηµα αυτό ήρθε µετά τις φωτιές, προφανώς αρχές Αυγούστου,
και µε δεδοµένο το περίπλοκο σύστηµα αποστολής αναπληρωτών
εκπαιδευτικών καταφέραµε –το θεωρούµε πολύ µεγάλη επιτυχία-
την Παρασκευή να έχουµε αυτόν τον κόσµο.

Στο µεταξύ συγκλήθηκε µία οµάδα εργασίας µε πανεπιστηµια-
κούς, καθηγητές ψυχολογίας, κοινωνικούς λειτουργούς, οι
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οποίοι οργάνωσαν τον τρόπο, µε τον οποίο θα συνοµιλούν από
δω και στο εξής µε τους εκπαιδευτικούς που έρχονται αντιµέτω-
ποι µε µια πρωτόγνωρη κατάσταση. Άρα έχουµε µια πρώτη αντι-
µετώπιση των αιτηµάτων και προφανώς των προβληµάτων.

Έχουµε και κάτι άλλο που δεν θέλω να υποτιµηθεί καθόλου
και θέλω να το χαιρετίσουµε, παρ’ όλο που µπορεί να φαίνεται
µέσα σε αυτό το πραγµατικά εξαιρετικά περίπλοκο και δύσκολο
πλαίσιο όχι τόσο σηµαντικό. Ζητήσαµε από τη Γεωπονική Σχολή,
η οποία έχει ήδη πάει και έχει κάνει τις µελέτες της, να φροντίσει
για την κανονικότητα των χώρων, δηλαδή να προσπαθήσουµε -
οτιδήποτε είναι δυνατό-, κυρίως τους αύλιους χώρους, να υπάρ-
χει µια κανονικότητα. Καταλαβαίνετε για ποιον λόγο είναι εκεί η
Γεωπονική Σχολή που έχει πραγµατικά πάρα πολύ σηµαντική
συµβολή.

Τώρα, για τα υπόλοιπα που είπατε, έχουµε πάρει µέτρα ήδη
για τα παιδιά που είναι εκεί. Υπάρχει, δηλαδή, 20% προσαύξηση
των µορίων βάσης και το θέµα των µετεγγραφών αυτών που µε-
τεγγράφονται και έρχονται στην Αθήνα. Είχαν παραλειφθεί από
τον νόµο γενικότερα τα παιδιά που είχαν εγκαύµατα και αυτό έχει
επίσης λυθεί.

Για του χρόνου που λέτε, προφανώς θα ενταχθεί στους νό-
µους που προβλέπουν τέτοιου είδους καταστάσεις. Και τέτοιου
είδους καταστάσεις είναι οι νόµοι και οι εγκύκλιοι που έχουν
σχέση µε τις φυσικές καταστροφές. Εκεί, λοιπόν, υπάρχει ειδική
ρύθµιση γι’ αυτά τα παιδιά, όπου φέτος παραδείγµατος χάριν
εφαρµόστηκε στη Μάνδρα και στην Κω λόγω του σεισµού και
του χρόνου θα εφαρµοστεί σε αυτά τα παιδιά. Σε οτιδήποτε έκτα-
κτο υπάρχει και δεν προβλέπεται από αυτή τη νοµοθεσία, είναι
προφανές ότι θα προχωρήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Βλάχος έχει τον
λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ξεκινώ από το τελευταίο.
Κύριε Υπουργέ, µε την ερώτηση αυτή ήθελα να φέρουµε επί-

σηµα στη Βουλή αυτό το σηµαντικό θέµα και επειδή είµαστε στην
αρχή µιας ακαδηµαϊκής χρονιάς, ήθελα να δούµε αν µπορούµε
και για τη φετινή χρονιά, για τους φετινούς επιτυχόντες, να
εφαρµοστεί κάτι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Μα, έχει εφαρµοστεί, αυτό σας λέω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Το επιπλέον.
Είπατε για τις µετεγγραφές. Το σύστηµα πιστεύω ότι πρέπει

να είναι αρκετά χαλαρό. Τα παιδιά που ζούσαν και ζουν στην πε-
ριοχή –το ζουν είναι σχετικό, ξέρετε, γιατί πολλοί έχουν µετακι-
νηθεί, διότι τα σπίτια τους δεν το επιτρέπουν- µε απλές
διαδικασίες, εφόσον ήταν κάτοικοι αυτών των δύο περιοχών και
προσκοµίσουν το απαραίτητο δικαιολογητικό, να µπορούν να κά-
νουν µετεγγραφή.

Είπαµε ότι για του χρόνου θα έχουν την αύξηση του 20%,
όπως έγινε και σε άλλες περιπτώσεις, όπως έγινε στη Μάνδρα -
περί αυτού οµιλώ- ή όπως έγινε παλαιότερα µε τους σεισµούς
στα Ιόνια νησιά και όχι µόνο.

Αυτά είναι που θέλουµε και θέλω σήµερα να εξαγγελθούν επί-
σηµα για το τι πρόκειται να γίνει. Δεν σας ακούω µόνο εγώ, δεν
σας ακούν µόνο οι συνάδελφοι. Σας ακούν όλοι οι κάτοικοι της
περιοχής, για να ενηµερωθούν. Άρα, και τα παιδιά θα χαλαρώ-
σουν ως προς αυτό, γνωρίζοντας πώς ακριβώς θα είναι οι συν-
θήκες για το επόµενο διάστηµα που αφορά την πορεία των
µαθηµάτων και των εξετάσεών τους.

Τώρα, όσον αφορά για την περιοχή που είπατε ότι την επισκε-
φθήκατε –και ψυχολόγοι-, όντως όλα αυτά προφανώς είναι θε-
τικά και θα ήταν άδικο να µην το αναδείξουµε εδώ. Δίνουν µια
κάποια λύση στο τεράστιο πρόβληµα που επικρατεί στην περιοχή
-σε αυτόν τον εφιάλτη- που όποιος την επισκεφθεί, µπορεί να κα-
ταλάβει περί τίνος πρόκειται. Κρανίου τόπος!

Βεβαίως -και αυτό µε τη βοήθεια της Γεωπονικής Σχολής- εγώ
θα έλεγα και θα πρόσθετα εδώ, επειδή καµµιά φορά µπορεί να
υπάρχει καθυστέρηση, ότι υπάρχουν στην περιοχή -και σας το
λέω και ως γεωπόνος τώρα πια, αλλά γνωρίζοντας και την πε-
ριοχή- πολλά φυτώρια, ιδιώτες που µε πολύ µεγάλη ευκολία και
καλή διάθεση θα µπορούσαν να προµηθεύσουν, να φυτέψουν και
να αποκαταστήσουν το πράσινο και το τοπίο στους αύλιους χώ-

ρους των σχολείων άµεσα, χωρίς να περιµένουµε κάποιες διαδι-
κασίες. Αυτά είναι πράγµατα που µπορεί να γίνουν, αρκεί κά-
ποιος να τα εντοπίσει, να τα αναδείξει, να το ζητήσει και να τα
παρακολουθήσει.

Θα ήθελα, λοιπόν, κλείνοντας στη δευτερολογία σας να δια-
τυπώσετε ακριβώς τι ισχύει και τι θα ισχύσει, ούτως ώστε να γνω-
ρίζουν όλοι οι συµπολίτες µας, χωρίς παρερµηνείες και χωρίς
άλλα ερωτήµατα, τι πρόκειται να ισχύσει για το επόµενο διά-
στηµα για τα παιδιά τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Βλάχο, νοµίζω ότι συµφωνούµε
και οι δύο, φάνηκε και από την οµιλία σας ότι ο στόχος είναι οι
διαδικασίες που θα φέρουν µια οµαλότητα, µια κανονικότητα σε
κάτι που ήταν τόσο ακραίο.

Άρα είναι ένα περίπλοκο πρόβληµα, διότι δεν γίνεται µε ένα
µέτρο µόνο ή δύο ρυθµίσεις και τα λοιπά. Είναι ένα σύνολο µέ-
τρων. Πρώτον αυτό.

Δεύτερον, πράγµατι, έχετε δίκιο, είναι τα φυτώρια στην πε-
ριοχή κ.λπ., αλλά ξέρετε, ο ρόλος της πολιτείας είναι να µπορεί
να κινητοποιήσει τους θεσµούς της. Εµάς, πραγµατικά, µας έχει
κάνει εξαιρετικά θετική εντύπωση και η προσφορά του Γεωπονι-
κού Πανεπιστηµίου και η προσφορά των Τµηµάτων Ψυχολογίας
και η προσφορά των Τµηµάτων Κοινωνικών Λειτουργών. Αυτό
έχει πολύ µεγάλη σηµασία, διότι όταν λέµε τα πανεπιστήµια να
είναι ανοιχτά στην κοινωνία, εννοούµε αυτό το πράγµα. Άρα
έχουν αρχίσει αυτές οι διαδικασίες. Καταλαβαίνω ότι προχωρούν
και θα προχωρήσουν κ.λπ.. 

Επίσης, έχει πολύ µεγάλη σηµασία να συζητήσουµε µε τα παι-
διά και καταλαβαίνω ότι µέσα στο τεράστιο άγχος, που υπάρχει,
αυτό είναι δύσκολο, αλλά πρέπει και οι οικογένειες και τα παιδιά
να συζητήσουν και να συνειδητοποιήσουν τι θα µπορούσε να
είναι αυτό το πράγµα που θα τους κρατήσει, πρώτον, εκεί και,
δεύτερον, πώς κάθε µέρα θα είναι µια µέρα προς µια οµαλότερη
καθηµερινότητα. 

Βεβαίως, τα παιδιά είχαν δώσει ήδη εξετάσεις όταν έπιασε η
φωτιά. Όµως, όµως, παρ’ όλα αυτά, που τυπικά θα θεωρούσε
κανείς ότι αφού έδωσες, δεν υπάρχει κανένας λόγος για όποια
πρόσθετη -ας πούµε- ρύθµιση, στα παιδιά που έδωσαν εξετάσεις
θα προσαυξηθούν τα µόριά τους κατά 20%, γιατί πολλά δεν µπαί-
νουν στις σχολές που θέλουν ή πρέπει να ξαναδώσουν εξετάσεις
κ.λπ., και αυτό κάπως θα ηρεµούσε την κατάσταση, όπως επίσης
να έχουν τη δυνατότητα µετεγγραφών για να έρθουν στην
Αθήνα. Αυτό το κάναµε, ακριβώς, για να αντιµετωπίσουµε αυτού
του τύπου τα προβλήµατα. 

Τώρα, αυτό ήταν για φέτος. Του χρόνου…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Μόνο για µια κατηγορία παιδιών, αυτών

που είχαν νεκρούς ή «κόκκινα» σπίτια. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Αυτό που σας είπα για τα παιδιά που
έχουν υποστεί εγκαύµατα, πολλά είναι σε «πράσινα» σπίτια κ.λπ..
Πάντως, να ξέρετε ότι δεν θα υπάρχει υποκατηγορία που θα µεί-
νει έξω για τυπικούς λόγους. Είναι προφανές ότι και το συνολικό
σύστηµα αντέχει την απορρόφησή τους. 

Του χρόνου πρέπει οπωσδήποτε να ενταχθούν στη νοµοθεσία
για τις περιοχές που έχουν υποστεί φυσικές καταστροφές. Προ-
φανώς εκεί θα πρέπει να συνεκτιµήσουµε το γενικό, που είναι πλη-
γείσες περιοχές και τα ειδικότερα θέµατα, όπως, παραδείγµατος
χάριν, πολλά παιδιά που έχουν υποστεί εγκαύµατα ενδεχοµένως
να µην µπορούν να προχωρήσουν στις τάξεις τους κ.λπ.. Άρα, µε-
λετώντας και µε τους εκπαιδευτικούς την κατάσταση, νοµίζω ότι
προς το τέλος του χρόνου θα έχουµε µια πιστότερη εικόνα των
προβληµάτων, για τα οποία θα προχωρήσουµε στις αναγκαίες
ρυθµίσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ευχαριστούµε. 
Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 55/20-9-2018 επίκαιρη

ερώτηση του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδε-
κανήσου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Δηµητρίου Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας
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και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ελλείψεις εκπαιδευτικών στα Δω-
δεκάνησα µε την έναρξη της σχολικής χρονιάς».

Κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι η Δωδεκάνησος
είναι η πιο αποµακρυσµένη περιοχή της χώρας και παράλληλα
τα δώδεκα νησιά δεν είναι πραγµατικά δώδεκα αλλά είναι δεκα-
τέσσερα έως δεκαπέντε. 

Βεβαίως, αυτό το θέτω ως εισαγωγή, για να πω ότι κάθε
χρόνο, όπως σε όλη την Ελλάδα, υπάρχουν κενά στην αρχή της
περιόδου, τα οποία καλύπτονται, εγώ θα έλεγα, επαρκώς. Όµως,
τα κενά υπάρχουν και ειδικά σ’ αυτές τις αποµακρυσµένες πε-
ριοχές τα κενά γίνονται πιο έντονα. 

Ο τοπικός Τύπος ασχολείται συνέχεια. Σήµερα λέει ότι υπάρ-
χουν ακόµα, παρ’ ότι η ερώτηση έχει γραφτεί πριν από δεκα-
πέντε ηµέρες. Πολλά απ’ αυτά που γράφω στην ερώτηση έχουν
καλυφθεί, αλλά και σήµερα ακόµα λέει ο τοπικός Τύπος ότι
υπάρχουν περίπου σαράντα κενά στη Δωδεκάνησο. 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Υπάρχει περίπτωση να υπάρχουν
οργανικές θέσεις και όχι αναπληρωτών σ’ αυτά τα νησιά, για να
υπάρχει κατά κάποιον τρόπο επαρκής αντιµετώπιση του θέµα-
τος; Αυτό είναι ένα βασικό ερώτηµα. 

Δεύτερον, από τα αποτελέσµατα των πανελληνίων εξετάσεων
βλέπουµε ότι υστερούν σε σχέση µε το κέντρο τα παιδιά που
προέρχονται απ’ αυτά τα σχολεία. 

Αυτό είναι, λοιπόν, το ερώτηµα. Διότι οι άνθρωποι που έχουν
τα παιδιά τους σε αυτά τα νησιά πρέπει κατά κάποιον τρόπο να
τα στείλουν αλλού, για να έχουν τις ίδιες πιθανότητες να διεκδι-
κήσουν µία θέση στα ΑΕΙ, στα ανώτατα ιδρύµατα. Εκεί βρίσκεται
η ουσία του ερωτήµατος. 

Προχωρώ και ένα βήµα παραπέρα και ρωτώ εάν σκέπτεστε -
διότι εγώ το βάζω σαν ερώτηµα- το θέµα που λέγεται «τηλεκπαί-
δευση» και τι προοπτικές υπάρχουν να αναπτυχθεί στο προσεχές
µέλλον. Αυτή είναι η ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Κρεµαστινέ, θίξατε τρία θέµατα.
Ο Πρόεδρος θα µου δώσει τη δυνατότητα να απαντήσω και στα
τρία θέµατα που θίξατε. 

Πρώτον, αναγνωρίσατε και εσείς ότι σήµερα η κατάσταση
είναι πολύ πιο βελτιωµένη από τότε που καταθέσατε την ερώ-
τησή σας. Έχει, όµως, σηµασία να πούµε ότι για πρώτη χρονιά
φέτος -και νοµίζω ότι αυτό το δέχεται και ο πιο κακοπροαίρετος
στην πατρίδα µας- άνοιξαν µε τέτοια επιτυχία τα σχολεία. Είχαµε
προσλάβει είκοσι χιλιάδες αναπληρωτές καθηγητές, πήγαν στην
ώρα τους κ.λπ.. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν προβλή-
µατα, όπως κι εσείς είπατε.

Δεύτερον, η λύση του προβλήµατος είναι οι µόνιµοι διορισµοί.
Όπως θα διαβάσατε προχθές, µετά από απόφαση της Κυβέρνη-
σης, ανακοινώσαµε δεκαπέντε χιλιάδες διορισµούς σε βάθος
τριετίας -τεσσερισήµισι χιλιάδες φέτος, πέντε χιλιάδες διακόσιες
πενήντα του χρόνου και άλλες πέντε χιλιάδες διακόσιες πενήντα
τον επόµενο. Άρα αρχίζουµε να λύνουµε και αυτό το πρόβληµα. 

Με δεδοµένο ότι κάθε σύστηµα χρειάζεται έναν αριθµό ανα-
πληρωτών -καταλαβαίνετε για ποιους λόγους, για έκτακτες ανάγ-
κες κ.λπ.- µαζί µε τις δεκαπέντε χιλιάδες, θεωρούµε ότι θα
είµαστε σε αρκετά καλύτερη έως δραµατικά καλύτερη κατά-
σταση στο τέλος της τριετίας.

Τώρα, πώς δηµιουργούνται τα κενά; Έχει σηµασία για τον
κόσµο που µας ακούει. Έρχονται αιτήµατα από τους διευθυντές
των σχολείων µέσω των διευθυντών εκπαίδευσης, που ο καθένας
έχει υπό την εποπτεία του έναν µεγάλο αριθµό σχολείων. Αυτά
στέλνονται στους περιφερειακούς διευθυντές εκπαίδευσης και
µετά έρχονται στο Υπουργείο. Εάν δεν υπάρχει µία σχολαστική
ενασχόληση της κάθε βαθµίδας µε τα κενά, έρχονται στο Υπουρ-
γείο κενά τα οποία είναι πολύ περισσότερα από τις πιστώσεις
που έχουµε. 

Ευτυχώς, πάλι για πρώτη φορά φέτος, τα κενά που µας ήρθαν
ήταν πολύ πιο κοντά στα κενά που είµαστε σε θέση εµείς ανε-
ξαρτήτως να διαπιστώσουµε στα σχολεία. Γι’ αυτό είχαµε αυτή

την επιτυχία που είχαµε. Άρα υπάρχει και ένα πρόβληµα στο πώς
γίνεται το φιλτράρισµα από τα κάτω µέχρι να έρθει στο Υπουρ-
γείο. 

Εν πάση περιπτώσει, για το συγκεκριµένο, για να µη νοµίζετε
ότι δεν θέλω να απαντήσω, στο Γυµνάσιο-Λύκειο στον Έµπονα
δεν υπάρχει θέµα και στο Καστελόριζο όλα τα βασικά κενά έχουν
καλυφθεί. Δεν έχουν καλυφθεί ένα της Φυσικής Αγωγής και ένα
της Γαλλικής Γλώσσας. 

Έχετε θίξει δύο ακόµη θέµατα. Το πρόβληµα που λέτε ότι τα
παιδιά από τα Δωδεκάνησα και όχι µόνο δεν έχουν καλές επιδό-
σεις στις πανελλαδικές …

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Συγκριτικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ναι, συγκριτικά. Αυτό έχει σχέση µε
την άλλη µεγάλη µεταρρύθµιση που θέλουµε να υλοποιήσουµε.
Και αυτή είναι να ξαναγίνουµε µία χώρα µε Γ’ λυκείου. Είµαστε
µία χώρα χωρίς Γ’ λυκείου. Διότι έτσι όπως είναι χρόνια τώρα το
σχολείο, έχει ακυρωθεί η εκπαιδευτική διαδικασία στη Γ’ λυκείου. 

Εκείνο, λοιπόν, που λέµε είναι ότι µόνο αν τα παιδιά ξαναµπούν
στο σχολείο και αποκτήσει αξιοπιστία η Γ’ λυκείου θα µπορέ-
σουµε να λύσουµε εν µέρει το πρόβληµα. Δεν πρόκειται να λυθεί
προφανώς µε το πάτηµα ενός κουµπιού. 

Λέµε, λοιπόν, ότι η πρόταση που κάνουµε µε τα λιγότερα µα-
θήµατα και τις περισσότερες ώρες για κάθε µάθηµα θα ενισχύσει
πάρα πολύ κι εκείνες τις περιοχές που δεν έχουν τη δυνατότητα
της στήριξης µέσω άλλων θεσµών. 

Βεβαίως, το καίριο ζήτηµα που θίξατε είναι το θέµα της τηλεκ-
παίδευσης. Μελετάµε αυτό το ζήτηµα. Γνωρίζετε ότι σε ορισµένα
µέρη ισχύει. Θέλουµε να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί και
πάρα πολύ σαφείς, γιατί ακόµη και το καλύτερο πρόγραµµα τη-
λεκπαίδευσης, όπως ξέρετε, δεν αντικαθιστά, ειδικά στα σχολεία,
τον εκπαιδευτικό. Άρα το πρόγραµµα πρέπει να συµπληρώνει την
παρουσία και τη λειτουργία του εκπαιδευτικού. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κρεµαστινέ,

έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι µε αυτά που λέτε. Θα σας παρακα-

λέσω οι µόνιµες θέσεις να αρχίσουν από τα πιο αποµακρυσµένα
µέρη. Για παράδειγµα, τα Δωδεκάνησα να προηγηθούν σε αυτό
το θέµα, σε αυτό που θίξατε προηγουµένως. 

Το δεύτερο που πρέπει να πω –και δυστυχώς, δεν είναι ο κ.
Ξανθός εδώ, επιµένω σε αυτό- είναι ότι η τηλεκπαίδευση είναι
µέσα στο πλαίσιο και του Υπουργείου Παιδείας και του Υπουρ-
γείου Υγείας. Διότι η σύγχρονη τηλεϊατρική δεν στηρίζεται στην
παλιά τηλεϊατρική που την βρίσκεις µε ένα κινητό τηλέφωνο. Στη-
ρίζεται στο ότι υπάρχει το background σε ένα µεγάλο πανεπιστη-
µιακό νοσοκοµείο, όπου ο νέος γιατρός εκπαιδεύεται στην ουσία
όταν έρχεται σε καθηµερινή επαφή µε τον καθηγητή του και του
λύνει τα προβλήµατα. Εκεί, βρίσκεται. 

Κατά συνέπεια η πρόταση η δική µου προς εσάς είναι αν είναι
δυνατόν τα µαθήµατα ενός πολύ καλού προτύπου λυκείου ή γυ-
µνασίου µε το διαδίκτυο να µπορούν να τα βλέπουν και οι µαθη-
τές τον αποµακρυσµένων περιοχών, αλλά και οι νεαροί
καθηγητές, οι οποίοι όταν βλέπουν µια πρότυπη διδασκαλία
οπωσδήποτε ωφελούνται.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό να επιλυθούν
πολλά προβλήµατα στην τηλεκπαίδευση, την τηλεϊατρική και την
τηλεπαιδεία στο δικό σας αντικείµενο από αυτά τα οποία σήµερα
βλέπουµε σε εκκρεµότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Κρεµαστινέ, λόγω της τεράστιας εµπειρίας σας στο πα-
νεπιστήµιο, έχετε καταλάβει ότι τα τελευταία τρία χρόνια προ-
σπαθούµε να αντιµετωπίσουµε απίστευτες παθογένειες που έχει
το εκπαιδευτικό σύστηµα, τις οποίες εµείς βρήκαµε και προσπα-
θούµε να κάνουµε το παν για να µπορέσουµε να πάµε σε µια κα-
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νονικότητα. 
Νοµίζουµε ότι οι δεκαπέντε χιλιάδες διορισµοί –και συµφωνώ

µαζί σας ότι πρέπει να φροντίσουµε τα αποµακρυσµένα µέρη της
πατρίδας µας σε αυτή την πρώτη φάση- είναι το τέλος ενός πρώ-
του κύκλου αντιµετώπισης των προβληµάτων των τόσων ετών. 

Παράλληλα, όµως, πρέπει να δούµε και θέµατα που θίξατε.
Και τα θέµατα που θίξατε είναι καίριας σηµασίας, ιδιαίτερα σε
έναν σύγχρονο κόσµο και δεν πρέπει αυτά να τα δούµε µε την
προχειρότητα, ώστε να τα βρούµε µπροστά µας ως πρόβληµα
µετά από κάποια χρόνια. 

Νοµίζω ότι ήταν πολύ παραστατικό αυτό που είπατε, ότι δεν
είναι θέµα διαδικτύου, αλλά είναι ένα θέµα πολύ πιο σύνθετο. Γι’
αυτό ό,τι βήµα κάνουµε τώρα, λέµε να είναι τέτοιο, ώστε αυτό
που τώρα φαντάζει πολύ καλό µη γίνει πρόβληµα σε κάποια χρό-
νια. Πάντως, κινούµαστε στην κατεύθυνση που λέτε και υπάρχει
ειδική οµάδα εργασίας που το µελετάει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ευχαριστούµε. 
Συνεχίζουµε τη συζήτηση µε την έβδοµη µε αριθµό 51/18-9-

2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Να
µην κλείσει κανένα τµήµα, τοµέας ή ειδικότητα ΕΠΑΛ». 

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ο τίτλος της ερώτησης που µόλις διάβασε ο

Πρόεδρος αποτελεί και το αίτηµα, βεβαίως, αυτής της ερώτησης,
να µην κλείσει δηλαδή κανένα τµήµα, ούτε τοµέας, ούτε ειδικό-
τητα στα επαγγελµατικά λύκεια. Διότι και φέτος, η Κυβέρνησή σας
για τρίτη συνεχόµενη χρονιά έχει πάρει φόρα και στο πλαίσιο των
περικοπών και του λεγόµενου «εξορθολογισµού» των δαπανών
της εκπαίδευσης καταργεί εκατοντάδες τµήµατα στα ΕΠΑΛ µε το
κόλπο, τη µέθοδο των λεγόµενων ολιγοµελών τµηµάτων. 

Παρ’ όλο που διαφηµίζει και διαλαλεί η Κυβέρνησή σας ότι
τάχα αναβαθµίζει τα ΕΠΑΛ, χιλιάδες είναι τα παιδιά που διάλεξαν
τοµείς και ειδικότητες στα σχολεία τους και είδαν αυτά τα τµή-
µατα, τα οποία διάλεξαν, να χαρακτηρίζονται ολιγοµελή, να «κοκ-
κινίζουν» από τον Ιούνιο ακόµα στο ηλεκτρονικό σύστηµα του
Υπουργείου και να κλείνουν, αφήνοντάς τα κυριολεκτικά ξεκρέ-
µαστα και επιπλέον εκτεθειµένα στον εκβιασµό του Υπουργείου
Παιδείας. 

Και τι λέει το Υπουργείο Παιδείας; Τι λέτε σε αυτά τα παιδιά;
«Ή αλλάξτε ειδικότητα ή αλλάξτε σχολείο. Αν δεν θέλετε να αλ-
λάξετε ειδικότητα, τότε πρέπει να αλλάξετε σχολείο. Μη σπου-
δάζετε, δηλαδή, αυτό που διαλέξατε, αυτό που επιλέξατε, αυτό
που σας αρέσει, αλλά αυτό που επιλέγει το Υπουργείο. Αλλιώς,
µπορείτε να πάτε σε άλλο σχολείο, σε άλλη πόλη, ακόµα και σε
άλλο νησί».

Έτσι, είναι πάρα πολλά τα παιδιά που καλούνται αυτή τη
στιγµή, σήµερα που µιλάµε, να µετακινούνται από το Μενίδι στον
Πειραιά –παρακαλώ!- προκειµένου να συνεχίσουν την ειδικότητα
που διάλεξαν, γιατί η ειδικότητα που διάλεξαν έχει καταργηθεί
στο ΕΠΑΛ του Μενιδίου. Αλλιώς, αν θέλουν να πάνε σχολείο στην
περιοχή τους, στο Μενίδι, τότε πρέπει να διαλέξουν µια άλλη ει-
δικότητα στη Γ’ λυκείου, να ανατρέψουν δηλαδή έναν προγραµ-
µατισµό που έκαναν από την Α’ λυκείου. 

Στην κεντρική Μακεδονία αυτά τα παιδιά –πάνω από τριακόσια
παιδιά- από δεκάδες τµήµατα που καταργούνται περνούν τον
ίδιο γολγοθά. Ένα µάλιστα από αυτά τα παιδιά –και έχει σηµασία
να το πούµε αυτό- που ήταν στο ΕΠΑΛ Κουφαλίων τυχαίνει να
είναι από µια οικογένεια στην οποία ο πατέρας έχει πολύ σοβαρά
προβλήµατα υγείας. 

Στην Πελοπόννησο έχουµε τα ίδια προβλήµατα µε το ΕΠΑΛ
της Τρίπολης και µαθητές των οποίων η ειδικότητα έχει καταρ-
γηθεί υποχρεώνονται, αν θέλουν να συνεχίσουν σε αυτή την ει-
δικότητα, να πάνε στην Κόρινθο –παρακαλώ!- να κάνουν δηλαδή
ογδόντα χιλιόµετρα, για να τη συνεχίσουν. Τα ίδια και στο
Άστρος και στην Αγιά της Λάρισας και στην Πάρο, λίγο-πολύ σε
όλη τη χώρα. 

Ταυτόχρονα -και θέλω να το επισηµάνουµε αυτό- η ίδια προ-
σπάθεια γίνεται και για τα ολιγοµελή τµήµατα των ΓΕΛ, δηλαδή

των τµηµάτων προσανατολισµού, των τµηµάτων κατεύθυνσης,
όπου και εκεί επιχειρείται να κλείσουν τέτοια ολιγοµελή τµήµατα.
Και ολιγοµελή τµήµατα θεωρεί το Υπουργείο Παιδείας αυτά τα
οποία, βέβαια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα υπόλοιπα µπο-
ρείτε να τα πείτε στη δευτερολογία σας, κύριε συνάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Και υποχρεώνονται µαθητές, για παρά-
δειγµα από το Γενικό Λύκειο Φιλύρου, να πάνε στη Θεσσαλονίκη,
να πάνε αρκετά χιλιόµετρα µακριά και µάλιστα µε εµπόδια, χωρίς
την κατάλληλη συγκοινωνία, στο Ασβεστοχώρι. 

Θα µπορούσα να πω πάρα πολλά τέτοια παραδείγµατα. Είναι
γνωστά. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα ιδιαίτερα ευαίσθητο ζήτηµα,
γιατί αφορά τους πρόσφυγες µαθητές. Βεβαίως και πρέπει οι
πρόσφυγες µαθητές να φοιτήσουν στα ΕΠΑΛ και να διαλέξουν
ένα επάγγελµα. Όµως, αυτό θα πρέπει να συνοδεύεται και από
µια υποστηρικτική πολιτική από το Υπουργείο Παιδείας. Πρέπει
να υπάρχουν τα κατάλληλα τµήµατα ένταξης, έτσι ώστε αυτοί οι
µαθητές να ανταποκριθούν στοιχειωδώς στις απαιτήσεις αυτών
των τµηµάτων. Διαφορετικά –και το ξέρετε καλά και εσείς- εγκα-
ταλείπουν το σχολείο, όπως εγκατέλειψαν πέρυσι είκοσι µαθητές
από το ΕΠΑΛ του Πειραιά. 

Ευχαριστώ. 
Θέλουµε, λοιπόν, να µας πείτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε, ολοκληρώστε. Δεν έχετε άλλο χρόνο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θέλουµε να µας πείτε τι θα κάνετε, για να

µην κλείσουν τα ολιγοµελή τµήµατα. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σήµερα έχουµε

πολλή νοµοθετική δουλειά. Παρακαλώ να µη µακρηγορείτε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Δελή, πριν ετοιµαστώ για να απαντήσω στην ερώτησή

σας, έχω διαβάσει σχεδόν όλες τις ερωτήσεις που µου έχετε
κάνει όσο είµαι Υπουργός και σε κάθε ερώτησή σας καταλήγετε
στο ότι λύση σε αυτά τα προβλήµατα είναι οι µόνιµοι διορισµοί.
Χαίροµαι σήµερα που ούτε στον προφορικό σας λόγο αναφερ-
θήκατε στους µόνιµους διορισµούς, προφανώς αποδεχόµενος
τον προγραµµατισµό της Κυβέρνησης να προχωρήσει σε δεκα-
πέντε χιλιάδες νέους διορισµούς. 

Για να καταλάβουν και οι ακροατές που ενδεχοµένως να είναι
συντονισµένοι στο κανάλι της Βουλής τι ακριβώς ρωτάτε, αυτό
που εσείς ρωτάτε είναι τι γίνεται µε τα παιδιά που έχουν επιλέξει
µία επιστηµονική περιοχή στη Β’ λυκείου στα ΕΠΑΛ και στη Γ’ λυ-
κείου ειδικεύονται σε κάτι µέσα σε αυτή την περιοχή. 

Να ξέρετε ότι φέτος κατά παρέκκλιση της νοµοθεσίας έχουµε
προχωρήσει στη λειτουργία χιλίων τετρακοσίων ολιγοµελών τµη-
µάτων, τα οποία για κάποιον λόγο φαίνεται ότι δεν τα γνωρίζετε,
µε αποκορύφωµα προχθές να έχω εγκρίνει άλλα πενήντα. 

Αυτό που πρέπει να καταλάβετε κι εσείς είναι ότι το να υπάρχει
στην τάξη ένα ή δύο παιδιά δεν συνιστά παιδαγωγικά καλή µόρ-
φωση. Βεβαίως, αν τα παιδιά είναι µακριά, να µην ταλαιπωρούν-
ται ή αν τα παιδιά έχουν άλλου είδους προβλήµατα. Αλλά δεν
µπορεί η εκπαίδευση να έχει ως στόχο να µπορεί να εκπαιδεύει
σε κάθε τάξη ένα παιδί ή δύο παιδιά. Δεν είναι καλή εκπαίδευση,
δεν είναι καλή κοινωνικοποίηση και δεν βοηθάει ούτε τα παιδιά
ούτε τους εκπαιδευτικούς. 

Τώρα, υπάρχουν παραλείψεις και λάθη; Βεβαίως, υπάρχουν.
Υπάρχουν διότι είναι ένα σύστηµα το οποίο εµείς όντως το ανα-
βαθµίσαµε, αυτό είναι δεδοµένο και δεν το αµφισβητεί κανείς,
αλλά έχουµε ένα πρόβληµα πολλές φορές από τον Ιούνιο να µας
πουν οι επιµέρους υπεύθυνοι ποιες είναι οι εγγραφές για να µπο-
ρέσουµε να προγραµµατίσουµε, γιατί ξέρετε ότι οι πιστώσεις
που έχουµε δεν είναι άπειρες. 

Άρα η ορθολογικοποίηση -όσο κι δεν σας αρέσει ο όρος ή τον
σνοµπάρετε ή έχετε διαφωνία µε τον όρο- πρέπει να υπάρχει σε
αυτό και για λόγους δαπανών αλλά και για λόγους παιδαγωγι-
κούς.

Εν πάση περιπτώσει, εµείς έχουµε προχωρήσει στην επανα-
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λειτουργία, αφού βλέπουµε την κάθε περίπτωση ξεχωριστά, χι-
λίων τετρακοσίων ολιγοµελών τµηµάτων. Και, βεβαίως, είµαι σί-
γουρος ότι θα προχωρήσουµε και σε άλλες, αφού όµως
εξετάσουµε πάρα πολύ αυστηρά αυτά τα προβλήµατα που λένε
πως έχουν. Άλλες φορές δικαιολογηµένα και άλλες φορές, θα
µου επιτρέψετε, απολύτως αδικαιολόγητα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δελή, έχετε τον

λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, ξεκινήσατε µε τους διορισµούς κι εµείς θέ-

λουµε να σας ρωτήσουµε: Γιατί θα πρέπει να πάρουµε στα σο-
βαρά τη δική σας εξαγγελία για δεκαπέντε χιλιάδες διορισµούς,
όταν ο προκάτοχός σας, ο κ. Φίλης, έκανε αντίστοιχη εξαγγελία
είκοσι χιλιάδων διορισµών σε βάθος τριετίας, όπως κι εσείς ή
όπως η παλαιότερη κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ - Νέας Δηµοκρατίας
έκανε αντίστοιχη εξαγγελία για δέκα χιλιάδες διορισµούς; Εσείς
το πήγατε στη µέση, πιάσατε τον µέσο όρο. 

Υπάρχει κάποια εγγύηση ότι θα γίνουν αυτοί οι διορισµοί; Και,
τέλος πάντων, υπάρχει κάποιο κονδύλι στον προϋπολογισµό;
Και, τέλος πάντων, αυτοί οι διορισµοί θα καλύψουν τις ανάγκες
της εκπαίδευσης, όταν τα τελευταία µονάχα χρόνια έχουν φύγει
από το σύνολο της εκπαίδευσης πάνω από τριάντα πέντε χιλιά-
δες εκπαιδευτικοί; Κι εσείς µας λέτε τώρα ότι θα διορίσετε δε-
καπέντε χιλιάδες σε βάθος τριετίας; 

Κατ’ αρχάς κι αυτή τη στιγµή που µιλάµε υπάρχουν κενά. Σύµ-
φωνα µε τις εκπαιδευτικές οµοσπονδίες είναι πάνω από δέκα χι-
λιάδες σε όλη την εκπαίδευση. Και θα σας δώσω κι ένα
συγκεκριµένο παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, και µάλιστα από
ΕΠΑΛ. Στο ΕΠΑΛ Κουφαλίων σήµερα στην Γ’ λυκείου δεν υπάρ-
χει µαθηµατικός και τα παιδιά αυτά καλούνται να δώσουν φέτος
πανελλαδικές εξετάσεις χωρίς µαθηµατικό. Εξακολουθείτε, λοι-
πόν, να µιλάτε για την κανονικότητα και να υποστηρίζετε ότι
φέτος όλα γίνανε καλά, επειδή προσλάβατε περισσότερους ανα-
πληρωτές; 

Θα ήθελα να πω λιγάκι για τα ολιγοµελή τµήµατα που εγκρί-
θηκαν. Είπατε ότι εγκρίθηκαν χίλια τετρακόσια ολιγοµελή τµή-
µατα. Θα θέλαµε, όµως, να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, πόσα είναι
αυτά που δεν εγκρίθηκαν, γιατί αυτά αφορά η ερώτησή µας κι
αυτά είναι αρκετά και σε όλη την Ελλάδα και είναι πάρα πολλοί
αυτοί οι µαθητές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Μπορείτε να µου τα πείτε εσείς, µιας
και τα έχετε µελετήσει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σας δίνω µερικά παραδείγµατα. Τα στοι-
χεία τα έχετε εσείς, κύριε Υπουργέ. Το Υπουργείο κάθε µέρα τα
έχει µπροστά του. Τα τµήµατα που «κοκκίνισε» το Υπουργείο σας
από τον Ιούνιο έχουν κλείσει, τα λεγόµενα «ολιγοµελή». 

Εν πάση περιπτώσει, γιατί να θεωρείται ένα τµήµα ολιγοµελές,
όταν αφορά ένα εργαστηριακό µάθηµα; Τι θα έπρεπε, δηλαδή,
να είναι πολυµελή αυτά τα τµήµατα και να ασχολούνται µε εργα-
στήρια και µε ένα σωρό πειράµατα που ενδεχοµένως κάποια από
αυτά µπορεί να είναι και επικίνδυνα; Δεν καταλαβαίνω µε τι λο-
γική.

Έρχοµαι, όµως, και ζητάω από εσάς να µας πείτε τον αριθµό
των τµηµάτων που κλείσανε, γιατί είναι πάρα πολλά και το ξέρετε
σε όλη την Ελλάδα. Και οι µαθητές, όπως σας είπα, αυτών των
τµηµάτων ανατρέπουν τον προγραµµατισµό τους. Έχουν πάει
στην Α’ λυκείου στο ΕΠΑΛ, έχουν πάρει µια γενική κατεύθυνση
εκεί. Αρχίζουν να µπαίνουν στο νόηµα του τοµέα που διαλέγουν
για τη Β’ λυκείου. Στη Β’ λυκείου πάνε στον τοµέα.

Και έρχεστε τώρα εσείς, στη Γ’ λυκείου, καταργείτε τις ειδικό-
τητες και τους ανατρέπετε όλον τον προγραµµατισµό. Τους λέτε
ή να αλλάξουν ειδικότητα ή να πάνε σε άλλη πόλη.

Αυτό αφορά και τους εκπαιδευτικούς, γιατί και αρκετοί εκπαι-
δευτικοί θα χάσουν τις θέσεις εργασίας τους, εννοώ τις οργανι-

κές. Έτσι επιχειρείτε να εµπεδώσετε και να γενικεύσετε ένα
κλίµα κινητικότητας και των µαθητών και των εκπαιδευτικών. 

Αυτό που θέλουµε να σας πούµε είναι πως η απάντηση που
δώσατε φυσικά και δεν ικανοποιεί, αν και ήταν λίγο έως πολύ
αναµενόµενη. Να πω εδώ –και να το ακούσουν και οι εκπαιδευτι-
κοί και οι µαθητές- κάτι που έχει σηµασία, γιατί η µέθοδος που
επιλέγετε µέσα από τα ολιγοµελή τµήµατα είναι τελικά να κλεί-
σετε σχολεία, κύριε Υπουργέ, γιατί εκεί οδηγούνται αυτά τα σχο-
λεία, ιδιαίτερα τα µικρά, σε έναν αργό, σταδιακό θάνατο, ώστε
να συγκεντρωθούν αυτοί οι µαθητές, της τεχνικής επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης, σε σχολεία µαµούθ, σύµφωνα µε τις ειδικότη-
τες που θέλει το Υπουργείο, κατ’ επιταγήν, βεβαίως, του
ελληνικού κεφαλαίου και των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων,
γιατί αυτοί τελικά είναι που καθορίζουν και την κατεύθυνση της
τεχνικής εκπαίδευσης, όπως έγινε και στο Πανεπιστήµιο Δυτικής
Αττικής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Προς στιγµή ανησύχησα ότι δεν θα
αναφερόσασταν στο µεγάλο κεφάλαιο. Είδα όµως ότι αναφερ-
θήκατε, οπότε είναι απολύτως συνεπής η τοποθέτησή σας ως
προς τα εκπαιδευτικά θέµατα.

Θέλω να καταλάβετε ότι η εκπαίδευση πρέπει να συνυπολογί-
ζει πάρα πολλά πράγµατα για να είναι αποτελεσµατική. Αν τυχόν
έχουµε σε µία γειτονιά ένα τµήµα στο οποίο είναι γραµµένα τρία
παιδιά, τα οποία µπορούν να πάρουν το λεωφορείο και να πάνε
δύο στάσεις παραπάνω σε µία τάξη που είναι περισσότερα, εσείς
λέτε να µην πάει; Εγώ συµφωνώ µαζί σας, αν αυτό συµβαίνει σε
αποµακρυσµένες περιοχές. Όµως αυτά τα έχουµε λύσει ή βρί-
σκονται στη διαδικασία ολοκλήρωσης. 

Εδώ παίζεται –όχι εσείς προσωπικά- και ένα άλλο παιχνίδι και
στις µεγάλες πόλεις. Ξέρετε ότι έχουµε πολλά ΕΠΑΛ µε ίδιες ει-
δικότητες το ένα δίπλα στο άλλο. Το ερώτηµα, λοιπόν, δεν είναι
αν τυχόν η Κυβέρνηση θέλει να κλείσει σχολεία. Το ερώτηµα
είναι αν συµφωνούµε όλοι στο πώς πρέπει να λειτουργήσει η εκ-
παίδευση.

Έρχοµαι σε αυτό που είπατε για τους διορισµούς. Πραγµατικά
µε αφήνετε άφωνο. Κάνετε τεράστιο λάθος. Ο κ. Φίλης ποτέ δεν
είπε αυτό. Ο κ. Φίλης µίλησε για τις ανάγκες της εκπαίδευσης
και ορθά και τα νούµερά του ήταν ορθά τότε. Ο Πρωθυπουργός
το είπε και στην Έκθεση της Θεσσαλονίκης. Για πρώτη φορά η
Κυβέρνηση κάνει τεσσερισήµισι χιλιάδες διορισµούς και µετά
στην τριετία σε δέκα χιλιάδες πεντακόσιους διορισµούς. Αυτό
µπορούµε να κάνουµε τώρα που βγήκαµε από την επιτροπεία.
Όπως βλέπετε, είναι πρώτη προτεραιότητα της Κυβέρνησης να
προχωρήσει στην οµαλοποίηση. Ας µην τα υποτιµάµε αυτά τα
ζητήµατα.

Υπάρχει ένα θέµα µε τα νούµερα που αναφέρατε. Είπατε ότι
οι οµοσπονδίες µιλούν για κενά. Νοµίζω ότι δεν είστε πολύ δια-
βασµένος. Πέρυσι όταν υπήρχαν δεκαπέντε χιλιάδες προσλή-
ψεις, οι οµοσπονδίες είπαν ότι υπάρχουν έξι χιλιάδες κενά. Αν
δεχθούµε τις έξι χιλιάδες, µαζί µε τις δεκαπέντε χιλιάδες, είναι
είκοσι µία χιλιάδες. Φέτος, µε υπογεννητικότητα, λιγότερο
κόσµο, µεγαλύτερη ορθολογικοποίηση κ.λπ., εµείς προσλάβαµε
είκοσι χιλιάδες και οι οµοσπονδίες λένε ότι υπάρχουν τέσσερις
χιλιάδες κενά. 

Πέρυσι, δηλαδή, κατά τις οµοσπονδίες οι ανάγκες ήταν για εί-
κοσι µία χιλιάδες προσλήψεις και φέτος είναι είκοσι συν τέσσερις
χιλιάδες τα κενά, δηλαδή είκοσι τέσσερις χιλιάδες. Είναι, δη-
λαδή, αυξηµένες οι ανάγκες φέτος σε σχέση µε πέρυσι; Θέλει,
λοιπόν, µεγάλη προσοχή από όλους µας, όταν επικαλούµαστε
νούµερα και όταν τα δηµοσιοποιούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στο σηµείο αυτό ολο-

κληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Εν-
σωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ
του Συµβουλίου της 20ης Απριλίου 2015 (ΕΕL 106/24.4.2015) και
άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση στις
25 Σεπτεµβρίου 2018 να διεξαχθεί η συζήτηση του νοµοσχεδίου
σε µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων, των τρο-
πολογιών και του συνόλου.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ πολύ, κύριε Τασούλα και κύριε Υπουργέ. Κάντε

λίγο ησυχία. Φτάνει που µας καθυστερήσατε, κύριε Υπουργέ, µε
τις απαντήσεις όλοι σας, και οι ερωτώντες και οι απαντώντες.
Εξέλθετε τώρα, για να κάνουµε τη δουλειά µας. 

Υποθέτω ότι έχω τη σύµφωνη γνώµη σας. Ακούστε, µάλιστα,
τι πρόταση σας κάνω. Προτείνω στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
–διότι ακολουθεί µετά και ένα δεύτερο, µια κύρωση µε το «Ωνά-
σειο»- δίνοντας µια µικρή άνεση χρόνου, τόσο οι εισηγητές όσο
και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να τοποθετηθούν «en
bloque» επί του σχεδίου νόµου και των τεσσάρων τροπολογιών.

Θα ήθελα να παρακαλέσω τη Γραµµατεία εδώ να πάρει τον
Γραµµατέα της Κυβέρνησης και να έρθουν οι τρεις Υπουργοί
που πρέπει να υποστηρίξουν τις τροπολογίες τους, γιατί είναι
άσχετες µε το νοµοσχέδιο. Μάλιστα, πρέπει τουλάχιστον να
έχουν ακούσει τους οµιλητές, διότι αν δεν έχουν ακούσει οµιλη-
τές και µου έρθουν την ώρα της ψηφοφορίας, τι να το κάνω εγώ
αυτό; Το ωράριο το κοινοβουλευτικό θα ακολουθήσουν και όχι
το δικό τους. Απευθυνθείτε στον Γραµµατέα της Κυβέρνησης και
ξέρει εκείνος τι θα κάνει.

Φαντάζοµαι, λοιπόν, ότι συµφωνούµε να το πάµε «en bloque»
µε µια µικρή ανοχή χρόνου. 

Επειδή βρισκόµαστε στην Αίθουσα της Γερουσίας και δεν
υπάρχει ηλεκτρονική εγγραφή, όποιος θέλει να µιλήσει θα εγ-
γραφεί µε ανάταση χειρός, µέχρι που θα κατέλθει από το Βήµα
ο κ. Κωνσταντίνος Τασούλας. 

Ορίστε, κύριε Κυρίτση, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλούµαστε να συζη-

τήσουµε και να ψηφίσουµε το σχέδιο νόµου που αφορά την εν-
σωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της ευρωπαϊκής οδηγίας
για την προξενική προστασία των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Πριν προχωρήσω, θα ήθελα να σηµειώσω ότι κατά τη συζή-
τηση του σχεδίου νόµου στην Επιτροπή Άµυνας και Εξωτερικών
διαπιστώθηκε συµφωνία των κοµµάτων σε ό,τι αφορά το κύριο
σώµα του νοµοσχεδίου, δηλαδή την οδηγία και την ενσωµάτωσή
της στην ελληνική νοµοθεσία. Θέλω, επίσης, να σηµειώσω ότι
αυτή η οδηγία έχει ήδη ενσωµατωθεί στα εθνικά δίκαια σχεδόν
όλων των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όσον αφορά την ουσία του προτεινόµενου νόµου, η ψήφισή
του θα έχει έναν πολύ πρακτικό αντίκτυπο στους Έλληνες πολί-
τες, όταν βρίσκονται στο εξωτερικό σε χώρα που δεν υπάρχει
ελληνική πρεσβεία, προξενείο ή επίτιµος πρόξενος. Στο εξής,
µετά την ψήφιση του νόµου, αν παραστεί ανάγκη, θα µπορεί να
ζητηθεί προστασία από πρεσβεία ή προξενείο οποιουδήποτε
κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπάρχει σε αυτή τη
χώρα και βεβαίως θα ισχύει και το αντίστροφο, δηλαδή οποιοσ-
δήποτε µη αντιπροσωπευόµενος πολίτης κράτους-µέλους της
Ευρωπαϊκής Ένωσης θα µπορεί να ζητήσει προστασία από τις
ελληνικές προξενικές αρχές στις χώρες που βρίσκονται εγκατε-
στηµένες. Ο σκοπός είναι η διασφάλιση του δικαιώµατος των µη
αντιπροσωπευόµενων πολιτών να προστατεύονται αµερόληπτα
από την πρεσβεία ή το προξενείο άλλου κράτους-µέλους.

Στο σχέδιο νόµου καθορίζεται πώς µέσα από µέτρα συνεργα-
σίας και συντονισµού τα κράτη-µέλη θα µπορούν να προβαίνουν
σε πρακτικές ρυθµίσεις για τον καταµερισµό των αρµοδιοτήτων

σχετικά µε την παροχή προξενικής προστασίας σε πολίτες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Καθορίζονται, επίσης, οι όροι της αλληλοενηµέρωσης των
πρεσβειών και των προξενείων της Ένωσης σχετικά µε τυχόν
έκτακτες συνθήκες, έτσι ώστε να υπάρχει συντονισµένη ανταπό-
κριση για όλους τους πολίτες, ανεξαρτήτως της χώρας προέλευ-
σης εντός της Ένωσης, καθώς και ενηµέρωση και συνεργασία
µε τις αρµόδιες κεντρικές ευρωπαϊκές Αρχές. 

Σε αυτό το σηµείο θα πρέπει να σηµειώσω ότι αυτή τη στιγµή
η Ελλάδα εκπροσωπείται διπλωµατικά σε ογδόντα πέντε χώρες
σε όλον τον κόσµο. Αυτός ο αριθµός ήταν µεγαλύτερος, αλλά
µειώθηκε το 2012-2013 προκειµένου να περισταλούν οι λειτουρ-
γικές ανάγκες του Υπουργείου Εξωτερικών στο πλαίσιο των µνη-
µονίων. Έτσι, µέσα σε δύο χρόνια ως κράτος απωλέσαµε την
εκπροσώπησή µας σε έξι χώρες, αλλά και επιπλέον ελληνικά
προξενεία, σε δύο µεγάλου µεγέθους και πολύ σηµαντικές
χώρες για την ελληνική οµογένεια, όπως είναι οι ΗΠΑ και η Αυ-
στραλία. 

Με την εφαρµογή αυτού του νόµου οι Έλληνες πολίτες, όταν
βρεθούν σε κατάσταση ανάγκης, θα µπορούν να απευθυνθούν
σε διπλωµατικές αρχές άλλων χωρών της Ε.Ε., χωρίς αυτό να
σηµαίνει, βέβαια, ότι δεν πρέπει να αποκατασταθεί η αυτοτελής
ελληνική διπλωµατική παρουσία σε όλες τις χώρες και σε αυτές
που προανέφερα. 

Από τα παραπάνω γίνεται σαφές ότι πρόκειται για µια αρκετά
σηµαντική ρύθµιση πρακτικού, κατά βάσιν, αλλά και συµβολικού
χαρακτήρα, µιας και εντάσσεται στην ευρύτερη προσπάθεια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης να εισαγάγει µια ενιαία ευρωπαϊκή ταυτό-
τητα, που θα συνεπάγεται αλληλεγγύη, προστασία και αλληλο-
προστασία. 

Έως τώρα δεν ήταν αυτονόητο ότι η ιδιότητα του Ευρωπαίου
πολίτη συνεπαγόταν και προστασία ανεξάρτητα από τη χώρα κα-
ταγωγής. Έτσι, η ενσωµάτωση αυτής της οδηγίας έρχεται και
αποσαφηνίζει στο πιο σηµαντικό πεδίο, αυτό της πρακτικής
εφαρµογής, αυτήν ακριβώς την ολιστική ευρωπαϊκή αντιµετώ-
πιση του πολίτη εκτός ορίων της Ε.Ε..

Μέσα από όλα αυτά προκύπτουν δύο χαρακτηριστικά τα οποία
θα ήθελα να επισηµάνω.

Το ένα είναι η έννοια της προστασίας των πολιτών της Ε.Ε.,
συνεργατικά σε ενωσιακό επίπεδο.

Δεύτερον, το πνεύµα της ρύθµισης, που είναι ένα σηµαντικό
βήµα προς την ενίσχυση της έννοιας της ευρωπαϊκής ταυτότη-
τας, όχι µόνο θεσµικά, αλλά και πρακτικά.

Προχωρώ σε µία συνοπτική παρουσίαση των κεφαλαίων και
των άρθρων.

Στο πρώτο κεφάλαιο παρουσιάζονται οι γενικές διατάξεις και
το πεδίο εφαρµογής του σχεδίου νόµου. Είναι τα άρθρα 1 έως
7.

Το δεύτερο κεφάλαιο αφορά τα µέτρα συντονισµού και συνερ-
γασίας των κυβερνήσεων και διπλωµατικών αποστολών.

Το τρίτο κεφάλαιο αναφέρεται στις οικονοµικές διαδικασίες
που σχετίζονται µε τη διεθνή προστασία.

Το τέταρτο και τελευταίο κεφάλαιο είναι οι τελικές διατάξεις.
Το άρθρο 1 περιγράφει το αντικείµενο του παρόντος νοµοσχε-

δίου, που είναι, όπως αναφέρθηκε, η ενσωµάτωση στην ελληνική
έννοµη τάξη της οδηγίας 637/2015 του Συµβουλίου της Ε.Ε., που
αφορά τον συντονισµό και τη συνεργασία, προκειµένου να απο-
λαύουν στο έδαφος τρίτης χώρας, όπου δεν αντιπροσωπεύεται
το κράτος–µέλος του οποίου έχουν την ιθαγένεια, της προστα-
σίας των διπλωµατικών και προξενικών αρχών.

Το άρθρο 2 δίνει τον ακριβή ορισµό τού µη αντιπροσωπευό-
µενου πολίτη.

Το άρθρο 4 ορίζει τις διαδικασίες προστασίας µελών οικογε-
νείας µη αντιπροσωπευόµενου Έλληνα πολίτη σε τρίτη χώρα,
όρος που συµπεριλαµβάνει και τυχόν µέλη που δεν είναι τα ίδια
πολίτες της Ε.Ε.. 

Το άρθρο 5 περιγράφει την πρακτική ρύθµιση σχετικά µε την
προστασία των Ελλήνων πολιτών από την πρεσβεία ή το προξε-
νείο οποιουδήποτε κράτους–µέλους διαθέτει τις ανωτέρω αρχές
στο έδαφος τρίτης χώρας και την αντίστοιχη πρακτική ρύθµιση
για τις διπλωµατικές ή προξενικές αρχές της Ελλάδας που µπο-
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ρούν να αντιπροσωπεύουν διπλωµατικές ή προξενικές αρχές
άλλου κράτους–µέλους της Ε.Ε..

Το άρθρο 7 αναφέρει ποιες είναι οι περιπτώσεις στις οποίες
δύναται να παρασχεθεί η διπλωµατική συνδροµή. Αυτές είναι πε-
ριπτώσεις σύλληψης, κράτησης, διάπραξης εγκλήµατος ή αδι-
κήµατος µε θύµα πολίτη της Ε.Ε., σοβαρό ατύχηµα ή ασθένεια,
θάνατος, βοήθεια και επαναπατρισµός σε περίπτωση έκτακτης
ανάγκης, ανάγκη έκδοσης ταξιδιωτικών εγγράφων, όπως προ-
βλέπεται στην απόφαση 96/409, των αντιπροσώπων των κυβερ-
νήσεων των κρατών–µελών.

Το άρθρο 9 περιγράφει το πλαίσιο συνεργασίας των ελληνικών
διπλωµατικών και προξενικών αρχών σε τοπικό επίπεδο για τη
σύναψη πρακτικών ρυθµίσεων. Ορίζεται ότι, αν δεν υπάρχει αν-
τίθετη συµφωνία, πρόεδρος των συνεδριάσεων τοπικής συνερ-
γασίας ορίζεται ο αντιπρόσωπος ενός κράτους της Ε.Ε. σε
συνεργασία µε την αντιπροσωπεία της Ένωσης.

Το άρθρο 10 περιγράφει τη συνεργασία σε τοπικό επίπεδο των
ελληνικών προξενικών ή διπλωµατικών αρχών που βρίσκονται σε
τρίτη χώρα για τον συντονισµό σχεδίων έκτακτης ανάγκης µαζί
µε τις προξενικές αρχές των άλλων κρατών–µελών, καθώς και
την τοπική αντιπροσωπεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τη στή-
ριξη από την Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής Δράσης και τον
µηχανισµό πολιτικής προστασίας της Ε.Ε.. 

Στο άρθρο 11 περιγράφονται οι γενικοί κανόνες των οικονοµι-
κών διαδικασιών σχετικά µε την επιστροφή των εξόδων προξενι-
κής προστασίας, που θα πρέπει να γίνει µέσα σε τρεις µήνες από
την καταβολή τους, ενώ οι ελληνικές διπλωµατικές αρχές µπο-
ρούν να ζητήσουν επιστροφή εξόδων αν παρέχουν προξενική
συνδροµή.

Γενικά ορίζεται ότι τα έξοδα που υποχρεούνται να επιστρέ-
φουν όσοι µη αντιπροσωπευόµενοι πολίτες απολαύουν προξενι-
κής προστασίας σε τρίτες χώρες, είναι µόνον αυτά που
επιβαρύνουν τους πολίτες του κράτους–µέλους που παρέσχε τη
συνδροµή µε τις ίδιες συνθήκες. Η προθεσµία για τις περιπτώ-
σεις υψηλών εξόδων- όπως λόγου χάρη σε περιπτώσεις σύλλη-
ψης ή κράτησης µη αντιπροσωπευόµενου πολίτη- είναι δώδεκα
µήνες.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να προσθέσω και εγώ τη φωνή µου
στους συναδέλφους, που και αυτοί επισήµαναν στην επιτροπή
ότι το κόστος αυτό µπορεί κατά περίπτωση να είναι δυσβάστα-
χτο. Να δούµε τι µπορούµε να κάνουµε γι’ αυτό.

Στο άρθρο 12 περιγράφονται ειδικότερα οι απλουστευµένες
οικονοµικές διαδικασίες σε καταστάσεις κρίσης. Αυτό προβλέπει
τα εξής:

Όταν οι ελληνικές διπλωµατικές και προξενικές αρχές έχουν
στηριχθεί οικονοµικά, µέσω συνδροµής, από τον µηχανισµό πο-
λιτικής προστασίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οποιαδήποτε συ-
νεισφορά του κράτους-µέλους της ιθαγένειας του µη
αντιπροσωπευόµενου πολίτη καθορίζεται µετά την αφαίρεση της
συνεισφοράς της Ε.Ε.. 

Όταν ο µη αντιπροσωπευόµενος πολίτης έχει ελληνική ιθαγέ-
νεια, οι αρµόδιες ελληνικές αρχές µπορεί να επιδιώξουν την επι-
στροφή εξόδων από τον συγκεκριµένο πολίτη.

Τρίτον, οι ελληνικές διπλωµατικές και προξενικές αρχές που
παρέχουν συνδροµή, µπορεί να ζητήσουν επιστροφή εξόδων
από το κράτος ιθαγένειας κατ’ αναλογία.

Κλείνοντας γίνεται φανερό ότι αυτό το σχέδιο νόµου- πέρα
από τον τεχνικό χαρακτήρα- επί της ουσίας ενοποιεί πανευρω-
παϊκά την έννοια της προξενικής προστασίας, κάτι που µόνο θε-
τικό µπορεί να είναι για τους Έλληνες πολίτες αλλά και για την
παγίωση των δικαιωµάτων της Ε.Ε..

Με βάση αυτά, κυρίες και κύριοι, σας καλώ να υπερψηφίσετε
το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε

Κυρίτση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, για τις τροπο-

λογίες θα µιλήσουµε πιο µετά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τασούλα, πε-

ριµένετε ένα λεπτό, µια και είναι εδώ ο κ. Καλογήρου, στον οποίο
ευχόµεθα καλή επιτυχία στο Υπουργείο του. 

Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, κύριε Υπουργέ, να υπερασπι-
στείτε την τροπολογία σας, ώστε να την ακούσουν από εδώ και
πέρα όσοι θα µιλήσουν.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και
για τις ευχές.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την τροπολογία αυτή ανα-
στέλλεται η υποχρεωτικότητα στην εφαρµογή της διαµεσολάβη-
σης σε συγκεκριµένες κατηγορίες διαφορών µέχρι τις 16-9-2019
δηλαδή µέχρι το επόµενο δικαστικό έτος. 

Αυτό κρίθηκε αναγκαίο εν όψει της γνωµοδοτικής απόφαση
της ολοµέλειας µε αριθµό 34/2018. Η απόφαση αυτή µε οριακή
πλειοψηφία έκρινε ότι συγκεκριµένα ζητήµατα που αφορούσαν
στην υποχρεωτικότητα της διαµεσολάβησης και κυρίως στη δα-
πάνη, µπορούν να δηµιουργήσουν µια αποµάκρυνση στην εµπι-
στοσύνη του πολίτη, όσον αφορά τον συγκεκριµένο θεσµό. Σε
αυτή, λοιπόν, την απόφαση υπήρξε οριακή πλειοψηφία δηλαδή
21 - 18. 

Εν όψει αυτής της απόφασης κρίνουµε ότι είναι αναγκαίο να
διαβουλευτούµε εκ νέου µε όλους τους ενδιαφερόµενους, δη-
λαδή, µε τους δικηγόρους, µε τους δικαστές. Γνωρίζετε ότι τόσο
οι δικηγορικοί σύλλογοι όσο και οι δικαστικές ενώσεις, όσον
αφορά την υποχρεωτικότητα στη διαµεσολάβηση, είχαν καταθέ-
σει κάποιες προτάσεις. Από την άλλη µεριά είναι προς όφελος
των διαµεσολαβητών να βρεθεί µια λύση, η οποία θα επιτρέψει
στην ουσιαστική εφαρµογή στα πεδία όπου ο ν.4512/2018 προ-
έβλεψε την υποχρεωτικότητα στη διαµεσολάβηση. 

Γιατί το λέµε αυτό; Το 2010 θεσπίστηκε ο θεσµός της διαµε-
σολάβησης. Από το 2010 µέχρι το 2015 στην πράξη δεν συνέβη
τίποτα, δηλαδή είχαµε ελάχιστες περιπτώσεις όπου η διαµεσο-
λάβηση κατέληγε, ολοκληρωνόταν που λέµε. Σκεφτείτε ότι µε το
θεσµικό πλαίσιο του 2010, δεν υπήρχε ούτε καν θεσµική πρό-
βλεψη καταγραφής των υποθέσεων που ακολουθούσαν τη δια-
δροµή της διαµεσολάβησης. Δηλαδή δεν γνωρίζαµε σε ποιες
υποθέσεις ολοκληρώθηκε η διαµεσολάβηση και ποιο ήταν το
αποτέλεσµα. 

Λέγεται, λοιπόν, ότι από το 2010 ως το 2015 υπήρχε µονοψή-
φιος αριθµός στην ολοκλήρωση της διαµεσολάβησης για κάθε
χρόνο. Αυτό σηµαίνει ότι µια πολύ σηµαντική µεταρρύθµιση- η
οποία έχει να κάνει µε εναλλακτικούς τρόπους εκπλήρωσης των
διαφορών- ουσιαστικά δεν λειτούργησε.

Η Κυβέρνηση αυτή από το 2015 και µετά -και κυρίως επί θη-
τείας του προκατόχου µου κ. Κοντονή- κατάφερε να ολοκληρώ-
σει µια σηµαντική µεταρρύθµιση, η οποία αφορά τόσο στις
διαδικασίες οι οποίες υπάγονται προαιρετικά στη διαµεσολά-
βηση, όσο και στις περιπτώσεις εκείνες οι οποίες ψηφίστηκαν µε
τον ν.4512 να υπαχθούν σε υποχρεωτικότητα διαµεσολάβησης.

Αυτές οι προβλέψεις κρίθηκαν τότε από την Κυβέρνηση ότι,
πράγµατι, είναι στη σωστή κατεύθυνση και θα οδηγήσουν στην
ουσιαστική υλοποίηση της µεταρρύθµισης αυτής. 

Σε σχέση µε αυτή τη γνωµοδοτική απόφαση της ολοµέλειας
µπορούµε να συζητήσουµε τόσο την άποψη της πλειοψηφίας
όσο και την άποψη της µειοψηφίας. Υπάρχει ένα δεδοµένο. Ότι
έστω και οριακά η πλειοψηφία θέτει ζητήµατα αντισυνταγµατι-
κότητας -όπως σας είπα και πριν- ως προς το κόστος, ως προς
το πού καταλήγει το κόστος και αν σε σχέση µε αυτό το κόστος
ο πολίτης µπορεί, πράγµατι, να έχει πρόσβαση στον φυσικό του
δικαστή και στη δικαστική προστασία που προβλέπουν το Σύν-
ταγµα και οι νόµοι. 

Απέναντι σε αυτό ποιο είναι το πρόβληµα, αν και είναι γνωµο-
δοτική; Και γνωρίζετε καλά πως όταν έχουµε µια γνωµοδοτική
απόφαση της ολοµέλειας, αυτό δεν σηµαίνει ότι η απόφαση είναι
και απαραίτητα δεσµευτική. Ως προς τι είναι δεσµευτική αυτή η
απόφαση; Ως προς την ανάγκη όλων µας να δηµιουργήσουµε σε
αυτή τη µεταρρύθµιση ένα αναγκαίο πλαίσιο ασφάλειας δικαίου. 

Τι θέλω να πω. Αν στην εφαρµογή των διατάξεων της υποχρε-
ωτικότητας υπάρξουν πολίτες οι οποίοι αποφύγουν να ακολου-
θήσουν την υποχρεωτική διαδικασία διαµεσολάβησης και
προσφύγουν κατευθείαν στον δικαστή, θα µπορούσε ένα δικα-
στήριο να θεωρήσει άκυρο το προδικαστικό γεγονός ότι δεν προ-
ηγήθηκε η διαδικασία της διαµεσολάβησης. Άλλο δικαστήριο θα
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µπορούσε να έχει µια άλλη άποψη. Δηλαδή, ακριβώς, επειδή η
γνωµοδοτική απόφαση της ολοµέλειας λέει ότι είναι αντισυνταγ-
µατική η υποχρεωτικότητα, να πει στον πολίτη «καλώς έκανες και
δεν προσέφυγες στη διαµεσολάβηση». Αυτό θα οδηγούσε σε αν-
τιφατικές αποφάσεις και θα µπορούσαµε να έχουµε δύο µέτρα
και δύο σταθµά όσον αφορά την εφαρµογή της διαµεσολάβη-
σης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κλείνω µε τα εξής: Αυτή τη στιγµή οι υπόλοιπες διατάξεις του
ν.4512 όσον αφορά τις εµπορικές και αστικές διαφορές, στις
οποίες εφαρµόζεται η διαµεσολάβηση, συνεχίζονται κανονικά σε
προαιρετική βάση. Ένα το κρατούµενο. Δηλαδή δεν τίθεται
εκτός το ζήτηµα της διαµεσολάβησης. Δεν ξηλώνεται κανένας
νόµος. Συνεχίζουµε κανονικά. 

Ως προς την υποχρεωτικότητα το Υπουργείο και εγώ, προσω-
πικά, έχουµε λάβει άµεσες πρωτοβουλίες σε σχέση µε τη συνεν-
νόηση µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς. Δηλαδή
συζητήσαµε για το θέµα της αναστολής αυτής στην υποχρεωτι-
κότητα µε τις δικαστικές ενώσεις, µε τους δικηγορικούς συλλό-
γους. Ενηµερώθηκε και η Ένωση Διαµεσολαβητών. Το δηλώνω
και δηµόσια ότι την επόµενη εβδοµάδα υπάρχει και νέα συνάν-
τηση, προκειµένου να δούµε πώς µπορούµε να λύσουµε τα ζη-
τήµατα αυτά που δηµιουργήθηκαν µε τη γνωµοδοτική απόφαση
της ολοµέλειας, προκειµένου να προχωρήσουµε κανονικά µε
την…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατανοητά, κύριε
Υπουργέ. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέ-
γοντας -επειδή µπήκε ως ηµεροµηνία στην έναρξη ισχύος το νέο
δικαστικό έτος- ότι αν κρίνουµε ότι έχει βρεθεί µια λύση που να
ικανοποιεί όλους τους ενδιαφερόµενους και κυρίως τους πολί-
τες, γιατί οι πολίτες είναι αυτοί που πρέπει να εµπιστευθούν τη
διαµεσολάβηση, σε αυτή την περίπτωση θα επανέλθουµε και µε
τις ρυθµίσεις που θα έχουµε συνεννοηθεί και ενδεχοµένως και
µε µια µετάθεση στην έναρξη ισχύος νωρίτερα και από το νέο δι-
καστικό έτος. 

Εάν χρειαστεί, κύριε Πρόεδρε, κάτι άλλο, θα επανέλθουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. Καθίστε ένα λεπτό. 
Κύριοι συνάδελφοι, µόνο διευκρινιστικές ερωτήσεις πριν απεγ-

κλωβίσω τον κύριο Υπουργό. 
Κύριε Ξυδάκη, έχετε κάποια ερώτηση; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δένδια, έχετε

να κάνετε κάποια διευκρινιστική ερώτηση;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Θεοχαρό-

πουλε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μια ερώτηση, κύριε Πρό-

εδρε. 
Έχει κατατεθεί µια τροπολογία από τον κ. Λοβέρδο -σας έχω

κάνει κι εγώ µια ερώτηση- για το θέµα του αυτοφώρου. Να ρω-
τήσω αν θα γίνει αποδεκτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν µιλάµε για αυτά,
κύριε Θεοχαρόπουλε. Μιλάµε επί όσων είπε για την τροπολογία
του και αν θέλετε να κάνετε µια διευκρινιστική ερώτηση. Στην
τροπολογία του κ. Λοβέρδου θα απαντήσει ο Υπουργός, ο
οποίος έχει το νοµοσχέδιο και στον οποίο εισάγεται η τροπολο-
γία. Δεν θα απαντήσει ο κ. Καλογήρου. 

Κύριε Σαχινίδη, έχετε κάποια ερώτηση; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λαµπρούλη,

θέλετε κάποια διευκρίνιση για την τροπολογία του κ. Καλογήρου;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Ψαριανός απου-

σιάζει. Ο κ. Γεωργιάδης δεν είναι εδώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, εγώ είµαι εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λυκούδη, από
ό,τι βλέπω σας έχω εδώ ως ειδικό αγορητή. Όµως επειδή λείπει
ο κ. Ψαριανός, αν θέλετε, µπορείτε να µιλήσετε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Όχι,
κύριε Πρόεδρε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Υπάρχω και εγώ, κύριε Πρό-
εδρε, από τους Ανεξάρτητους Έλληνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εσάς, βέβαια, σας
έχουν διαγράψει από Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. Βλέπω τώρα
ότι έχετε µπει στους ειδικούς αγορητές. Εδώ είναι το χαρτί. Εγώ
ρωτούσα τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Αλλά παρά
ταύτα αν έχετε κάποια ερώτηση, να την κάνετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, εντάξει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καλογήρου,

από εµένα µπορείτε τώρα να απεγκλωβιστείτε. 
Τώρα για να πάµε εναλλάξ ο κ. Τασούλας θα πάρει τον λόγο,

και µετά ο κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος που είναι ο δεύτερος προ-
σελθών Υπουργός, θα υπερασπιστεί την τροπολογία του.

Κύριε Τασούλα, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο για µια ακόµα φορά διευκολύ-
νονται πολλές τροπολογίες της Κυβερνήσεως. Κατήντησε η νο-
µοθετική εργασία και κατήντησαν τα νοµοσχέδια –για να
χρησιµοποιήσω όρο της βιολογίας- λόγω συχνότητος του φαινο-
µένου να είναι «ξενιστές» τροπολογιών. 

Από µία πλευρά –για να παραδοξολογήσω, κύριε Υπουργέ-
είναι παρήγορο το ότι υπάρχουν τροπολογίες οι οποίες έχουν να
κάνουν µε εσφαλµένη νοµοθέτηση ή εσφαλµένη διοικητική πρα-
κτική της Κυβέρνησης που τη διορθώνουν, όπως κυρίως αυτές
που αφορούν στο παρόν νοµοσχέδιο, γιατί έτσι ψηφίζονται και
ενσωµατώνονται οδηγίες ως «οχήµατα» τροπολογιών και απο-
φεύγουµε την επίκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την καθυ-
στέρηση της ενσωµάτωσης του Ενωσιακού Δικαίου. Ευτυχώς
-γιατί είµαστε στα όρια και µ’ αυτή την οδηγία- που υπήρχαν οι
τροπολογίες και έτσι η Κυβέρνηση την έφερε στο προσκήνιο και
αποφεύγουµε την παροχή εξηγήσεων για την καθυστέρηση οδη-
γιών έστω και για λάθος λόγο. Τι να πει κανείς, όταν για µια
ακόµα φορά και σ’ έναν τοµέα που δεν υπήρχε περίπτωση να
υπάρχουν τροπολογίες, όπως η ενσωµάτωση οδηγιών, σήµερα
η περίπτωση αυτού του νοµοσχεδίου να βρίθει τροπολογιών;

Το παρόν νοµοσχέδιο, όπως είπαµε και στην επιτροπή, συγκε-
κριµενοποιεί και διευρύνει ελαφρώς το προϋπάρχον θεσµικό
πεδίο για την εκπροσώπηση σε τρίτη χώρα, σε µη χώρα της Ευ-
ρωπαϊκής Ενώσεως, υπηκόου της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, ο
οποίος δεν αντιπροσωπεύεται. 

Τι σηµαίνει «δεν αντιπροσωπεύεται σε µία τρίτη χώρα ένας
υπήκοος της Ευρωπαϊκής Ενώσεως»; Σηµαίνει ότι η πατρίδα του
σ’ αυτή την τρίτη χώρα δεν διαθέτει διπλωµατική στέγη, διπλω-
µατική εκπροσώπηση, προξενείο ή πρεσβεία, προξενείο και όχι
επίτιµο προξενείο ή πρεσβεία. Με το να τοποθετείται, λοιπόν, ο
µη αντιπροσωπευόµενος πολίτης της Ευρωπαϊκής Ενώσεως υπό
τη σκέπη οποιασδήποτε ευρωπαϊκής χώρας ως προς τα προξε-
νικά του δικαιώµατα, αυτό σηµαίνει και δείχνει ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση αντιµετωπίζει αυτή την περίπτωση αντιλαµβανόµενη τον
εαυτό της ως µία ενιαία κρατική, θα έλεγε κανείς, οντότητα για
τις περιπτώσεις εκτάκτων αναγκών, όπως είπε ο συνάδελφος της
Πλειοψηφίας, όπως σύλληψις, κράτησις, διάπραξις εγκλήµατος
εις βάρος πολίτου της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, σοβαρού ατυχή-
µατος ή σοβαρής ασθένειας, θανάτου, βοήθειας και επαναπα-
τρισµού σε περίπτωση ανάγκης αλλά και εκδόσεως προσωρινών
ταξιδιωτικών εγγράφων. 

Άρα η Ευρωπαϊκή Ένωση εδώ πέρα σε αντίθεση µε άλλους το-
µείς της δραστηριότητάς της πρωτοποριακά αντιλαµβάνεται τον
εαυτό της σαν σύνολο και χαρίζει σε όλους τους πολίτες της
αυτή την περίφηµη προξενική προστασία, η οποία είναι µία από
τις παλαιότερες µορφές απόλαυσης δικαιωµάτων στο δηµόσιο
Διεθνές Δίκαιο. Βεβαίως αυτή η πρωτοποριακή αντίληψη και
εφαρµογή της Ευρωπαϊκής Ενώσεως έχει να κάνει µε δύο όψεις,
όσον αφορά το ελληνικό δηµόσιο και τους Έλληνες πολίτες οι
οποίοι βρίσκονται στο εξωτερικό σε τρίτη χώρα και η χώρα αυτή
δεν έχει πρεσβεία ή προξενείο της Ελλάδος ή αντιστρόφως όταν
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πολίτης της Ευρωπαϊκής Ενώσεως -συνήθως, όπως είπε ο κύριος
Υπουργός, στατιστικά αυτό γίνεται µε τους Κυπρίους πολίτες-
καταφεύγει στις υπηρεσίες των ελληνικών προξενικών αρχών.

Έχουµε, λοιπόν, µια διεύρυνση της έννοιας των δικαιωµάτων
και πέραν των συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το νοµοσχέ-
διο αυτό ρυθµίζει την άσκηση αυτών των δικαιωµάτων, ρυθµίζει
µια δική του µορφή επεκτάσεως αυτών των δικαιωµάτων και εις
τους συγγενείς του µη αντιπροσωπευόµενου πολίτη, εφόσον
αυτοί οι συγγενείς είναι µαζί του σε αυτή τη χώρα την τρίτη, και
οι ίδιοι δεν έχουν την υπηκοότητα καµµιάς χώρας της Ευρωπαϊ-
κής Ενώσεως, ρυθµίζει τα θέµατα της επιστροφής των εξόδων
που καταβάλλει η χώρα που φροντίζει για τον µη αντιπροσω-
πευόµενο πολίτη, αφού συµβεί το γεγονός της εξυπηρετήσεώς
του, πώς θα γίνει η επιστροφή των εξόδων, πώς θα διακανονιστεί
αυτό και όλα αυτά –επαναλαµβάνω- συµπληρώνουν και διευρύ-
νουν ελαφρώς και εξειδικεύουν περαιτέρω την προστασία που
παρέχει η ισχύουσα νοµοθεσία του 2001.

Συνεπώς σε αυτό το νοµοσχέδιο, όπως είπαµε και στην επι-
τροπή, δεν µπορεί κανείς παρά να είναι θετικός και να προεξο-
φλήσω, κύριε Πρόεδρε, από τώρα ότι η Νέα Δηµοκρατία -και να
σηµειωθεί- ψηφίζει «ναι» για την ενσωµάτωση της συγκεκριµένης
οδηγίας.

Όσον αφορά εις τις τέσσερις τροπολογίες που αναφερθήκατε,
κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τοποθετηθώ ως εξής:

Η πρώτη τροπολογία αφορά εις τη ρύθµιση θεµάτων που
έχουν να κάνουν µε τη µετακίνηση µε την µέριµνα των περιφε-
ρειών ΑΜΕΑ προς ειδικές προνοιακές υπηρεσίες που πηγαίνουν
και τη ρύθµιση του τρόπου της µετακινήσεως αυτής ανάλογα µε
τον τρόπο που γίνεται, µε τη µετακίνηση µαθητών της πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαιδεύσεως. Αυτό έχει να κάνει
µε µισθώσεις οχηµάτων, που όταν πρόκειται προφανώς για
ΑΜΕΑ µπορεί να είναι και ειδικά οχήµατα, και µε παρατάσεις
αυτών των µισθώσεων ή µε αναθέσεις αυτών των µισθώσεων.

Προφανώς εν προκειµένω και εφόσον πρόκειται για ΑΜΕΑ δεν
µπορεί κανείς να είναι αρνητικός. Ωστόσο θέλω να επισηµάνω
ότι αυτή η εκκρεµότητα του να ρυθµίζονται αυτά τα θέµατα µε
διαδοχικές τροπολογίες, τα θέµατα δηλαδή των µισθώσεων ή
των παρατάσεων των µισθώσεων οχηµάτων που µεταφέρουν
παιδιά ή εν προκειµένω τώρα και άτοµα µε ειδικές ανάγκες στους
τόπους εκπαίδευσης ή φροντίδας τους, αυτό πρέπει κάποτε να
ρυθµιστεί συνολικά και να µην αναγκάζεται η Κυβέρνηση και
πολύ περισσότερο η Βουλή να καταφεύγει σε τέτοιου είδους πα-
ρατάσεις ή νοµιµοποιήσεις συµβάσεων, οι οποίες µπορεί να είναι
και αµφιβόλου νοµιµότητος και υπό το βάρος της σηµασίας της
µετακινήσεως, όπως εν προκειµένω να είσαι αναγκασµένος να
το ψηφίσεις παρά το ότι η εκκρεµότητα είναι προβληµατική, και
υποθέτω σε κάποιο επόµενο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Μετα-
φορών θα λυθεί το θέµα αυτό οριστικά για να επανέλθει η κανο-
νικότητα σε αυτές τις µετακινήσεις.

Η επόµενη τροπολογία έχει να κάνει µε τη µεταφορά µέσω επι-
βατηγών πλοίων αστικών αποβλήτων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό δεν είναι πια
τροπολογία, κύριε Τασούλα. Έχει ψηφιστεί στη Διαρκή Επιτροπή
και είναι το άρθρο 16. Οπότε µιλάτε επί του άρθρου 16 πλέον.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ωραία. Όσον αφορά εις το
άρθρο 16, θα ήθελα να πω ότι µπορεί να το χαρακτήρισε ο κ. Φά-
µελλος ως ερµηνευτικό, ωστόσο µπορεί να είναι και κάτι περισ-
σότερο.

Θα ήθελα να πω ότι η δυσπιστία έναντι αυτής της Κυβερνή-
σεως, δεν είναι κάτι που ενδεχοµένως πρέπει κανείς να δείχνει.
Φοβούµαι ότι είναι κάτι επιβεβληµένο πλέον, οπότε δικαιολογεί-
ται. Νοµίζω πως µπορεί να είναι και θέµα αθεωρήτων, από το
Ελεγκτικό Συνέδριο, δαπανών µεταφοράς τέτοιων αποβλήτων. 

Εν πάση περιπτώσει είναι µια ακόµη περίπτωση κακονοµοθε-
τήσεως, η οποία έρχεται όταν προκύψει ένα διοικητικό ή νοµικό
πρόβληµα από αστοχίες, προχειρότητες, επιπολαιότητες ή
ακόµη και παρανοµίες της Κυβερνήσεως. Η λύση η οποία επέρ-
χεται µε τη µεταφορά αστικών αποβλήτων από νησιά, όπως µας
είπε -και δεν εννοούσε την Κέρκυρα, για να επαναλάβω τα λόγια
του, αλλά νησιά όπως η Σαµοθράκη και άλλα νησιά στο Αιγαίο-,
είναι µια λύση που προφανώς δεν µπορεί κανείς να αρνηθεί,

αλλά δεν είναι δυνατόν, επαναλαµβάνω, υπό το βάρος της πραγ-
µατικότητας και της συσσωρεύσεως αποβλήτων σε νησιά, να
οδηγείται συνεχώς η Βουλή, κατανοώντας την ανάγκη λύσεως
που διευκολύνει νησιά, σε αλλεπάλληλες διευκρινίσεις. Η
ανάγκη, όπως προκύπτει και όπως περιγράφεται, είναι προφα-
νής. Δεν είµαστε αρνητικοί στο άρθρο αυτό. Είµαστε αρνητικοί
στο να εξακολουθήσει η Κυβέρνηση να νοµοθετεί µε αυτόν τον
τρόπο. 

Η τροπολογία του Υπουργού Δικαιοσύνης που αφορά εις την
αναστολή της υποχρεωτικότητος της διαµεσολαβήσεως, είναι
µια ακόµη κορυφαία απόδειξη της προχειρότητας, της επιπολαι-
ότητας, της ελλείψεως συνεννοήσεως και της άρνησης να υπάρ-
ξει µια διαλλακτικότητα και κατανόηση των αντιθέτων απόψεων
της σηµερινής Κυβέρνησης. Ό,τι είπε η Αντιπολίτευση µε πρώτη
την Αξιωµατική, ό,τι είπαν οι σύλλογοι, η ολοµέλεια των δκηγο-
ρικών συλλόγων, ό,τι είπε ο Σύλλογος Προώθησης των Εναλλα-
κτικών Μορφών Επιλύσεως Διαφορών, ό,τι είπε ο Άρειος Πάγος
µε την απόφαση της διοικητικής ολοµέλειας του Αυγούστου πρό-
σφατα, ό,τι είπε η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, όλα αυτά
αγνοήθηκαν από την Κυβέρνηση και τώρα µε την απόσυρση και
αναστολή της διατάξεως επαληθεύονται. 

Επαληθεύονται µε καθυστέρηση πολλών µηνών. Επαληθεύον-
ται µε µια εκκρεµότητα η οποία δηµιουργήθηκε και –εν όψει του
δικαστικού έτους που αρχίζει σε λίγες µέρες-, αναγκάστηκε να
παγώσει την διάταξη της υποχρεωτικότητας, γιατί προφανώς
είναι αντισυνταγµατική, γιατί προφανώς είναι απρόσφορη και
αλυσιτελής, γιατί προφανώς, όπως λέει ο Άρειος Πάγος, δηµι-
ουργεί δαπάνες. 

Και το λέει ο Άρειος Πάγος, που υποκαθιστά την Κυβέρνηση
στην αντίστοιχη φροντίδα των ασθενεστέρων οικονοµικών τά-
ξεων. Αυτό θα έπρεπε να είναι µέριµνα πρωτίστως της Κυβερνή-
σεως. Εδώ φθάσαµε η δικαιοσύνη σήµερα να υποκαθιστά -όχι
κάνοντας νόσφιση εξουσίας αλλά κάνοντας το σωστό-, την έλ-
λειψη ενδιαφέροντος της Κυβερνήσεως για τις ασθενέστερες τά-
ξεις για τα υπερβολικά «δαπανήµατα», όπως λέει ο Άρειος
Πάγος, που προκαλεί η υποχρεωτικότητα και η φάση της διαµε-
σολαβήσεως.

Αυτή, λοιπόν, η αναστολή δεν είναι δείγµα, όπως θέλησε ο κύ-
ριος Υπουργός να πει στην παρθενική οµιλία του στη Βουλή, της
άποψης ότι «όταν ξανασκέφτεσαι κάτι, καταλήγεις σε φρονιµό-
τερα συµπεράσµατα». Είναι δείγµα, ακριβώς, ότι όταν η πραγ-
µατικότητα αναλαµβάνει τα ηνία, τότε αναγκάζεσαι, την
τελευταία στιγµή, να υποταχθείς στην πραγµατικότητα, ενώ πριν
από πολλούς µήνες όλα αυτά είχαν ξεδιπλωθεί καλοπροαίρετα
από πάρα πολλές πλευρές εδώ. 

Αυτό που δεν µας είπε -και τελειώνω-, κύριε Πρόεδρε, ο κύριος
Υπουργός, είναι αν αυτό πρόκειται περί αναστολής ή περί ορι-
στικής καταργήσεως της υποχρεωτικότητος. Δηλαδή είναι ανα-
στολή για να διορθώσει την υποχρεωτικότητα ή αναστολή για να
καταργήσει την υποχρεωτικότητα; 

Γιατί κατά τη γνώµη µας η κατάργηση της υποχρεωτικότητας
είναι η λύση και όχι η παράταση της εκκρεµότητας, για την οποία
εκκρεµότητα προεξόφλησε από αυτό το Βήµα ότι κατά πάσα πι-
θανότητα θα την παρατείνει και πέραν του Σεπτεµβρίου του 2019
µε νεότερη τροποποίηση. 

Θα σας πω µια παράµετρο, για να δείτε πώς η κακή νοµοθέ-
τηση -που ιδιαίτερα αυτή την περίοδο διακυβέρνησης έχει φτά-
σει τα όρια του ρεκόρ- µπορεί να επηρεάσει. Υπάρχουν πολλοί
δικηγόροι, οι οποίοι ενώ ήταν αντίθετοι µε την υποχρεωτική νο-
µοθέτηση, όταν είδαν ότι έγινε νόµος του κράτους, προσαρµό-
στηκαν σε αυτό και φρόντισαν µε δικά τους έξοδα να υποστούν
µια εκπαίδευση, η οποία τους έδινε την ιδιότητα του διαµεσολα-
βητού. Αυτό το έκαναν εν όψει του ότι θεσµοθετήθηκε καλώς ή
κακώς αυτό. Έκαναν έξοδα κάποιων χιλιάδων ευρώ για να γίνουν
διαµεσολαβητές. Τώρα βλέπετε ότι η διαµεσολάβηση δεν ισχύει.
Πόσο, λοιπόν, επιπόλαια νοµοθετείτε; Επηρεάζουµε βιοτικά,
επαγγελµατικά κάποιες οµάδες πληθυσµού και εν συνεχεία µε
άνεση λέµε ότι θα το επανεξετάσουµε, ενώ αυτό το οποίο κατε-
βλήθη από πολίτες, εν όψει της έστω κακής νοµοθέτησης, δεν
διορθώνεται. 

Γι’ αυτό νοµίζω ότι θα πρέπει να είστε περισσότερο συνετοί
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στη νοµοθέτηση και να µην έχετε εύκολο καταφύγιο τις τροπο-
λογίες, γιατί ό,τι νοµοθετούµε, έστω και αν το διορθώνουµε µετά,
έχει επιπτώσεις. Και αυτές τις επιπτώσεις τις πληρώνει κόσµος,
σε µια εποχή που αυτά τα «δαπανήµατα», για να επαναλάβω τη
διατύπωση του Αρείου Πάγου, είναι επαχθή.

Ποια άλλη τροπολογία υπάρχει; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφήστε να την ακού-

σετε να την υπερασπίζεται ο κ. Ηλιόπουλος. Αυτός που θα µε αν-
τικαταστήσει στην Έδρα, µπορεί να δώσει, εάν θέλετε, και σε
εσάς και στους άλλους δύο τρία λεπτά για την τροπολογία. Είναι
για τον ΟΑΕΔ, αλλά επειδή είναι εδώ ο κ. Ηλιόπουλος θα ακού-
σετε τη θέση του.

Κλείστε, όµως, τώρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ωραία. Θα ακούσουµε και θα

µιλήσουµε µετά. 
Πάντως θα ήθελα να τονίσω εν όψει αυτού του µπαράζ των

τροπολογιών και των συνεπειών που έχει η κακή νοµοθέτηση -
όπως για παράδειγµα είπα στους δικηγόρους που έγιναν διαµε-
σολαβητές, ενώ, αν ήξεραν ότι δεν θα γίνει αυτό, µπορεί και να
µη γίνονταν- ότι είναι πάρα πολύ σοβαρή πράξη η νοµοθέτηση.
Θα σας θυµίσω κάτι, όχι για να το µιµηθείτε, αν και θα ήταν ευ-
τύχηµα για τη χώρα. Ο Σόλων για να εκβιάσει την τήρηση των
νόµων που επέβαλε, αυτοεξορίστηκε για δέκα χρόνια. Για σκε-
φτείτε το! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ηλιόπουλε,

έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, για να παρουσιάσετε από τη
θέση σας την τροπολογία σας και να την έχουν υπ’ όψιν τους
από εκεί και πέρα οι αγορητές και όποιοι άλλοι συνάδελφοι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ
πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα χρειαστώ πέντε λεπτά. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1751 και ειδικό 31 αφορά ένα
καθαρά διοικητικό πρόβληµα που έχει προκύψει στον ΟΑΕΔ. Ο
ΟΕΑΔ µε βάση το άρθρο 63 που δίνει τη δυνατότητα να γίνονται
προσλήψεις ορισµένου χρόνου απευθείας, να γίνονται ατοµικές
συµβάσεις εργασίας και όχι να απευθύνεται σε εργολάβο, προ-
χώρησε στην πρόσληψη εργαζόµενων στην καθαριότητα. Συγ-
κεκριµένα αυτή τη στιγµή αναφερόµαστε σε τετρακόσιους
δεκαπέντε εργαζόµενους, καθαρίστριες και καθαριστές, που ερ-
γάζονται πανελλαδικά στον ΟΑΕΔ.

Έχει προκύψει µια σηµαντική καθυστέρηση στην καταβολή
των δεδουλευµένων αυτών των ανθρώπων και αυτή η καθυστέ-
ρηση έχει προκύψει λόγω καθυστέρησης της Επιτρόπου του
ΟΑΕΔ και διαφωνίας της Επιτρόπου µε το ΑΣΕΠ, που θεωρεί ότι
η προκήρυξη έχει προχωρήσει κανονικά, αλλά και µε τη διοίκηση
του ΟΑΕΔ. Οπότε αυτό το οποίο επιλέγουµε να κάνουµε, είναι
µε τη συγκεκριµένη τροπολογία οι εργαζόµενοι να πάρουν άµεσα
τα δεδουλευµένα τους, γιατί είναι ήδη τέσσερις µήνες απλήρω-
τοι και να µη χρειαστεί να προσφύγουν σε δικαστήρια που ούτως
ή άλλως θα δικαιωθούν και θα πάρουν τα δεδουλευµένα αλλά µε
ένα παραπάνω έξοδο. 

Άρα µε αυτή την έννοια µιλάµε για µια τροπολογία η οποία
λύνει ένα διοικητικό πρόβληµα, που έχει προκύψει από τη δια-
φωνία της Επιτρόπου µε το ΑΣΕΠ και τη διοίκηση του ΟΑΕΔ και
αφορά άµεσα τετρακόσιους δεκαπέντε εργαζόµενους στην κα-
θαριότητα στον ΟΑΕΔ.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς, κύριε

Υπουργέ. Ήσασταν ταχύτατος. 
Κύριε Καρρά, θέλετε τον λόγο; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Παρακάλεσα να µιλήσω

αργότερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία κρατείται. Έχει

µια επείγουσα δουλειά. Θα µιλήσει µόλις επιστρέψει. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Πανα-

γιώτης Ηλιόπουλος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με την ενσωµάτωση της εν λόγω οδηγίας του 2015 επιχειρεί-

ται ο συντονισµός για τη διευκόλυνση της άσκησης του δικαιώ-
µατος των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να προσφεύγουν

για προστασία στις διπλωµατικές αρχές άλλου κράτους µέλους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης -απ’ αυτό που είναι υπήκοοι- εφόσον
δεν αντιπροσωπεύεται η χώρα τους σε τρίτη χώρα. 

Είναι χαρακτηριστικό του τρόπου µε τον οποίο έχει δοµηθεί
εξαρχής η Ευρωπαϊκή Ένωση, η αναφορά στη λεγόµενη ευρω-
παϊκή ιθαγένεια που δηµιουργήθηκε µε τη συνθήκη για την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση µε σκοπό την οικοδόµηση όπως λέει «µιας
ένωσης διαρκώς εγγύτερης προς τους πολίτες», όπως χαρακτη-
ριστικά αναφέρεται στην απόφαση που καταργείται εν όψει της
ψήφισης αυτής της οδηγίας. 

Παρ’ ότι η κατάργηση είναι διαδικαστική αφού αντικαθίσταται
από τη νέα οδηγία, παραµένει στη βάση το ιδεολόγηµα περί µιας
ανύπαρκτης ευρωπαϊκής ιθαγένειας η οποία ουδέποτε υπήρχε
και ποτέ δεν θα υπάρξει στο µέλλον, όπως φαίνεται καθαρά και
από τις νέες πολιτικές εξελίξεις στους κόλπους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Αυτό αποτελεί ένα από τα βασικότερα προβλήµατα
µιας ένωσης που καταρρέει πολιτικά, από τότε που αποφάσισε
να εκχωρήσει το σύνολο των αρµοδιοτήτων της σε ένα γραφει-
οκρατικό ιερατείο που ζει στις Βρυξέλλες µακριά από τα προ-
βλήµατα και τις επιδιώξεις των λαών. 

Ανεξαρτήτως του σαθρού πολιτικού υπόβαθρου της Ένωσης
είναι γνωστό ότι µια από τις βασικότερες αρχές που διέπουν το
Διεθνές Δίκαιο, είναι η αρχή της αµοιβαιότητας. Αυτό απλά ση-
µαίνει ότι οι πολίτες µιας χώρας, αντιµετωπίζονται µε τον ίδιο
τρόπο που αντιµετωπίζει η ίδια τους πολίτες της χώρας µε την
οποία έχει συνάψει συµφωνία. Στο πλαίσιο αυτό οι διµερείς σχέ-
σεις ιδίως µε τις λεγόµενες τρίτες χώρες, δηλαδή τις χώρες
εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι πολύ σηµαντικές, γιατί καθο-
ρίζουν και τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζονται στις χώρες
αυτές οι Έλληνες πολίτες. 

Η παρούσα οδηγία δεν αφορά τις σχέσεις αυτές που εξαρτών-
ται από κάθε µια χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ξεχωριστά αλλά
αποτελεί έναν γενικό κανόνα για το πώς θα αντιµετωπίζονται οι
πολίτες χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης µεταξύ τους σε περί-
πτωση που αναζητήσουν προστασία σε µια τρίτη χώρα, στην
οποία δεν αντιπροσωπεύεται διπλωµατικά το δικό τους κράτος. 

Εποµένως η επιδίωξη για προστασία των Ελλήνων πολιτών σε
τρίτες χώρες µέσω των προξενικών αρχών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης είναι πλήρως θεµιτή και αποδεκτή. Ήδη δε εφαρµόζεται σε
µεγάλη κλίµακα µέσω των διµερών διακρατικών σχέσεων που
υπάρχουν. 

Η διεύρυνση και θεσµοθέτηση αυτής της πρακτικής που ισχύει
στις διεθνείς και διµερείς σχέσεις, διευρύνει την προστασία του
Έλληνα στο εξωτερικό, στις χώρες των άλλων ηπείρων, κυρίως
σ’ εκείνες στις οποίες η Ελλάδα δεν διατηρεί συµφέροντα, αυ-
ξάνει την ατοµική ασφάλεια και ελαχιστοποιεί τις γραφειοκρατι-
κές διαδικασίες, που διαφορετικά θα απαιτούνταν για την
αντιµετώπιση µιας έκτακτης κατάστασης των Ελλήνων στο εξω-
τερικό. 

Η ελεύθερη πρόσβαση των Ελλήνων σε προξενική προστασία
άλλων κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι κανόνες ταυτοποί-
ησης που προβλέπονται καθώς και τα είδη συνδροµής που προ-
βλέπονται, επιγραµµατικά δηµιουργούν µια σοβαρή βάση
αντιµετώπισης πιθανών κινδύνων. Αντίστοιχα οι οικονοµικές δια-
δικασίες που προβλέπονται, εξασφαλίζουν ότι δεν επιβαρύνεται
το δηµόσιο για τα έξοδα που θα προκύψουν από τη βοήθεια που
παράσχεται σε ξένο υπήκοο Ευρωπαϊκή Ένωσης, αλλά το ίδιο
το κράτος του όπως συµβαίνει και µε τον Έλληνα στην αντί-
στοιχη περίπτωση.

Τέλος η Ελλάδα τα τελευταία χρόνια της οικονοµικής κρίσης
έχει αναγκαστεί κακώς είτε να αποµακρύνει είτε να υπολειτουρ-
γεί πολλές πρεσβείες και διπλωµατικές αντιπροσωπείες σε τρί-
τες χώρες, ακόµα και σε κάποιες που ζουν µόνιµα Έλληνες, µε
αποτέλεσµα αυτοί είτε να µένουν αβοήθητοι σε µια ανάγκη είτε
να προστρέχουν από µόνοι τους σε κάποια άλλη προξενική αρχή
χώρας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έστω κι αν αυτό δεν προβλέ-
πεται ρητά. 

Με την παρούσα οδηγία αυτός ο Απόδηµος Ελληνισµός κυ-
ρίως των αφρικανικών και ασιατικών χωρών καθώς και µικρών
χωρών της Καραϊβικής στις οποίες υπάρχουν προξενικές αρχές
άλλων κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µπορεί να αισθάνεται
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την ίδια ασφάλεια µε τους πολίτες των κρατών αυτών. Γι’ αυτό
και θα δηλώσουµε «παρών» στο νοµοσχέδιο.

Στην τροπολογία 1751 θα δηλώσουµε «παρών». Θεωρούµε κα-
τάπτυστο να πληρώνονται οι άνθρωποι µε τροπολογίες. Σαφώς
και πρέπει να λαµβάνουν τα χρήµατά τους όπως όλοι οι υπόλοι-
ποι εργαζόµενοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συγγνώµη η τροπο-
λογία 1752 δεν είναι για να πληρώνονται, είναι η τροπολογία του
Υπουργείου Δικαιοσύνης. Να το διορθώσουν στα Πρακτικά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τώρα θα πω για την τροπολογία
1752. Αν είπα λάθος, εννοούσα την τροπολογία 1751 µ’ αυτά που
είπα για τους εργαζόµενους.

Σχετικά µε την τροπολογία 1752 θα δηλώσουµε και σε αυτή
«παρών», παρ’ όλο που έπρεπε να γραφτεί καλύτερα και να έρθει
αλλιώς.

Στην τροπολογία 1746 για τα παιδιά, εννοείται ότι θα ψηφί-
σουµε «υπέρ» και σε αυτό και στη µεταφορά των µαθητών. Εµείς
είµαστε υπέρ στο να γίνει µόνιµα. Κύριε Πρόεδρε, ρυθµίστε το
λίγο, γιατί έρχονται συνεχώς κάθε χρόνο και για τη µεταφορά
των παιδιών ΑΜΕΑ και για τη µεταφορά παιδιών όλων των σχο-
λείων και κάθε χρόνο ανανεώνουµε τις συµβάσεις. Δεν γίνεται.
Τι θα γίνει; Κάποια φορά δεν θα µεταφερθούν τα παιδιά; Πρέπει
να γίνει ένας νόµος µόνιµος, ο οποίος θα αφορά όλα τα παιδιά
και τη µεταφορά τους. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα συνέχεια. Εν-
νοείται ότι θα ψηφίσουµε «υπέρ», αλλά κάντε το και σε νοµοσχέ-
διο να τελειώνουµε

«Κατά» θα ψηφίσουµε, βέβαια, για τη θαλάσσια µεταφορά των
απορριµµάτων. Θεωρούµε αστεία όλη αυτή τη λύση που δίνετε.
Δεν είναι λύση. Θα επανέλθουµε στην ψηφοφορία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς, κύριε Ηλιό-

πουλε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας κ. Σταύρος Τάσσος.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπαµε και στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας, παρά

τις επιφυλάξεις µας για αυτή τη Σύµβαση Προξενικής Προστα-
σίας των Ελλήνων στο εξωτερικό, θα ψηφίσουµε θετικά γιατί
είναι ένα βήµα.

Οι επιφυλάξεις µας αφορούν, κυρίως, τα κενά που υπάρχουν
στην προστασία των εργαζοµένων γενικά και των ναυτεργατών
ειδικά, που απολύονται από πολυεθνικές και µένουν απλήρωτοι
και επίσης την έλλειψη µέριµνας ή εν πάση περιπτώσει την ελ-
λιπή µέριµνα που υπάρχει για τον επαναπατρισµό τους.

Επίσης για εµάς είναι ένα θέµα η επιστροφή των εξόδων της
προξενικής συνδροµής, που θα πρέπει να εξαιρεί τους έχοντες
οικονοµική αδυναµία. Αυτό θα πρέπει, κατά κάποιον τρόπο, να
αναφέρεται ρητά µέσα στο νοµοσχέδιο. Αλλά, όπως είπα, παρά
τις επιφυλάξεις µας θα ψηφίσουµε θετικά.

Όσον αφορά τις τροπολογίες –και θα ξεκινήσω µε τις υπουρ-
γικές τροπολογίες- η 1746 που αφορά τη µεταφορά των µαθη-
τών και ειδικά των ατόµων µε ειδικές ανάγκες, των ΑµΕΑ, για
εµάς θα πρέπει να υπάρχουν ειδικά µέσα µε εξειδικευµένο προ-
σωπικό και αυτό, βέβαια, να γίνεται από ένα δηµόσιο σύστηµα
µεταφοράς, γιατί η πόρτα του σχολικού, ουσιαστικά, είναι και η
πόρτα του σχολείου. Εποµένως αυτοί που χειρίζονται τα παιδιά,
θα πρέπει να έχουν και την ανάλογη γνώση και τα µέσα µε τα
οποία γίνεται η µεταφορά τους, να είναι ασφαλή. Θα ψηφίσουµε
«παρών».

Τώρα σχετικά µε την τροπολογία 1747, που ενσωµατώθηκε και
έγινε το άρθρο 16, έχουµε µια αλλαγή επί τα χείρω της παρα-
γράφου 6 του άρθρου 34 του ν.4316/2014, που επέτρεπε τη θα-
λάσσια µεταφορά αποβλήτων εντός περιφέρειας, τώρα αυτό
επεκτείνεται και εκτός περιφέρειας και αυτή η µεταφορά απο-
βλήτων γίνεται µε απλά πλοία της γραµµής, που βέβαια θέτουν
σε κίνδυνο τόσο την υγεία των επιβατών, όσο την υγεία των ερ-
γαζοµένων. Θα την καταψηφίσουµε. 

Όσον αφορά τις εργαζόµενες καθαρίστριες του ΟΑΕΔ, οι
οποίες έχουν πάρα πολύ χαµηλούς µισθούς, 300 µε 350 ευρώ,
και ήταν απλήρωτες από τον Μάιο, αναγκάστηκαν οι γυναίκες
αυτές να καταφύγουν στα δικαστήρια, να µπουν σε έξοδα για να

πληρώσουν δικηγόρους, για να πάρουν τα δεδουλευµένα τους.
Εδώ, δηλαδή, υπάρχει θέµα. Είναι απλήρωτες από τον Μάιο

µε µισθούς 300 και 350 ευρώ και αναγκάζονται να καταφύγουν
στα δικαστήρια. Θα την υπερψηφίσουµε βέβαια, αλλά υπάρχει
ένα σοβαρό θέµα µε αυτό.

Τώρα όσον αφορά τη διαδικασία της ιδιωτικής διαµεσολάβη-
σης. Έχουµε µια αναστολή. Αυτό είναι θετικό, αλλά εµείς ζητάµε
την κατάργηση της συγκεκριµένης διαδικασίας, γιατί αυτή λει-
τουργεί σε βάρος των οικονοµικά αδύναµων. Ήταν απαίτηση των
επιχειρηµατιών και του ΣΕΒ και εποµένως λειτουργεί υπέρ
αυτών. Εποµένως, για εµάς η αναστολή δεν είναι αρκετή, θα ψη-
φίσουµε «παρών».

Θα ήθελα, επίσης, να τοποθετηθώ και στη βουλευτική τροπο-
λογία του κ. Λοβέρδου του ΠΑΣΟΚ σχετικά µε την κατάργηση
του υποχρεωτικού αυτόφωρου και µε τα εγκλήµατα δια του
Τύπου. Για εµάς θα πρέπει να καταργηθεί ουσιαστικά το αυτό-
φωρο των εγκληµάτων που τελούνται δια του Τύπου µε την
πλήρη κατάργηση και όχι τροποποίηση της ισχύουσας σχετικής
διάταξης του άρθρου 242, παράγραφος 3 του Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας, γιατί είναι γνωστό ότι από το Σύνταγµα απαλείφθηκε
αυτή η διάταξη, αλλά δεν απαλείφθηκε από τον Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας. 

Εποµένως, εµείς ζητάµε την πλήρη κατάργησή του και από τον
Κώδικα της Ποινικής Δικονοµίας. Παρ’ όλα αυτά θα ψηφίσουµε
θετικά, γιατί παρ’ όλο που δεν λύνει συνολικά το πρόβληµα, είναι
ένα βήµα προς τη σωστή κατεύθυνση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ ευχαριστώ.
Παράκληση προς τις κυρίες και τους κυρίους των Πρακτικών

και τις κυρίες και τους κυρίους συναδέλφους ή να λένε ΑΜΕΑ ή
άτοµα µε αναπηρίες. Όλοι µας ξεχνάµε και µένουµε στην παλιά
ορολογία.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: ...είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν το είπα ει-

δικά για εσάς, όλοι το λέµε.
Άρα και στα Πρακτικά ή ΑΜΕΑ θα γράφεται ή άτοµα µε ανα-

πηρίες.
Προχωράµε τώρα στον ειδικό αγορητή των Ανεξαρτήτων Ελ-

λήνων, τον κ. Κατσίκη Κωνσταντίνο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Σας

ενηµερώνω ότι θα είµαι σύντοµος. Δεν θα εξαντλήσω τον καθο-
ρισµένο χρόνο.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ρυθµίσεις του
υπό ψήφιση σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών αποτε-
λούν ουσιαστικά µια ασπίδα προστασίας των δικαιωµάτων όλων
των Ευρωπαίων πολιτών όπου και αν αυτοί βρίσκονται ανά τον
κόσµο, σε τρίτες χώρες εν προκειµένω, καθώς διασφαλίζουν τη
διακρατική συνεργασία µέσα από την παροχή βοήθειας και την
έµπρακτη απόδειξη πνεύµατος αλληλεγγύης µεταξύ των κρα-
τών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Το παρόν σχέδιο νόµου µέσα από τα δεκαέξι άρθρα που περι-
λαµβάνει προβλέπει την ενσωµάτωση στο Εθνικό Δίκαιο της ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας 637/2015 σχετικά µε την προξενική προστασία
πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ενώ ήδη η οδηγία αυτή έχει
ενσωµατωθεί στο Εθνικό Δίκαιο των περισσοτέρων κρατών-
µελών.

Όπως έχει ήδη διεξοδικά αναλυθεί, οι διπλωµατικές και προ-
ξενικές αρχές της ελληνικής δηµοκρατίας θα παρέχουν προξε-
νική συνδροµή στους πολίτες κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης σε τρίτες χώρες όπου το κράτος προέλευσής τους δεν
διαθέτει αρµόδια προξενική ή διπλωµατική αρχή υπό τους ίδιους
όρους όπως και για τους Έλληνες υπηκόους, ενώ και αντί-
στροφα θα παρέχεται προξενική προστασία ή συνδροµή σε Έλ-
ληνες πολίτες από τα άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
όπου η ελληνική δηµοκρατία δεν διαθέτει ανάλογη αρχή.

Με την ενσωµάτωση αυτού του σχεδίου νόµου στην εθνική νο-
µοθεσία οι Έλληνες πολίτες επωφελούνται από τις προστατευ-
τικές ρυθµίσεις που ισχύουν για το σύνολο όλων των Ευρωπαίων
πολιτών. 

Όπως αναφέραµε αναλυτικά κατά την προηγούµενη συνε-
δρίαση οι πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης θεωρούνται ως µη
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αντιπροσωπευόµενοι πολίτες σε τρίτη χώρα όταν το κράτος-
µέλος της ιθαγένειάς τους δεν έχει πρεσβεία, προξενείο ή επί-
τιµο πρόξενο στη συγκεκριµένη τρίτη χώρα ή όταν συντρέχουν
έκτακτες συνθήκες, οι οποίες ενδέχεται να επηρεάζουν προσω-
ρινά την παροχή προξενικής προστασίας.

Βάσει των υπό ψήφιση διατάξεων, λοιπόν, η προξενική προ-
στασία παρέχεται και στα µέλη της οικογένειάς των, αυτών των
µη αντιπροσωπευόµενων πολιτών σε τρίτη χώρα, τα οποία δεν
είναι τα ίδια πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και απλώς συνο-
δεύουν τους µη αντιπροσωπευόµενους πολίτες στην τρίτη χώρα.

Κατ’ αυτόν τον τρόπο, εδραιώνεται θεσµικά η προσπάθεια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης να θέσει υπό την προστασία της κάθε Ευ-
ρωπαίο πολίτη, αλλά και τους οικείους του που τυγχάνουν να βρί-
σκονται σε τρίτη χώρα, υπό συνθήκες µάλιστα κινδύνου.
Διασφαλίζεται έτσι το δικαίωµα των Ευρωπαίων πολιτών να ζη-
τήσουν προστασία από την πρεσβεία ή το προξενείο οποιουδή-
ποτε κράτους-µέλους διαθέτει τις ανωτέρω αρχές σε έδαφος
τρίτης χώρα.

Στην κατεύθυνση αυτή κινούνται και οι ασφαλιστικές δικλίδες
που προβλέπονται και καθορίζουν τη διαδικασία διαπίστωσης
της ταυτότητας του υπηκόου που αιτείται εκτάκτως προξενική
προστασία, ακόµη και στην περίπτωση που έχει απωλέσει τα τα-
ξιδιωτικά του έγγραφα και δυσκολεύεται να αποδείξει την ταυ-
τότητά του. 

Στην περίπτωση αυτή που τα παραπάνω δικαιολογητικά είναι
αδύνατον να προσκοµιστούν, προβλέπεται η δυνατότητα επαλή-
θευσης των στοιχείων των αιτούντων, είτε µε απευθείας επικοι-
νωνία των αρµόδιων διπλωµατικών διαύλων µεταξύ των
κρατών-µελών είτε και µε επικοινωνία των οικείων αρχών του
κράτους του οποίου οι εκάστοτε αιτούντες ισχυρίζονται πως
είναι πολίτες. 

Οι παραπάνω δράσεις ισχυροποιούνται θεσµικά µε το συντο-
νιστικό ρόλο που επιτελείται εντός των αρµοδίων υπηρεσιών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς οι αρµόδιες διπλωµατικές αρχές
αναλαµβάνουν την υποχρέωση να κοινοποιούν τα δέοντα στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στην Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής
Δράσης.

Πιο συγκεκριµένα, οι διπλωµατικές και προξενικές αρχές που
εδρεύουν σε τρίτη χώρα συµµετέχουν στον συντονισµό σχεδίων
εκτάκτων αναγκών, συνεργάζονται µε τις εκάστοτε τοπικές
αρχές της τρίτης χώρας και βεβαίως, δροµολογούν τις διαδικα-
σίες αποµάκρυνσης των Ευρωπαίων πολιτών από την επικράτεια
της τελευταίας, σε στενή συνεργασία πάντα µε τις δοµές διαχεί-
ρισης κρίσεων της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Εξωτερικής Δράσης,
αλλά και του µηχανισµού Πολιτικής Προστασίας της Ένωσης. 

Με την παρούσα υπό ενσωµάτωση Οδηγία τα κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης αναλαµβάνουν την υποχρέωση να παρέ-
χουν συνδροµή στους υπηκόους της, ανάλογα µε τις ξεχωρι-
στές, έκτακτες συνθήκες της εκάστοτε περίπτωσης, ενώ
παράλληλα, προβλέπονται οι αντίστοιχες διατάξεις που διασφα-
λίζουν τη δυνατότητα επιστροφής των γενοµένων δαπανών προς
εκείνη τη χώρα που παρείχε την προξενική προστασία στον µη
αντιπροσωπευόµενο πολίτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποδεχόµαστε ως κράτος-
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης την ενσωµάτωση της εν λόγω
οδηγίας στο Εθνικό µας Δίκαιο και θωρακίζουµε τα δικαιώµατα
των πολιτών µας. 

Και βέβαια, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες υπερψηφίζουµε το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Κα-

τσίκη. 
Να δώσουµε τον λόγο, αφού ήρθε, και στον Υπουργό Εσωτε-

ρικών, τον κ. Χαρίτση, για πέντε λεπτά, από τη θέση του, για να
υπερασπιστεί την τροπολογία του, αν και ήδη έχουν τοποθετηθεί
οι µέχρι τώρα οµιλητές, και συνεχίζουµε µετά µε τον κ. Καρρά,
τον κ. Λυκούδη και τον κ. Καβαδέλλα και κλείνουµε µε τους Αγο-
ρητές. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Απλώς δεν ξέρω αν υπάρχει κάποιο πρόβληµα σε σχέση µε τις
τροπολογίες που έχουµε καταθέσει. Έχουν κατατεθεί τρεις τρο-
πολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μιλάµε τώρα για το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Η τροπολογία που έχει µείνει να υπε-
ρασπιστείτε είναι αυτή που αφορά στη µεταφορά των ΑΜΕΑ

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ναι, ξέρω.
Είναι άλλες δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν έχουµε εµείς κά-
ποια άλλη, κύριε Υπουργέ. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν έχει κατα-
τεθεί κάποια άλλη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι δεν έχουµε άλλη.
Εκτός αν εννοείτε, προσέξτε, αυτή που έχει ενσωµατωθεί κι έχει
γίνει άρθρο 16, που είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1747,
που την υπογράφετε κι εσείς.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν εννοώ
αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Από εκεί και ύστερα,
είναι µία της κ. Αχτσιόγλου, που υποστήριξε ο κ. Ηλιόπουλος και
µία του κ. Καλογήρου, που υποστήριξε ο κ. Καλογήρου. 

Σε εµάς, µέχρι στιγµής, αλλά και στις υπηρεσίες, όπως ενηµε-
ρώθηκα, δεν έχει κατατεθεί άλλη τροπολογία. 

Άρα, µιλάτε γι’ αυτή τη µία τροπολογία.    
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Γι’ αυτήν την τροπολογία, λοιπόν, θα ήθελα να ενηµερώσω το

Τµήµα ότι καταθέτουµε µια τροπολογία η οποία ουσιαστικά επε-
κτείνει, διευρύνει την εφαρµογή ρύθµισης, την οποία περάσαµε
πριν από λίγο χρονικό διάστηµα, σε σχέση µε τη µεταφορά των
µαθητών, αρµοδιότητας των περιφερειών. Επεκτείνουµε, λοιπόν,
την εφαρµογή αυτής της ρύθµισης και για τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες, ανηλίκους και ενηλίκους, έτσι ώστε να διευκολύνεται η
µεταφορά των ατόµων µε αναπηρία από και προς τις εγκαταστά-
σεις των πιστοποιηµένων φορέων του Εθνικού Συστήµατος
Φροντίδας. 

Είναι µία ρύθµιση η οποία διευκολύνει τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες και τις οικογένειές τους, ώστε να είναι απρόσκοπτη η
µεταφορά τους προς τα κέντρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε πολύ.
Θέλει κάποιος να ρωτήσει κάτι τον κύριο Υπουργό; Κανείς.

Κύριε Υπουργέ, είστε ελεύθερος να φύγετε, εφόσον έχετε δου-
λειά.

Προχωρούµε µε τον κ. Γεώργιο - Δηµήτριο Καρρά. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Οφείλω να πω ότι το βήµα που έγινε µε την έννοια της ευρω-

παϊκής ιθαγένειας έδωσε και την ευκαιρία και ήδη υπάρχει νοµο-
θεσία ότι οι πολίτες των κρατών-µελών µπορούν να εξυπηρε-
τούνται και να προστατεύονται από κράτη που δεν έχουν τη δική
τους ιθαγένεια, κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κράτη της
ευρωπαϊκής οικογένειας.

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, η ενσωµάτωση της οδηγίας -η
οποία ζητείται- στην ελληνική έννοµη τάξη, εντάσσεται σε αυτή
την κατηγορία νοµοθεσιών και κρίνεται προστατευτική για τους
Έλληνες πολίτες που βρίσκονται στο εξωτερικό, σε τρίτες
χώρες, όπου δεν υπάρχει διπλωµατική ελληνική αντιπροσωπεία
και καλύπτονται από την υπάρχουσα επιτόπου διπλωµατική-προ-
ξενική αρχή άλλου κράτους-µέλους αντίστοιχα οι ελληνικές προ-
ξενικές αρχές θα παράσχουν προστασία σε πολίτες άλλων
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου δεν υπάρχει δι-
πλωµατική-προξενική αποστολή του τόπου καταγωγής τους, της
ιθαγένειάς τους. Είναι, λοιπόν, εξαιρετικά σηµαντική η οδηγία
αυτή, η οποία παράσχει την προστασία αυτή. 

Και µάλιστα, οφείλω να πω ότι έρχεται ενδεχόµενα και καθυ-
στερηµένα, διότι το εθιµικό Διεθνές Δίκαιο που ρύθµιζε τις σχέ-
σεις των προξενικών αρχών και τα ζητήµατα προστασίας των
πολιτών µέσω των προξένων, ενσωµατώθηκε, κωδικοποιήθηκε –
εάν θέλετε- µε τη σύµβαση της Βιέννης του 1963 η οποία είναι
των Ηνωµένων Εθνών. Έγινε παγκόσµιο δίκαιο, διότι µεγάλη
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πλειονότητα των χωρών την έχουν κυρώσει, µεταξύ αυτών και η
Ελλάδα. Απλώς κάνω την παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε, γιατί ενώ
η σύµβαση της Βιέννης είναι του 1963, η τότε δικτατορία δεν εν-
διαφέρθηκε ή δεν ήθελε να συµµετέχει σε διεθνείς συµφωνίες
και την ενσωµάτωσε η ελληνική δηµοκρατία µετά τη Μεταπολί-
τευση το 1975.

Αντίστοιχα, θέλω να θυµίσω και τη Σύµβαση του Συµβουλίου
της Ευρώπης που ενσωµατώθηκε στην ελληνική νοµοθεσία το
2001, που ρυθµίζει τις σχέσεις µεταξύ των προξενικών αρχών. 

Βελτίωση, λοιπόν, είναι η παρούσα ευρωπαϊκή οδηγία, η οποία
καθορίζει πλέον τον συντονισµό και τη συνεργασία των διπλω-
µατικών αρχών για την παροχή στους µη αντιπροσωπευόµενους
πολίτες των κρατών-µελών, προστασία σε περίπτωση ανάγκης.

Βεβαίως, η οδηγία αυτή έχει ένα κοµµάτι της προστασίας –
όπως είπα και στην επιτροπή- για τον λόγο ότι αναφέρεται απο-
κλειστικά σε προσωπικές σχέσεις και επικαλούµαι ειδικά το
άρθρο 7 του σχεδίου νόµου πλέον, που αναφέρεται στα είδη της
συνδροµής. Έθεσα το ψήγµα στη συζήτηση στην επιτροπή ότι
θα πρέπει να τεθούν και µε την ελληνική νοµοθεσία ακόµα ή µε
διαβούλευση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση ευρύτερα ζητήµατα,
ούτως ώστε να προστατεύονται τα ελληνικά συµφέροντα και σε
τρίτες χώρες από τις διπλωµατικές αποστολές, τις προξενικές
αρχές των άλλων ευρωπαϊκών χωρών και σε θέµατα, ιδιαίτερα,
ναυτιλίας. Βεβαίως, πήραν την απάντηση από τον Υπουργό ότι
υπάρχει µια συνεργασία µε τις κυπριακές αρχές, αλλά δεν φτά-
νουν στο σύνολό τους –νοµίζω- στις χώρες του κόσµου που
έχουν τουλάχιστον θαλάσσια σύνορα, όπου κινείται η εµπορική
ναυτιλία.

Να τεθεί, λοιπόν, ένα ζήτηµα να προστατεύεται και η ναυτιλία,
όχι µόνο τα πληρώµατα, τα οποία ούτως ή άλλως προστατεύον-
ται από την οδηγία της οποίας επιδιώκεται την ενσωµάτωση σή-
µερα, αλλά να προστατεύονται τα ναυτιλιακά και εµπορικά
συµφέροντα των ελληνικών οίκων ή ελληνικών συµφερόντων από
διπλωµατικές αρχές άλλων κρατών-µελών στις χώρες που δεν
έχει παρουσία η χώρα µας και αντίστοιχα η Ελλάδα να παράσχει
προστασία και για τα συµφέροντα αυτά, ούτως ώστε σε µία ει-
κόνα, βεβαίως, παγκοσµιοποίησης, της οποίας σήµερα αµφισβη-
τείται το εύρος ή επιδιώκεται από τις µεγάλες οικονοµικές
δυνάµεις η αντιστροφή της πορείας, να µπορούµε να έχουµε πα-
ρουσία των ελληνικών συµφερόντων. 

Να σας φέρω ένα παράδειγµα, αν θέλετε; Σε χώρες του Ειρη-
νικού, σε πολλές µικρές χώρες, δεν υπάρχουν διπλωµατικές απο-
στολές ούτε αντέχουν να υπάρχουν. Σε µία αβαρία πλοίου, σε
ένα ναυάγιο, δεν πρέπει να προστρέξει κάποιος, ένας λιµενικός,
ένα προξενικός λιµενάρχης είτε Έλληνας είτε ευρωπαϊκής
χώρας που βρίσκεται εκεί κοντά να δώσει τη βοήθεια; Αυτά
έθεσα. 

Επιπλέον, έθεσα και το ζήτηµα του ενδεικτικού χαρακτήρα της
συνδροµής. Διότι έχει µία καταγραφή, όπως βλέπω, έξι περιπτώ-
σεων. Θα µπορεί ερµηνευτικά από το Υπουργείο Εξωτερικών να
επεκταθεί σε περιπτώσεις ανάγκης, να επεκτείνεται και να µη µέ-
νουµε πάντοτε στο γράµµα του νόµου, διότι και η οδηγία και η
διάταξη, όπως προτείνονται, επιτρέπει τη διεύρυνση της προστα-
σίας. Ας αναζητηθούν λύσεις.

Επειδή λίγο-πολύ έχουν αναφερθεί τα βασικά ζητήµατα, ένα
άλλο θέµα στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι το ζήτηµα της οι-
κονοµικής αποζηµίωσης που αξιώνει η Ελλάδα, όταν πληρώσει
τα τέλη, δικαιώµατα ή τις αποζηµιώσεις η τρίτη χώρα-µέλος που
προστάτευσε τον Έλληνα πολίτη. Αυτά µπορούν να καταλογίζον-
ται εις βάρος του Έλληνα πολίτη. Πολλές φορές είναι χαµηλά,
οπότε δεν αξίζει τον κόπο αν είναι προξενικά τέλη, που είναι κά-
ποιες δεκάδες ευρώ, αλλά πολλές φορές µπορεί να είναι πολύ
µεγάλα τα ποσά όταν υπάρχει ανάγκη νοσηλείας, όταν υπάρχει
ανάγκη µεταφοράς θανόντων και όλα αυτά. 

Επειδή βρισκόµαστε σε µία οικονοµική κρίση, το έθεσα και
στον Υπουργό και είπε, βέβαια, ότι βάσει του νόµου µπορεί να
ζητήσει από τον ενδιαφερόµενο και ότι ενδεχόµενα θα εκδοθεί
µία εγκύκλιος, αλλά θα έλεγα και κάτι άλλο, να βάλουµε και κάτι
περισσότερο στον νόµο µε την έννοια κριτηρίων κοινωνικών ή ει-
σοδηµατικών, ούτως ώστε εµµέσως πλην σαφώς να καθίσταται
υποχρεωτική η διαγραφή του χρέους και όχι η διεκδίκηση. Διότι

αν µείνουµε µε το «µπορεί», το µπορεί είναι δυνητικό και άλλος
µπορεί να κριθεί ότι µπορεί και να µην µπορεί και άλλος να µπο-
ρεί και να απαλλαγεί. 

Νοµίζω, λοιπόν, να συµπληρώσουµε, αν έχετε την καλοσύνη,
κύριε Υπουργέ, σε αυτό το σηµείο εισοδηµατικά και κοινωνικά
κριτήρια και να δώσουµε τουλάχιστον µία ελάχιστη δέσµευση. 

Κατά τα λοιπά, το πρωί άκουγα στο ραδιόφωνο ότι ενσκήπτει
καταιγίδα «Ξενοφών» στην Ελλάδα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ενέ-
σκηψε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Λυκούδη, εγώ µι-
λούσα για το πρωί βγαίνοντας από το σπίτι µου.

Και φτάνω στη Βουλή και βλέπω ότι ενσκήπτει καταιγίδα τρο-
πολογιών διότι στο παρόν νοµοσχέδιο έχουµε ήδη τέσσερις
υπουργικές τροπολογίες και στο επόµενο του Υπουργείου
Υγείας, που κατά σύµπτωση είµαι πάλι εισηγητής, έχουµε άλλες
τόσες και δεν ξέρουµε πόσες θα φτάσουν µέχρι αργότερα. Αυτή
η εισαγωγή, λοιπόν, µου δίνει το δικαίωµα να αναφερθώ λίγο στις
τροπολογίες.

Πριν απ’ όλα, θα ξεκινήσω µε αυτήν του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης. Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, µία προτίµηση προς
αυτήν την κατεύθυνση. Ο κ. Λυκούδης το ξέρει, το έχουµε συζη-
τήσει. 

Αφορά την αναστολή της υποχρεωτικής διαµεσολάβησης. Κα-
νείς δεν θα αµφισβητήσει ότι η διαµεσολάβηση ήταν µία µεταρ-
ρύθµιση, µία πρόοδος. Εδώ, όµως, γεννιούνται ερωτήµατα.
Ψηφίστηκε και ψηφίστηκε επίµονα από την Κυβέρνηση σχετικά
πρόσφατα και σήµερα έρχεται η αναστολή µε ποια αιτιολογία;
Με την αιτιολογία ότι η διοικητική ολοµέλεια του Αρείου Πάγου
εξέφρασε ενστάσεις συνταγµατικότητας. Μπορώ να πω ότι το
εξήγησε επαρκώς ο κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης και µάλιστα
µου άρεσε ο τρόπος που ένας νέος άνθρωπος τοποθετήθηκε στη
Βουλή. Δεν έχω να ψέξω τίποτα. Έχω, όµως, να πω τούτο. Η ηγε-
σία του Υπουργείου Δικαιοσύνης δεν έλαβε υπ’ όψιν της τις εν-
στάσεις που προϋπήρχαν, δεν τις στάθµισε και αναγκάζεται
σήµερα; 

Μήπως έδειξε µια επιµονή µεγαλοπρεπείας, κύριε Τασούλα,
σε αυτή την κατεύθυνση -απευθύνοµαι και στον κ. Κατρούγκαλο
ως νοµικό- η τότε ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, να µην
ακούει απόψεις τρίτων; Μου έκανε εντύπωση. Και γιατί στάθηκα,
αγαπητοί συνάδελφοι; Διότι η διοικητική ολοµέλεια του Αρείου
Πάγου, όπως η διοικητική ολοµέλεια κάθε ανωτάτου δικαστη-
ρίου, τι στόχο έχει; Την αποσυµφόρηση των δικαστηρίων. Να
φεύγουν οι υποθέσεις, να πηγαίνουν σε άλλες εναλλακτικές µορ-
φές απόδοσης δικαιοσύνης για να µπορούν να αποδίδουν καλύ-
τερα και οι δικαστές περισσότερο βαθύ δικαιοδοτικό έργο και να
απαλλάσσονται από τον µεγάλο αριθµό προσφυγών. 

Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση και λέει «ο Άρειος Πάγος µας
λέει αυτό», που σηµαίνει ότι ο Άρειος Πάγος -η δική µου εµπειρία
είναι, µπορεί να κάνω λάθος- έχει οδηγήσει δεκάδες φορές νο-
µοθετήµατα περί αποσυµφόρησης των δικαστηρίων και επιτά-
χυνσης των δικών. Δεν έχουν πετύχει ποτέ, αλλά δεν έχει καµµία
αξία αυτό στη συζήτησή µας σήµερα. Λέει ο Άρειος Πάγος «προ-
σέξτε, δεν θέλω να αποσυµφορηθούν ακόµα µε τα πολιτικά δι-
καστήρια, µε τη διαµεσολάβηση, διότι πάσχουν». 

Συνεπώς, πάσχει πραγµατικά και εποµένως, η Κυβέρνηση θα
έπρεπε όχι µόνο να αναστείλει τη διαδικασία αυτή, αλλά να ξεκι-
νήσει άµεσα µια συζήτηση, ούτως ώστε σε βάθος να δοθεί λύση
σε αυτό και να απαλείψει, αν θέλετε, και αυτά -πολλές φορές εν-
δεχόµενα είναι δυσβάσταχτα- τα δικαστικά έξοδα που θα προ-
κύψουν και να καθορίσει ούτως ώστε ένα τιµολόγιο και ο
καθένας να µπορεί να προσφεύγει διότι από ό,τι άκουσα εκεί ο
Άρειος Πάγος είχε τις επιφυλάξεις τους και τις ενστάσεις του.
Γι’ αυτό, λοιπόν, επειδή πρόκειται για µια νοµοθεσία, η οποία
είναι νοµοθεσία παλινωδίας πλέον, κατά τη δική µας άποψη, η
Δηµοκρατική Συµπαράταξη στη διάταξη αυτή θα τοποθετηθεί
στο «παρών». 

Έρχοµαι τώρα σε ένα επόµενο θέµα, διότι βλέπω ότι έχω
χρόνο ακόµη, στο µείζον ζήτηµα που δηµιουργήθηκε τις τελευ-
ταίες ηµέρες µε τη σύλληψη δηµοσιογράφων, µε την εφαρµογή
της αυτόφωρης διαδικασίας, τον διασυρµό. Ακούστηκαν πάρα
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πολλές εντάσεις και ενστάσεις και πολλές απόψεις και τι προ-
έκυψε, αν θέλετε; Ορθοτοµούσα η Δικαιοσύνη τι είπε; Είπε, δεν
ξέρω αν έχει τελεστεί έγκληµα, για να παραπέµψω στο δικαστή-
ριο άδικη πράξη. Θέλω περαιτέρω προκαταρκτική εξέταση, να
εξακριβώσω, να διακριβώσω αν έχει τελεστεί κάποια παράνοµη
πράξη.

Τι µας λέει αυτό; Μας λέει κάτι άλλο, ότι ήρθε η ώρα να κά-
νουµε την τοµή και στα αδικήµατα του Τύπου να µην τηρείται η
αυτόφωρη διαδικασία ή τουλάχιστον να µην τηρείται στα αδική-
µατα του Τύπου εκείνα τα οποία είναι της καθηµερινής χρήσεως,
όπως είναι η εξύβριση, η απλή ή η συκοφαντική δυσφήµηση,
ούτως ώστε και να προστατεύονται, βεβαίως, διότι έχει το δι-
καίωµα της καταµήνυσης ο θιγόµενος και της αστικής αγωγής
για να επιδιώξει την αποκατάστασή του, αλλά να µην τίθεται υπό
φίµωτρο πολλές φορές, διότι ξέρουµε όλοι πόσες φορές -και στο
παρελθόν και το βλέπουµε σήµερα και το φοβούµεθα- ότι γίνεται
κατάχρηση των µηνύσεων για να µπορέσουν να κλείσουν κάποια
στόµατα.

Έχει καταθέσει ο κ. Λοβέρδος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος και συνάδελφός µου, µια τροπολογία που ζητά την κατάρ-
γηση της αυτόφωρης διαδικασίας στα αδικήµατα Τύπου και
προσδιορίζει για ποια ζητά, εκτός από αυτά της εξύβρισης, της
απλής και της συκοφαντικής δυσφήµισης, τα λοιπά θεωρούνται
πάντοτε αυτόφωρα. 

Είναι παρών ο κύριος Υπουργός Εξωτερικών και θα µου πει ότι
δεν έχει αρµοδιότητα επί της τροπολογίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Είµαι ο επισπεύδων Υπουργός. Θα σας απαντήσω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Εντάξει. Παρακαλώ, να
τοποθετηθείτε. Δεν πειράζει, το δεχόµαστε.

Όµως, προχωρώ παραπέρα και εκφράζω και µια προσωπική
άποψη σε αυτό, την οποία έχω εκφράσει και γραπτώς παλαι-
ότερα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Έχει ανάγκη η ελληνική πολιτεία γενικότερα, είτε από την
πλευρά του δηµόσιου χώρου είτε από την πλευρά του ιδιωτικού
χώρου, τη χρήση της αυτόφωρης διαδικασίας, η οποία είναι δια-
δικασία διασυρµού παρωχηµένη και αναχρονιστική, όταν –πρέπει
να το πω στο σηµείο αυτό- διαχρονικά η ελληνική νοµοθεσία πα-
ραγράφει τα µικρότερα αδικήµατα, εκείνα που έχουν χαµηλότε-
ρες ποινές, των πέντε ετών και είναι και αυτά εδώ πέρα της
εξύβρισης, της απλής δυσφήµισης; Όταν έρχεται η πολιτεία µε
µια αιτιολογία, παραγράφει αυτά για τον σκοπό της αποσυµφό-
ρησης των δικαστηρίων και έρχεται και για τα βαρύτερα εγκλή-
µατα, όπως ο γνωστός νόµος του καθηγητή Παρασκευόπουλου
και αναφέρεται ακόµα και σε µείωση ποινών στα κακουργήµατα. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι τουλάχιστον ήρθε η ώρα για την αυτό-
φωρη διαδικασία στα πληµµελήµατα ή έστω στα πληµµελήµατα
µέχρι τριών ετών που απειλείται ποινή, να καταργηθεί. Να δώ-
σουµε την εικόνα µιας σύγχρονης χώρας και να φύγουµε από τις
εικόνες κανιβαλισµού που ζούµε πολλές φορές είτε από προπε-
τείς είτε από εκβιαστικές ή εκφοβιστικές µηνύσεις, όπως εµένα
θα µου επιτρέψετε να θεωρήσω το τελευταίο ζήτηµα µε τους δη-
µοσιογράφους. 

Θέτω υπό τη βάσανον του Υπουργού την τροπολογία του κ.
Λοβέρδου και ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω τα
εξής: Σε σχέση µε την τροπολογία περί της θαλάσσιας µεταφο-
ράς των απορριµµάτων, η οποία είναι ήδη το άρθρο 16 του σχε-
δίου νόµου, έρχεται τρίτη φορά να ψηφίσει η Βουλή τη θαλάσσια
µεταφορά των απορριµµάτων από τα νησιά.

Εγώ υποστηρίζω και πιστεύω ότι αφορά κυρίως την Αίγινα, για
να λυθεί το περσινό πρόβληµα, όπου τα νησιά εκεί γέµισαν σκου-
πίδια. Ενδεχοµένως, να αφορά και την Κέρκυρα. Δεν έχω εικόνα
προσωπική για να µπορώ να πω για την Κέρκυρα. Νοµίζω, όµως,
ότι µε αυτόν τον τρόπο της νοµοθέτησης και κάθε φορά να λέµε,
ξέρετε, βελτιώνουµε την ίδια νοµοθεσία, καθιστούµε µόνιµη µία
ανοχή να µην προχωρήσουµε σε περιβαλλοντική λύση των προ-
βληµάτων των απορριµµάτων επί τόπου, να µην προχωρήσουµε
σε περιβαλλοντική λύση στην κοµποστοποίηση, στη δεµατοποί-
ηση, στον διαχωρισµό. Λέµε: Πάρ’ τα, κύριε, βάλ’ τα στο καράβι

µε τους επιβάτες και µετάφερέ τα στη Φυλή ή οπουδήποτε
αλλού. 

Εποµένως, και αυτό δείχνει µία προχειρότητα λύσης, δεν αν-
τιµετωπίζει την καρδιά του προβλήµατος και είµαι υποχρεωµένος
και στο άρθρο αυτό, όπως και στην προηγούµενη συζήτηση µε
τον νόµο του Υπουργείου Ναυτιλίας, να δώσουµε την ψήφο
«παρών» και όχι θετική ψήφο, διότι φοβούµεθα ότι γίνεται µόνιµο
αυτό το καθεστώς και είναι άσχηµη η εικόνα να µπαίνω στο φέρι-
µποτ για να πάω το Σαββατοκύριακό µου σε ένα µικρό νησάκι και
να είναι τα περισσότερα αυτοκίνητα απορριµµατοφόρα και να
προσπαθώ να πάω πιο πέρα για να µην ενοχλούµαι.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καρρά.
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από το Ποτάµι ο κ. Λυ-

κούδης για δεκαπέντε λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, θα είµαι σύντοµος.
Έχει ήδη αναπτυχθεί ένας πολύ ενδιαφέρων διάλογος για τα

συζητούµενα θέµατα και για την ενσωµάτωση της οδηγίας και
για τις τροπολογίες, διάλογος που µε υποχρεώνει να είµαι σύν-
τοµος, γιατί πάρα πολλές πλευρές των ζητηµάτων έχουν ανα-
πτυχθεί και ιδιαιτέρως ενδιαφέρουσα επιχειρηµατολογία –το λέω
και το εννοώ- γύρω από αυτά τα θέµατα.

Όσον αφορά την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας, είναι
προφανές ότι είναι υπερασπιστική των δικαιωµάτων των Ευρω-
παίων πολιτών στη διαχείριση των ζητηµάτων τους και στην υπε-
ράσπιση και στη διαχείριση αυτών ακριβώς των δικαιωµάτων.
Υπό αυτήν την έννοια είµαστε θετικοί στην προτεινόµενη ενσω-
µάτωση στο Ελληνικό Δίκαιο. Θα έλεγα ότι έχει καθυστερήσει
και να έρθει. Όχι απλώς αντιµετωπίζουµε θετικά το ζήτηµα, αλλά
καθυστέρησε και να έρθει, διότι είναι απολύτως σαφές ότι προ-
σπαθεί να υπερασπιστεί κλασικές λειτουργίες και δικαιώµατα
των Ευρωπαίων πολιτών, όταν διαχειρίζονται τα δικά τους ζητή-
µατα και τη δική τους καθηµερινότητα εκεί που βρίσκονται, όπου
βρίσκονται και όπου ασκούν τέτοιες δραστηριότητες.

Τώρα, όσον αφορά τις τροπολογίες: Για την τροπολογία 1746,
η τροπολογία προβλέπει την αναλογική εφαρµογή του άρθρου
63 του ν.4415/2016 που ρυθµίζει θέµατα µεταφοράς µαθητών
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Ενσωµατώνει
όλο το άρθρο 63 για µια κατ’ αναλογία εφαρµογή, σύµφωνα µε
την οποία οι περιφέρειες δύνανται να αναλαµβάνουν τη µετα-
φορά ΑΜΕΑ από τον τόπο της διαµονής τους σε εγκαταστάσεις
πιστοποιηµένων φορέων των δικών τους ενδιαφερόντων και
αναγκών.

Κοιτάξτε, το σύστηµα µεταφοράς των µαθητών υπήρξε πάντα
ένα παράθυρο για απευθείας αναθέσεις. Δεν υπάρχει κανείς συ-
νάδελφος σ’ αυτήν την Αίθουσα που να µην το ξέρει αυτό και να
µην το αποδέχεται. Και αυτή δεν είναι τώρα κριτική κακοπροαί-
ρετη, είναι µια σαφής αναφορά σε µια πραγµατικότητα. Έτσι δεν
είναι; Δεν είναι κάτι καινούργιο. 

Οι ηγεσίες του Υπουργείου Παιδείας πάνω από µια δεκαετία
δεν επιχειρούν να εξορθολογήσουν αυτή την κατάσταση. Οι µε-
λέτες έχουν γίνει από ειδικούς για σωστό προγραµµατισµό και
µείωση της σπατάλης, αλλά το σύστηµα επιµένει να φθάνει την
κατάσταση στο «αµήν», όταν δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα
διαφορετικό. Άγονοι διαγωνισµοί, τελευταία στιγµή καταστάσεις
κατεπείγοντος κ.λπ. και έτσι να φθάνουµε στο σηµείο πάντα να
γίνονται απευθείας οι αναθέσεις. 

Με το άρθρο 63 επιτείνεται η διευθέτηση κατάστασης λύσεων
της τελευταίας στιγµής. Προβλέπει, δηλαδή, τη δυνατότητα µε
αιτιολογηµένη πράξη να πηγαίνει η οικεία περιφέρεια σε δια-
πραγµάτευση, χωρίς προκήρυξη, κατ’ εξαίρεση των κείµενων
διατάξεων περί έγκρισης της διαδικασίας διαπραγµάτευσης. Επί-
σης, µε τροποποίηση του άρθρου 63 δίνονται χρονικές παρατά-
σεις σε εκτελούµενες συµβάσεις µε αναπροσαρµογές των όρων.

Η τροπολογία επιτρέπει, επίσης, στις περιφέρειες να προ-
σφεύγουν σε απευθείας αναθέσεις και για τις µεταφορές των
ΑΜΕΑ, για να αντιµετωπιστούν οι άµεσες καθυστερήσεις στην
έναρξη των δροµολογίων σε περιπτώσεις που δεν έχουν αναδειχ-
θεί µειοδότες σε εκκρεµείς διαγωνισµούς, γενικά δηλαδή σε δια-
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γωνισµούς που βρίσκονται συνεχώς στον αέρα. 
Εγώ θέλω να ρωτήσω: Μέχρι πότε αυτό το πρόβληµα θα αντι-

µετωπίζεται µε τροπολογίες που επανέρχονται περιοδικά κάθε
χρόνο, ώστε να εκβιάζεται τελικά η διασφάλιση της απρόσκο-
πτης µεταφοράς είτε µαθητών είτε ΑΜΕΑ µε µέσα µεταφοράς
που µισθώνουν οι περιφέρειες βάσει ενός, εάν όχι θολού, αλλά
θα έλεγα σχετικά γκρίζου νοµοθετικού πλαισίου στα όρια της νο-
µιµότητας; 

Μας είπε πριν ο κ. Χαρίτσης, αναφερόµενος στη δική του τρο-
πολογία, ότι θα προσπαθήσει να καταθέσει ή έχει καταθέσει προ-
τάσεις στην ανάγκη βελτίωσης αυτού του συστήµατος. Δεν τις
άκουσα τις προτάσεις, υποθέτω ότι όντως τις έχει καταθέσει,
αλλά καλό είναι όταν συζητάµε, για να έχουµε µια πλήρη εικόνα
του θέµατος, να είµαστε και λίγο πιο αναλυτικοί, ειδικά όταν πα-
ρουσιάζονται από Υπουργούς τροπολογίες. Παρά ταύτα, προ-
φανώς θα είµαστε θετικοί στην τροπολογία, δεν υπάρχει καµµιά
αµφιβολία, απλώς καταθέτω σκέψεις και ερωτηµατικά, που µπο-
ρούν ενδεχοµένως να βοηθήσουν στην αποσαφήνιση µερικών
ζητηµάτων.

Για την τροπολογία 1747 που έχει σχέση µε τη θαλάσσια µε-
ταφορά των αποβλήτων, εδώ επανακαθορίζονται οι προϋποθέ-
σεις που απαιτούνται για τη θαλάσσια µεταφορά αστικών στερών
αποβλήτων µε επιβατικά οχηµαταγωγά πλοία σε τακτικά δροµο-
λόγια.

Εγώ έχω συχνή παρουσία σε νησί που πλήττεται απ’ αυτήν την
ιστορία. Αναφέροµαι στην Αίγινα, η οποία δεν µπορεί να διαχει-
ριστεί τα δικά της απόβλητα και η µεταφορά που γίνεται µε τα
απορριµµατοφόρα είναι εξαιρετικά δυσάρεστη από κάθε πλευρά
σ’ αυτόν τον τοµέα. 

Κοιτάξτε, αυτή η ρύθµιση, κατά τη γνώµη µου, είναι ουσιώδους
σηµασίας, γιατί αφ’ ενός αφορά στην υλοποίηση των προβλεπό-
µενων στα ΠΕΣΔΑ δράσεων διαχείρισης αποβλήτων και ιδιαίτερα
της θαλάσσιας µεταφοράς, η οποία προβλέπεται ιδίως σε νησιω-
τικές περιφέρειες και αφ’ ετέρου γιατί υπάρχει άµεση παύση λει-
τουργίας χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης αποβλήτων, αλλά και
αποτρέπεται η δηµιουργία νέων εγκαταστάσεων τέτοιων απο-
βλήτων. Γι’ αυτό, λοιπόν, σ’ αυτήν την τροπολογία εµείς θα ψη-
φίσουµε «ναι», χωρίς να έχουµε επιφύλαξη.

Η τροπολογία 1751 αναφέρεται στις δαπάνες που έχουν προ-
κύψει έως σήµερα για την καθαριότητα κτηρίων, όπου στεγάζον-
ται υπηρεσίες του ΟΑΕΔ. Κοιτάξτε, εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα.
Κατ’ αρχάς, υπάρχει το πρόβληµα του κατά πόσο µπορεί να αρ-
νηθείς να πληρωθούν δεδουλευµένες υπηρεσίες και κατά πόσο
σε µια περίοδο, όπου υπάρχει ασφυκτική οικονοµική πίεση σε µε-
γάλα τµήµατα πληθυσµού, µπορείς να πεις σε κάποια καθαρί-
στρια ή σ’ έναν καθαριστή που έχει κάνει δουλειά, έχει καθαρίσει
κτήρια και περιµένει να πληρωθεί µέσα σ’ αυτήν τη γενική οικο-
νοµική δυσπραγία, «ξέρεις, εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα, ο τρό-
πος µε τον οποίο επιχειρείται να λυθεί το ζήτηµά σου είναι
περίεργο, είναι δύσκολο, είναι θέµα κακής διαχείρισης του χρό-
νου, άρα εποµένως, τι να κάνουµε, δεν θα πληρωθείς». Δεν µπο-
ρεί κανένας να το πει αυτό. Υπό αυτήν την έννοια, κανείς δεν
µπορεί να πει όχι σ’ αυτήν την τροπολογία. Υπάρχει, όµως, ένα
ζήτηµα. Μέχρι πότε θα υπάρχει η εκ των υστέρων νοµιµοποίηση
των δαπανών; 

Δεν είναι η πρώτη φορά που προβλέπεται η εκ των υστέρων
νοµιµοποίηση των δαπανών, επειδή γίνεται κακή διαχείριση του
χρόνου και κακή διαχείριση του τρόπου µε τον οποίον λειτουρ-
γούν οι υπηρεσίες. 

Λέει τώρα ο Υπουργός ότι υπήρξε κακή συνεννόηση ή διαφω-
νία της Επιτρόπου µε τον ΟΑΕΔ για τον τρόπο που θα έπρεπε
φυσιολογικά να λυθεί το ζήτηµα και υπό αυτήν την έννοια δεν
µπορούµε να κάνουµε αλλιώς. Άρα, δηµιουργείται αυτή η δυσκο-
λία στον τρόπο ρύθµισης του θέµατος. 

Κοιτάξτε, δεν µπορεί να αρνηθεί κάποιος σε αυτό και να κατα-
θέσει αρνητική ψήφο, αλλά θα ψηφίσουµε «παρών». Διότι κάποια
στιγµή πρέπει να υπάρχει και µία ένσταση του ελληνικού Κοινο-
βουλίου στον τρόπο µε τον οποίον λειτουργεί σ’ αυτά τα θέµατα
η πολιτεία. 

Για την τροπολογία 1752, που έχει σχέση µε την επέκταση της
αναστολής, είπε µερικά πολύ ενδιαφέροντα πράγµατα ο κ. Καρ-

ράς. Δεν έχω κανέναν λόγο να τα επαναλάβω. Νοµίζω ότι ήταν
πάρα πολύ ουσιαστικά αυτά που είπε. 

Υπάρχει ένα ζήτηµα. Επί µία ολόκληρη περίοδο οι δικηγορικοί
σύλλογοι, ο Άρειος Πάγος, οι ενδιαφερόµενοι, οι άνθρωποι που
έχουν σχέση και επαφή µε το θέµα κατέθεταν ενστάσεις, επιφυ-
λάξεις, αµφιβολίες, προτάσεις αναθεωρητικές για µερικά σηµεία
αυτής της διαδικασίας. 

Η Κυβέρνηση επί του συγκεκριµένου θέµατος εκώφευε. Δεν
εκώφευε, εν πάση περιπτώσει, αδιαφορούσε. Δεν αδιαφορούσε,
για να µην χρησιµοποιώ καθόλου δηκτικές εκφράσεις που µπορεί
να ενοχλούν. Το καταλαβαίνω. Το αντιλαµβάνοµαι. Ήταν αδρα-
νής, όµως. Τουλάχιστον ας παραδεχθούµε αυτό, ότι λειτούργησε
εν αδρανεία, διότι δεν αντιµετώπισε µε ένα ουσιαστικό ενδιαφέ-
ρον όσα κατατίθεντο όλη αυτήν την περίοδο και έρχεται εκ των
υστέρων και λέει ότι πολλές απ’ αυτές τις ενστάσεις ήταν αλη-
θείς, το αναγνωρίζει και γι’ αυτό και παρατείνει την αναστολή. 

Κοιτάξτε να δείτε. Και σ’ αυτό το σηµείο δεν µπορεί να πει κά-
ποιος «όχι», αλλά και εδώ θα υπάρξει «παρών». Θα υπάρξει
«παρών», διότι πρέπει να λειτουργήσει το καµπανάκι της ειδο-
ποίησης, ότι δεν είναι δυνατόν να γίνεται µια κακή διαχείριση των
λειτουργιών και του χρόνου και εκ των υστέρων να επιχειρούµε
τη διόρθωση. Αν επιχειρείται η διόρθωση, θα µου πει κάποιος,
πρέπει να είναι ένας Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου αρ-
νητικός; Όχι. Αλλά θα κτυπήσει το καµπανάκι της κακής λειτουρ-
γίας. Αυτή την έννοια έχει το «παρών». 

Τώρα η τελευταία µου αναφορά είναι στην τροπολογία του κ.
Λοβέρδου. Πρέπει να σας πω ότι έχει κατατεθεί αντίστοιχη τρο-
πολογία του συνόλου των Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Ποταµιού µε το ίδιο ή περίπου το ίδιο περιεχόµενο
και πρέπει να αντιµετωπισθεί σοβαρά το θέµα. 

Δεν ξέρω αν θα έρθει ο Υπουργός για να απαντήσει. Ο κ. Κα-
τρούγκαλος έχει άµεση, ουσιαστική και πλήρη γνώση του θέµα-
τος και θα µπορούσε να µας δώσει χρήσιµες πληροφορίες πάνω
σ’ αυτό. 

Ξέρουµε όλοι ότι το Σύνταγµα του 2001 έχει αναθεωρηθεί και
έχει κοπεί η ιστορία του αυτόφωρου, αλλά δεν έχει προσαρµο-
στεί ο κοινός νοµοθέτης. Κάτι πρέπει να κάνουµε. Προχθές, εί-
δαµε τέσσερις δηµοσιογράφους να κρατούνται το βράδυ στο
τµήµα και το πρωί να παραπέµπονται για να δικαστούν, επειδή
ένα δηµοσίευµά τους, ένα ρεπορτάζ, ακόµα κι αν θεωρήσουµε
ότι είχε ακραίες διατυπώσεις, έθιξε έναν Υπουργό. Και λοιπόν; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Διάκριση στο νόµο θα κάνουµε,
κύριε Αντιπρόεδρε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ποια
διάκριση, κύριε συνάδελφε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Με άλλο νόµο θα αντιµετωπί-
ζουµε τους κοινούς θνητούς και µε άλλο τους µεγαλοδηµοσιο-
γράφους; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Γιατί
περί αυτού πρόκειται; Οι µεγάλοι και οι µικροί δηµοσιογράφοι
και οι κοινοί θνητοί; Σας παρακαλώ! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Με συγχωρείτε που διακόπτω.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Εν

πάση περιπτώσει, δεν έχετε δίκιο τώρα επ’ αυτού. Υπάρχουν ένα
σωρό τρόποι, αν θέλουµε να αντιδράσουµε σε ένα, κατά τη
γνώµη µας, κακόπιστο δηµοσίευµα. Μπορούµε να προσπαθή-
σουµε να το διορθώσουµε, όπως µε παρέµβαση του Υπουργού
που λέει «βάλε τη δική µου απάντηση στην ίδια θέση, που έβαλες
το δηµοσίευµα» και άλλα πολλά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Το είπε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Έναντι αυτών, οι χειροπέδες από την Αστυνοµία δεν είναι λύση,
κύριε συνάδελφε. Με συγχωρείτε τώρα εάν εθίγη ο Πρόεδρος
του κόµµατός σας, αλλά δεν είναι λύση αυτή. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Εντάξει, αλλάξτε τον νόµο. Δια-

φορετικά να τον τηρούµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λυκούδη, ειδικό αγορητή από το Ποτάµι. 
Τελευταίος από τους ειδικούς αγορητές είναι ο κ. Δηµήτριος

Καβαδέλλας από την Ένωση Κεντρώων. Έχετε τον λόγο για δε-
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καπέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε την οδηγία που έρ-

χεται από το Συµβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στόχος αυτής
της οδηγίας είναι να θεσπίσει τα απαραίτητα µέτρα συνεργασίας
και συντονισµού, προκειµένου να διευκολύνει την παροχή προ-
ξενικής προστασίας σε άτοµα, που δεν είναι αντιπροσωπευόµε-
νοι πολίτες της Ένωσης, όταν αυτοί βρίσκονται σε µια τρίτη
χώρα, δηλαδή δεν έχουν δικό τους προξενείο σε µια χώρα, που
να µπορούν να απευθυνθούν. 

Εποµένως, τίθεται εδώ το θέµα της διευκόλυνσης αυτών των
πολιτών από άλλο προξενείο χώρας, που ανήκει στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Με αυτό το σχέδιο νόµου και µε αυτήν την οδηγία τα
κράτη-µέλη πρέπει να παρέχουν προξενική προστασία σε πολί-
τες, που δεν αντιπροσωπεύονται και δεν έχουν δική τους προξε-
νική αρχή µε τους ίδιους όρους που ισχύουν για τους υπηκόους
τους. 

Εµείς συµφωνούµε και θα ψηφίσουµε «ναι» επί της αρχή και
επί των άρθρων. Δεν έχουµε κάτι άλλο να προσθέσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καβαδέλλα. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για δεκαοκτώ λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, ως προς την οδηγία αυτή καθ’ αυτή,

που ενσωµατώνουµε, υπήρξε νοµίζω µια γενική συµφωνία από
όλες τις πτέρυγες για τη θετική της διάσταση σε δύο επίπεδα:
Πρώτον, είναι το πρακτικό επίπεδο. Προσφέρει βοήθεια στους
συµπολίτες µας εκεί που δεν έχουµε προξενικές αρχές. Σε συ-
νέχεια ερωτηµάτων, που µου τέθηκαν στην επιτροπή, να σας
δώσω τα ακριβή στατιστικά στοιχεία. 

Έχουµε εκπροσώπηση µε πρεσβεία ή προξενείο σε ογδόντα
τρεις χώρες. Έχουµε συµπληρωµατικά σε δεκαεννιά κράτη
εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης άµισθες ελληνικές αρχές, επίτιµα δη-
λαδή προξενεία, τα οποία παρέχουν συµπληρωµατική προστα-
σία, όχι βέβαια της ίδιας ποιότητας µε αυτή των επίσηµων αρχών
µας. 

Το δεύτερο επίπεδο, στο οποίο έχει θετική διάσταση το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο, είναι το ότι εφαρµόζει στην πράξη την έν-
νοια της ευρωπαϊκής ιθαγένειας, που όπως γνωρίζετε, είναι
συµπληρωµατική των εθνικών ιθαγενειών. Δεν µπορεί κάποιος να
είναι ευρωπαίος πολίτης, αν δεν είναι ταυτόχρονα πολίτης της
Ελλάδας, της Γαλλίας ή της Κύπρου. Κατά κάποιο τρόπο, απο-
τελεί πρόπλασµα της αναγκαίας στο µέλλον πολιτικής εµβάθυν-
σης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Εδώ, δυστυχώς, θα ήθελα να σηµειώσω ότι σε επίπεδο κοινω-
νικής ιθαγένειας δεν έχουµε την επέκταση που θα περίµενε κα-
νείς της αντίληψης αυτής. Παρά τα θετικά µέτρα και τις θετικές
αποφάσεις του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτή η
γενική καχυποψία για τον άλλον αφορά πλέον και πολίτες Ευρω-
παίους που µετακινούνται. Εν ονόµατι της καταπολέµησης του
λεγόµενου «κοινωνικού τουρισµού» έχουµε δει η έννοια της ευ-
ρωπαϊκής ιθαγένειας να µην έχει την ίδια εφαρµογή στον τοµέα
αυτό. 

Ως προς τα άλλα θέµατα, τα οποία είχαν τεθεί –νοµίζω από
τον κ. Καρρά- έχουν δοθεί απαντήσεις στην επιτροπή ως προς
την ανάγκη να συµπληρωθεί η ενδεικτική απαρίθµηση του είδους
συνδροµής και να εφαρµόζεται παράλληλα µια προηγούµενη
απόφαση, που ως απόφαση έχει άµεση εφαρµογή και δεν έχει
ανάγκη µεταφοράς στο εσωτερικό δίκαιο. 

Η απόφαση, λοιπόν, του Συµβουλίου της 19ης Δεκεµβρίου του
1995, σχετικά µε τα µέτρα εφαρµογής για την προστασία των
πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης εκ µέρους των διπλωµατικών
και προξενικών αντιπροσωπειών, παρέχει νοµίζω επαρκείς και
αναλυτικές λεπτοµέρειες ως προς την εφαρµογή.

Έρχοµαι στις τροπολογίες. Πρέπει να σας πω ότι ως συνταγ-
µατολόγος είχα µια πολύ διαφορετική ιδέα για το πώς πρέπει να
αντιµετωπίζονται τροπολογίες σαν κι αυτές, άσχετες δηλαδή µε
το υπό κρίση νοµοσχέδιο, λόγω της σαφούς απαγόρευσης, που
ξέρετε ότι υπάρχει στο Σύνταγµα. Διαπίστωσα, λοιπόν, στο πλαί-

σιο της ανάγκης άσκησης διοίκησης, ότι πραγµατικά εδώ
έχουµε, όχι ακριβώς ένα κενό, αλλά ένα πρόβληµα, που πρέπει
να αποφασίσουµε πώς θα το αντιµετωπίσουµε, δεδοµένου και
ενόψει της αναθεώρησης. Υπάρχουν περιπτώσεις, οι οποίες
πράγµατι, µπορεί να οφείλονται σε αστοχία πρόβλεψης. Συνή-
θως, όµως, η πραγµατικότητα έχει περισσότερες εκπλήξεις απ’
ό,τι η φαντασία των νοµικών ή αυτών που κυβερνούν µπορεί να
προλάβει. 

Χρειάζεται λοιπόν, να πληρωθούν άνθρωποι αύριο, γιατί υπάρ-
χει ενδεχοµένως ένα πρόβληµα αντίληψης από τον επίτροπο ή
πρέπει να µεταφερθούν µαθητές. Πώς λυνόταν αυτό το θέµα πα-
λαιότερα και πάλι αντισυνταγµατικά; Εκδιδόταν µια υπουργική
απόφαση χωρίς κανονιστική εξουσιοδότηση και εκ των υστέρων
ερχόταν και κυρωνόταν από τη Βουλή. Αυτό τα δικαστήρια ορθά
είπαν ότι δεν είναι συνταγµατικό. Θα µπορούσε να είναι πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου. Κατά τη γνώµη µου, συνιστά µεγα-
λύτερη προσβολή στη δυνατότητα της Βουλής να νοµοθετεί και
επίσης είναι και µια κατάχρηση του αν είναι πράγµατι επείγουσα
και απρόβλεπτη µια ανάγκη της φύσης αυτής που σας περιέ-
γραψα.

Άλλες έννοµες τάξεις -γαλλική, γερµανική- προβλέπουν µια
αυτόνοµη κανονιστική αρµοδιότητα της διοίκησης για ελάσσονα
παρόµοια θέµατα. Δεν είµαι απολύτως βέβαιος. Και σας το λέω
αυτό εν όψει της επικείµενης συνταγµατικής αναθεώρησης σαν
µια παρότρυνση να έχουµε µια συζήτηση ουσιαστική επί του θέ-
µατος, όταν θα έχουµε το θέµα αυτό ηρτηµένο, ότι είµαστε έτοι-
µοι. Ο αντίλογος ποιος είναι; Ότι θα δώσουµε στην εκτελεστική
εξουσία µια λευκή κάρτα, που αν πράγµατι χρησιµοποιηθεί µόνο
για ελάσσονα θέµατα, όπως αυτά, τα οποία συζητάµε τώρα, δεν
δηµιουργεί πρόβληµα και αντίθετα µάλλον επιλύει θετικά το ζή-
τηµα αυτό που περιέγραψα. Είναι όµως προς περαιτέρω ανά-
λυση. 

Όλες οι τροπολογίες, οι οποίες κατατέθηκαν, δεν έχουν κάτι
κρυφό, κάποια πολιτική σκοπιµότητα, κάποια πρόθεση να ωφε-
ληθεί πολύ λιγότερο κάποιος. Ανταποκρίνονται ακριβώς σε αυτήν
την ανάγκη αντιµετώπισης του σχετικά απρόβλεπτου, µε µια εξαί-
ρεση, στην οποία θα αναφερθώ αναλυτικότερα -γιατί υπήρχε από
συναδέλφους και ειδικότερα από τον κ. Καρρά επιχειρηµατολο-
γία- αυτή που αφορά τη δικαστική µεσολάβηση. Κοιτάξτε, εµείς
ως Κυβέρνηση και ως κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, θελήσαµε
σε µια σειρά από θέµατα, που ήταν εκκρεµή, γιατί ήταν περί-
πλοκα, γιατί είχαν πολιτικό κόστος -από τους δασικούς χάρτες
και το κτηµατολόγιο έως τη µεταρρύθµιση του ασφαλιστικού- να
προχωρήσουµε σε µεταρρυθµίσεις. Έτσι πρέπει να κάνει κά-
ποιος που θέλει να κυβερνήσει και που έχει µια πολιτική αντίληψη
περί του πολιτικώς ορθού ή εσφαλµένου, πάντοτε κατά τη δική
του άποψη. Γι’ αυτό υπάρχει δηµοκρατία, για να συγκρούονται
αυτές οι πολιτικές αντιλήψεις περί του ορθού. Αυτή η άποψη
µπαίνει σε διαβούλευση και ανάλογα µε την επικρατούσα, όχι στο
επίπεδο µόνο της συζήτησης αλλά και της επίκλησης ποιο είναι
το καλό που ερχόµαστε να υπηρετήσουµε, καταλήγεις. 

Τι θέλαµε να εξυπηρετήσουµε µε τη διαµεσολάβηση; Να επι-
ταχύνουµε τους ρυθµούς δικαιοσύνης. Είναι ένα από τα βασικά
προβλήµατα που αντιµετωπίζει, όχι µόνο το δικαστικό µας σύ-
στηµα, αλλά το σύνολο του πολιτικοκοινωνικοοικονοµικού συ-
στήµατος. Αν δείτε τους λόγους για τους οποίους επενδυτές
έχουν δισταγµούς να επενδύουν στην Ελλάδα, ο πρώτος λόγος
είναι η αβεβαιότητα για το κανονιστικό περιβάλλον και ο δεύτε-
ρος είναι η καθυστέρηση στην απονοµή της δικαιοσύνης.            

Επίσης, εάν η µεσολάβηση -που αν δεν είναι υποχρεωτική, δεν
επιλύει αυτό το θέµα, γι’ αυτό και την καταστήσαµε υποχρεω-
τική- προβλεφθεί να γίνει µε τέτοιον τρόπο που να µην είναι επι-
βαρυντική, ειδικά για τα φτωχότερα στρώµατα, µπορεί να είναι
και στο οικονοµικό επίπεδο υποβοηθητική γι’ αυτούς. 

Εδώ, λοιπόν, είµαστε σ’ αυτό το σηµείο. Δεν έχουµε αµφιβολία
για την υποχρεωτικότητα της µεσολάβησης, γιατί µια µη υποχρε-
ωτική µεσολάβηση, όπως έχει δοκιµαστεί στο παρελθόν από κυ-
βερνήσεις, που δεν ήθελαν να αναλάβουν πολιτικό κόστος από
µια αναγκαία, κατά τη γνώµη µας, µεταρρύθµιση, αλλά και κατά
τη γνώµη τους, δεν θα προχωρούσε. Δεν είναι, λοιπόν, αυτήν τη
στιγµή το κυρίως ζητούµενο η αναγκαστικότητα ή όχι, αλλά κάτι
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που µας απασχόλησε και στη συζήτηση στο Υπουργικό Συµβού-
λιο, δηλαδή πώς θα αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα του υπερβολικού
κόστους, ειδικά για κατηγορίες διαδίκων, κυρίως εργαζοµένων
σε εργατικές διαφορές, που πράγµατι ίσως να επιβαρύνονται µε
το κόστος αυτό. 

Γιατί τώρα και όχι τότε; Διότι τώρα τέθηκε, πέρα από το ζήτηµα
του καλού ή του κακού, που είναι ζήτηµα πολιτικής απόφασης,
και ένα ζήτηµα συνταγµατικότητας ή αντισυνταγµατικότητας µε
οριακή πράγµατι πλειοψηφία, γνωµοδοτικού χαρακτήρα από-
φαση, αλλά µια απόφαση, που νοµίζω ότι δεν µπορούσαµε παρά
να τη λάβουµε υπόψη µας. Γι’ αυτόν τον λόγο, νοµίζω ότι ορθώς
ο Υπουργός Δικαιοσύνης προχώρησε σε αναστολή της εφαρµο-
γής, ούτως ώστε να δούµε πώς µε µια επέκταση της διαβούλευ-
σης, λαµβάνοντας, υπόψη όχι µόνο τη σκοπιµότητα, αλλά και την
προβληθείσα αντισυνταγµατικότητα, θα καταλήξουµε σε µια ορι-
στική ρύθµιση. 

Πράγµατι, είχε δίκιο ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τα-
σούλας λέγοντας ότι αυτά τα επιχειρήµατα είχαν προβληθεί και
στο πλαίσιο της πολιτικής αντιπαράθεσης, αλλά προφανώς, είναι
άλλο όταν προβάλλονται σε επίπεδο πολιτικού λόγου και άλλο
όταν το λέει µια ολοµέλεια ενός ανώτατου δικαστηρίου. Πρέπει
να λυθεί, όχι το ζήτηµα –ξαναλέω- της πολιτικής επιλογής ανά-
µεσα στο πολιτικώς ορθό και την άλλη άποψη, αλλά ως προς το
νοµικώς και το συνταγµατικώς ορθό. 

Έρχοµαι τώρα σε κάτι που νοµίζω ότι παρά την καλή πρόθεση,
τη νοµική επάρκεια και την καλή πίστη, µε την οποία τέθηκε από
τους εισηγητές, δεν έρχεται µε τον τρόπο που θα έπρεπε να
τεθεί ως µείζον θέµα και µπορεί να υπάρχουν και πολιτικές σκο-
πιµότητες -ξαναλέω ότι δεν τις αποδίδω σ’ αυτούς που τοποθε-
τήθηκαν- για την ανακίνησή του τώρα. Προφανώς, έχω
συνεννοηθεί µε τον Υπουργό Δικαιοσύνης, για να σας δώσω την
απάντηση αυτή, πέρα και από τη δική µου προσωπική πρόσθετη
γνώµη ως ειδικού για το δίκαιο. Μιλάω προφανώς, για τα αυτό-
φωρα των εγκληµάτων περί Τύπου. 

Κοιτάξτε: Η ελληνική συνταγµατική τάξη κυµαινόταν. Το Σύν-
ταγµα του 1927 προέβλεπε ρητά ότι δεν είναι αυτόφωρα. Τα µε-
ταγενέστερα Συντάγµατα αντέστρεψαν αυτήν την πρόβλεψη την
προστατευτική για τον Τύπο και την έκαναν αυστηρή εν όψει της
ανάγκης προστασίας του πολίτη. Ήρθε η Αναθεώρηση του 2001
και ορθά συµµερίζοµαι τη γνώµη που λέει ότι εδώ η προστασία
της ελευθερίας του Τύπου είναι το κύριο και πρέπει να εναρµο-
νιστεί µε την ανάγκη προστασίας της τιµής του πολίτη και του
πολιτικού. 

Θα αναφέρω µετά, όµως, ένα πρόσθετο έννοµο συµφέρον,
που υπάρχει τώρα. Τι είπε η Αναθεώρηση του 2001; Προσέξτε
το αυτό τώρα, γιατί αυτό δεν τέθηκε αρκετά υπόψη της Αντιπρο-
σωπείας. Κατήργησε µεν το αυτόφωρο στο άρθρο 14 παράγρα-
φος 7, περιέλαβε όµως πρόβλεψη για ταχεία εκδίκαση. Αυτό
σηµαίνει ότι εάν θέλουµε να είµαστε απολύτως συµβατοί µε τη
συνταγµατική πρόβλεψη, πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτι-
κοί στο πώς θα µεταφέρουµε τη συγκεκριµένη πρόβλεψη στον
Ποινικό Κώδικα. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης µε διαβεβαίωσε ότι εί-
µαστε σε φάση τελικής επεξεργασίας του Ποινικού Κώδικα και
αυτό θα αντιµετωπιστεί. 

Ποιο είναι το πρόσθετο έννοµο συµφέρον, το οποίο επικαλέ-
στηκα; Είµαστε σε µια περίοδο που γίνεται ιδιαίτερη χρήση -και
όχι µόνο από τα νέα κοινωνικά µέσα δικτύωσης- εκτεταµένης πα-
ραπληροφόρησης, των λεγόµενων fake news. Γιατί τα fake news
δεν προστατεύονται από την ελευθερία έκφρασης; Όχι γιατί βλά-
πτουν, αλλά γιατί στην πραγµατικότητα είναι η άρνηση της δυ-
νατότητας να έχουµε ελευθερία γνώµης.      

Η µεγάλη, πολιτικά φιλελεύθερη πολιτική επιστήµονας η Χάνα
Άρεντ είχε πει ότι όταν υπάρχει αµφισβήτηση των γεγονότων -
αν υπάρχει ένα γεγονός ή δεν υπάρχει- δεν µπορεί να υπάρχει
ελευθερία γνώµης. Γιατί τη γνώµη µας τη διαµορφώνουµε ενόψει
του πραγµατικού. Αν το πραγµατικό είναι διαφοροποιηµένο,
άλλο για τον έναν και άλλο για τον άλλον, πώς µπορεί να υπάρχει
ελευθερία γνώµης; Άρα, οι δηµοκρατίες πρέπει να προστατευ-
τούν από αυτήν την εσκεµµένη παραπληροφόρηση, που και στο
παρελθόν υπήρχε, αλλά τώρα παίρνει συστηµικό χαρακτήρα. 

Έρχοµαι τώρα να πω γιατί θεωρώ πολιτικά υποκριτική την ανέ-

γερση του θέµατος σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο από πολιτικούς
χώρους, όχι το Ποτάµι, που είχαν δεκατέσσερα χρόνια µαζί µε
τη Νέα Δηµοκρατία, να διαµορφώσουν όπως θα ήθελαν τον Ποι-
νικό Κώδικα. Γιατί το 2001 είπα ότι είχαµε την αναθεώρηση του
Συντάγµατος. Γιατί δεκατέσσερα χρόνια δεν λύθηκε αυτή η πρω-
τοβουλία εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ, που κυβερνούσε -αλλά και της
Νέας Δηµοκρατίας; Απευθύνοµαι στο ΠΑΣΟΚ, γιατί από Βου-
λευτή του, στο πλαίσιο βέβαια του νέου πολιτικού σχηµατισµού,
ήρθε η νοµοθετική πρόβλεψη. 

Κατά τη γνώµη µου, υπάρχει εκεί µια γενικότερη πολιτική υπο-
κρισία, αυτήν τη φορά περισσότερο στον χώρο της Νέας Δηµο-
κρατίας. Γιατί,, όταν έχει χρησιµοποιηθεί η διαδικασία του
αυτοφώρου κατά κόρον από Αρχηγό του κόµµατός σας, από
πρώην Πρωθυπουργό, τον κ. Σαµαρά, σε βάρος δηµοσιογράφου,
ο οποίος οδηγήθηκε στο κρατητήριο και από τον κ. Στουρνάρα,
πρώην Υπουργό Οικονοµικών της παράταξής σας, πώς µπορεί
να κόπτεστε τώρα και να σκίζετε τα ρούχα σας, γιατί εφαρµόζε-
ται µια διάταξη, που όχι απλώς δεν την αλλάξατε, αλλά και την
επικαλεστήκατε, τη χρησιµοποιήσατε στο ανώτατο δυνατό επί-
πεδο του κόµµατός σας; Δεν είναι κλασσική περίπτωση δύο µέ-
τρων και δύο σταθµών; Να σας πω την αλήθεια, µου φαίνεται και
κωµική η προσπάθεια θυµατοποίησης ή ηρωοποίησης δηµοσιο-
γράφων, που δεν σύρονται στο αυτόφωρο. Εµφανίζονται πανη-
γυρικά για να αποκτήσουν κάποιους τίτλους τιµής, εξαιτίας του
λόγου αυτού. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει να είµαστε σοβαροί. Το θέµα είναι
σοβαρότατο. Δεν αφορά µόνο την ελευθεροτυπία και την προ-
στασία της τιµής και των πολιτών και των πολιτικών. Αφορά την
ποιότητα της δηµοκρατίας ως προς την αντιµετώπιση των fake
news. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, εµείς ως Κυβέρνηση, που τις µεταρρυθµί-
σεις τις θέλουµε, τις επιδιώκουµε, θέλουµε να είναι σε δηµοκρα-
τική κατεύθυνση υπέρ των δικαιωµάτων, θα φέρουµε στον νέο
Ποινικό Κώδικα ρύθµιση που θα συνδυάζει την προστασία όλων
των εννόµων αγαθών και των δικαιωµάτων που περιέγραψα. Επί-
σης, σας καλώ στη συνταγµατική αναθεώρηση, όχι µόνο για το
συγκεκριµένο θέµα, να επιδείξουµε την ίδια ανάγκη, την ίδια δη-
µιουργικότητα ως προς την ανάγκη υπηρεσίας της δηµοκρατίας
µας και των δικαιωµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πολύ
τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών κ. Κατρούγκαλο.

Πριν δώσω τον λόγο στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους,
οι οποίοι µε ενηµέρωσαν ότι θα µιλήσουν για λίγο, να δώσουµε
τον λόγο στον Υπουργό Εσωτερικών κ. Χαρίτση, γιατί κατέθεσε
µια τροπολογία, να µας πει περί τίνος πρόκειται. Αν υπάρχουν
ερωτήσεις, να υποβληθούν τώρα και να προχωρήσουµε την προ-
ηγούµενη διαδικασία. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρό-

εδρε, σας ευχαριστώ πολύ. 
Κατ’ αρχάς, να πω ότι αντιλαµβάνοµαι πλήρως ότι συνιστά

κακή πρακτική η κατάθεση τροπολογιών την τελευταία στιγµή
και ως επισπεύδων Υπουργός οφείλω να απολογηθώ γι’ αυτό.
Αναφέροµαι στη συγκεκριµένη τροπολογία.

Από εκεί και πέρα, όµως, νοµίζω ότι γίνεται κατανοητό από το
Τµήµα ότι η συγκεκριµένη τροπολογία, αφενός, µιας και έχει οι-
κονοµική επίπτωση, έπρεπε να τύχει αναλυτικής αξιολόγησης
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και αφετέρου, βεβαίως,
έχει τον χαρακτήρα του επείγοντος, µε την έννοια ότι αφορά
στην οικονοµική ανακούφιση πληγέντων από φυσικές καταστρο-
φές. Βάσει και του στοιχείου της αναδροµικότητας που περιλαµ-
βάνεται στη συγκεκριµένη διάταξη, καλύπτει βεβαίως και τη
µεγάλη φυσική καταστροφή, τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018.

Η συγκεκριµένη, λοιπόν, τροπολογία µε αριθµό 1758 επιτρέπει
την απαλλαγή από δηµοτικά τέλη για τους ιδιοκτήτες ακινήτων,
τα οποία βρίσκονται σε περιοχές που έχουν κηρυχθεί σε κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης, λόγω σεισµού πυρκαγιάς ή πληµµύ-
ρας, και έχουν χαρακτηριστεί µη κατοικήσιµα. Απαλλάσσονται,
λοιπόν, αυτοί οι ιδιοκτήτες από τα δηµοτικά τέλη καθαριότητας
και φωτισµού, τον φόρο ηλεκτροδοτούµενων χώρων και το τέλος
ακίνητης περιουσίας για το χρονικό διάστηµα, κατά το οποίο τα
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ακίνητα αυτά είναι µη κατοικήσιµα και ως εκ τούτου, δεν χρησι-
µοποιούνται. 

Πρόκειται για µια γενική διάταξη. Αφορά τις φυσικές κατα-
στροφές που εµπίπτουν σ’ αυτή την κατηγορία, που δηµιουρ-
γούν δηλαδή αυτή την κατάσταση έκτακτης ανάγκης από εδώ
και πέρα για το µέλλον, αλλά έχει και τον χαρακτήρα της ανα-
δροµικότητας, όπως είπα και πριν, έτσι ώστε να µπορέσουµε να
καλύψουµε και τους πληγέντες της φυσικής καταστροφής της
πυρκαγιάς της 23ης Ιουλίου. 

Αυτό που, κατά τη γνώµη µας, είναι σηµαντικό είναι ότι ο δι-
καιούχος δεν χρειάζεται να προβεί στην παραµικρή ενέργεια.
Προβλέπεται από τη διάταξη ότι αυτεπαγγέλτως οι υπηρεσίες
δόµησης των οικείων δήµων θα αναζητήσουν από το Υπουργείο
Υποδοµών τις εκθέσεις αυτοψίας, για το ποια ακριβώς ακίνητα
έχουν χαρακτηριστεί µη κατοικήσιµα και άρα, εµπίπτουν στις
προβλέψεις αυτής της διάταξης. 

Έχουµε έρθει σε επικοινωνία µε τους δήµους. Θα µπορούν να
καλύπτουν την απώλεια εσόδων, η οποία προκύπτει απ’ αυτή τη
ρύθµιση, από άλλες πηγές: από µη ειδικευµένα έσοδα, τα οποία
δεν εµπίπτουν στα έσοδα για ανταποδοτικές υπηρεσίες. 

Είναι, λοιπόν, κατά τη γνώµη µας µια διάταξη πολύ σηµαντική
για την οικονοµική ανακούφιση των πληγέντων της καταστρο-
φής, που συνέβη το καλοκαίρι, αλλά και από εδώ και πέρα. Είναι
σηµαντικό να τύχει ευρείας αποδοχής και υπερψήφισης από το
Τµήµα.

Σας ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο για µια ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε

Καρρά. Μπορείτε να ρωτήσετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θέλω να

ρωτήσω το εξής: Δεν απαλλάσσονται των δηµοτικών τελών ήδη
από το διάταγµα του 1958 τα µη χρησιµοποιούµενα και µη ηλε-
κτροδοτούµενα ακίνητα; Ποια ανάγκη υπάρχει για νέα νοµοθε-
σία; Αν ανατρέξουµε στο άρθρο 20 του 1958, θα δούµε ότι τα
απαλλάσσει. Είναι το γνωστό θέµα των ηλεκτροδοτουµένων και
µη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Η διάταξη, την
οποία καταθέτουµε σήµερα, αφορά πολύ ευρύτερη κατηγορία
απ’ αυτήν την οποία περιγράφετε. Μιλάµε για ακίνητα, τα οποία
δεν µπορούν να κατοικηθούν για κάποιο χρονικό διάστηµα, αλλά
στη συνέχεια, ενδεχοµένως, θα είναι κατοικήσιµα. Βεβαίως, µετά
θα πληρώνουν. Όµως, µιλάµε για ανακούφιση αυτή την περίοδο. 

Πολύ σηµαντική, κατά τη γνώµη µας, είναι και η µεθοδολογία
αυτής της διαδικασίας. Το γεγονός, δηλαδή, ότι δεν χρειάζεται να
προβεί ο ιδιοκτήτης του ακινήτου σε καµία ενέργεια, αλλά ο ίδιος
ο δήµος, οι αρµόδιες υπηρεσίες του δήµου, αυτεπαγγέλτως θα
απευθυνθούν στο Υπουργείο Υποδοµών και θα αναζητήσουν τις
λίστες µε το συγκεκριµένα ακίνητα, για να προχωρήσουν στην
απαλλαγή από τις συγκεκριµένες επιβαρύνσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, κύριε
Καρρά. Μ’ αυτό κλείνουµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Να σας θυµίσω, κύριε
Υπουργέ, ότι στο πρόσφατο πολυνοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών το άρθρο 222 -οι συνεργάτες σας το γνωρίζουν-
έλυσε αυτά τα προβλήµατα. Δεν θέλω περισσότερο. Απλώς, θυ-
µίζω ότι έχει ψηφιστεί, όχι για φυσικές καταστροφές, αλλά για
το σύνολο των µη χρησιµοποιουµένων ακινήτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Κάποιος
άλλος δεν υπάρχει. 

Να επανέλθουµε στην προηγούµενη διαδικασία. Να δώσουµε
τον λόγο στον κ. Δένδια. Ενηµερώθηκα ότι θέλετε να πάρετε για
λίγο τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν πρό-
κειται να µακρηγορήσω, διότι καλύφθηκε το θέµα του νοµοθετή-
µατος -και όχι µόνον αυτό- από τον εισηγητή της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης κ. Τασούλα. 

Ο πειρασµός, ο οποίος µε οδήγησε να πάρω τον λόγο είναι,
κατ’ αρχάς, πάλι το φαινόµενο των τροπολογιών, το οποίο, για

κάποιον περίεργο λόγο, γιατί παραδείγµατος χάριν, ενώ παρα-
τήρησα την ευγενική τοποθέτηση του κ. Χαρίτση ως προς την
ανάγκη να κατατεθεί µια τροπολογία, παρά ταύτα ως συνολική
κυβερνητική πρακτική, όχι µόνο επιδεινώνεται και επεκτείνεται,
αλλά και προσαυξάνεται συνεχώς. Οµνύει δηλαδή η Κυβέρνηση,
διά των Υπουργών της, στην ανάγκη της καλής νοµοθέτησης,
διατυπώνει την άποψη της λανθασµένης επιλογής των διαρκών
τροπολογιών, αλλά παρά ταύτα, τίποτα δεν την εµποδίζει να την
µετέρχεται. Και δεν αναφέροµαι στη δική σας, κύριε Χαρίτση,
γιατί σας καταλαβαίνω και εν πάση περιπτώσει, αν έπρεπε κά-
ποια τροπολογία να έρθει σήµερα, θα παραδεχόµουν ότι είναι η
δική σας. Όµως, η Κυβέρνηση συνολικά, µε τη µέθοδο των τρο-
πολογιών επιχειρεί να καλύψει την κακή διακυβέρνηση του τόπου
την οποίαν ασκεί.

Θα δείτε ότι τα θέµατα που καλύπτουν οι τροπολογίες, µόνον
έκτακτα δεν µπορεί να είναι. Είναι προφανείς δυσλειτουργίες της
κρατικής µηχανής, δεν λέω κατ’ ανάγκη όλες εκκινούσες από την
περίοδο αυτής της Κυβέρνησης, αλλά εν πάση περιπτώσει εδώ,
µιλάµε για µια Κυβέρνηση τεσσάρων ετών, η οποία δεν µπορεί
πλέον να επικαλείται το παρελθόν.

Κατά συνέπεια, λοιπόν, το φαινόµενο των τροπολογιών συνε-
χίζω και λέω ότι θα έπρεπε να σταµατήσει. Ειλικρινώς, θα ευχό-
µουν, το Προεδρείο της Βουλής και ο Πρόεδρός του να γνωστο-
ποιήσει στην Κυβέρνηση ότι από την εποµένη ηµέρα θα εφαρµο-
στεί απολύτως ο Κανονισµός και δεν πρόκειται να έρχονται τέτοιες
τροπολογίες για να σταµατήσει µια και καλή. Δεν υπάρχει πιθανό-
τητα να πείσουµε την Κυβέρνηση ότι αυτό πρέπει να σταµατήσει.
Θα σταµατήσει µόνον εάν η Βουλή, ασκώντας το κυριαρχικό της
δικαίωµα, σοβαρευτεί ως προς την άσκηση του νοµοθετικού της
έργου.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Κατρούγκαλε, ως προς τα όσα είπατε
για το αυτόφωρο, πέραν της ιστορικής αναδροµής, για την
οποίαν δεν µπορεί να αµφισβητήσει κανείς, θέλω να σας πω ότι
η αναφορά στη Νέα Δηµοκρατία δεν µας πείθει. Είπατε πρώην
Πρωθυπουργός –δεν έχει έννοια να επαναλαµβάνουµε ονόµατα
εδώ- πρώην Υπουργός το µετήλθε. Λοιπόν; Αν θυµάµαι καλά, η
Κυβέρνησή σας ήρθε στην εξουσία για να αλλάξει τα κακώς κεί-
µενα, όχι για να τα...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Το αποδοκιµάζετε αυτό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Με συγχωρείτε, η λογική
µιας κυβέρνησης δεν είναι η κριτική στην Αντιπολίτευση, αλλά
είναι να κυβερνά, να προτείνει νοµοθετικό έργο. Εάν στο πλαίσιο
της άσκησης του νοµοθετικού της έργου κρίνει ότι πρέπει να
ασκήσει την οποιαδήποτε κριτική στα παρελθόντα, αυτό είναι αυ-
τονόητο παρακολούθηµα και καλοδεχούµενο. Η διαπιστωτική,
όµως, προσέγγιση του τύπου: «εσείς κάνατε κακά, άρα, εµείς δι-
καιούµεθα να µην κάνουµε τίποτα και να σκεφτόµαστε ή να κά-
νουµε τα ίδια κακά που κάνατε κι εσείς», ωσάν το κακό να
δικαιολογεί κακό, το σφάλµα να δικαιολογεί σφάλµα, το ελάτ-
τωµα να δικαιολογεί ελάττωµα, δεν είναι κυβερνητική προσέγ-
γιση. Και πάντως δεν είναι κυβερνητική προσέγγιση µετά από
τέσσερα χρόνια.

Πάντως, πρέπει να σας πω και το εξής: Το πρόβληµα εδώ δεν
έγκειται µόνο στο ίδιο το νοµικό θέµα, αλλά ότι Υπουργός της
Κυβέρνησης µετέρχεται το συγκεκριµένο θέµα και χρησιµοποιεί
τις συγκεκριµένες διατάξεις. Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι η Κυβέρ-
νησή στο σύνολό της, ανεξαρτήτως του τι έγινε στο παρελθόν, -
θέλετε να το συζητήσουµε στο πλαίσιο της τοποθέτησής σας;- η
Κυβέρνηση στο σύνολό της, την οποία εσείς εκπροσωπείτε, τι
λέει. Ο Υπουργός καλώς έπραξε ή κακώς έπραξε; Διότι αυτό
είναι για εµάς το ζητούµενο. Πάρτε θέση. Εάν πείτε ότι έπραξε
καλώς ο Υπουργός σας, να ακούσουµε τη θέση σας. Εάν πείτε
ότι κακώς έπραξε ο Υπουργός σας, θα τοποθετηθούµε κι εµείς
απέναντι στη δική σας τοποθέτηση. Όµως, σας παρακαλώ, µην
πηγαίνετε στο παρελθόν ως τρόπο µη τοποθετήσεως επί της
συγκεκριµένης κυβερνητικής σας πρακτικής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, για ένα λεπτό.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Ευχαριστώ.

Ο λόγος για τον οποίον απαντώ, είναι ακριβώς γιατί νοµίζω ότι
είναι στα υπέρ του κοινοβουλευτικού λόγου, όταν εκφράζεται
άποψη, µε την οποίαν διαφωνώ και την οποίαν θεωρώ αβάσιµη,
αλλά διατυπώνεται µε ευπρέπεια και µε προσπάθεια να στηριχθεί
σε επιχειρήµατα, να απαντιέται. Νοµίζω ότι αυτό προωθεί γενικά
την ποιότητα της πολιτικής ζωής και του διαλόγου.

Γιατί έχετε άδικο; Αν έλεγα ότι τα ίδια έκαναν και οι άλλοι και
δεν έλεγα αυτό που είπα, ότι στο µέσον της επικείµενης αναθε-
ώρησης του Ποινικού Κώδικα θα το αντιµετωπίσουµε, θα είχατε
απόλυτο δίκιο. Και όταν αναφέρθηκα στο τι έκανε πρώην Πρω-
θυπουργός ή πρώην Υπουργός, δεν το έκανα για να αναιρέσω
την ευθύνη που έχουµε να φέρουµε τη νοµοθετική ρύθµιση,
βάσει της οποίας θα κριθούµε, αλλά για να δείξω την υποκρισία
της πολιτικής κριτικής, που αυτή νοµίζω ότι υπάρχει.

Με ρωτήσατε αν θεωρώ ορθό ή όχι, Υπουργός να χρησιµο-
ποιεί το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο, για να υπερασπιστεί την τιµή
του.

Θα σας πω ότι, εφόσον υπάρχει και έκρινε έτσι δεν µπορώ να
πω ότι ενήργησε µε τρόπο, που είναι αντίθετος είτε στον νόµο
είτε στο Σύνταγµα. Μπορώ να σας πω, όµως, ευθέως ότι εάν
εσείς αυτό το θεωρείτε προβληµατικό, εξίσου προβληµατικό θε-
ωρείτε το ότι ο πρώην Πρωθυπουργός και ο πρώην Υπουργός
έκανε το ανάλογο. Δεν µπορεί να έχετε δύο κριτήρια.

Εποµένως, σας επιστρέφω την ερώτηση λέγοντάς σας ότι αν
αποδοκιµάσατε αυτό που έκανε ο κ. Καµµένος, είναι δυνατόν να
µην αποδοκιµάζετε αυτό που έκανε ο κ. Σαµαράς; Είναι λογικά
αδύνατον. Και δεν µιλάµε για ένα απώτερο παρελθόν, µιλάµε για
πριν από δύο χρόνια µε τα ίδια πραγµατικά δεδοµένα.

Μπορείτε, επίσης, να φανταστείτε ότι η επιρροή, µόνο και µόνο
από το κύρος, που έχει ένας Πρωθυπουργός ή ένας πρώην Πρω-
θυπουργός είναι µεγαλύτερη από αυτή, που έχει ένας Υπουρ-
γός.

Ως προς το άλλο θέµα των τροπολογιών, νοµίζω ότι όλες οι
πτέρυγες πρέπει να συµφωνήσουµε σε κάτι, σ’ αυτό που είπα
προηγουµένως: Να έχουµε ο καθένας την άποψή του, αλλά όχι
την δική του πραγµατικότητα.

Σας καλώ, λοιπόν, να συγκρίνουµε, γιατί εδώ µιλάµε για στα-
τιστικά δεδοµένα, τον αριθµό των τροπολογιών επί κυβερνήσεων
της Νέας Δηµοκρατίας µε τον αριθµό των τροπολογιών επί Κυ-
βέρνησής µας. Αυτό θα επιτρέψει στον µέσο άνθρωπο, ακριβώς
γιατί µιλάµε για νούµερα και τα νούµερα δεν αµφισβητούνται, να
έχει µια καθαρή άποψη για το ποιος σέβεται και ποιος δεν σέβε-
ται την κοινοβουλευτική λειτουργία. 

Ας αφήσω το γεγονός ότι µπορεί να υπάρχουν και τροπολο-
γίες, οι περίφηµες «νυχτερινές» τροπολογίες, που µπορεί να κρύ-
βουν άλλα πράγµατα. Ας το αφήσουµε αυτό εντελώς στην άκρη,
µολονότι έχει ουσιαστική διάσταση στη συζήτηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Άρα, να µην βάζω δίπλα την
ώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Λέω ότι εµείς δεν το κάναµε αυτό, αλλά επειδή αυτό
είναι δύσκολο να αποδειχθεί, σας λέω το εξής πολύ απλό
πράγµα: Θα έχουµε εκλογές δύσκολες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ευρωεκλογές.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Και ευρωεκλογές και τις άλλες. Πρέπει να δώσουµε τη
δυνατότητα στον µέσο Έλληνα να κρίνει µε βάση τα γεγονότα.

Σας λέω, λοιπόν, ένα πεδίον δόξης λαµπρόν: να τα συγκρί-
νουµε και να τα συζητήσουµε. Εµείς, πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου δεν βγάλαµε µετά το 2016, εκτός από αυτήν που
βγάλαµε τώρα για τις φωτιές. Να µετρήσουµε τις πράξεις νοµο-
θετικού περιεχοµένου, που είχατε κατά τη διάρκεια ίδιου φαινο-
µένου -οικονοµική κρίση είχατε να αντιµετωπίσετε και εσείς και
εµείς- και να δούµε τις τροπολογίες. Μετάθα µπορούµε να κά-
νουµε µια συζήτηση για το ποιος σέβεται ή όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ξυδάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαρι-
στώ και τους συναδέλφους.

Νοµίζω ότι η συζήτηση για την κύρωση αυτής της συµφωνίας
περί την ευρωπαϊκή ιθαγένεια και την παροχή προξενικών υπη-
ρεσιών στους πολίτες των κρατών - µελών αντιµετωπίστηκε σχε-
δόν από όλες τις παρατάξεις ως ένα θετικό βήµα, µια θετική
πρακτική. Τώρα, κατά πόσον θα προάγει την ευρωπαϊκή ιθαγέ-
νεια ή κατά πόσον θα παράσχονται ουσιαστικές και πρώτης τά-
ξεως προξενικές υπηρεσίες, αυτό θα το δούµε στο µέλλον.
Μακάρι να εφαρµοστεί ορθώς και πλήρως και να είναι ένα βήµα
σε αυτήν την µακρά και επίπονη διαδικασία της συγκρότησης
µιας ευρωπαϊκής συνείδησης. Έχουµε πάρα πολύ δρόµο. Προς
το παρόν, αυτό που βλέπουµε είναι τις προστριβές και τους δια-
φορισµούς των κρατών-µελών και των εθνών κρατών, αλλά κά-
νουµε ένα βήµα.

Τώρα, µε αφορµή τις τροπολογίες, έγινε µια συζήτηση. Νοµίζω
ότι πιο σηµαντικά πολιτικά είναι αυτά περί το αυτόφωρο, τα
οποία συζητήθηκαν και για την αναστολή της υποχρεωτικότητας
της διαµεσολάβησης. 

Για το µεν πρώτο, είπε ο κ. Τασούλας κατά την αγόρευσή του
ότι είµαστε υποχρεωµένοι να είµαστε καχύποπτοι µε την Κυβέρ-
νηση. Πολιτικά ορθό, αλλά φιλοσοφικά νοµίζω ότι πια η Κυβέρ-
νηση είναι εκ προοιµίου ένοχη, υπάρχει το τεκµήριο της ενοχής.
Και ως έγκριτος νοµικός και έµπειρος Κοινοβουλευτικός, ο κ. Τα-
σούλας ξέρει ότι βαδίζουµε µε το τεκµήριο της αθωότητας και
εξετάζουµε εκ των εισηγήσεων και των πράξεων.

Εδώ, λοιπόν, µε αφορµή τη διαµεσολάβηση, βλέπουµε παθο-
γένειες και του δικαστηριακού συστήµατος και του πολιτικού συ-
στήµατος, το οποίο βρίσκεται σε µια διελκυστίνδα. Το 2010
ψηφίστηκε η εξωδικαστική διαµεσολάβηση και είπε πριν ο κ. Κα-
λογήρου, ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ότι από το 2010 µέχρι σή-
µερα έχουν περάσει µονοψήφιες προσφυγές σε αυτήν την
υπηρεσία. 

Δηλαδή, ψηφίστηκε ένας νόµος, ο οποίος φιλοδοξούσε να µε-
ταρρυθµίσει το σύστηµα και να αποσυµφορήσει τα δικαστήρια,
και επί έξι, επτά, οκτώ χρόνια δεν απέφερε τίποτα, ακριβώς διότι
ήταν προαιρετικό και ακριβώς διότι και το δικαστικό σύστηµα και
το δικηγορικό σύστηµα απαξίωσαν αυτή τη διαδικασία είτε διότι
δεν την γνώριζε είτε διότι δεν είχε τα προσδοκόµενα οφέλη. 

Νοµοθετεί η Κυβέρνηση την περασµένη χρονιά, αυτή την πε-
ρασµένη περίοδο, αυτή που διανύουµε ακόµη, την υποχρεωτικό-
τητα της διαµεσολάβησης, προκαλείται µία αντίδραση, η οποία
εκφράστηκε µε την υπόδειξη της Διοικητικής Ολοµελείας του
Αρείου Πάγου, µε ψήφους είκοσι ένα προς δεκαοκτώ –που είναι
υπόδειξη- ότι µπορεί να προκληθεί οικονοµική ζηµία και να αδι-
κηθούν οι ασθενέστεροι. Και για να συµµορφωθεί µε αυτή την
υπόδειξη και µε αυτή την έκφραση του Δικαστικού Σώµατος, η
Κυβέρνηση, σεβόµενη τον τρίτο πόλο της εξουσίας, αναστέλλει
προσωρινώς την υποχρεωτικότητα της διαµεσολάβησης. 

Και ταυτοχρόνως, ο Υπουργός Δικαιοσύνης εξαγγέλλει ότι
ήδη, αυτές τις µέρες που µιλάµε, έχουν κλειστεί συναντήσεις,
για να διαβουλευθούµε και να προχωρήσουµε στη ρυθµισµένη,
διορθωµένη υποχρεωτικότητα.

Ο ρόλος της Αντιπολίτευσης, βεβαίως είναι να κριτικάρει, να
επικρίνει και να στηλιτεύει, προσπαθώντας να διορθώσει. Εδώ,
όµως, έχουµε όλες τις κινήσεις. Και εν τέλει, το ζήτηµα στο οποίο
καλούµαστε να σκεφτούµε, ως νοµοθετικό Σώµα, είναι αν θέ-
λουµε να αποσυµφορηθεί, εν τέλει, το σύστηµα των δικαστηρίων
και αν θέλουµε να φτάσουµε σε µία απονοµή της δικαιοσύνης,
που να είναι δίκαιη και λειτουργική για την ίδια την κοινωνία.  

Ένα µέρος της οικονοµικής κρίσης είναι οι καθυστερήσεις στα
δικαστήρια, που φτάνουν στο όριο της αρνησιδικίας. Οι αρµόδιες
µελέτες της Κοµισιόν, σε σχέση µε τον ρυθµό απόδοσης δικαιο-
σύνης στα ευρωπαϊκά κράτη-µέλη, δείχνουν την Ελλάδα ουραγό,
έναν θλιβερό πρωταθλητή, µε τέσσερα, πέντε, έξι χρόνια να
κάνει µια υπόθεση να τελεσιδικήσει.  

Αδικείται ο αδύναµος Έλληνας, αδικείται η µικρή επιχείρηση,
αδικείται και οποιαδήποτε επιχείρηση ή οποιοδήποτε πολίτης
θέλει να τελειώσει την υπόθεσή του. Είναι όµηροι των διοικητικών
εφετείων, των διοικητικών δικαστηρίων και οι υπάλληλοι, αλλά
και κάθε Έλληνας που είναι σε αντιδικία µε το δηµόσιο, είναι όµη-
ροι οι πολίτες και οι επιχειρήσεις στα αστικά δικαστήρια. Πρέπει,
όµως, να αποφασίσουµε ότι αυτό κάπως πρέπει να προχωρήσει. 
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Τέλος, όσον αφορά το αυτόφωρο, θα συµφωνήσω, ως δηµο-
σιογράφος επί τριάντα χρόνια, ότι παρ’ ότι έχει προβλεφθεί στο
Σύνταγµα, στην παρελθούσα αναθεώρηση, δεν έχει ενσωµατω-
θεί στον Ποινικό Κώδικα και όντως, οι δικαστές και οι διωκτικές
αρχές και ο θιγόµενος πολίτης κάνει χρήση του νόµου κι έχουµε
τα γνωστά φαινόµενα µε τις χειροπέδες και τις προσαγωγές. 

Δεν ταιριάζει ούτε στον πολιτικό µας πολιτισµό ούτε στην
κουλτούρα της ελληνικής κοινωνίας. Δεν είµαστε τόσο δικοµα-
νείς, παρ’ ότι λέµε. Σε άλλα κράτη έχουν µεγαλύτερα ρεκόρ. 

Το θέµα, όµως, είναι ότι αυτό είναι το θεσµικό, για το οποίο
επίσης, εξήγγειλε πρωτοβουλία ο Υπουργός Δικαιοσύνης ότι θα
ενσωµατωθεί στον Ποινικό Κώδικα και θα καταργηθεί αυτού του
είδους η διαδικασία. 

Εδώ, όµως, πολιτικά µιλώντας, γιατί είµαστε Βουλευτές εκλεγ-
µένοι από τον ελληνικό λαό και εκτελούµε µια εντολή και προχω-
ρούµε και αυτή την εντολή, πρέπει να δούµε ότι χρειάζεται
αυτοσυγκράτηση απ’ όλα τα µέρη, και από τους πολιτικούς και
από τους δηµοσιογράφους. 

Μερικές φορές, κάποιοι συνάδελφοι, εδώ σε αυτή την Αί-
θουσα, µέσα στον οίστρο του τεκµηρίου ενοχής της Κυβερνή-
σεως και µέσα στον οίστρο του τεκµηρίου αιωνίου ενοχής της
Αριστεράς, ξεστοµίζουν αποκρουστικά πράγµατα, εφιαλτικά.
Σου σηκώνεται η τρίχα!

Και είναι ένας τρόπος, ένα µήνυµα, µια διαπαιδαγώγηση του
πολίτη που µας ακούει, τα βαριά πράγµατα που ακούγονται, «ο
ψεύτης», «ο ξεφτίλας», «ο κωλοτούµπας». Αυτά είναι. Τα θυµό-
µαστε από τις γελοιογραφίες της δεκαετίας του 1960, τι έγραφε
ο Μποστ και ο Φωκίων Δηµητριάδης. Τώρα έχουν γίνει µέρος του
πολιτικού λόγου, εδώ. Είναι ο επίσηµος συστηµατικός λόγος, τον
οποίο εκφέρουν αιρετοί άνθρωποι, αιρετοί Βουλευτές, µε εντολή
του ελληνικού λαού. Κατά τούτο, ο ρόλος µας ο διαπαιδαγωγι-
κός και ο ρόλος ενός, κατά το δυνατόν, ηθικού παραδείγµατος,
έχει αποτύχει.         

Και γι’ αυτό, λοιπόν, λέω βεβαίως να µην διώκεται η κρίση, να
µην διώκεται η άποψη. Κατά τη γνώµη µου, πρέπει να ελέγχεται
ή και να διώκεται η παραποίηση των γεγονότων, η παραποίηση
των πραγµατικών περιστατικών, διότι είναι δυναµίτης, είναι υπο-
νόµευση του κοινού εδάφους συνεννόησης. 

Από την άλλη µεριά, όµως, και όλοι εµείς οι δηµοσιολογούντες
έχουµε δηµόσια ευθύνη. Και ο µεν πολιτικός, αιρετός λογοδοτεί
και αποσύρεται από τη δυσαρεστηµένη κοινή γνώµη, από τη δυ-
σαρεστηµένη ψήφο, από τον πολίτη και ο δε δηµοσιογράφος έχει
τη συνείδησή του και τη δεοντολογία του επαγγέλµατός του, που
είναι ακόµα πιο βαριά και δυστυχώς έχει ατονήσει στον καιρό
µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ξυδάκη.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ και

ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Λαµπρούλης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο µε αφορµή την τροπολογία που
κατέθεσε πριν από λίγα λεπτά ο Υπουργός Εσωτερικών. Δεν τον
βλέπω στα έδρανα. Έφυγε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ήταν εδώ, κύριε
Λαµπρούλη. Ανέπτυξε το θέµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Με συγχωρείτε πάρα πολύ! Είναι καταδικαστέα και απαράδεκτη
η τακτική αυτή, ανεξαρτήτως του θέµατος που επικαλείται ότι
πάει να επιλύσει ο κύριος Υπουργός ή η Κυβέρνηση. Τελευταία
στιγµή, ενώ είχε κλείσει στην ουσία το νοµοσχέδιο εφόσον έχει
οµιλήσει και ο αρµόδιος Υπουργός, έρχεται ο Υπουργός κ. Χαρί-
τσης να καταθέσει µια τροπολογία µε συγκεκριµένο αντικείµενο,
που αφορά τους πυρόπληκτους.

Εµείς έχουµε κάποιες αντιρρήσεις, γι’ αυτό τον ήθελα εδώ. Και
φυσικά θα θέλαµε να την ψηφίσουµε, αλλά δείτε τώρα τι γίνεται.

Στο πρώτο κοµµάτι αναφέρεται στους πληγέντες της πρόσφα-
της τραγωδίας που έζησε ο κόσµος στο Μάτι και την ευρύτερη
περιοχή. Ποιοι καλύπτονται; Οι κατοικίες που –πώς το λέει;- δεν
είναι κατοικήσιµες. Είναι δηλαδή, τα κόκκινα κτήρια. Οι υπόλοιποι
τι θα γίνουν; Εµείς λέµε να καλυφθούν όλοι.

Δεύτερον, η χρηµατοδότηση. Πού τα φορτώνει η Κυβέρνηση;
Τα φορτώνει στους δήµους, στον κωδικό των ανταποδοτικών
τελών κ.λπ.. Άρα τι γίνεται; Καλούνται οι ίδιοι οι πολίτες να πλη-
ρώσουν αυτό το οποίο θεσπίζει, ψηφίζει σήµερα η Κυβέρνηση
για την απαλλαγή των πληγέντων, µέσω της εσωτερικής κατανο-
µής –εάν θέλετε- των κονδυλίων στους δήµους. Και το κράτος,
η Κυβέρνηση, δεν βάζει δεκάρα τσακιστή γι’ αυτό το θέµα που
πραγµατεύεται η συγκεκριµένη τροπολογία.

Επίσης, εµείς λέµε ότι είναι υποχρέωση και επιβάλλεται το
κράτος να συνδράµει σε αυτό έστω το τµήµα -δεν λέµε για τα
υπόλοιπα, που και σε αυτά χρειάζεται, αλλά συγκεκριµένα λέµε
γι’ αυτά που αναφέρονται στην τροπολογία- και τα απαραίτητα
κονδύλια να καλυφθούν από τον κρατικό προϋπολογισµό.

Πού είναι ο κ. Χαρίτσης να µας απαντήσει γιατί δεν το κάνει;
Δεν γίνεται να έρχεται τελευταία στιγµή, να πετάει µια τροπολο-
γία, να µας λέει τι πραγµατεύεται αυτή η τροπολογία ή τι θέλει
να κάνει η Κυβέρνηση και να σηκώνεται και να φεύγει, κύριε Πρό-
εδρε. Με συγχωρείτε!

Είναι δοκιµασµένη τακτική, κύριε Κατρούγκαλε. Και µην κολ-
λάτε στα αριθµητικά. Το εάν γίνεται µεσηµέρι ή απόγευµα ή
βράδυ, αυτό δεν αλλάζει την ουσία. Και η ουσία είναι αυτό που
λέµε εµείς και προτείνουµε. Διαφορετικά σε ό,τι αφορά αυτήν
την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, θα πάµε στο «παρών».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ τον κ.
Λαµπρούλη.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης κ. Θεοχαρόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω από δύο θέµατα που έχουν ανα-
δειχθεί στη συζήτηση. Πρώτα-πρώτα είναι το θέµα της διαµεσο-
λάβησης. Ο θεσµός της διαµεσολάβησης έτσι όπως τροπο-
ποιήθηκε µε τον ν.4512/2018 µε διατάξεις χαµένες µέσα σε ένα
µνηµονιακό νόµο, τέθηκε σε αµφισβήτηση και κίνδυνο. Γιατί; Γιατί
δεν υπήρχε η αναγκαία διαβούλευση µε δικηγόρους, δικαστές και
µε όλα τα σωµατεία.

Σας λέγαµε ότι η δοµή και το κόστος της διαδικασίας αυτής
δηµιουργούν εύλογες αµφιβολίες για τη συνταγµατικότητα της
ρύθµισης. Μας λέγατε ότι είµαστε υπερβολική ως αντιπολίτευση.

Ήρθε και κρίθηκε τελικά ότι αυτή η συγκεκριµένη ρύθµιση
είναι αντισυνταγµατική. Και τώρα µε µία ντρίµπλα πετάτε την
µπάλα –εάν θέλετε να σας πω-  στην επόµενη κυβέρνηση, γιατί
µιλάτε για το φθινόπωρο του 2019.

Αυτή είναι µία τακτική, η οποία είναι παλαιοκοµµατική και µι-
κροκοµµατική πολίτες καταλαβαίνουν πολύ καλά ότι αυτή ακρι-
βώς η τακτική έχει πολιτικές σκοπιµότητες, αυτή ακριβώς η
τακτική σε αυτήν την τροπολογία την οποία έχετε φέρει σήµερα
είναι για να µην αναλάβετε και εσείς το πολιτικό κόστος της συγ-
κεκριµένης ρύθµισης. 

Γιατί αλλιώς θα µπορούσαµε να προχωρήσουµε σε ρύθµιση
µε βάση την απόφαση αντισυνταγµατικότητας το αµέσως επό-
µενο χρονικό διάστηµα. Δεν κάνετε αυτό. Αυτό το οποίο κάνετε
είναι ότι το πετάτε για «το φθινόπωρο του 2019» µε κάποιες γε-
νικόλογες –άκουσα τον κύριο Υπουργό Δικαιοσύνης- και αόρι-
στες υποσχέσεις ότι «αν µπορέσουµε και έρθουµε σε µία
διαδικασία πριν το φθινόπωρο θα το φέρουµε και πριν το φθινό-
πωρο του 2019».

Η δική µας θέση είναι ότι είναι σπουδαίος και αναγκαίος ο θε-
σµός της διαµεσολάβησης και δεν πρέπει να πληγεί στα µάτια των
πολιτών. Με αυτό που γίνεται σήµερα πλήττεται ανεπανόρθωτα.
Για εµάς, το Κίνηµα Αλλαγής, η διαµεσολάβηση ως σύγχρονος και
αποτελεσµατικός τρόπος επίλυσης διαφορών βρίσκεται στο επί-
κεντρο ενός µεταρρυθµιστικού σχεδιασµού για τη δικαιοσύνη. Δεν
µπορούµε να παραβλέψουµε, όµως, ότι έχουµε εν προκειµένω ένα
ακόµα µνηµείο νοµοθετικής προχειρότητας αυτής της Κυβέρνη-
σης, δηλαδή αυτό το οποίο κάνετε σήµερα στη συγκεκριµένη ρύθ-
µιση. 

Η δε επιχειρηµατολογία και σε αυτό και στο επόµενο θέµα
είναι ότι «να τι έκανε η αντιπολίτευση πριν δέκα και πριν οκτώ
χρόνια και να τι κάνουµε εµείς αυτήν την τετραετία». Κάποια
στιγµή θα φύγετε από την Κυβέρνηση. Έχετε κλείσει µια τετρα-
ετία σε λίγο. Είναι δυνατόν ακόµα και σήµερα να λέµε για όλα τα
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θέµατα που έχουν τεθεί «µα, µην µας κατηγορείτε γιατί τα ίδια
µπορεί να είχαν ξανασυµβεί». Μπορεί να µην είχαν συµβεί ακρι-
βώς τα ίδια, αλλά δεν µπαίνω σε αυτήν τη συζήτηση γιατί µας
αδικεί όλους µας. Είναι δυνατόν η επιχειρηµατολογία για όλα
αυτά τα θέµατα να είναι το «κάνουµε έτσι, το κάνουµε λάθος,
αλλά έτσι γινόταν και τα προηγούµενα χρόνια»; Μα, δεν είναι δυ-
νατόν.

Το λέω γιατί έρχοµαι και στο επόµενο θέµα το οποίο είναι
ακόµα πιο σοβαρό, επιτρέψτε µου, γιατί είναι θέµα δηµοκρατίας,
είναι θέµα κράτους δικαίου ουσιαστικά και θα εξηγήσω γιατί.

Μιλάω για το ζήτηµα σε σχέση µε τη διαδικασία του αυτόφω-
ρου σε δηµοσιογράφους σε υποθέσεις συκοφαντικής δυσφήµη-
σης µέσω του Τύπου. 

Απαντήσατε, κύριε Υπουργέ, σας άκουσα. Δεν ακούσαµε σή-
µερα τον Υπουργό Δικαιοσύνης. Έχω καταθέσει µία ερώτηση
στον Υπουργό Δικαιοσύνης. Αλλά πριν από αυτό είχα καταθέσει
ερώτηση στον πρώην Υπουργό Δικαιοσύνης, τον κ. Κοντονή.
Ακούσαµε σήµερα και εσάς και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΣΥΡΙΖΑ να απαντάτε µε έναν συγκεκριµένο τρόπο. 

Ποιο είναι το πρόβληµα στη διαδικασία του αυτοφώρου; Ότι
ενώ στο Σύνταγµα έχει προβλεφθεί το να µην λειτουργεί το αυ-
τόφωρο, αλλά βεβαίως να γίνονται γρήγορα οι διαδικασίες και
να προβλεφθούν όλα αυτά, αλλά να µην έχουµε αυτήν τη διαδι-
κασία που λειτουργεί ως εκφοβισµός, αυτό δεν έχει προβλεφθεί
νοµοθετικά. 

Ποιο είναι το πρόβληµα, όµως, ειδικά αυτήν την τετραετία; Ότι
υπάρχει ευρεία χρήση της διαδικασίας του αυτόφωρου και τον
λόγο ο οποίος υπάρχει και µάλιστα από Υπουργούς της Κυβέρ-
νησης. Βεβαίως µπορεί ο καθένας να προασπίσει αυτά που λέει,
αλλά το συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα στην ελευθερία
του Τύπου πρέπει να προασπίζεται.

Έκανα, λοιπόν, ερώτηση το 2017 και ζήτησα συγκεκριµένες
δεσµεύσεις για την κατάργηση της διαδικασίας του αυτοφώρου
στον προηγούµενο Υπουργό, στον κ. Κοντονή. Η απάντηση η
οποία µου έδωσε είναι διαφορετική από αυτήν που λέτε και εσείς
σήµερα, κύριε Κατρούγκαλε, και ο Υπουργός Δικαιοσύνης και ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Διαβάζω συγκεκριµένα από την απάντηση στην ερώτησή µου
το 2017: «Ο κοινός νοµοθέτης έχει αξιολογήσει τις ιδιορρυθµίες
της αυτόφωρης διαδικασίας και έχει προκρίνει την εφαρµογή της
στην περίπτωση και της συκοφαντικής δυσφήµησης δια του
Τύπου καθότι εκτιµά ότι πληρούνται όλοι οι αποδεικτικής φύσεως
λόγοι οι οποίοι τον οδηγούν να αναγνωρίζει την αναγκαιότητα
της ειδικής αυτής διαδικασίας. Είναι προφανείς οι πρακτικές ιδι-
αιτερότητες της εν λόγω πράξης οι οποίες δικαιολογούν τη συγ-
κεκριµένη αυτοτελή ρύθµιση». 

Και συνεχίζει το 2017, εκτός αν η Κυβέρνησή σας δεν έχει συ-
νοχή σε αυτό το θέµα: «Σε καιρούς µε αρκετή δόση φαντασίας
στην είδηση», και διάφορα άλλα τα οποία λέει, «αναγνωρίζεται η
δηµόσια ανάγκη µέσω της συγκεκριµένης ρύθµισης ισορροπη-
µένης προστασίας του λειτουργήµατος των προσώπων αυτών
και αποτροπής ανακύκλωσης της είδησης για λόγους δηµοκρα-
τικής αρχής».

Καταθέτω στα Πρακτικά την απάντηση του πρώην Υπουργού
Δικαιοσύνης, του κ. Κοντονή, στην ερώτησή µου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μετά τα τελευταία γεγονότα επανακατέθεσα την ερώτηση και
µε τα καινούργια στοιχεία στον νυν Υπουργό Δικαιοσύνης και πε-
ριµένω την απάντησή του. 

Όµως και εδώ δεν µπορούµε να ακούµε επιχειρήµατα του
τύπου «και γιατί κρατήθηκε τα προηγούµενα χρόνια;». Κακώς
κρατήθηκε και τα προηγούµενα χρόνια, αλλά δεν είχε γίνει ευ-
ρεία χρήση που γίνεται αυτά τα χρόνια. Βλέπουµε ένα πρόβληµα
µπροστά µας. Δεν πρέπει να το επιλύσουµε;

Βεβαίως, έχει κατατεθεί σήµερα και τροπολογία από τον κ. Λο-
βέρδο για το συγκεκριµένο θέµα, για το αν θέλατε και σήµερα
να το λύσετε. Εδώ ήταν, µια ρύθµιση να κάνετε να το λύσετε. 

Αυτή η υποκρισία, ότι οι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ και ο Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος αναφέρονται στο ότι «εµείς θέλουµε να
το λύσουµε», αλλά καταθέτουµε τροπολογία, κάνουµε ερώτηση
εδώ και δύο χρόνια, δεν λύνεται το θέµα και ταυτοχρόνως θέ-
λουµε να το λύσουµε, είναι η µέγιστη υποκρισία. Μας σταµατά
κανένα µνηµόνιο δεν µας σταµατά από το να λύσουµε το συγκε-
κριµένο θέµα; Καµµία τρόικα; Κανένας εταίρος; Κανένα Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο; Σήµερα ήταν µια απλή ρύθµιση. Γιατί δεν
το λύνουµε; Και καµµία ρύθµιση δεν θα φέρετε µέχρι το τέλος
της τετραετίας, ιδίως στην προεκλογική περίοδο, που δυστυχώς
η πόλωση έχει ανέβει και αυτή την περίοδο πάρα πολύ στη χώρα
µας. Υπάρχουν ορισµένοι στην κυβέρνηση που σκέφτονται ότι
αυτό µπορεί να λειτουργήσει ως εκφοβισµός, όπως είπε και ο ει-
σηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης στην οµιλία του, και
γι’ αυτόν τον λόγο, δυστυχώς, θέλει η Κυβέρνησή σας να κρατή-
σει και τη συγκεκριµένη ρύθµιση.

Όσον αφορά τις τροπολογίες: Άλλο ένα ζήτηµα αφορά τις
πολλές οι τροπολογίες σας. Τι είναι αυτή η επιχειρηµατολογία
σας; Θέλετε να µετρήσουµε τις τροπολογίες που έφερναν οι
προηγούµενες κυβερνήσεις, να µετρηθούν οι τροπολογίες σε
κάθε θητεία; Είναι αυτή συζήτηση για να βελτιώσουµε τα πράγ-
µατα στη χώρα µας;

Εγώ θα σας πω ότι σε κυρώσεις και σε ενσωµατώσεις, γιατί
έχουµε δει τα στοιχεία, νοµοθεσίας οδηγίας ποτέ δεν είχαν συµ-
βεί αυτά, καθώς και σε κυρώσεις, οι οποίες έρχονται. Αλλά δεν
θα µπω και πάλι σε αυτό το επίπεδο της συζήτησης. Θα πω µόνο
το εξής: ότι δεν είναι δυνατόν να γίνει νοµοθετικό έργο έτσι.

Για παράδειγµα, είδαµε µια τροπολογία -δεν θα αναφερθώ στα
άλλα, αναφέρθηκε ο εισηγητής µας- που κατατέθηκε µόλις τώρα,
η οποία φαίνεται σε κάποιο επίπεδο λογική για τα κόκκινα σπίτια
στο Μάτι, τα οποία έχουν χαρακτηριστεί κόκκινα για να πάρουν
κάποια χρήµατα. Έρχεται το τελευταίο λεπτό, ενώ έχει συζητηθεί
η όλη διαδικασία. Και εµείς, βεβαίως, λέµε -κάναµε και τις ερω-
τήσεις- ότι σε σχέση µε τα κόκκινα σπίτια είναι λογικό. Γιατί να
συζητιέται µε αυτόν τον τρόπο; 

Τώρα να βάλουµε ερώτηση. Γιατί να µην ισχύει γι’ αυτά που
έχουν χαρακτηριστεί κίτρινα; Βεβαίως να ισχύσει. Τι γίνεται ακρι-
βώς µε τη χρηµατοδότηση; Πώς µπορεί να συζητηθεί όλο αυτό
αυτή τη στιγµή σε κάτι το οποίο είναι αναγκαίο, το οποίο το κρί-
νουµε και εµείς και το έχουµε ζητήσει; Δηλαδή, ο τρόπος που
νοµοθετείτε έχει άµεσες συνέπειες στο ότι δεν µπορούµε και να
βελτιώσουµε ορισµένα πράγµατα, αλλά και να γίνει συζήτηση.
Βέβαια, αυτή είναι κυβερνητική πρακτική. Αφορά όλους τους
Υπουργούς, σε όλα τα νοµοσχέδια και δεν σταµατά παρά τις δια-
βεβαιώσεις. 

Ακούσαµε και τον κ. Χαρίτση µε έναν τρόπο πραγµατικά να κα-
ταλαβαίνει το λάθος σε σχέση µε την κατάθεση τροπολογίας
αυτή την ώρα, αλλά δεν µπορεί, επαναλαµβανόµενο λάθος να το
κάνουν όλοι οι Υπουργοί εδώ και τρεισήµισι χρόνια και να λένε
ότι λάθος κάνουµε πρέπει να σταµατήσει. Δεν γίνεται! Να µει-
ωθεί! Δεν έχουµε την ελπίδα ότι θα σταµατήσει εντελώς.

Κλείνοντας την οµιλία µου θα αναφερθώ λίγο στο νοµοσχέδιο,
εννοώ στο κεντρικό µέρος του νοµοσχεδίου, γιατί µε τις τροπολο-
γίες που έχετε καταθέσει στο νοµοσχέδιο, η Κυβέρνησή σας -όλοι
και ο ίδιος ο Υπουργός- συζητούµε κυρίως για τις τροπολογίες.
Το θέµα του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι η ενσωµάτωση της οδη-
γίας για την θέσπιση των απαραίτητων µέτρων συνεργασίας και
συντονισµού προκειµένου να διευκολυνθεί η παροχή προξενικής
προστασίας αφορά ένα ολόκληρο ζήτηµα σε σχέση και µε την ενο-
ποίηση των τοµέων πολιτικής και την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση. 

Για εµάς ό,τι ενοποιεί την Ευρώπη, κινείται σε θετική κατεύ-
θυνση. Και η συγκεκριµένη οδηγία βρίσκεται στην κατεύθυνση
της ενίσχυσης της αλληλεγγύης, προωθεί την αντίληψη της ευ-
ρωπαϊκής ιθαγένειας. Προφανώς και η ενσωµάτωση της εν λόγω
οδηγίας είναι θετική, δεδοµένου ότι συνάδει µε τον Χάρτη Θεµε-
λιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σήµερα στην Ευρώπη η αντίληψη της κοινής πολιτικής διακυ-
βέρνησης βρίσκεται σε υποχώρηση. Όµως το όραµα της ενωµέ-
νης Ευρώπης δεν ήταν απλώς µια οικονοµική ένωση. Με την
κρίση δεν κινδύνευσε να καταρρεύσει µόνο η Ελλάδα ή το ευρώ,
αλλά και βασικές αρχές της ευρωπαϊκής ενοποίησης, όπως η αλ-
ληλεγγύη µεταξύ των χωρών, η κοινωνική συνοχή, η ίδια η δηµο-
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κρατία.
Η αλήθεια είναι ότι η ηµιτελής αρχιτεκτονική της ΟΝΕ σε συν-

δυασµό, ίσως µε την αρχική υποεκτίµηση της κρίσης, δηµιούρ-
γησε συνθήκες αµφισβήτησης της νοµιµοποίησης και της
πολιτικής ταυτότητας της Ευρώπης και έτσι σήµερα βρίσκεται
ολόκληρη η Ευρώπη στην µέγγενη του εθνικισµού και του λαϊκι-
σµού. 

Τα λάθη, οι αστοχίες, οι παραλείψεις έστρωσαν το έδαφος σε
ευρωσκεπτικιστές και σε αντιευρωπαϊκές δυνάµεις που θέλουν
να οδηγήσουν την Ευρώπη στις χειρότερες περιόδους της ιστο-
ρίας της. 

Καλλιεργώντας τον φόβο και την ανασφάλεια από τις προσφυ-
γικές ροές, οι δυνάµεις της ακροδεξιάς κερδίζουν έδαφος για
να προωθήσουν την οχύρωση πίσω από τα εθνικά σύνορα και να
διαµορφώσουν µια Ευρώπη φρούριο. Και η Κυβέρνηση, βέβαια,
σε σχέση µε αυτό το θέµα, το προσφυγικό χρεώνεται µια αποτυ-
χία σε σχέση µε την ευρωπαϊκή ενοποίηση. Το ίδιο το προσφυ-
γικό, η Μόρια, την οποία επισκεφθήκαµε στο Κίνηµα Αλλαγής τις
προηγούµενες ηµέρες, είναι το µεγάλο κολαστήριο και η ντροπή
της ίδιας της Ευρώπης.

Και ενώ στα λόγια η χώρα µας υποστηρίζει την ανάγκη ενιαίας
ευρωπαϊκής αντιµετώπισης του προβλήµατος, στην πράξη τι
συµφώνησε στο τελευταίο συµβούλιο; Συµφώνησε διµερείς συµ-
φωνίες, οι οποίες επιτείνουν το πρόβληµα.

Η Ευρώπη, λοιπόν, πρέπει να αλλάξει προς µία ένωση οικονο-
µικά και πολιτικά ισχυρή, για να ανταποκριθεί στη νέα εποχή και
τέτοιες ρυθµίσεις και περισσότερες ρυθµίσεις πρέπει να έρθουν
σε όλα τα επίπεδα και για την κοινή πολιτική ασφάλειας και για
την κοινή πολιτική στο προσφυγικό, έτσι ώστε πραγµατικά να κα-
ταστεί η Ευρωπαϊκή Ένωση ενιαία οικονοµικά και πολιτικά. Αυτό
είναι το στοίχηµα και η πρόκληση που ευνοεί τη χώρα µας και
είναι υπέρ των συµφερόντων της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Θεοχαρόπουλο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης. 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι να µιλήσουν, σύµφωνα µε τον κατά-
λογο, να προχωρήσουµε στην ψήφιση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο, πα-
ρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κ. Τασούλας έχει
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Στην οµιλία µου δεν είχα ανα-
φερθεί σε κάποιες τροπολογίες και είχαµε συµφωνήσει µε τον κ.
Κακλαµάνη να µιλήσω για ελάχιστο µετά. Να το ενσωµατώσουµε
στην άποψη που θα πω για τα άρθρα, στην ψηφοφορία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, όχι, τώρα, αν
θέλετε, για να πάµε στην ψηφοφορία.

Θα δώσουµε και στον κ. Καρρά µετά τον λόγο για ένα λεπτό.
Ορίστε, κύριε Τασούλα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Για την τροπολογία για τον

ΟΑΕΔ, που δεν την ανέφερα, δόθηκαν εξηγήσεις από πλευράς
Κυβερνήσεως, οι οποίες αναδεικνύουν την ύπαρξη του προβλή-
µατος. Δυστυχώς, δεν αναδεικνύουν την αιτία δηµιουργίας του
προβλήµατος, µε την οποία αιτία είµαστε κατά βάση αντίθετοι.
Και είναι µία κατάσταση, επαναλαµβάνω, που έχει να κάνει και
µε τις λοιπές τροπολογίες, που διορθώνουν αστοχίες ή αβλεψίες
της διοικήσεως, είτε προγενέστερης νοµοθεσίας µε νέα νοµοθε-
σία, µε έναν ατέλειωτο τρόπο.

Επειδή, λοιπόν, ανεδείχθη υπαρκτό πρόβληµα, αλλά δεν ανε-
δείχθη η αιτία του προβλήµατος, θα µου επιτρέψετε την όχι και
τόσο ευθυτενή τοποθέτηση του να πω «παρών».

Τώρα, προφανώς η τροπολογία που ο κ. Χαρίτσης κατέθεσε
για τα κόκκινα κατεδαφιστέα σπίτια, αυτή προφανώς είναι η εξαί-
ρεση τροπολογίας που επιβεβαιώνει τον κανόνα ότι δεν πρέπει
να υπάρχουν. Προφανώς, λοιπόν, αυτή την ψηφίζουµε. 

Η άποψη του κυρίου Υπουργού ως συνταγµατολόγου για το
θέµα των τροπολογιών, ακόµη και για τη σύγκριση της ποσότη-
τας των τροπολογιών έχει ενδιαφέρον, αλλά ξέρετε θα ήταν
πολύ πιο προκλητικό να θέλετε να συγκριθείτε, όχι µε κάποιους
τους οποίους µυκτηρίσατε, αλλά να συγκριθείτε µε αυτά που λέ-

γατε εσείς. Αυτό θα ήταν το γοητευτικό. Διότι αν κάτσουµε να
µετρήσουµε τροπολογίες, µπορεί να βγει έτσι ή αλλιώς, αλλά
εσείς έχετε επινοήσει και ένα είδος καινούργιο κρυφοτροπολο-
γίας που είναι οι τροπολογίες οι υπουργικές µε τον µανδύα βου-
λευτικής πρωτοβουλίας, το οποίο είναι ακόµη πιο προχωρηµένη
µορφή παρακάµψεως του Συντάγµατος, µέσω της δήθεν βου-
λευτικής τροπολογίας, που είναι καθαρά υπαγορευµένη -και όλοι
το καταλαβαίνουµε αυτό από τους Υπουργούς που κατά κόρον
γίνεται- εις τρόπον ώστε να αποφεύγεται, όχι µόνο η έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου, αλλά και άλλοι έλεγχοι που καλό είναι να
υπάρχουν. 

Τώρα πώς αυτό µπορεί να αποφευχθεί, γιατί στην πραγµατι-
κότητα αυτό γίνεται και δεν είναι εύκολο να λέει κανείς λόγια και
ούτε έχει νόηµα να µετρήσει κανείς την ποσότητα, γιατί είναι
πολλές οι τροπολογίες.

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι καµµία αναθεώρηση δεν µπορεί
να µας απαλλάξει από αυτό το κλίµα που υπάρχει σήµερα στη
διοίκηση και θα το υφίστασθε και εσείς, το κλίµα της απίστευτης
ευθυνοφοβίας που υπάρχει και όλοι θέλουν να είναι καλυµµένοι.
Ελάχιστοι είναι αυτοί που θέλουν να λύσουν ένα θέµα. Όλοι
ασχολούνται µε κάποιο θέµα, υπό την έννοια του να είναι καλυµ-
µένοι. Και για να είναι καλυµµένοι, ο καλύτερος τρόπος είναι η
νοµοθετική κάλυψη. Γι’ αυτό βλέπετε ότι έχουµε όλον αυτό τον
κατακλυσµό περιπτωσιολογίας και υπερνοµοθετήσεως λόγω της
ευθυνοφοβίας. 

Την ευθυνοφοβία, βέβαια, την έχει καλλιεργήσει η καταγγελιο-
µανία. Και την καταγγελιοµανία την έχει καλλιεργήσει η αποδοχή
της καταγγελιοµανίας σε µέρος του εκλογικού σώµατος ως εύ-
κολου τρόπου να σταδιοδροµεί κανείς. Δηλαδή, η πολιτική στα-
διοδροµία κάποιων είναι µέσω αλλεπάλληλων καταγγελιών. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε µπλέξει άσχηµα. Οπότε, µη νοµίζετε ότι
αυτό θα το λύσετε στην Αναθεώρηση, αυτό αλλάζει µε µια αλ-
λαγή νοοτροπίας, όπου η αποτελεσµατικότητα θα είναι ισάξια ως
δράση και την ίδια ακτινοβολία θα έχει µε τη διαφάνεια. Σήµερα,
η διαφάνεια ή η δήθεν διαφάνεια έχει πολύ µεγαλύτερη ακτινο-
βολία, ενώ η αποτελεσµατικότητα δεν µετράει καθόλου. Αυτό
πρέπει κάπως να το ισορροπήσει κανείς.

Αυτά ως προς την προσθήκη στο τι ήθελα να πω. Άρα µην κα-
ταδέχεστε, κύριε Υπουργέ, να συγκρίνεστε µε κάποιους, τους
οποίους τους έχετε τόσο πολύ κριτικάρει σκληρά στο παρελθόν,
απλώς τολµήστε να συγκριθείτε µε αυτά που λέγατε εσείς για
τις τροπολογίες και θα δείτε ότι έχετε διαψεύσει παταγωδώς όχι
τις προσδοκίες του κόσµου, που είναι άλλο θέµα και το οποίο
προφανώς έχει συµβεί, αλλά έχετε διαψεύσει παταγωδώς τους
εαυτούς σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Τασούλα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Ξέρετε, όµως, θα διαλέξει ανάµεσα σε εσάς και σε
εµάς και όχι ανάµεσα σε εµάς και σε εµάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ πολύ να
µην κάνουµε διάλογο τώρα.

Ο κ. Καρράς έχει τον λόγο για ένα λεπτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Επιγραµµατικά, κύριε

Πρόεδρε, θέλω να πω προς τον κύριο Υπουργό ότι, εάν υπάρχει
πρόθεση να περισταλούν οι τροπολογίες, ας µην το αφήσουµε
σε συνταγµατική αναθεώρηση, ας επέµβουµε στον Κανονισµό
της Βουλής και θα βρούµε, νοµίζω, λύση.

Ως προς το ζήτηµα της τροπολογίας του κ. Χαρίτση, παρ’ όλο
που είναι την τελευταία στιγµή, παρ’ όλο που διαφωνούµε, γιατί
είναι περιορισµένης εµβέλειας και δεν αφορά όλους τους πλη-
γέντες, θα ψηφίσουµε «ναι» και το σηµειώνω αυτό για τα Πρα-
κτικά, αλλά αµέσως µετά θα προχωρήσουµε σε κοινοβουλευτικό
έλεγχο και σε κατάθεση τροπολογίας, για να επεκταθεί στα κί-
τρινα σπίτια, τα οποία είναι και αυτά βλαβέντα και δεν µπορούν
να χρησιµοποιηθούν. Υπάρχουν, επίσης, τα γνωστά προβλήµατα
της σκόνης και των καρκινογόνων υλών που έχουν συσσωρευτεί
και θα ζητήσουµε την προστασία και αυτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ ωραία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Τρίτον, κύριε Πρόεδρε,

σε σχέση µε την τροπολογία του συναδέλφου Λοβέρδου, που
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λόγω απουσίας του ανέπτυξα, πρέπει να πω τα εξής: Μην κατα-
λογίζουµε υποκρισία, όταν υπάρχει θέµα επικαιρότητας, κύριε
Υπουργέ. Ήταν επίκαιρο και εποµένως, δεν µπορώ να δεχθώ
αυτό που είπατε προηγουµένως.

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-

θρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εξωτερικών: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδη-
γίας 2015/637/ΕΕ του Συµβουλίου της 20ης Απριλίου 2015 (ΕΕL
106/24.4.2015) και άλλες διατάξεις». 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών «Ενσωµάτωση στην ελληνική
νοµοθεσία της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ του Συµβουλίου της 20ης
Απριλίου 2015 (ΕΕL 106/24.4.2015) και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Παρών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1746 και ειδικό 28 ως έχει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1746 και ειδικό 28 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1751 και ειδικό 31 ως έχει; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Παρών. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1751 και ειδικό 31 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1752 και ειδικό 32 ως έχει; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Παρών. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1752 και ειδικό 32 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1758 και ειδικό 33 ως έχει; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1758 και ειδικό 33 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Ενσω-

µάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ του
Συµβουλίου της 20ης Απριλίου 2015 (ΕΕL 106/24.4.2015) και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το νοµοσχέδιο
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έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Ενσω-

µάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ του
Συµβουλίου της 20ης Απριλίου 2015 (ΕΕL 106/24.4.2015) και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής: 

«Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας
2015/637/ΕΕ του Συµβουλίου της 20ής Απριλίου 2015 (EEL
106/24.4.2015) και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ

Άρθρο 1
Σκοπός και αντικείµενο

(άρθρο 1 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

1. Σκοπός του παρόντος είναι η ενσωµάτωση στην ελληνική έν-
νοµη τάξη της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ του Συµβουλίου της Ευρω-
παϊκής Ένωσης της 20ής Απριλίου 2015 «περί των µέτρων
συντονισµού και συνεργασίας προς διευκόλυνση της προξενικής
προστασίας για µη αντιπροσωπευόµενους πολίτες της Ένωσης
σε τρίτες χώρες και κατάργηση της Απόφασης 95/553/ΕΚ».

2. Με τις διατάξεις του παρόντος θεσπίζονται τα µέτρα συντο-
νισµού και συνεργασίας που απαιτούνται για τη διευκόλυνση της
άσκησης του δικαιώµατος των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
(ΕΕ), το οποίο ορίζεται στο στοιχείο γ’ της παρ. 2 του άρθρου 20
της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΣΛΕΕ),
να απολαύουν στο έδαφος τρίτης χώρας, στην οποία δεν αντιπρο-
σωπεύεται το κράτος-µέλος του οποίου έχουν την ιθαγένεια, της
προστασίας των διπλωµατικών ή προξενικών αρχών της Ελλάδας,
µε τους ίδιους όρους που ισχύουν για τους Έλληνες πολίτες, λαµ-
βανοµένου υπόψη, επίσης, του ρόλου των Αντιπροσωπειών της
Ένωσης στην εφαρµογή του δικαιώµατος αυτού.

3. Οι διατάξεις του παρόντος δεν αφορούν τις προξενικές σχέ-
σεις µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και τρίτων χωρών και δεν
θίγουν τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις της που απορρέουν
από διεθνείς συµφωνίες, όπως η Σύµβαση της Βιέννης για τις Προ-
ξενικές Σχέσεις της 24ης Απριλίου 1963, που έχει κυρωθεί µε το
ν. 90/1975 (Α’ 150) ή από διµερείς προξενικές συµβάσεις.

Άρθρο 2
Γενική αρχή

(άρθρα 2, 4 και 6 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

1. Οι Eλληνικές πρεσβείες ή τα προξενεία που βρίσκονται στο
έδαφος τρίτου κράτους παρέχουν προξενική προστασία σε µη αν-
τιπροσωπευόµενους πολίτες κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε τους ίδιους όρους όπως και για τους Έλληνες πολί-
τες. Εξαιρούνται του παρόντος οι Άµισθες Προξενικές Αρχές.

2. «Μη αντιπροσωπευόµενος πολίτης»: κάθε πολίτης που έχει
την ιθαγένεια κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης το οποίο
δεν έχει πρεσβεία ή προξενείο εγκατεστηµένο σε τρίτη χώρα σε
µόνιµη βάση ή δεν έχει πρεσβεία, προξενείο ή επίτιµο πρόξενο
στη χώρα αυτή που να είναι πράγµατι σε θέση να παράσχουν προ-
ξενική προστασία σε µια δεδοµένη περίπτωση.

Άρθρο 3
Προξενική προστασία από το κράτος-µέλος ιθαγένειας

(άρθρο 3 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

Αν Έλληνας πολίτης δεν αντιπροσωπεύεται σε τρίτη χώρα, η
Ελλάδα µπορεί να ζητήσει από το κράτος-µέλος από το οποίο ο
µη αντιπροσωπευόµενος Έλληνας πολίτης έχει ζητήσει ή έχει
λάβει προξενική προστασία να παραπέµψει την αίτηση ή την υπό-
θεσή του, στις αρµόδιες αρχές της ιδίας, προκειµένου να παρά-
σχουν προξενική προστασία, σύµφωνα µε την απόφαση των
Αντιπροσώπων των Κυβερνήσεων των κρατών - µελών της 19ης

Δεκεµβρίου 1995 που κυρώθηκε µε την περίπτωση β’ του άρθρου
πρώτου του ν. 2968/2001 (Α’ 280) και την ισχύουσα πρακτική. Στην
περίπτωση αυτή, το κράτος-µέλος προς το οποίο απευθύνεται η
αίτηση παραιτείται από την υπόθεση µόλις οι αρµόδιες Ελληνικές
Αρχές επιβεβαιώσουν ότι παρέχουν προξενική προστασία στον µη
αντιπροσωπευόµενο Έλληνα πολίτη.

Άρθρο 4
Μέλη οικογένειας µη αντιπροσωπευόµενων 

πολιτών σε τρίτες χώρες
(άρθρο 5 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

Προξενική προστασία παρέχεται και σε µέλη της οικογένειας
των µη αντιπροσωπευόµενων Ελλήνων πολιτών σε τρίτη χώρα, τα
οποία δεν είναι τα ίδια πολίτες της Ε.Ε. και  συνοδεύουν τους  µη
αντιπροσωπευόµενους Έλληνες πολίτες στην τρίτη χώρα. Η προ-
στασία παρέχεται στον ίδιο βαθµό και µε τους ίδιους όρους που
η Ελληνική Δηµοκρατία θα την παρείχε στα µέλη της οικογένειας
των πολιτών του κράτους-µέλους που παρέχει τη συνδροµή και
τα οποία δεν είναι πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Άρθρο 5
Πρόσβαση σε προξενική προστασία

και άλλες ρυθµίσεις
(άρθρο 7 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

1. Οι µη αντιπροσωπευόµενοι σε τρίτη χώρα Έλληνες πολίτες
έχουν το δικαίωµα να ζητήσουν προστασία από την πρεσβεία ή το
προξενείο οποιουδήποτε κράτους-µέλους διαθέτει τις ανωτέρω
αρχές στο έδαφος τρίτης χώρας.

2.  Με την επιφύλαξη του άρθρου 2, οι αρµόδιες διπλωµατικές
ή προξενικές αρχές της Ελλάδας µπορούν να αντιπροσωπεύουν
τις διπλωµατικές ή τις προξενικές αρχές άλλου κράτους-µέλους
της Ε.Ε. σε µόνιµη βάση και να συνάπτουν, όποτε κρίνεται ανα-
γκαίο, πρακτικές ρυθµίσεις µε άλλα κράτη-µέλη για τον επιµερι-
σµό των ευθυνών, όσον αφορά την παροχή προξενικής
προστασίας σε µη αντιπροσωπευόµενους πολίτες. Οι αρµόδιες
αρχές κοινοποιούν τις ρυθµίσεις στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και
στην Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής Δράσης (ΕΥΕΔ).

3. Αν έχει συναφθεί πρακτική ρύθµιση σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 2 και οι ελληνικές διπλωµατικές και προξενικές αρχές από
τις οποίες ο µη αντιπροσωπευόµενος πολίτης ζητεί προξενική
προστασία δεν έχουν οριστεί ως αρµόδιες αρχές σύµφωνα µε την
ισχύουσα ειδική ρύθµιση της παραγράφου 2, οι εν λόγω αρχές
διασφαλίζουν ότι η αίτηση του µη αντιπροσωπευόµενου πολίτη
παραπέµπεται στην αρµόδια διπλωµατική ή προξενική αρχή άλλου
κράτους-µέλους, εκτός αν µε τον τρόπο αυτό θα διακυβευόταν η
προξενική προστασία, ιδίως όταν ο επείγων χαρακτήρας ενός ζη-
τήµατος απαιτεί άµεση δράση από τις διπλωµατικές ή προξενικές
αρχές στις οποίες έχει υποβληθεί η αίτηση.

Άρθρο 6
Ταυτοποίηση

(άρθρο 8 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

1. Οι αιτούντες προξενική προστασία αποδεικνύουν ότι είναι πο-
λίτες της Ένωσης µε τη προσκόµιση των διαβατηρίων τους ή των
δελτίων ταυτότητάς τους.

2. Αν ο πολίτης της Ένωσης δεν µπορεί να προσκοµίσει έγκυρο
διαβατήριο ή δελτίο ταυτότητας, η ιθαγένεια µπορεί να αποδειχτεί
µε κάθε άλλο τρόπο, µεταξύ άλλων, µε επαλήθευση από τις δι-
πλωµατικές ή προξενικές αρχές του κράτους του οποίου ο αιτών
ισχυρίζεται ότι είναι πολίτης.

3. Όσον αφορά τα µέλη της οικογένειας που αναφέρονται στις
διατάξεις του άρθρου 4, η ταυτότητα και η ύπαρξη οικογενειακών
δεσµών µπορεί να αποδειχτούν µε κάθε µέσο, όπως µε την επα-
λήθευση από το κράτος - µέλος που παρέχει τη συνδροµή µε τις
διπλωµατικές και προξενικές αρχές του κράτους-µέλους της ιθα-
γένειας των πολιτών που αναφέρονται στην παράγραφο 1.

Άρθρο 7

862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Είδη συνδροµής
(άρθρο 9 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

Η προξενική προστασία που αναφέρεται στο άρθρο 2 µπορεί
να περιλαµβάνει συνδροµή, µεταξύ άλλων στις εξής περιπτώσεις:

α) σύλληψης ή κράτησης,
β) διάπραξης εγκλήµατος ή αδικήµατος µε θύµα πολίτη της Ευ-

ρωπαϊκής Ένωσης,
γ) σοβαρού ατυχήµατος ή σοβαρής ασθένειας,
δ) θανάτου,
ε) βοήθειας και επαναπατρισµού, σε περίπτωση έκτακτης ανάγ-

κης,
στ) ανάγκης έκδοσης προσωρινών ταξιδιωτικών εγγράφων,

όπως προβλέπεται στην απόφαση 96/409 των Αντιπροσώπων των
Κυβερνήσεων των κρατών-µελών της 25ης Ιουνίου 1996, που κυ-
ρώθηκε µε την περίπτωση γ’ του άρθρου πρώτου του ν.
2968/2001.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΜΕΤΡΑ ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑΣ

Άρθρο 8
Γενικοί κανόνες

(άρθρο 10 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

1. Οι Ελληνικές διπλωµατικές και προξενικές αρχές συνεργά-
ζονται στενά και συντονίζονται µε τις άλλες διπλωµατικές και
προξενικές αρχές των κρατών-µελών, καθώς και µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση για να διασφαλιστεί, σύµφωνα µε το άρθρο 2, η
προστασία των µη αντιπροσωπευόµενων πολιτών.

2. Όταν οι Ελληνικές διπλωµατικές και προξενικές αρχές που
εδρεύουν σε τρίτη χώρα παραλαµβάνουν αίτηση για παροχή
προξενικής προστασίας από πρόσωπο που ισχυρίζεται ότι είναι
µη αντιπροσωπευόµενος πολίτης στη χώρα αυτή ή όταν πληρο-
φορούνται για µεµονωµένη κατάσταση έκτακτης ανάγκης,  σύµ-
φωνα µε το άρθρο 7, η οποία αφορά µη αντιπροσωπευόµενο
πολίτη, συµβουλεύονται αµέσως το Υπουργείο Εξωτερικών του
κράτους-µέλους του οποίου το πρόσωπο ισχυρίζεται ότι είναι πο-
λίτης ή κατά περίπτωση την αρµόδια πρεσβεία ή το προξενείο
του εν λόγω κράτους-µέλους και τους παρέχουν τις πληροφο-
ρίες που διαθέτουν σχετικά µε τα στοιχεία της ταυτότητας του
ενδιαφερόµενου προσώπου ή τα πιθανά έξοδα της προξενικής
προστασίας που έχει παρασχεθεί σ’ αυτό, καθώς και τις αντίστοι-
χες πληροφορίες για τα µέλη της οικογένειάς του, στα οποία
µπορεί να χρειαστεί να παρασχεθεί προξενική προστασία. Εκτός
από εξαιρετικά επείγουσες περιπτώσεις, η προαναφερόµενη δια-
βούλευση πραγµατοποιείται πριν από την παροχή προξενικής
συνδροµής και οι ελληνικές διπλωµατικές και προξενικές αρχές
διευκολύνουν την ανταλλαγή πληροφοριών µεταξύ του ενδιαφε-
ρόµενου πολίτη και των αρχών του κράτους-µέλους του οποίου
την ιθαγένεια έχει ο πολίτης αυτός.

3. Αν ο µη αντιπροσωπευόµενος πολίτης είναι Έλληνας, η Ελ-
λάδα οφείλει να παρέχει στο Υπουργείο Εξωτερικών ή στην αρ-
µόδια πρεσβεία ή στο προξενείο του κράτους-µέλους που
παρέχει συνδροµή όλες τις σχετικές πληροφορίες για τη συγκε-
κριµένη υπόθεση και να έρχεται σε επαφή µε τα µέλη της οικο-
γένειας του πολίτη ή µε άλλα πρόσωπα και αρχές. 

4.Οι αρµόδιες Ελληνικές Αρχές κοινοποιούν στην    ΕΥΕΔ µέσω
ασφαλούς δικτυακού της τόπου τα σχετικά σηµεία επαφής, δη-
λαδή την Ε3 Διεύθυνση Διοικητικών και Δικαστικών Υποθέσεων
και τη Μονάδα Διαχείρισης Κρίσεων (ΜΔΚ) του Υπουργείου Εξω-
τερικών.

Άρθρο 9
Τοπική συνεργασία

(άρθρο 12 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

Οι Eλληνικές διπλωµατικές και προξενικές αρχές, για την καλύ-
τερη παροχή προξενικής προστασίας στους µη αντιπροσωπευό-
µενους σε τρίτη χώρα πολίτες, συµµετέχουν σε συνεδριάσεις σε
τοπικό επίπεδο, στις οποίες ανταλλάσσονται τακτικά πληροφορίες

για θέµατα που αφορούν τους µη αντιπροσωπευόµενους πολίτες.
Στις συνεδριάσεις αυτές, η Ελλάδα, όπου είναι αυτό αναγκαίο, συ-
νάπτει πρακτικές ρυθµίσεις, σύµφωνα µε το άρθρο 5, ώστε να δια-
σφαλιστεί ότι οι µη αντιπροσωπευόµενοι πολίτες προστατεύονται
αποτελεσµατικά στη συγκεκριµένη τρίτη χώρα.  Αν δεν υπάρξει
αντίθετη συµφωνία, Πρόεδρος των συνεδριάσεων τοπικής συνερ-
γασίας ορίζεται ο αντιπρόσωπος ενός κράτους-µέλους της Ε.Ε.,
σε στενή συνεργασία µε την Αντιπροσωπεία της Ένωσης.

Άρθρο 10
Ετοιµότητα και συνεργασία για καταστάσεις κρίσης

(άρθρο 13 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

1. Οι Eλληνικές διπλωµατικές ή προξενικές αρχές που βρίσκον-
ται σε τρίτη χώρα, συµµετέχουν σε τοπικό επίπεδο στο συντονισµό
σχεδίων έκτακτης ανάγκης µαζί µε τις διπλωµατικές και προξενι-
κές αρχές των άλλων κρατών-µελών και την τοπική Αντιπροσωπεία
της Ένωσης, ώστε να διασφαλίζεται πλήρης συνδροµή στους µη
αντιπροσωπευόµενους πολίτες, σε περίπτωση κρίσης. Οι ελληνι-
κές διπλωµατικές ή προξενικές αρχές ενηµερώνονται κατάλληλα
σχετικά µε ρυθµίσεις ετοιµότητας για περιπτώσεις κρίσης και συµ-
µετέχουν σε αυτές κατά περίπτωση.

2. Σε περίπτωση κρίσης, οι ελληνικές διπλωµατικές και προξε-
νικές αρµόδιες αρχές συνεργάζονται στενά µε τις αντίστοιχες
αρχές των υπόλοιπων κρατών-µελών, για να διασφαλίσουν απο-
τελεσµατική συνδροµή στους µη αντιπροσωπευόµενους πολίτες,
αλληλοενηµερώνονται έγκαιρα για τις διαθέσιµες δυνατότητες
αποµάκρυνσης και ζητούν υποστήριξη από οµάδες παρέµβασης
στο επίπεδο της Ένωσης και από προξενικούς εµπειρογνώµονες,
ιδίως από τα κράτη-µέλη που δεν αντιπροσωπεύονται.

3. Οι διπλωµατικές και προξενικές αρχές της Ελλάδας, ως κρά-
τους που ηγείται της συνδροµής ή συντονίζει τη συνδροµή µε
άλλα κράτη-µέλη, αναλαµβάνουν το συντονισµό οποιασδήποτε
βοήθειας παρέχεται στους µη αντιπροσωπευόµενους πολίτες, µε
τη στήριξη των άλλων ενδιαφερόµενων κρατών-µελών, της Αντι-
προσωπείας της Ε.Ε. και των κεντρικών γραφείων της ΕΥΕΔ και
ζητούν, εφόσον παραστεί ανάγκη, στήριξη από µηχανισµούς,
όπως είναι οι δοµές διαχείρισης κρίσης της ΕΥΕΔ και ο µηχανι-
σµός πολιτικής προστασίας της Ένωσης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΕΣ

Άρθρο 11
Γενικοί κανόνες

(άρθρο 14 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

1. Οι µη αντιπροσωπευόµενοι σε τρίτο κράτος Έλληνες πολίτες
αναλαµβάνουν την υποχρέωση να επιστρέψουν στις αρµόδιες ελ-
ληνικές αρχές, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 81, 82 και
83 του ν. 4270/2014        (Α’ 143) και της, αναλόγως εφαρµοζόµε-
νης, παρ. γ’ του άρθρου 162 του ν. 3566/2007 (Α’ 117),µέσα σε
τρείς (3) µήνες από την καταβολή τους, τα έξοδα της προξενικής
προστασίας, µε τους ίδιους όρους που ισχύουν και για τους πολί-
τες του κράτους-µέλους που παρέσχε τη συνδροµή, χρησιµοποι-
ώντας το έντυπο που παρατίθεται στο Παράρτηµα I. Οι µη
αντιπροσωπευόµενοι Έλληνες πολίτες αναλαµβάνουν την υποχρέ-
ωση να επιστρέψουν µόνο τα έξοδα που επιβαρύνουν τους πολί-
τες του κράτους-µέλους που παρέσχε τη συνδροµή µε τις ίδιες
συνθήκες.

2. Οι Ελληνικές διπλωµατικές και προξενικές αρχές, αν παρέ-
χουν προξενική συνδροµή, µπορούν να ζητήσουν την επιστροφή
των εξόδων που αναφέρονται στην παράγραφο 1 από το κράτος
- µέλος της ιθαγένειας του µη αντιπροσωπευόµενου πολίτη, χρη-
σιµοποιώντας το έντυπο που παρατίθεται στο Παράρτηµα II. Η
Ελλάδα, όταν πρόκειται για µη αντιπροσωπευόµενο Έλληνα πο-
λίτη, επιστρέφει τα εν λόγω έξοδα µέσα σε προθεσµία που δεν
υπερβαίνει τους δώδεκα (12) µήνες από την καταβολή τους και
µπορεί να ζητήσει από τον ενδιαφερόµενο µη αντιπροσωπευό-
µενο Έλληνα πολίτη να επιστρέψει τα εν λόγω έξοδα.

3. Αν η προξενική προστασία που παρέχεται σε µη αντιπροσω-
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πευόµενο πολίτη από τις ελληνικές διπλωµατικές ή προξενικές
αρχές, σε περίπτωση σύλληψης ή κράτησής του συνεπάγεται
ασυνήθιστα υψηλά, αλλά απαραίτητα και δικαιολογηµένα, έξοδα
ταξιδιού, διαµονής ή µετάφρασης, για τις διπλωµατικές ή προ-
ξενικές αρχές, οι αρµόδιες αρχές µπορούν να ζητήσουν επι-
στροφή των εξόδων αυτών από το κράτος-µέλος της ιθαγένειας
του µη αντιπροσωπευόµενου πολίτη, µέσα σε εύλογη προθεσµία
από την καταβολή τους που δεν υπερβαίνει τους δώδεκα (12)
µήνες.

Άρθρο 12
Απλουστευµένη διαδικασία σε καταστάσεις κρίσης

(άρθρο 15 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

1. Σε καταστάσεις κρίσης, οι Eλληνικές διπλωµατικές και προ-
ξενικές αρχές που παρέχουν προξενική συνδροµή υποβάλλουν
στο Υπουργείο των Εξωτερικών του κράτους-µέλους της ιθαγέ-
νειας του µη αντιπροσωπευόµενου πολίτη αιτήσεις για επι-
στροφή εξόδων και οποιαδήποτε στήριξη στον πολίτη αυτόν. Οι
εν λόγω αρχές µπορεί να ζητήσουν επιστροφή εξόδων, ακόµα
και αν ο µη αντιπροσωπευόµενος πολίτης δεν έχει υπογράψει
ανάληψη υποχρέωσης επιστροφής εξόδων, σύµφωνα µε  την πα-
ράγραφο 1 του άρθρου 11.

2. Όταν ο µη αντιπροσωπευόµενος πολίτης έχει Eλληνική ιθα-
γένεια, οι αρµόδιες Eλληνικές αρχές µπορεί να επιδιώξουν την
επιστροφή εξόδων από συγκεκριµένο, µη αντιπροσωπευόµενο
πολίτη, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.δ. 356/1974 (Α’ 90).

3. Οι Eλληνικές διπλωµατικές και προξενικές αρχές που παρέ-
χουν συνδροµή µπορεί να ζητήσουν από το κράτος-µέλος ιθα-
γένειας του µη αντιπροσωπευόµενου πολίτη να επιστρέψει τα
έξοδα κατ’ αναλογία, διαιρώντας τη συνολική αξία των πραγµα-
τικών δαπανών µε τον αριθµό των πολιτών που έχουν τύχει προ-
ξενικής συνδροµής.

4. Όταν οι Eλληνικές διπλωµατικές και προξενικές αρχές
έχουν στηριχτεί οικονοµικά µέσω συνδροµής, από το µηχανισµό
πολιτικής προστασίας της ΕΕ, οποιαδήποτε συνεισφορά του
κράτους-µέλους της ιθαγένειας του µη αντιπροσωπευόµενου πο-
λίτη καθορίζεται µετά την αφαίρεση της συνεισφοράς της Ε.Ε..

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 13
Υποβολή έκθεσης, αξιολόγηση και επανεξέταση

(άρθρο 19 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

Η αρµόδια αρχή αναλαµβάνει να παράσχει στην Επιτροπή,
όλες τις σχετικές πληροφορίες σχετικά µε την υλοποίηση και την
εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 14
Παραρτήµατα

Προσαρτώνται και αποτελούν αναπόσπαστο µέρος του παρόν-
τος τα Παραρτήµατα Ι και ΙΙ.

Άρθρο 15
Καταργούµενες διατάξεις

(άρθρο 18 της Οδηγίας 2015/637/ΕΕ)

Από 1.5.2018 καταργείται η περίπτωση α’ του άρθρου πρώτου
του ν. 2968/2001, µε την οποία κυρώθηκε η 95/553/ΕΚ απόφαση
των Αντιπροσώπων των Κυβερνήσεων των κρατών-µελών της
19ης Δεκεµβρίου 1995.

Άρθρο 16
Θαλάσσια µεταφορά αποβλήτων

Η περίπτωση ζ’ της παρ. 6 του άρθρου 84 του                   ν.
4316/2014 (Α’270), που προστέθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου
34 του ν. 4532/2018 (Α’ 63) αντικαθίσταται ως εξής:

«ζ) Με την επιφύλαξη των διατάξεων του Διεθνούς και Ναυτι-
λιακού Κώδικα Επικινδύνων Ειδών Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργα-
νισµού (IMDG-IMO CODE), κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη
διάταξη, επιτρέπεται η θαλάσσια µεταφορά Αστικών Στερεών
Αποβλήτων (κωδικός ΕΚΑ 20 03 01) µε επιβατηγά - οχηµαταγωγά
(Ε/Γ- Ο/Γ) πλοία σε τακτικά δροµολόγια, µε τις ακόλουθες σω-
ρευτικά προϋποθέσεις:

αα) η θαλάσσια µεταφορά να προβλέπεται στο οικείο Περιφε-
ρειακό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων (ΠΕΣΔΑ) ή να γίνεται
προς το σκοπό της άµεσης παύσης της λειτουργίας των χώρων
ανεξέλεγκτης διάθεσης αποβλήτων σύµφωνα µε το άρθρο 158
του ν. 4389/2016 (Α’ 94) κατά παρέκκλιση των υφιστάµενων και
εγκεκριµένων ΠΕΣΔΑ, ή εφόσον προβλέπεται στο Σχέδιο Δρά-
σης του άρθρου 84 του ν. 4316/2014 (Α’ 270),

ββ) τα πλοία να εκτελούν πλόες εσωτερικού µεταξύ των εξυπη-
ρετούµενων περιοχών αποστολής και παραλαβής των αποβλήτων
και υπό την προϋπόθεση ότι τα απόβλητα αυτά µεταφέρονται σε
ανοικτό ή κλειστό χώρο οχηµάτων εντός µονάδων κλειστού τύπου,
όπως ορίζονται στην παρ. 13 του άρθρου 1 του π.δ. 405/1996
(Α’272), οι οποίες δεν ξεπερνούν σε αριθµό τις δυο (2) ανά δια-
δροµή πλου. Για τις µονάδες αυτές, στις οποίες συµπεριλαµβά-
νονται και τα απορριµµατοφόρα οχήµατα κλειστού τύπου, πρέπει
να πληρούνται σωρευτικά οι παρακάτω προϋποθέσεις:

ααα) το σύνολο της µεταφορικής τους ικανότητας να µην ξε-
περνά τα πενήντα (50) κυβικά µέτρα,

βββ) να είναι στεγανές και το υλικό κατασκευής τους να είναι
κατάλληλο για µεταφορά αποβλήτων,

γγγ) εφόσον φέρουν εξαεριστικά, στα άκρα των σωληνώσεων
αυτών να διατίθενται φλογοπαγίδες και φίλτρα οσµών του εκλυό-
µενου βιοαερίου,

δδδ) εφόσον φέρουν ανοίγµατα για επιθεώρηση και δειγµατο-
ληψία, αυτά να στεγανοποιούνται πλήρως για την αποφυγή έκλυ-
σης αερίων ή έκχυσης στραγγισµάτων,

εεε) να αναγράφεται επί αυτών σε εύκολα ορατό σηµείο κα-
θαρά η λέξη «ΑΣΤΙΚΑ ΣΤΕΡΕΑ ΑΠΟΒΛΗΤΑ» στις κάθετες και ορι-
ζόντιες επιφάνειές τους,

στστστ) η φόρτωσή τους να γίνεται µετά την επιβίβαση των
επιβατών και η εκφόρτωσή τους να προηγείται της αποβίβασης
των επιβατών και

ζζζ) να λαµβάνονται όλα τα απαραίτητα µέτρα για την ασφαλή
στοιβασία τους σε θέσεις όπου, αφενός ελαχιστοποιείται η
όχληση των επιβατών και αφετέρου διατίθενται άµεσα επαρκή
και κατάλληλα µέσα πυρόσβεσης.»

Άρθρο 17

α. Στο τέλος του εδαφίου β’ του άρθρου 155 του   ν. 4483/2017
(A’ 107), προστίθεται φράση ως εξής:

«, καθώς και το άρθρο 63 του ν. 4415/2016 (Α’159)».
β. Η παράγραφος α’ ισχύει από 30.6.2018.

Άρθρο 18

Δαπάνες που έχουν προκύψει από εργασία η οποία παρασχέ-
θηκε, από 1.5.2018 έως τη δηµοσίευση του παρόντος, προς κά-
λυψη αναγκών καθαριότητας στα κτίρια όπου στεγάζονται
υπηρεσίες του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού Δυναµικού
(ΟΑΕΔ) θεωρούνται νόµιµες και εκκαθαρίζονται σε βάρος των
πιστώσεων του προϋπολογισµού του ΟΑΕΔ του τρέχοντος οικο-
νοµικού έτους.

Άρθρο 19
Τροποποίηση του άρθρου 206 του ν. 4512/2018

Στο άρθρο 206 του ν. 4512/2018 (Α’5) η φράση «εννέα (9)
µήνες από τη δηµοσίευσή του» αντικαθίσταται από τη φράση «τη
16η Σεπτεµβρίου 2019» και η φράση «του ανωτέρου χρονικού
διαστήµατος των εννέα (9) µηνών» αντικαθίσταται από τη φράση
«της ανωτέρω ηµεροµηνίας».
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Άρθρο 20

1. Στο άρθρο 82 του β.δ. 24/1958 (Α’171) προστίθεται παρά-
γραφος 7 ως εξής:

«7.α. Ακίνητα τα οποία βρίσκονται σε περιοχές που έχουν κη-
ρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας
λόγω σεισµού, πυρκαγιάς ή πληµµύρας και έχουν αποδεδειγ-
µένα ολοσχερώς καταστραφεί ή υποστεί λειτουργικές ζηµιές που
τα καθιστούν µη κατοικήσιµα, απαλλάσσονται από τα δηµοτικά
τέλη καθαριότητας και φωτισµού του άρθρου 1 του ν. 25/1975,
το φόρο ηλεκτροδοτούµενων χώρων του άρθρου 10 του
ν. 1080/1980 και το τέλος ακίνητης περιουσίας του άρθρου 24
του ν. 2130/1993 για όσο χρονικό διάστηµα αυτά είναι µη κατοι-
κήσιµα και ως εκ τούτου δεν χρησιµοποιούνται. Για το ίδιο χρο-
νικό διάστηµα, το έλλειµµα που εµφανίζεται στο ισοζύγιο της
ανταποδοτικής υπηρεσίας, εξαιτίας της ανωτέρω απαλλαγής,
δύναται να καλύπτεται από κάθε είδους, γενικά και µη προορι-

ζόµενα για την κάλυψη συγκεκριµένης δαπάνης, έσοδα του προ-
ϋπολογισµού του οικείου δήµου.

β. Οι υπηρεσίες δόµησης των οικείων δήµων αναζητούν αυτε-
παγγέλτως τις εκθέσεις αυτοψίας του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών για τα µη κατοικήσιµα ακίνητα, ενηµερώνουν τις δη-
µοτικές υπηρεσίες που είναι αρµόδιες για την επιβολή και εί-
σπραξη των παραπάνω εσόδων και παρακολουθούν τυχόν
µεταβολές σε ότι αφορά την κατάστασή τους.»

2 Η ρύθµιση της προηγούµενης παραγράφου ισχύει από
23.7.2018.

Άρθρο 21
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται στις
επιµέρους διατάξεις του.
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Αθήνα,..............................2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το Τµήµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα κάνουµε

µια µικρή διακοπή πριν εισέλθουµε στη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου του Υπουργείου Υγείας. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Προχωρούµε στο δεύτερο νοµοσχέδιο για σήµερα, αυτό της
συµπληρωµατικής ηµερήσιας διάταξης.

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση
Σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «ΑΛΕ-
ΞΑΝΔΡΟΣ Σ. ΩΝΑΣΗΣ», του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέν-
τρου (Ω.Κ.Κ.) και του Ελληνικού Δηµοσίου και λοιπές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 25 Σεπτεµβρίου 2018 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών
και του συνόλου.

Στο ίδιο πνεύµα, προτείνω οι ειδικοί αγορητές να συµπεριλά-

βουν στην τοποθέτηση τους και την τοποθέτηση επί των τροπο-
λογιών. Άλλωστε και οι τρεις τροπολογίες είναι του Υπουργείου
Υγείας. Όσοι θέλετε, το κάνετε, οπότε θα έχετε και τον πρόσθετο
χρόνο αν χρειάζεται. Εν πάση περιπτώσει, το βλέπουµε και στην
πορεία αυτό.

Να αρχίσουµε µε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Ιωάννη Δέδε,
ο οποίος έχει δεκαπέντε λεπτά. Αν θέλει, µπορεί να τα χρησιµο-
ποιήσει ή να µιλήσει λιγότερο.

Ορίστε, κύριε Δέδε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΔΕΣ: Καληµέρα σας. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,

για τον χρόνο που µου δίνετε. Πιστεύω ότι είναι αρκετός για να
αναπτύξω τις απόψεις µου για το νοµοσχέδιο. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ δεν µιλάµε
ουσιαστικά µόνο για µια δωρεά, η οποία κατατίθεται και προσφέ-
ρεται από ένα ίδρυµα, όπως το «Ωνάσειο» Ίδρυµα. Είναι µια
σαφής πολιτική θέση των ιδρυµάτων αυτών, όπως έγινε και την
προηγούµενη εβδοµάδα που ψηφίσαµε του ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος», προς το ελληνικό δηµόσιο, προς τον Έλληνα πολίτη.
Γιατί; Διότι φαίνεται ότι αυτά τα κοινωφελή ιδρύµατα βλέπουν µε
ένα ουσιαστικά ευρύ πνεύµα τη δηµιουργία κλίµατος αλλαγής
της πολιτικής στη χώρα από την παρούσα Κυβέρνηση και δη από
το συγκεκριµένο Υπουργείο, µε την έννοια ότι υπάρχει ένας σχε-
διασµός, υπάρχει µια πραγµατική διεύρυνση της πολιτικής απέ-
ναντι στα καυτά προβλήµατα των Ελλήνων πολιτών και µάλιστα
µέσα στη δεκαετία αυτή των µνηµονιακών χρόνων, όπου συρρι-
κνώθηκε όλο το προνοιακό κράτος και µειώθηκαν σηµαντικά και
τα εισοδήµατα αφ’ ενός, αλλά και η πρόσβαση του Έλληνα πο-
λίτη και γενικώς των Ελλήνων ασθενών προς τα δηµόσια ιδρύ-
µατα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, η ευρύτερη πολιτική µε σαφή µέτρα του
Υπουργείου και της Κυβέρνησης γενικότερα να τονώσουν το
κράτος πρόνοιας είχε απτά αποτελέσµατα, µε κύριο βάρος
αυτήν την ελεύθερη πρόσβαση τουλάχιστον δύο - δυόµισι εκα-
τοµµυρίων πολιτών - ασθενών που δεν είχαν πρόσβαση και τώρα
µε το ΑΜΚΑ και µόνο µπορούν να έχουν άµεση πρόσβαση και για
τα φάρµακα και για την πρωτοβάθµια, αλλά και για την δευτερο-
βάθµια υγεία τους και για άλλα θέµατα κ.λπ.

Δεύτερον, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η ψή-
φιση και η καθιέρωση της πρωτοβάθµιας περίθαλψης υγείας,
που είναι ένα σηµαντικό βήµα, το οποίο ουσιαστικά συµπλήρωσε
και συµπληρώνει τον νόµο περί ΕΣΥ του 1983, ο οποίος σ’ αυτό
το σηµείο είχε ένα κενό και τώρα ήρθε η στιγµή στις ηµέρες µας
να καθιερωθεί η πρωτοβάθµια περίθαλψη υγείας, τουτέστιν η
προαγωγή και η πρόληψη υγείας, αλλά και η κάρτα και το µη-
τρώο των ασθενών, που είναι πολύ σηµαντικό στοιχείο, µε την
έννοια ότι αυτό καθαυτό το µητρώο διευκολύνει και δηµοσιονο-
µικά το Υπουργείο Υγείας για να προβλέψει τη χρήση των φαρ-
µάκων, τον όγκο των φαρµάκων και όλων των υπηρεσιών που
έχει. Το µητρώο των ασθενών καταγράφει, δηλαδή, τον χάρτη
νοσηρότητας της ελληνικής επικράτειας. 

Επίσης, θα ήθελα να περιλάβω στην οµιλία µου και την ψήφιση
της περασµένης εβδοµάδας της κύρωσης της δωρεάς. Λέγεται
δωρεά, αλλά νοµίζω ότι η δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρ-
χος», αλλά και η σηµερινή συζητούµενη δωρεά του Ιδρύµατος
«Αλέξανδρος Σ. Ωνάσης», είναι µια σοβαρή παρέµβαση µε την
έννοια της απόδοσης µεγάλου έργου στην ελληνική κοινωνία,
διότι µε όλα αυτά που θα γίνουν, όπως παραδείγµατος χάριν µε
τη σύµβαση και δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», θα
έχουµε τουλάχιστον για τη Βόρεια Ελλάδα µια µεγάλη κατα-
σκευή και ίδρυση ενός µεγάλου παιδιατρικού νοσοκοµείου για
όλη τη βόρεια Ελλάδα µε κέντρο τη Θεσσαλονίκη, ανέγερση από
του µηδενός και ίδρυση νοσοκοµείου στην Κοµοτηνή, ανανέωση
µιας πτέρυγας στο νοσοκοµείο «Ευαγγελισµός» για εγκαθίδρυση
εκεί της σχολής νοσηλευτικής από το Ανώτατο Εκπαιδευτικό
Ίδρυµα του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου, αγορά
εξειδικευµένου τεχνολογικού και ιατρικού εξοπλισµού υψηλής
τεχνολογίας –τεχνολογίας διαστήµατος θα έλεγα εγώ- και πολλά
άλλα που φαίνεται ότι υπογράψαµε και ψηφίσαµε στην προηγού-
µενη σύµβαση δωρεάς µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος».

Σήµερα, λοιπόν, ιδιαίτερα µε το καινούριο νοµοσχέδιο που
µπαίνει για ψήφιση όσον αφορά στην κύρωση της σύµβασης δω-
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1. Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

11. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

15. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

6. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

8. ΥΠΟΔΟΜΩΝ 
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

14. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

16. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ». 



ρεάς µεταξύ του κοινωφελούς Ιδρύµατος «Αλέξανδρος Ωνάσης»
και του «Ωνασείου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου» και του ελλη-
νικού δηµοσίου, το ποσό της δωρεάς ανέρχεται σε 70 εκατοµ-
µύρια ευρώ χωρίς τον ΦΠΑ. Την κατασκευή νέας πτέρυγας του
«Ωνασείου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου», τον πλήρη εξοπλισµό
της νέας πτέρυγας, την ίδρυση και εξοπλισµού του Ωνασείου
Εθνικού Μεταµοσχευτικού Κέντρου, την σύσταση και λειτουργία
σύγχρονης και πλήρως ανανεωµένης παιδιατρικής κλινικής, εξει-
δικευµένης βέβαια στην παιδική καρδιολογία µε τον τίτλο «Ωνά-
σειο Παίδων». Την επιλεκτική ανακατασκευή µεµονοµένων
δωµατίων και χώρων του «Ωνασείου» που θα επηρεαστούν από
την κατασκευή της νέας πτέρυγας, την ανανέωση του εξοπλι-
σµού του υφιστάµενου κτηρίου του «Ωνασείου», τη δηµιουργία
ελικοδροµίου για την ταχύτερη µεταφορά ασθενών και µοσχευ-
µάτων, τη δηµιουργία πρόσθετων χώρων υπόγειας στάθµευσης
και αναµόρφωσης του περιβάλλοντος χώρου και τη σύνταξη των
µελετών και εγγράφων που απαιτούνται για την υλοποίηση των
προαναφερθέντων.

Αγαπητές κυρίες και κύριοι, εξυπηρετεί αυτή η σύµβαση το
δηµόσιο συµφέρον, αφού όχι µόνο θα αναβαθµιστούν οι ήδη πα-
ρεχόµενες υπηρεσίες από το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέν-
τρο», αλλά εδραιώνουν το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο»
ως κέντρο αριστείας και αναφοράς σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Τα
παιδιά αλλά ακόµα και οι ανασφάλιστοι συµπολίτες θα έχουν
πρόσβαση σε υψηλού επιπέδου υπηρεσιών υγείας ενώ θα εξοι-
κονοµηθούν σηµαντικές δαπάνες που καταβάλλει σήµερα το ελ-
ληνικό δηµόσιο για τη διενέργεια µεταµοσχεύσεων στο
εξωτερικό. Είναι κύριο αυτό και κοµβικό σηµείο, καθώς µε τη δη-
µιουργία του µεταµοσχευτικού κέντρου αυτές οι ιατρικές πρά-
ξεις θα πραγµατοποιούνται εντός της χώρας, προσελκύοντας
παράλληλα και αξιόλογο ιατρικό και ερευνητικό προσωπικό. Είναι
κι αυτό κοµβικό σηµείο, γιατί το Υπουργείο θα προστρέξει σε
υψηλής διαβάθµισης επιστήµονες καρδιοχειρουργούς και µετα-
µοσχευτικούς χειρουργούς, έτσι ώστε να αυξήσει και να τονώσει
τούτα εδώ τα αντικείµενα που λείπουν από τη χώρα. 

Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, δεν θα ήθελα αναλυτικά να ανα-
φερθώ σε όλα τα άρθρα, διότι ο χρόνος είναι ελάχιστος, αλλά
θα δώσω έναν τόνο. 

Παραδείγµατος χάριν, στο άρθρο 2 τονίζεται πως το Ίδρυµα
θα αναλάβει το κόστος συντήρησης του δωριζοµένου και του
υπάρχοντος εξοπλισµού για µια πενταετία από την παράδοση
του έργου.

Ενδεικτικά στο άρθρο 4 αναφέρεται ότι η παρούσα σύµβαση
θα υπέχει θέση άδειας για τις απαιτούµενες εργασίες δόµησης
και κατασκευής, προκειµένου να υλοποιηθεί το έργο σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα χωρίς να ανατρέξουµε στις καλένδες των
Υπουργείων για άδειες κ.λπ. 

Στο άρθρο 6 αναφέρεται ότι προβλέπονται συγκεκριµένες φο-
ροαπαλλαγές και απαλλαγές από τέλη ενόψει της δηµόσιας
ωφέλειας που συνεπάγεται η σύµβαση.

Στο άρθρο 9 καθορίζεται ως εφαρµοστέο το ελληνικό δίκαιο.
Είναι σηµαντικό αυτό. 

Στο άρθρο 13 προσδιορίζονται οι όροι για επιπρόσθετες δω-
ρεές που ενδεχόµενα υπάρξουν από το Ίδρυµα «Ωνάση» προς
το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο» και το ελληνικό δηµό-
σιο.

Στο Κεφάλαιο Β’ προβλέπεται η θεσµική αναδιοργάνωση του
«Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου», που έχει σαν στόχο
µεταξύ άλλων την αναβάθµιση του Ωνάσειου σε καρδιολογικό,
καρδιοχειρουργικό και µεταµοσχευτικό κέντρο αριστείας και
αναφοράς σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Κύριο στοιχείο είναι αυτό που θα αναφέρω τώρα. Είναι η πα-
ροχή δηµόσιων πόρων προς το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό
Κέντρο» στο 20% του ετήσιου εκάστοτε προϋπολογισµού του
«Ωνασείου», προκειµένου να καλυφθούν οι ανασφάλιστοι πολίτες
σε υψηλής διαβάθµισης ενέργειες υγείας. Σύµφωνα µε την έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, αυτό το κόστος µε
σηµερινές τιµές εκτιµάται στα 5,4 εκατοµµύρια ευρώ. Εδώ θα το-
νίσουµε πως µας βρίσκει σύµφωνους η συγκεκριµένη ρύθµιση,
καθώς διέπεται από την ίδια λογική µε την οποία έχουν πρό-
σβαση οι ανασφάλιστοι πολίτες γενικότερα, όπως προανέφερα,

στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Με το νοµοσχέδιο προβλέπεται: Η σύσταση και η λειτουργεία

του Ωνασείου Μεταµοσχευτικού και του Ωνασείου Παίδων τα
οποία και θα υπάγονται στο «Ωνάσειο», η ρύθµιση θεµάτων που
αφορούν το διοικητικό συµβούλιο, η ρύθµιση ζητηµάτων που
αφορούν την αξιολόγηση του προσωπικού και η δυνατότητα του
«Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου» να συνάπτει συµβά-
σεις εργασίας µε πανεπιστηµιακούς ιατρούς, διδασκάλους και
ερευνητικά κέντρα, άρα αυξηµένη φροντίδα για την υγεία των
Ελλήνων πολιτών.

Αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την παρούσα σύµ-
βαση η χώρα µας θα αποκτήσει ένα σύγχρονο µεταµοσχευτικό
κέντρο και µια σύγχρονη παιδιατρική κλινική εξειδικευµένη στην
παιδοκαρδιολογία και στην παιδοκαρδιοχειρουργική. Δεδοµένης,
λοιπόν, της ωφέλειας που θα προκύψει για τους ασθενείς, ανή-
λικους και ενήλικες µε την αναβάθµιση των υπηρεσιών υγείας
µετά την ολοκλήρωση του έργου, αλλά και δεδοµένης και της
δηµοσιονοµικής ωφέλειας που θα επέλθει από τη µείωση των δα-
πανών για µεταµοσχεύσεις στο εξωτερικό, σας καλούµε, αγαπη-
τές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υπερψηφίσετε το παρόν
σχέδιο νόµου.

Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, δεν θα ήθελα εξειδικευµένα να πάρω
θέση επί των τροπολογιών που έχουν κατατεθεί σήµερα. Καλό
είναι να το αφήσω στους καθ’ ύλην αρµόδιους αγαπητούς
Υπουργούς.

Σας ευχαριστώ πολύ που διαθέσατε τον χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δέδε και για την εξοικονόµηση του χρό-
νου.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιάσων Φω-
τήλας.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπιασαν τα κρύα. Νοµίζω το κα-

ταλάβαµε, το αισθανθήκαµε στο πετσί µας όλοι σήµερα το πρωί.
Προφανώς και µε αφορµή αυτό το γεγονός ότι τα κρύα άρχισαν,
ρωτήθηκε σήµερα το πρωί σε τηλεοπτική εκποµπή από γνωστό
δηµοσιογράφο ο πρώην Υπουργός Τρύφων Αλεξιάδης τι έχει
σκοπό να κάνει η Κυβέρνηση µε αυτό το περιβόητο επίδοµα θέρ-
µανσης. Διότι είναι αυτό το επίδοµα θέρµανσης το οποίο η Νέα
Δηµοκρατία θα σκότωνε τον κόσµο µε τα µαγκάλια, θα καιγόταν
ο κόσµος που είµαστε αναίσθητοι, που έπρεπε να µας κρεµάσετε
στο Σύνταγµα γιατί µειώσαµε. Είναι αυτό το επίδοµα που ήρθατε
εσείς για να το µειώσετε δύο φορές, από 50% την κάθε µια, δη-
λαδή συνολικά να το µειώσετε κατά 75%. Με δεδοµένο, δε, ότι
αυξήθηκε και το πετρέλαιο, ρωτήθηκε ο κ. Αλεξιάδης τι θα γίνει
µε αυτήν την υπόθεση του επιδόµατος θέρµανσης. Και τι απάν-
τησε; Απάντησε ότι τώρα δεν υπάρχει πρόβληµα. Έχουµε, λόγω
του υπερπλεονάσµατος, εκείνο τον δηµοσιονοµικό χώρο που
χρειάζεται για να αυξήσουµε και το επίδοµα θέρµανσης. 

Δηλαδή για να ανακεφαλαιώσουµε, αν το συνδυάσουµε και µε
αυτά που ακούσαµε χθες από τον κύριο Υπουργό των Οικονοµι-
κών, αυτό το υπερπλεόνασµα, που πάνω-κάτω είναι γύρω στα 3
δισεκατοµµύρια ευρώ, θα µας δώσει τη δυνατότητα να µη µει-
ωθούν οι συντάξεις, αυτές που εσείς ψηφίσατε και φέρατε τις
µειώσεις, να µην µειωθεί το αφορολόγητο, να γίνουν όλα τα αν-
τίµετρα, να αυξηθεί το επίδοµα θέρµανσης. Αυτό δεν είναι υπερ-
πλεόνασµα. Αυτό είναι το θαύµα του πολλαπλασιασµού των
άρτων και των ιχθύων, κύριε Υπουργέ. Πραγµατικά όλα τα προ-
βλήµατα της χώρας ξαφνικά θα λυθούν από το υπερπλεόνασµα. 

Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κανείς που δίνει πραγµατικά σηµασία
σε αυτά που λέτε. Αυτό που νοµίζω ότι προκύπτει αβίαστα είναι
ότι έχουµε µπει για τα καλά σε προεκλογική περίοδο. Ο κ. Τσί-
πρας -και η παρέα του- επιδίδεται σε όλο αυτό το οποίο ξέρει να
κάνει καλύτερα από όλα, να τάζει πράγµατα που ξέρει ότι δεν θα
τα κάνει. Γεγονός είναι ότι σύντοµα θα έχουµε εκλογές.

Τώρα πάµε λίγο και στο νοµοσχέδιο. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, τονίσαµε και στην επιτροπή χθες -το επαναλαµβάνουµε
και σήµερα στην Ολοµέλεια- ότι είναι εξαιρετικά σηµαντικό το
νοµοσχέδιο που συζητείται για τη δωρεά του κοινωφελούς Ιδρύ-
µατος «Αλέξανδρος Ωνάσης», µέσω του «Ωνάσειου Καρδιοχει-

870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρουργικού Κέντρου» προς το ελληνικό δηµόσιο. Κατ’ αρχάς, εί-
µαστε ευγνώµονες προς το κοινωφελές Ίδρυµα «Ωνάση» για τη
συγκεκριµένη δωρεά και την υπερψηφίζουµε, γιατί µε αυτήν -που
θα ανέλθει στα 70 εκατοµµύρια ευρώ- αποδεικνύει τη µεγάλη και
διαχρονική συνεισφορά του στην πατρίδα µας. Η πολύτιµη και
πολύπλευρη αρωγή του στην παιδεία, στον πολιτισµό, στην υγεία
στη χώρα µας προχωρά τώρα και στη δηµιουργία ενός σηµαντι-
κού έργου κοινωφελούς χαρακτήρα.

Είναι, επίσης, σηµαντική η ενθέµατη δωρεά, γιατί αφορά στον
τοµέα της καρδιολογίας, µε την επέκταση της καρδιοπαιδιατρι-
κής κλινικής και ειδικά στις µεταµοσχεύσεις µε τη δηµιουργία
σχετικού κέντρου αριστείας, όπως και ελικοδροµίου, που θα
βοηθά στη µεταφορά των µοσχευµάτων, που, όπως όλοι γνωρί-
ζουµε, η χώρα µας έχει δεδοµένες ελλείψεις.

Επιπλέον, µέσω της αναβάθµισης της παιδιατρικής κλινικής,
θα ωφεληθούν όλοι οι πολίτες, συµπεριλαµβανοµένων των παι-
διών αλλά και των ανασφάλιστων πολιτών.

Και παρεµπιπτόντως, ας πάψει κάποια στιγµή αυτό το παρα-
µύθι, κύριε Υπουργέ, ότι δήθεν εσείς ξεκινήσατε την περίθαλψη
των ανασφαλίστων. Καταλαβαίνω ότι θέλετε να προβάλετε κά-
ποιο χειροπιαστό έργο τώρα που πλησιάζουν οι εκλογές και η
Νέα Δηµοκρατία θα κληθεί να εφαρµόσει, όπως κι εσείς είπατε
στη επιτροπή, κατά λάθος, προφανώς, ότι θα δούµε τη Νέα Δη-
µοκρατία, τώρα θα έρθει η ώρα, να κάνει πράξη το πρόγραµµά
της, lapsus θα ήταν...

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): ... (δεν ακούστηκε)
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Μπορεί και να µην το είπατε έτσι.
Γνωρίζετε, όµως, πολύ καλά ότι επί Νέας Δηµοκρατίας ξεκί-

νησε η εφαρµογή της κάλυψης των ανασφαλίστων, απλώς εσείς,
αφού ανατρέψατε πρώτα την κυβέρνηση Σαµαρά, την επεκτεί-
νατε στους πρόσφυγες και στους µετανάστες. 

Στο νοµοσχέδιο για την πρωτοβάθµια υγεία προκάλεσα τον
κύριο Αναπληρωτή Υπουργό να προσκοµίσει έστω και µία βεβαί-
ωση από την οποία να προκύπτει ότι χρεώθηκε ανασφάλιστος...

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τόσο
ψεύτης είστε; Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός κατέθεσε από το Βενι-
ζέλειο...

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Να ολοκληρώσω. Εγώ δεν σας διέκοψα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, δεν

έχετε τον λόγο.
Συνεχίστε, κύριε Φωτήλα.
ΙΑΣΩΝ ΦΩΤΗΛΑΣ: Σας προκάλεσα, λοιπόν, να φέρετε έστω

και µία βεβαίωση. Δεν φέρατε καµµία. Ή µάλλον, για την πραγ-
µατικότητα, φέρατε δύο, υπάρχουν κάτω στα Πρακτικά, αλλά τις
έχω και σκαναρισµένες στο κινητό µου, η µία αφορούσε µετανά-
στη και όχι Έλληνα ανασφάλιστο, µε ΑΜΚΑ δηλαδή, και η άλλη
αφορούσε Έλληνα, αλλά η περίθαλψή του ήταν το 2013. Απλά
το τιµολόγιο είχε εκδοθεί µετά το 2014, µετά δηλαδή από τότε
που κάλυψε η Νέα Δηµοκρατία. Αφήστε, λοιπόν, αυτό το παρα-
µύθι.

Επιστρέφω στη σύµβαση της δωρεάς. Έλεγα ότι είναι πολύ
σηµαντική για έναν παραπάνω λόγο, για τη δηµιουργία ενός σύγ-
χρονου κέντρου µεταµοσχεύσεων µε καινοτόµες ερευνητικές µε-
θόδους, ένα κέντρο αριστείας, πολύ καλά ακούστηκε, όπως θα
ονοµαστεί, που θα συµβάλλει στη µείωση της αναζήτησης µο-
σχευµάτων στο εξωτερικό, αλλά και στην έρευνα για την εφαρ-
µογή καινοτόµων πρακτικών που θα βελτιώνουν συνεχώς την
υγεία των πολιτών και συγκεκριµένα αυτών µε καρδιολογικά προ-
βλήµατα.

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι η αριστεία στην
υγεία, η αναζήτηση των βέλτιστων πρακτικών µέσω ερευνών που
θα εφαρµόζουν νέες πρωτοποριακές µεθόδους στην αντιµετώ-
πιση των ασθενειών.

Και βέβαια χαιρόµαστε που η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ανα-
γνωρίζει επιτέλους την ανάγκη ύπαρξης κέντρων αριστείας στον
χώρο της υγείας, αντί να συκοφαντεί, όπως έκανε στο παρελθόν
και µέχρι σήµερα, για τον χώρο της παιδείας. Και οτιδήποτε γί-
νεται προς αυτήν την κατεύθυνση, είτε πρόκειται για νησίδες αρι-
στείας είτε για κέντρα αναφοράς στον δηµόσιο τοµέα, εµείς το
επικροτούµε. Γιατί δεν έχουµε ιδεοληψίες, γιατί γνωρίζουµε πως
το δηµόσιο συµφέρον µπορεί να εξυπηρετηθεί εξίσου καλά και

από τον δηµόσιο και από τον ιδιωτικό τοµέα.
Μια δεύτερη παρατήρηση που έχω να κάνω είναι σε σχέση µε

το εργασιακό καθεστώς των εργαζοµένων στο «Ωνάσειο». Φέρ-
νετε προς ψήφιση αυτή τη σύµβαση δωρεάν χωρίς να έχετε
έρθει σε οποιαδήποτε επαφή, διαβούλευση, χωρίς να έχετε
ακούσει, βρε αδερφέ, το σωµατείο των εργαζοµένων, τους ερ-
γαζόµενους δηλαδή στο «Ωνάσειο», επιβάλλοντας ουσιαστικά
την άποψή σας σε αυτό.

Και έχετε τις ανάλογες συνέπειες, καθώς σήµερα προβαίνουν
σε εικοσιτετράωρη απεργία.

Και επί της ουσίας, αποκαλύπτεται η υποκρισία σας. Κόπτεστε,
έχετε βγει στα κάγκελα δήθεν για τις ελεύθερες συλλογικές δια-
πραγµατεύσεις και εδώ έρχεστε και καταργείτε αυτό το δι-
καίωµα, διότι αυτοί είναι προϊόν ελεύθερων συλλογικών
διαπραγµατεύσεων.

Θεσµοθετείτε για τις αποδοχές των εργαζοµένων, κάτι που δεν
µπορεί όµως να γίνει αποσπασµατικά και κατά περίπτωση, µόνο
και µόνο για να καλύψει τις δικές σας επιδιώξεις στο σύστηµα
υγείας. Τα εργασιακά θα πρέπει να συζητούνται ενιαία, σε ξεχω-
ριστό νοµοσχέδιο, να καθορίζουν ένα κοινό πλαίσιο ανάµεσα
στους εργαζόµενους, µε τις όποιες εξαιρέσεις κριθούν απαραί-
τητες, αλλιώς απλά αιφνιδιάζουµε τους εργαζόµενους και πο-
ρευόµαστε µικροπολιτικά.

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, θέλω να πω δυο λόγια µόνο:
Φέρνετε µια υπουργική τροπολογία, την 1754/139 και κάνετε

κάτι πραγµατικά απαράδεκτο. Βάζετε τέσσερα άρθρα, εκ των
οποίων τα τρία είναι άσχετα, έχουν να κάνουν µε οδοντοτεχνίτες,
µε ό,τι άλλο έχουν να κάνουν, και φέρνετε ένα τέταρτο άρθρο
στη συγκεκριµένη τροπολογία για να καλύψετε τη φαρµακευτική
κάλυψη των ανθρώπων που έχουν πληγεί στο Μάτι.

Αυτό πραγµατικά είναι, όχι απαράδεκτο, θα έλεγα ότι είναι αι-
σχρό, πραγµατικά αισχρό. Τι προσπαθείτε να κάνετε δηλαδή;
Προσπαθείτε να µας αναγκάσετε ή να ψηφίσουµε άρθρα τα
οποία µπορεί να έχουµε ενστάσεις και να διαφωνούµε ή διαφο-
ρετικά αν δεν τα ψηφίσουµε, να βγείτε να µας πείτε ότι είµαστε
παλιάνθρωποι και ότι δεν θέλουµε την κάλυψη των ανθρώπων
στο Μάτι;

Η τροπολογία αυτή είναι τόσο σοβαρή, τόσο δίκαιη και τόσο
επείγουσα, το τέταρτο άρθρο της που αφορά τους ανθρώπους
στο Μάτι, που πρέπει να τη φέρετε µόνη της. Τόσο σπουδαία
είναι που πρέπει να τη φέρετε µόνη της για να ψηφιστεί από τρια-
κόσιους Βουλευτές µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Και σας ζη-
τάµε άµεσα να το κάνετε, να σπάσει αυτή η τροπολογία.
Διαφορετικά αυτό το οποίο προσπαθείτε να επιδιώξετε είναι να
µπαίνει αυτό το άρθρο µαζί µε διατάξεις τακτοποιήσεων -και ξέ-
ρετε πολύ καλά τι εννοώ- και µάλιστα µε αναδροµική ισχύ, όπως
για τους οδοντοτεχνίτες, για παράδειγµα, στο πρώτο άρθρο.

Εξηγήστε µου, αλήθεια, γιατί είναι απαραίτητη η αναδροµική
ισχύς από 19-7-2017; Δηλαδή ο πρόεδρος της προσωρινής διοι-
κούσας επιτροπής είχε προβεί σε υπογραφές χωρίς να έχει υπάρ-
ξει η νόµιµη διαδικασία; Ή όπως επίσης κάνετε µε την απουσία
ειδικότητας ορθοπεδικού στο δεύτερο άρθρο. Πρόσφατα εσείς
µε υπουργική απόφαση δίνατε το δικαίωµα εξειδίκευσης στην
επείγουσα ιατρική και σε αυτούς τους ορθοπεδικούς, αλλά στην
προκήρυξη τους έχετε αφαιρέσει. Γιατί;

Επίσης και εδώ αναδροµική ισχύ. Γιατί; Μήπως επειδή έχει
βγει η προκήρυξη και έρχεστε εκ των υστέρων να τη νοµιµοποι-
ήσετε;

Τώρα σε ό,τι αφορά την τροπολογία του Ποταµιού, η οποία
κατατέθηκε από τον συνάδελφο και φίλο µου Γρηγόρη Ψαριανό,
θα σας πω ότι συµφωνούµε. Αυτό όµως που πρέπει να δείτε πριν
εσείς την κάνετε δεκτή, αν τελικά την κάνετε δεκτή, είναι αν εσείς
συµφωνείτε. Μέσα στην Κυβέρνηση συµφωνείτε µε αυτήν την
τροπολογία; Είµαι περίεργος να δω ποια θα είναι η στάση των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων, γιατί σας θυµίζω ότι το κερασάκι στην
τούρτα για αυτήν την τροπολογία ήταν µια µήνυση που κατατέ-
θηκε από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας σε έναν δηµοσιογράφο,
ο οποίος τόλµησε να πει ότι «Δεν είναι δυνατόν, ρε παιδί µου, µε
1,6 δισεκατοµµύριο να έχουµε τη Μόρια και θα πρέπει να το
ερευνήσουµε». Τόλµησε να το κάνει. Άρα, περιµένω να ακούσω
τι έχουν να πουν και οι ΑΝΕΛ. 
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Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Φωτήλα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε τον λόγο για

ένα λεπτό, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν

θα έπαιρνα τον λόγο εάν ο κ. Φωτήλας δεν ήταν τόσο προκλητι-
κός σε κάποια πράγµατα γενικότερα τα οποία είχε αναφέρει.

Μου φαίνεται ότι έτσι όπως σας έχει καταστραφεί το αφήγηµα
δυόµισι χρόνια ζητάτε εκλογές. Από την πρώτη µέρα που βγήκε
ο Μητσοτάκης δύο µήνες µετά ζητάει εκλογές. Έχουν περάσει
δυόµισι χρόνια και εκλογές δεν έγιναν και θα γίνουν στην ώρα
τους. Αυτό είναι το πρώτο.

Έτσι, όµως, όπως σας έχει καταστραφεί το αφήγηµα, πραγ-
µατικά δεν ξέρετε τι λέτε. Ακούστε, κύριε Φωτήλα: Πρώτον, τα
χαρτιά τα κατέθεσε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Δεύτερον, µπο-
ρείτε να επικοινωνήσετε µε τον κ. Πιτσιλή, µε τον οποίο διαγρά-
ψαµε 30 εκατοµµύρια ευρώ χρέη σε ανασφάλιστους Έλληνες
πολίτες που είχαν χρεώσει...

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Πριν τον Απρίλιο του 2014.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Όχι,

όχι! Μέχρι το τέλος του 2015 και του 2016 χρέωναν τα νοσοκο-
µεία και αφήστε τα αυτά κατά µέρος.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεν µας φέρατε µια βεβαίωση στη
Βουλή. Μας φέρατε δύο τζούφιες.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας):
Ακούτε τι σας λέω τώρα;

Λοιπόν, 30 εκατοµµύρια ευρώ χρέη είχαν πάει στην εφορία και
διαγράφτηκαν και 150 εκατοµµύρια ευρώ χρέη δεν είχαν πάει
στην εφορία και αυτά δεν απεστάλησαν και θα διαγραφούν.
Κόψτε αυτό το παραµυθάκι, γιατί βγάλατε τη µισή ελληνική κοι-
νωνία στην απασφάλιση. Για να µπει ο άλλος ακόµα και στην εφη-
µερία του λέγανε «πλήρωνε». 

Ξέρουµε ότι αυτό το πράγµα σας έχει κοστίσει πολιτικά. Είναι
η µεγάλη διαφορά που έχουµε µε εσάς τους νεοφιλελεύθερους
το ότι αποσυνδέσαµε την ασφαλιστική κάλυψη από το δικαίωµα
της δωρεάν περίθαλψης την ώρα της ανάγκης. Όσο και αν το
επαναφέρετε αυτό, το µόνο που κάνετε είναι να εξευτελίζεστε.
Τίποτε άλλο! Γι’ αυτό µην το ξαναπείτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε
Υπουργέ.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Απλά µόνο να πω ότι το ΦΕΚ δεν είναι
παραµύθι. Το ΦΕΚ υπάρχει από τον Απρίλιο του 2014 και δίνει τη
δυνατότητα κάλυψης στους ανασφάλιστους. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Λέει
και ξαναλέει τα ίδια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να σταµατήσουµε
εδώ.

Προχωράµε στον ειδικό αγορητή της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης, τον κ. Γεώργιο - Δηµήτριο Καρρά, για δεκαπέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Παρατηρούµε ότι µία µεγάλη δωρεά του Ιδρύµατος «Νιάρχος»
ήρθε στη Βουλή την περασµένη εβδοµάδα και µία σηµαντική και
ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα δωρεά του Ιδρύµατος «Ωνάσης» ήρθε
σήµερα, για την αναβάθµιση του Καρδιολογικού Κέντρου, για τη
δηµιουργία Καρδιολογικής Κλινικής Παίδων, την έρευνα, τον εξο-
πλισµό και την παροχή υψηλού επιπέδου υπηρεσιών στον καρ-
διολογικό τοµέα. 

Βεβαίως, κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι τα ιδρύµατα
αυτά προσφέρουν ένα µεγάλο κοινωνικό έργο στον τόπο µας,
πέραν ακόµα και του ζητήµατος της υγείας, και στους τοµείς του
πολιτισµού και πολλές άλλες δραστηριότητες τις οποίες επιδει-
κνύουν. 

Θα τα σταθµίσουµε, όµως. Καλύπτουν, προφανώς, ελλείµµατα
του ελληνικού τοµέα υγείας. Γιατί αυτό; Έχουµε υποχώρηση τα
τελευταία χρόνια, λόγω της κρίσης, στην παροχή υπηρεσιών. Και
δεν αναφέροµαι στο ιατρικό ή στο νοσηλευτικό προσωπικό, για
το οποίο όλοι πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι δίνει τον καθηµερινό

αγώνα του, έστω και µε µειωµένους αριθµούς στελέχωσης, και
προσφέρει ό,τι περισσότερο µπορεί, ακόµα υπερβαίνοντας και
το ανθρωπίνως δυνατόν.   

Έρχονται, λοιπόν, τα Ιδρύµατα πλέον και καλύπτουν αυτές τις
ανάγκες και το µόνο που µπορούµε να πούµε είναι ότι καλώς κά-
νουν, πρέπει να το κάνουν, πρέπει να έχουν µία συµµετοχή στην
κοινωνική ζωή και το γίγνεσθαι της Ελλάδος. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη υπερψήφισε και
τη δωρεά του Ιδρύµατος «Νιάρχος» και θα υπερψηφίσει σήµερα
και τη δωρεά του Ιδρύµατος «Ωνάσης», ανεξάρτητα από παρα-
τηρήσεις, ενδεχόµενα, που κάνουµε και υποχρεωτικά, αν θέλετε,
στα κείµενα των συµβάσεων ή στις δυνατότητες εκείνες που πα-
ρέχουν για την υλοποίησή τους. Διότι δεν αρκεί µόνο η υπο-
γραφή µιας σύµβασης και η κύρωσή της µε έναν νόµο. Πρέπει
να φτάνουµε στην πλήρη υλοποίηση του έργου, ούτως ώστε να
γίνει αποδοτικό. 

Βεβαίως, στην επιτροπή έχω εκφράσει ορισµένες παρατηρή-
σεις σε σχέση µε ορισµένα άρθρα. Νοµίζω, όµως, ότι αυτά δεν
εµποδίζουν την εφαρµογή της. 

Αναφέρθηκα –και είχα δίκιο νοµίζω- στο ζήτηµα της αριστείας.
Ναι, στην υγεία να επιδιώξουµε αριστεία. Να επιδιώξουµε, όµως,
αριστεία και σε άλλους τοµείς, στην παιδεία, στη δηµόσια διοί-
κηση, στη δικαιοσύνη, αν θέλετε –γιατί θα πούµε και µερικά
πράγµατα σε σχέση µε τροπολογίες µετά- και να µην το ξεχνάµε
αυτό, αµφισβητώντας πολλές φορές την αριστεία ότι δεν δίνει
το πλεονέκτηµα. Ναι, ας υπάρχουν και κάποιες διαφορές πνευ-
µατικές, δεν χάθηκε και ο κόσµος. Διότι εγώ θέλω να βλέπω ως
παράδειγµα κάποιον που είναι καλύτερος από εµένα, για να µπο-
ρέσω να έχω το έναυσµα να τον ακολουθήσω. Δεν θέλω να έχω
ως παράδειγµα εκείνον που είναι ίσος ή έστω λιγότερο ικανός
από εµένα, διότι δεν θα τον ακολουθήσω. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι εδώ βρισκόµαστε, έστω και µε τον τρόπο
µιας σύµβασης, και σε µια αλλαγή πολιτικής, αν θέλετε. Παρα-
δέχεται η Κυβέρνηση την αριστεία. Εγώ το θεωρώ σηµαντικό
βήµα αυτό. Έστω στον ιατρικό τοµέα. Μου αρκεί ως πρώτο
δείγµα. Θα περιµένω, λοιπόν, κατά τα λοιπά τι θα υπάρξει. 

Τώρα, βέβαια, είχαν τεθεί θέµατα για τη σύµβαση ότι θα έχει
µέσα και το ζήτηµα των µεταµοσχεύσεων. Εµείς το θεωρούµε
ιδιαίτερα σηµαντικό το ζήτηµα των µεταµοσχεύσεων, για τον
λόγο, όπως είπα, -και έγινε και δεκτό, δεν αµφισβητήθηκε- ότι η
Ελλάδα στον τοµέα αυτό έχει οπισθοχωρήσει, τουλάχιστον δεν
έχει βελτιωθεί. Είναι µικρός ο δείκτης προσφοράς δοτών, είναι
µικρός ο δείκτης των επεµβάσεων µεταµόσχευσης που γίνονται
και αυτό νοµίζω ότι η δωρεά του Ιδρύµατος «Ωνάσης» θα το βελ-
τιώσει, έστω και µερικώς.

Εδώ, λοιπόν, θέλω να πω ότι και η αριστεία θα λειτουργήσει.
Το παράδειγµα του Κέντρου Μεταµοσχεύσεων του «Ωνασείου»
ας το ακολουθήσουν, ας γίνει ένας υγιής συναγωνισµός, αντα-
γωνισµός, όπως θέλετε να το πείτε. Ας γίνει, λοιπόν, και από
άλλα νοσοκοµεία, από άλλα ιδρύµατα, για να φτάσουµε στο επι-
θυµητό αποτέλεσµα.

Εκείνο για το οποίο έχω εκφράσει την αγωνία µου, εάν θέλετε,
το τελευταίο διάστηµα στον τοµέα της υγείας είναι –και πρέπει
να το επαναλάβω στο Τµήµα Διακοπής, δεν ξέρω εάν το έχω πει
και άλλες φορές- η συγκέντρωση που γίνεται στη λεγόµενη
«ιδιωτική υγεία», στην παροχή υπηρεσιών από ιδιωτικούς φορείς
στην υγεία.

Θυµίζω, λοιπόν, -γίνοµαι µονότονος- ότι το «METROPOLITAN
HOSPITAL» στο Φάληρο, το «ΙΑΣΩ GENERAL» στη Μεσογείων,
το «ΥΓΕΙΑ» στο Μαρούσι τελούν πλέον υπό κοινή ιδιοκτησία επεν-
δυτικού κεφαλαίου. Η Κυβέρνηση αποδέχεται ότι καλώς κάνουν
οι τράπεζες, διότι είχαν οφειλές προς τις τράπεζες. Ναι, είχαν
οφειλές και θα πρέπει να πληρώσουν. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι
κάποιοι εκεί µέσα είχαν ευθύνη, τουλάχιστον, για κακοδιαχείριση. 

Περιµένω, όµως, να ακούσω κάτι που δεν το έχω ακούσει. Δεν
είµεθα υπέρ, βεβαίως, της συγκέντρωσης όλων των δραστηριο-
τήτων υγείας στο δηµόσιο. Ο βαθµός, όµως, συγκέντρωσης των
µεγαλύτερων ιδιωτικών νοσοκοµείων σε παροχή γενικού νοσο-
κοµείου -των τριών αυτών που ανέφερα- θα δηµιουργήσει ενδε-
χόµενα όχι µόνο δυσκολίες στην παροχή υγείας, αλλά και -µετά
βεβαιότητος το λέω αυτό- αύξηση τιµολογίων. Θα κληθεί ο

872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΕΟΠΥΥ, που έχει συµβάσεις, να πληρώσει διαφορές. Θα γλυκα-
θούν και άλλοι ιδιωτικοί φορείς να αυξήσουν τα τιµολόγιά τους.

Όσο, λοιπόν, και εάν επιδιώκει η Κυβέρνηση και η κάθε κυβέρ-
νηση το claw back ή το rebate, κάποια στιγµή αυτά θα πρέπει να
τα έχουµε αντιµετωπίσει, γιατί θα υπάρξουν κίνδυνοι. 

Βεβαίως, όλα αυτά ενδεχόµενα είναι θεωρητικά στη σηµερινή
συζήτηση για τον λόγο ότι µιλάµε επί συγκεκριµένου κειµένου
της σύµβασης. Δεν αντέχω, όµως, στον πειρασµό να µην τα πω,
όταν συζητάµε για θέµατα υγείας, γιατί είναι κάτι που βλέπουµε.

Όπως επίσης, βλέπουµε ένα φαινόµενο τον τελευταίο χρόνο
πολύ εντονότερα. Εάν ξεκινήσουµε από την πλατεία Αµπελοκή-
πων στην Αθήνα και φτάσουµε µέχρι την πλατεία στην Κηφισιά –
τον λεγόµενο «τροχονόµο»- τι θα δούµε; Θα δούµε δέκα ή είκοσι
καινούριες επιγραφές διαγνωστικών κέντρων. Και διερωτάται κα-
νείς: Αυτά τα διαγνωστικά κέντρα καλύπτουν προφανώς κάποια
ανάγκη; Υπάρχει ζήτηση των υπηρεσιών που προσφέρουν; Υπάρ-
χει ζήτηση προφανώς. Δεν ανοίγουν έτσι για να καταστραφούν.
Επιχειρηµατίες τα έχουν, κερδοσκοπία επιδιώκουν, έστω και εάν
οι επιχειρηµατίες είναι γιατροί. Δεν ξέρω τελικά εάν είναι ή όχι.
Αυτές τις επιγραφές που βλέπουµε τώρα στους κεντρικούς δρό-
µους και πολλές άλλες διάσπαρτα στις γειτονιές της Αθήνας, κα-
λύπτουν ανάγκες παροχής υπηρεσιών, διαγνωστικών εξετάσεων;
Προφανώς ναι, γιατί βλέπουµε και ουρές στον δρόµο που περι-
µένουν να εξετασθούν.

Αυτοµάτως, λοιπόν, τίθεται το ερώτηµα: Ο δηµόσιος τοµέας
υγείας τι παρέχει ή τι µπορεί να παράσχει; Δεν το άκουσα αυτό.
Το µόνο που ακούω είναι ότι υπάρχει επιτυχία στο claw back και
στο rebate. Και εγώ δεν είµαι από εκείνους που θα πω ότι τα τι-
µολόγια ήταν εκλογικευµένα. Μπορεί να υπήρχαν τιµολόγια, τα
οποία ήταν υψηλά. Ακόµα και τα φάρµακα άντεχαν τη µείωση
των τιµών. Μην φτάσουµε, όµως, πάλι στο προηγούµενο επίπεδο
όπου ο ιδιωτικός τοµέας παρέχει τα πάντα.

Δεν είµεθα κατά του ιδιωτικού τοµέα. Θέλουµε, όµως, να συ-
νυπάρχει µε τον δηµόσιο. Θέλουµε να υπάρχει η δυνατότητα ο
δηµόσιος τοµέας της υγείας να είναι ένα βήµα πιο µπροστά.
Διότι έτσι θα µπορεί να οδηγεί και τους ιδιώτες, οι οποίοι παρέ-
χουν υπηρεσίες υγείας σε υψηλό επίπεδο, µε λογικά τιµολόγια
και µε εξοικονόµηση πόρων του κράτους. 

Διότι η αλήθεια είναι µία: Τελικά στην Ελλάδα όλα φτάνουν στο
να πληρώνει το κράτος. Επαίρεται ο Υπουργός –εγώ δεν έχω
λόγο να το αµφισβητήσω- ότι και οι ανασφάλιστοι µπορούν να
προσφύγουν στα νοσοκοµεία. Καλά κάνουν και έτσι πρέπει. Δεν
θα πω εγώ να µην πάνε. Να πάνε. Η υγεία είναι δηµόσιο αγαθό.
Δεν µπορεί να αποκλείσουµε κανέναν. Μήπως, όµως, αυτή η πο-
λιτική αυξήσει τα τιµολόγια και οδηγήσει σε νέες κατασπαταλή-
σεις και δαπάνες; Δεν θέλω να το ευχηθώ. Μένω εκεί.

Προχωρώ τώρα σε δύο, τρία άλλα σηµεία. Είπα και το πρωί σε
προηγούµενη οµιλία µου στο Τµήµα ότι βγαίνοντας από το σπίτι
µου περίµενα να δω την καταιγίδα «Ξενοφών» και είδα την καται-
γίδα τροπολογιών και στο προηγούµενο και στο παρόν νοµοσχέ-
διο. 

Βέβαια εδώ είναι λιγότερες από αυτές του προηγούµενου νο-
µοσχεδίου του Υπουργείου Εξωτερικών. Αυτό οφείλω να το πω,
είναι λιγότερες αυτές. Όµως, εν πάση περιπτώσει τουλάχιστον
έχουν µία συνάφεια υπουργική. Δεν έχουν την έλλειψη συνά-
φειας την οποία είχαν οι πρωινές τροπολογίες, που προέρχονταν
απ’ όλα τα Υπουργεία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Θέλω να σχολιάσω µία εκ των υπουργικών τροπολογιών, διότι
είναι εκείνη η οποία αναφέρεται στην εξασφάλιση φαρµακευτι-
κών σκευασµάτων στους πληγέντες από το Μάτι, η οποία είναι
κατ’ αρχάς σωστή.

Λέω κάτι άλλο, όµως. Θα έπρεπε να είναι σε αυτήν ή θα µπο-
ρούσε να είναι σε µια άλλη τροπολογία; Διότι εδώ εµάς µάς δη-
µιουργεί προβληµατισµό η ψήφισή της ως προς τα πρώτα
άρθρα, που αναφέρονται σε άσκηση επαγγέλµατος κ.λπ..
Μήπως, λοιπόν, -κάνω πρόταση- να φύγει από εκεί και να πάει
σε µια άλλη, που να αποκτήσει µια συνάφεια µε εκείνες τουλάχι-
στον που µπορεί να ψηφίσει κανείς, ούτως ώστε να µην έχει την

αµφιβολία αν ψηφίζει σωστά ή όχι; Και δεν µπορώ να κατανοήσω
γιατί συνέβη αυτό.

Τώρα εδώ πρέπει να πω και κάτι άλλο. Στην προηγούµενη συ-
ζήτηση για το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» οι συνάδελφοι ιατροί
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης  καταθέσαµε µια τροπολογία
–την προσυπέγραψα και εγώ- για τη µεταφορά από το ΕΚΑΒ, σε
περίπτωση έλλειψης κλίνης σε δηµόσιο νοσοκοµείο, σε µονάδα
εντατικής θεραπείας σε ιδιωτικό νοσοκοµείο που έχει σύµβαση
ο ΕΟΠΥΥ µε το ΕΚΑΒ. 

Ο Υπουργός κ. Πολάκης µου είπε ότι έχει νοµοθετηθεί. Το
έψαξα, αλλά δεν το βρήκα. Περίµενα κάποιο κείµενο να φτάσει
στα χέρια µου, έστω για την τάξη. Τουλάχιστον εγώ στο γραφείο
µου δεν µπόρεσα να το εντοπίσω. Ούτε µέχρι σήµερα κάπου είχα
µία πληροφόρηση να δω τον αριθµό του ΦΕΚ όπου έχει δηµοσι-
ευθεί. Και κατόπιν αυτού, κατά τη σύσταση των συναδέλφων µου
των ιατρών, την επανακαταθέσαµε, για να δούµε τουλάχιστον
πώς έχει καλυφθεί.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Το έχουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν το έχουµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Θα σας τα πούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Να µας τα πείτε, να µας

πείτε το ΦΕΚ. Γιατί απ’ ό,τι έρευνα έκανα, κύριε Ξανθέ, είδα ότι
αφορούσε επίκαιρη ερώτηση του συναδέλφου Γρηγοράκου αυτό
το θέµα. Εγώ δεν βρήκα τυπικό νόµο που να το καλύπτει. Περι-
µένω τις απαντήσεις.

Βεβαίως εκείνο που θέλω να πω είναι ότι βλέπω και την τροπο-
λογία των συναδέλφων του Ποταµιού για την κατάργηση του αυ-
τοφώρου. Είναι ένα επίκαιρο θέµα. Το συζητήσαµε και το πρωί,
γιατί είχε καταθέσει και ο συνάδελφος κ. Λοβέρδος αντίστοιχη
τροπολογία. Εξέφρασα και εγώ την άποψή µου ότι η αυτόφωρη
διαδικασία πρόκειται περί µιας παρωχηµένης διαδικασίας του 19ου

αιώνα. Κάποια στιγµή πρέπει να σταµατήσει αυτό το οποίο µε την
υποβολή µιας µήνυσης και τη δικαιολογία ότι κινείται αυτόµατα η
διαδικασία θα οδηγείται κανείς σιδηροδέσµιος στον εισαγγελέα,
γιατί τα δεσµά δεν είναι ωραία εικόνα, ανεξάρτητα αν είναι δηµο-
σιογράφος ή οτιδήποτε άλλο. Και τι θα κάνει ο εισαγγελέας; Τον
αφήνει ελεύθερο για να διατάξει τελικά περαιτέρω ανάκριση αν
έχει τελεστεί αδίκηµα ή όχι. Δεν τον οδηγεί σε δικαστήριο να
πούµε ότι έχουµε µία δραστική επιβολή του νόµου που χρήζει της
διαδικασίας αυτής.

Και για να τελειώνω και να µην καταχρώµαι του χρόνου σε
σχέση µε θέµατα υγείας, προχώρησα και εγώ στην άποψη ότι κά-
ποια στιγµή θα πρέπει να έρθει το Υπουργείο Δικαιοσύνης να κα-
ταργήσει συνολικά τη διαδικασία του αυτοφώρου, τουλάχιστον,
στα ήσσονος σηµασίας αδικήµατα, διότι εκφράζει την εικόνα
µιας χώρας αναχρονιστικής. 

Οπότε αναφέροµαι στα εξής και κλείνω, κύριε Πρόεδρε: Επί
του νοµοσχεδίου η Δηµοκρατική Συµπαράταξη ψηφίζει «ναι». 

Επί των τροπολογιών, για να καταγραφεί παρακαλώ, στην
1753/138 ψηφίζουµε «ναι», για την εκλογική διαδικασία ιατρικών
συλλόγων. 

Σε σχέση µε την τροπολογία 1754/139 µε βαριά καρδιά οδη-
γούµεθα στο «ναι» για τους λόγους τους οποίους είπα προηγου-
µένως, ότι πρέπει να φύγει η ρύθµιση για το Μάτι να πάει
αυτόνοµη ρύθµιση ή να πάει σε τροπολογία που έχει συνάφεια
µε τις σηµερινές υπουργικές. 

Και στην τροπολογία για τη σύσταση οργανικών θέσεων, την
1756/141, η θέση κατ’ αρχάς είναι αρνητική για τον λόγο ότι βρί-
σκεται σε εξέλιξη, όσο µπορούµε να έχουµε ενηµέρωση, η δια-
δικασία οργανογραµµάτων και καθορισµού θέσεων. Ας
τελειώσουν πρώτα αυτά για να δούµε τις πραγµατικές ανάγκες
και όχι µε αποσπασµατικές ρυθµίσεις να δηµιουργούµε θέσεις.
Ψηφίζουµε λοιπόν «παρών»

Γιατί είναι ενδεχόµενο να προκαταλαµβάνονται αυτή τη στιγµή
διά της δηµιουργίας αυτών των θέσεων και να καλύπτονται θέ-
σεις, την ώρα που θα πρέπει να το δούµε συνολικά το θέµα αυτό.

Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για να υποστηρίξει τις τρο-

πολογίες.
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Κύριε Πολάκη, ορίστε έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας):

Επειδή τοποθετούνται οι συνάδελφοι για τις τροπολογίες, θέλω
να τις υπερασπιστώ από πριν.

Η πρώτη είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1754 και ειδικό
139. Έχουν αναφερθεί οι συνάδελφοι πριν. Το πρώτο άρθρο
αφορά κάποιες ρυθµίσεις για τον Πανελλήνιο Σύλλογο Οδοντο-
τεχνιτών, τον οποίο ιδρύσαµε ως νοµικό πρόσωπο µε παλαιότερη
νοµοθετική ρύθµιση και δίνουµε το δικαίωµα στην προσωρινή
του διοικούσα να µπορέσει να υπογράψει συµβάσεις -δεν έχει
υπογράψει συµβάσεις, κύριε Φωτήλα- συλλογική σύµβαση, πα-
ροχή υπηρεσιών στους ασφαλισµένους του ΕΟΠΥΥ µε τις υγει-
ονοµικές περιφέρειες. Αυτός ήταν ο τρόπος, που βρήκαµε για
να συνεχίζουµε να καλύπτουµε τους ασφαλισµένους του ΕΟΠΥΥ
για οδοντοπροσθετικές εργασίες.

Το δεύτερο άρθρο, ναι, όντως αφορά µια προκήρυξη του Εθνι-
κού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας και έχει να κάνει µε το εξής
πράγµα: Είχαµε δεσµευτεί να προσλάβουµε γιατρούς στο ΕΚΑΒ,
προκειµένου να µπορέσουν να λειτουργήσουν τις κινητές µονά-
δες των νεογνών. 

Δυστυχώς, µε τις υπουργικές αποφάσεις που είχαν φτιαχτεί
τα παλαιότερα χρόνια για το ποιες είναι οι ειδικότητες του ιατρι-
κού προσωπικού στο ΕΚΑΒ, πρώτον, δεν υπήρχαν παιδίατροι νε-
ογνολόγοι ως πρόβλεψη και, δεύτερον, στις άλλες ειδικότητες,
στις άλλες θέσεις, που είναι αναισθησιολογία, παθολογία, καρ-
διολογία, χειρουργική, ειδική ιατρική, πνευµονολογία, τραυµα-
τολογία, σε όλες αυτές τις θέσεις έβαζαν ως προϋπόθεση να έχει
προϋπηρεσία στο ΕΚΑΒ. 

Εµείς θέλουµε να στελεχώσουµε και µε κόσµο που βγαίνει
τώρα, ο οποίος δεν είχε τη δυνατότητα να έχει κάποια προϋπη-
ρεσία στο ΕΚΑΒ, είτε ως επικουρικός είτε οτιδήποτε. Αυτός είναι
ο λόγος. Βέβαια, ετοιµάζεται και η αλλαγή των δυο υπουργικών
αποφάσεων, που προβλέπουν τη συγκεκριµένη σύσταση των ια-
τρικών θέσεων στο ΕΚΑΒ σε όλη τη χώρα για να καλύψουµε τέ-
τοια κενά. Διότι είχαν βγει δυο χύµα αποφάσεις οι οποίες έλεγαν
ότι αυτές είναι οι ειδικότητες και θέλουµε να έχουν και προϋπη-
ρεσία στο ΕΚΑΒ και δεν προέβλεπαν καθόλου παιδίατρους νεο-
γνολόγους, για να καλύψουν τις κινητές µονάδες που έχουµε
παραγωγή νεογνολόγων εντατικολόγων.

Το τρίτο άρθρο ρυθµίζει ένα ζήτηµα µε την αναγνώριση του
επαγγέλµατος του λογοθεραπευτή, γιατί είχε δηµιουργηθεί ένα
µεγάλο πρόβληµα µε κάποιες χώρες που έδιναν µεταπτυχιακούς
τίτλους. Ενώ τους έδιναν τον µεταπτυχιακό τίτλο και περιέγρα-
φαν τι εκπαίδευση είχαν κ.λπ., που µε βάση τα δικά µας δεδο-
µένα µε βάση το προεδρικό διάταγµα και τις νοµοθετικές
ρυθµίσεις που υπάρχουν σαφώς και τους οδηγούσε να ασκή-
σουν το επάγγελµα του λογοθεραπευτή, όµως δεν τους έδινε
άδεια άσκησης εκεί, στη χώρα κτήσης του µεταπτυχιακού τίτλου.
Υπάρχουν αρκετοί.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Εκεί δηλαδή που το έκαναν το µεταπτυ-
χιακό δεν µπορούν να δουλέψουν και θα µπορούν να δουλέψουν
εδώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τι
πράγµα; Μα, εδώ ήρθαν οι άνθρωποι να δουλέψουν. Πήγαν εκ-
παιδεύτηκαν και δεν τους το δίνουν για να το φέρουν εδώ. Αυτό
ήταν το πρόβληµα: δεν τους το δίνουν να το φέρουν εδώ. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα, κύριε Φωτήλα. Δυστυχώς, αυτή είναι η
ιστορία. Δεν έχουµε µόνο εµείς γραφειοκρατία, έχουν και άλλοι. 

Ακούστε τώρα, γιατί κάνετε την τρίχα τριχιά. Είναι που δεν
θέλει να ζυµώσει και δέκα µέρες κοσκινίζει. 

Σχετικά µε το τελευταίο άρθρο. Αυτό το άρθρο που µπήκε, η
παράγραφος που µπήκε για το Μάτι, λύνει το πρόβληµα που είχε
γίνει εξαιτίας του τρόπου που είχε διατυπωθεί η ΠΝΠ. Και επειδή
έχουµε κάτι άκαµπτους γραφειοκρατικούς µηχανισµούς θέλω να
το εξηγήσουµε και αλλιώς. 

Η διάταξη για τη φαρµακευτική κάλυψη είχε µπει µαζί µε τη
διάταξη που αφορούσε την απώλεια διάφορων ιατροτεχνολογι-
κών προϊόντων που µπορεί να χρησιµοποιούσαν οι ασθενείς
αυτοί. Δηλαδή, µπορεί να είχες έναν ασθενή µε χρόνια αναπνευ-
στική ανεπάρκεια που είχε στο σπίτι του µια συσκευή «Bi pap» ή
«C pap» η οποία καταστράφηκε και λέγαµε ότι αυτό αντικαθίστα-

ται. Έτσι όπως είχε συµπεριληφθεί η διάταξη, φαινόταν ότι µπο-
ρούσαν να πάρουν δωρεάν φάρµακα µόνο την πρώτη φορά,
αυτά που καταστράφηκαν. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, λέµε ότι θα µπορούν να παίρνουν δωρεάν
φάρµακα µέχρι τις 31-12-2018.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Μα, εµείς δεν αµφισβητήσαµε τη σπου-
δαιότητα. Είπαµε ότι είναι τόσο σπουδαία που µπορεί να έρθει
µόνη της. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Εν-
τάξει, εντάξει, κύριε Φωτήλα, το βλέπω, έχετε ευαισθησία. 

Το θέµα, όµως, είναι το εξής: Αυτό διορθώνει αυτή η διάταξη
για αυτό και δεν χρειάζεται διαφορετική.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Να έρθει µόνο του, αυτό είπαµε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας):

Υπήρχε η ΠΝΠ, διορθώνει αυτή τη δυσκολία κατανόησης εκ µέ-
ρους κάποιων υπηρεσιών του θέµατος της δωρεάν φαρµακευτι-
κής κάλυψης. 

Η δεύτερη τροπολογία είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό
1756 και ειδικό 141. Εδώ, πρακτικά το ζουµί είναι το εξής. Πρό-
κειται να προκηρυχθούν περίπου επτακόσιες θέσεις γιατρών από
την πράξη Υπουργικού Συµβουλίου των δύο χιλιάδων που είχαµε
πάρει από πέρυσι. Οι άλλες χίλιες τριακόσιες έχουν προκηρυχ-
θεί. Σε αυτές τις επτακόσιες συµπεριλαµβάνονται και τετρακό-
σιες πενήντα έξι περίπου θέσεις για την πρωτοβάθµια
περίθαλψη, που είναι θέσεις ειδικοτήτων. Αυτές οι θέσεις υπάρ-
χουν, αλλά δεν είναι ονοµατισµένες. Δηλαδή, στο τάδε κέντρο
υγείας, ενώ έχουµε θέση, ας πούµε, γενικού γιατρού, δεν έχουµε
θέση καρδιολόγου ονοµατισµένη. Δεν έχουµε θέση ακτινολόγου.
Δεν έχουµε θέση ενδοκρινολόγου. 

Αυτό το πράγµα κάνει εδώ: Ονοµατίζει αυτές τις εκατόν
ογδόντα έξι θέσεις και το ίδιο πράγµα γίνεται και στην προκή-
ρυξη για τα χίλια διακόσια περίπου άτοµα λοιπό επικουρικό προ-
σωπικό, που υπηρετούν στα νοσοκοµεία της χώρας κάποιοι για
πάνω από τέσσερα χρόνια στους, οποίους έχει δοθεί παράταση
της υπηρεσίας τους µέχρι τις 31-5-2019, µε τη δέσµευση προς
το Ελεγκτικό Συνέδριο ότι αυτή η προκήρυξη θα βγει µέχρι τον
Οκτώβριο του ’18. Εκεί είχαν προσληφθεί µε τις δύο προσλήψεις
-µια που είχε γίνει πριν αναλάβουµε εµείς Κυβέρνηση και µια
µετά, λόγω αναγκών- σε ειδικότητες που δεν υπήρχαν στους ορ-
γανισµούς των νοσοκοµείων έτσι ονοµατισµένες. Αυτό κάνουµε
µε τις τριακόσιες είκοσι πέντε θέσεις νοσηλευτικού και λοιπού
προσωπικού, οι οποίες ονοµατίζονται µε βάση τις ειδικότητες
που υπάρχει ανάγκη, για να µπορέσουν να εκδοθούν οι δύο προ-
κηρύξεις που είπα πριν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέλετε
και εσείς κύριε Υπουργέ τον λόγο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Μάλιστα, κυρία Πρό-
εδρε.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Θέλω και εγώ τον λόγο, κυρία Πρόεδρε,
για µια τροπολογία που δεν πρόλαβα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μετά,
αφού ολοκληρώσουν όλοι οι εισηγητές. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δέκα δευτερόλεπτα θέλω µόνο, δεν
θέλω παραπάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Α, εντά-
ξει. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Να παρουσιάσω και

εγώ µια τροπολογία που έχει κατατεθεί. Είναι η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1753 και ειδικό 138, η οποία αφορά διευθετήσεις
που έχουν σχέση µε τη διενέργεια των εκλογών στους ιατρικούς
και οδοντιατρικούς συλλόγους. 

Είναι σε συνεννόηση µε τα όργανα εκπροσώπησης και των για-
τρών και των οδοντιάτρων. Η µια δίνει τη δυνατότητα να καταρ-
τίζονται οι κατάλογοι των εχόντων δικαίωµα ψήφου, οχτώ µέρες
πριν από τις εκλογές και όχι σε δεκαπέντε, όπως εσφαλµένα είχε
µπει στον ν.4512/2018, που κάναµε µια κωδικοποίηση της ιατρι-
κής νοµοθεσίας, και δεύτερον ότι στις εφορευτικές επιτροπές
για την εκλογή αντιπροσώπων στον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο
και µελών ΔΣ στους ιατρικούς συλλόγους, να προεδρεύουν αντί
υπαλλήλων της περιφέρειας, δικηγόροι από τους οικείους ιατρι-
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κούς συλλόγους. Αυτή είναι µια ρύθµιση που µας έχει ζητηθεί
για να αυξηθεί το κύρος και η αξιοπιστία των εκλογών. 

Όσον αφορά τους οδοντιατρικούς συλλόγους, παρατείνουµε
για ένα τρίµηνο ακόµα τη θητεία της σηµερινής διοίκησης τους,
έτσι ώστε να προλάβουν να αναπροσαρµοστούν στο νέο πλαίσιο
και να κάνουν και αυτοί τις εκλογές τους, µε βάση τα νέα δεδο-
µένα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.

Φωτήλας έχει τον λόγο. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Μόνο για δέκα δευτερόλεπτα, κυρία

Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Απλώς να πω ότι για  µια τροπολογία την οποία δεν την είχα

προλάβει, γιατί ήρθε τώρα, η 1759/143 που έχει να κάνει µε τις
θέσεις ΤΕΠ στο Γενικό Νοσοκοµείο Αργολίδας, ύστερα από συ-
νοµιλία που είχα και µε τον κ. Ανδριανό που είναι από την περιοχή
και γνωρίζει ακριβώς την κατάσταση, νοµίζω ότι χρειάζεται. Είναι
αναγκαία, θα έλεγα, για την κάλυψη των αναγκών του νοσοκο-
µείου και γι’ αυτό και την υπερψηφίζουµε. 

Απλώς, θέλω µόνο να πω στον κύριο Υπουργό ότι δεν χρειαζό-
ταν να µας πείσει για την αναγκαιότητα του τέταρτου άρθρου
για το Μάτι. Και εγώ και ο κ. Καρράς είπαµε πόσο σπουδαία είναι
και πόσο αναγκαία. Αυτό που είπαµε είναι ότι είναι τόσο σπου-
δαία, που θα έπρεπε να έρθει µόνη της και όχι να µπει σε άσχετα
πράγµατα. Αυτό είπαµε 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Σα-
χινίδης έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σε µία εποχή που βιώνουµε οξύτατη κοινωνική και οικονοµική

κρίση είναι καλοδεχούµενες δωρεές από τον ιδιωτικό τοµέα,
διότι έρχονται να λύσουν χρόνια παθογενή προβλήµατα που αν-
τιµετωπίζει σήµερα το ελληνικό κράτος. Δυστυχώς, όµως, δεν
φθάνουν µόνο οι ιδιωτικές πρωτοβουλίες, για να µπορέσει να αν-
ταπεξέλθει το σύστηµα υγείας, αλλά θα πρέπει να βοηθήσει και
το ελληνικό κράτος. 

Εδώ, όµως, έχει προκύψει ένα ζήτηµα. Εάν και είµαστε θετικοί
εις ό,τι αφορά τη σηµερινή Κύρωση Σύµβασης δωρεάς µεταξύ
του «Κοινωφελούς Ιδρύµατος Αλέξανδρος Ωνάσης», του «Ωνά-
σειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου» και του ελληνικού δηµοσίου
έχει υπάρξει ένα ζήτηµα συνταγµατικότητας. Έχουµε λάβει όλοι
οι Βουλευτές το ψήφισµα της γενικής συνέλευσης των εργαζο-
µένων του «Ωνασείου», όπου αναφέρονται και επικαλούνται το
άρθρο 109 του Συντάγµατος και µας λένε ότι δεν επιτρέπεται η
µεταβολή του περιεχοµένου ή των όρων διαθήκης, κωδικέλλου
ή δωρεάς ως προς τις διατάξεις τους υπέρ του δηµοσίου ή υπέρ
κοινωφελούς σκοπού. 

Εδώ υπάρχει ένας άκρατος κρατικός παρεµβατισµός, σχετικά
µε τη διαχείριση των εργασιακών σχέσεων. Καταργούνται οι συλ-
λογικές συµβάσεις εργασίας και µπαίνει το προσωπικό στο σύ-
στηµα του ΕΣΥ. Θα περιµένουµε µία απάντηση από τον κύριο
Υπουργό, εάν όντως ισχύει κάτι τέτοιο. Έχουµε επιφύλαξη που
αφορά το άρθρο 3. Εάν δεν υπάρχει αντισυνταγµατικότητα,
έχουµε την καλή διάθεση να υπερψηφίσουµε την παρούσα κύ-
ρωση. 

Όπως είπα και πριν, τα αντικείµενα της σηµερινής σύµβασης
εις ό,τι αφορά τη δωρεά είναι αρκετά. Κύριο, όµως, αντικείµενο
είναι η δηµιουργία του «Ωνάσειου Εθνικού Μεταµοσχευτικού
Κέντρου» και του «Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Μεταµοσχευ-
τικού Παίδων», προς όφελος πάντα του ελληνικού λαού.

Στα αντικείµενα της δωρεάς περιλαµβάνονται και βελτιώσεις,
ανακατασκευές των ήδη υπαρχόντων στο «Ωνάσειο Καρδιοχει-
ρουργικό Κέντρο», ενίσχυση και ανανέωση εξοπλισµού. Ένα µά-
λιστα από τα αντικείµενα της δωρεάς είναι και η δηµιουργία
ελικοδροµίου για την επείγουσα µεταφορά ασθενών και µοσχευ-
µάτων. Το κόστος στο σύνολο της δωρεάς ανέρχεται στα 70 εκα-
τοµµύρια ευρώ, χωρίς να περιλαµβάνεται το κόστος αγοράς και
ανανέωσης εξοπλισµού.

Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι το Ίδρυµα «Ωνάσης» έχει πλούσιο
κοινωνικό και φιλανθρωπικό έργο. Έχει συνεισφέρει στην καθη-
µερινότητα των Ελλήνων και όχι µόνο στην υγεία µε τη δηµιουρ-
γία του «Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου», αλλά και σε

άλλους τοµείς, µε διάφορες δωρεές, µε υποτροφίες, ενώ σηµαν-
τική είναι και η προσφορά του στον πολιτισµό.

Εδώ, όµως, υπάρχει ένα ζήτηµα. Όσες δωρεές και να έχουν
γίνει, όπως έχουµε αναφέρει επανειληµµένα και σε άλλες περι-
πτώσεις, το θέµα είναι εάν θα υπάρξει κρατικός παρεµβατισµός,
εάν θα υπάρξει προϋπολογισµός από την πλευρά του κράτους,
ούτως ώστε όλες αυτές οι δοµές να λειτουργήσουν πραγµατικά
όπως πρέπει.

Έρχοµαι τώρα στις τροπολογίες.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1753 και ειδικό 138 περιγράφει

τη ρύθµιση θεµάτων σχετικά µε την εκλογική διαδικασία των ια-
τρικών συλλόγων της χώρας και δίνεται µία παράταση τριών
µηνών από τη λήξη της τρέχουσας θητείας των διοικητικών συµ-
βουλίων, των πειθαρχικών συµβουλίων και των εξελεγκτικών επι-
τροπών των τοπικών οδοντιατρικών συλλόγων της χώρας και της
Ελληνικής Οδοντιατρικής Οµοσπονδίας, καθώς και των εκπρο-
σώπων των τοπικών οδοντιατρικών συλλόγων στην Ελληνική
Οδοντιατρική Οµοσπονδία. Θα ψηφίσουµε «παρών» στην πα-
ρούσα τροπολογία.

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1754 και ειδικό 139 µας πε-
ριγράφεται ο ορισµός επιπρόσθετων αρµοδιοτήτων για την προ-
σωρινή διοικούσα επιτροπή του Πανελλήνιου Συλλόγου
Οδοντοτεχνιτών, προκήρυξη θέσεων επιµελητών Α’ και Β’ του
κλάδου του ΕΣΥ για το ΕΚΑΒ και παροχή µέχρι τις 31-12-2018
της δυνατότητας χορήγησης φαρµακευτικών ειδών µε µηδενική
συµµετοχή στους πληγέντες του άρθρου 15 της ΠΝΠ της 26ης

Ιουλίου 2018.
Εις ό,τι αφορά τα ζητήµατα για την κάλυψη θέσεων στο ΕΚΑΒ,

κύριε Υπουργέ, σαφώς και είναι ορθό να λύνονται αυτά τα θέ-
µατα έλλειψης προσωπικού, όχι όµως µε τροπολογίες.

Σε θετική κατεύθυνση είναι και το ζήτηµα που αφορά τους λο-
γοθεραπευτές. Επίσης, εννοείται ότι το θέµα χορήγησης φαρµα-
κευτικών ειδών µε µηδενική συµµετοχή στους πυρόπληκτους
µας βρίσκει απόλυτα σύµφωνους. Θα υπερψηφίσουµε την πα-
ρούσα τροπολογία. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1756 και ειδικό 141 περιγράφει
τη σύσταση οργανικών θέσεων, πέραν των υφισταµένων, για τη
βελτίωση της λειτουργίας των δοµών και των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Δεν λύνονται τα θέµατα των ελλείψεων προσωπικού µε τρο-
πολογίες, όπως είπα και πριν. Απαιτούν ουσιαστικό σχεδιασµό
και υλοποίηση. Όντως υπάρχουν ελλείψεις, όντως πρέπει να
υπάρξει ορθή στελέχωση, αλλά θα πρέπει αυτό να µην γίνεται
κατά τέτοιο τρόπο. Θα ψηφίσουµε «παρών» σε αυτή τη τροπο-
λογία. 

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1759 και ειδικό 142, η οποία
αφορά τρεις επιπλέον οργανικές θέσεις λόγω έκτακτων πληθυ-
σµιακών και γεωγραφικών δεδοµένων, θα ψηφίσουµε και σε
αυτήν «παρών». 

Από τις βουλευτικές θα αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1749 και ειδικό 137, η οποία αναφέρεται στην κατάργηση
του αυτοφώρου στα αδικήµατα Τύπου. 

Έχουµε την άποψη, ως Χρυσή Αυγή, ότι το αυτόφωρο δεν θα
πρέπει να καταργηθεί, γιατί άλλο ζήτηµα είναι η προστασία της
ελευθερίας του Τύπου και άλλο το να µπορεί ο καθένας να γρά-
φει και να λέει ό,τι του κατέβει, χωρίς να υφίσταται τις συνέπειες. 

Εδώ έχει προκύψει και ένα άλλο ζήτηµα το οποίο αφορά και
εσάς, κύριε Υπουργέ, αλλά και τον Αναπληρωτή. Σήµερα διαπί-
στωσα ότι στο team που έχετε δηµιουργήσει στην Κυβέρνησή
σας πολλοί από τους Υπουργούς σας από την αρχή της κοινο-
βουλευτικής περιόδου δεν απαντούν στη Χρυσή Αυγή στις ερω-
τήσεις που καταθέτουµε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, κάτι το
οποίο φυσικά είναι αντίθετο και µε τον Κανονισµό της Βουλής
και µε το Σύνταγµα. Σε αυτό το team έχει συµπεριληφθεί και ο
καινούριος Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Καλογήρου. 

Θα πρέπει κάποια στιγµή να αντιληφθείτε ότι, σύµφωνα µε τις
τελευταίες εκλογές και το ποσοστό που είχε λάβει η Χρυσή Αυγή,
το οποίο αντιστοιχεί σε πεντακόσιες χιλιάδες ψήφους και πλέον
σήµερα κοντεύει στο ένα εκατοµµύριο, αν το πούµε σε ποσοστά,
αναλογικά µε το εκλογικό Σώµα που ψηφίζει, εκπροσωπούµε σή-
µερα το 20%. Δεν έχετε απολύτως κανένα δικαίωµα να µην απαν-
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τάτε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Όσο πάει αυτό το  team σας,
αυτή η οµάδα, µεγαλώνει. Είστε Κυβέρνηση όλων των Ελλήνων
και οφείλετε να συµπεριφέρεστε ακριβώς έτσι. Δεν είστε η «κυ-
βέρνηση του βουνού». 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ):

Ευχαριστούµε και για τον χρόνο. 
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Λαµπρούλης από το ΚΚΕ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Όπως τοποθετηθήκαµε και στην επιτροπή, ως κόµµα, δεν εί-

µαστε αντίθετοι σε µέτρα που βελτιώνουν τις παροχές, τις συν-
θήκες περίθαλψης, την έγκυρη διάγνωση και θεραπεία του λαού
µας. 

Όµως, οι υπηρεσίες υγείας και η ανάπτυξή τους, η απολύτως
και καθολική αξιοποίησή τους από το λαό δεν µπορεί, κατά τη
γνώµη µας, να εξαρτάται είτε από τη φιλανθρωπία είτε από τον
εθελοντισµό και την ατοµική διάθεση προσφοράς. Αποτελεί
λαϊκό δικαίωµα και κρατική ευθύνη, που απορρέουν από τον χα-
ρακτήρα που πρέπει να έχουν αυτές οι υπηρεσίες, όπως και από
το γεγονός ότι οι εργαζόµενοι και τα άλλα λαϊκά στρώµατα είναι
οι παραγωγοί του πλούτου. 

Ακριβώς αυτά τα µέτρα πρέπει να αποτελούν αποκλειστική ευ-
θύνη του κράτους, να χρηµατοδοτούνται πλήρως από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, οι δοµές να στελεχώνονται µε µόνιµο
προσωπικό πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης και να εξα-
σφαλίζεται επαρκής και σύγχρονος ιατροτεχνολογικός εξοπλι-
σµός. 

Βεβαίως, όλα αυτά να αποτελούν µέρος του πανελλαδικά ανε-
πτυγµένου δηµόσιου συστήµατος υγείας, ώστε έγκυρα, µε
ασφάλεια και απολύτως δωρεάν να παρέχονται όλες οι προλη-
πτικές, διαγνωστικές και θεραπευτικές πράξεις σε όσους έχουν
ανάγκη, χωρίς όρους και προϋποθέσεις. Παράλληλα, οι όποιες
τυχόν προσφορές πρέπει να αξιοποιούνται επικουρικά και συµ-
πληρωµατικά. 

Δεν αµφισβητούµε, βεβαίως, την υψηλή επιστηµονική επάρ-
κεια και τις πραγµατικά σύγχρονες θεραπευτικές µεθόδους που
εφαρµόζονται στο «Ωνάσειο» και πολύ περισσότερο αυτές οι
οποίες αφορούν την αντιµετώπιση καρδιολογικών προβληµάτων
του παιδικού πληθυσµού. 

Η ουσιαστική διαφωνία µας αφορά στο ότι το υπάρχον καρ-
διοχειρουργικό κέντρο, όσο και οι νέες υποδοµές που θα φτια-
χτούν, ουσιαστικά και πρακτικά αποτελούν µια σύγχρονη
επιχειρηµατική µονάδα σε έναν κρίσιµο τοµέα των αναγκών της
υγείας του λαού. Αυτή τη διαφωνία τη διατυπώσαµε βεβαίως και
κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης το 1992, όταν συζητήθηκε και
ψηφίστηκε ο νόµος για την ανέγερση του «Ωνασείου». 

Αυτός ο χαρακτήρας λειτουργίας του «Ωνασείου» αναφέρεται
τόσο στην πρώτη δωρεά όσο και στους µετέπειτα εσωτερικούς
κανονισµούς λειτουργίας, ως δεσµευτικός όρος. 

Δηλαδή ποιο; Η λειτουργία µε βάση τις αρχές τις ιδιωτικής οι-
κονοµίας. Έτσι, συµβαίνει και µε το Ίδρυµα «Ωνάση». Διαχρο-
νικά, όλες οι κυβερνήσεις -και µε τη σηµερινή να πρωτοστατεί-
θεωρούν ως προσφορά στο κοινωνικό σύνολο τη δηµιουργία -
και τώρα την επέκταση- µιας επιχειρηµατικής µονάδας υγείας. 

Εδώ υπάρχει και το στοιχειό της πρόκλησης, διότι από τα αµύ-
θητα κέρδη του, ο συγκεκριµένος επιχειρηµατικός όµιλος µε την
αµέριστη κρατική στήριξη που είχε στην ουσία, µε ένα σχετικά
µικροποσό που έδωσε αξιοποίησε µια σοβαρή κοινωνική, λαϊκή
ανάγκη µε πολλαπλή στόχευση: Αφ’ ενός, να προωθεί το –δήθεν-
ανθρώπινο πρόσωπο του καπιταλισµού και των εκµεταλλευτών
και αφ’ ετέρου, να δηµιουργεί µια µονάδα υγείας που λειτουργεί
µε τους κανόνες της αγοράς, η οποία αποτελεί και ένα είδος πα-
ραδείγµατος για την προσαρµογή λειτουργίας των δηµόσιων µο-
νάδων υγείας µε τα αντίστοιχα χαρακτηριστικά. Φυσικά, ο
δωρητής και το Ίδρυµα έχουν µία συνέπεια, όσον αφορά τις τα-
ξικές τους επιλογές και πράξεις. 

Πάει πολύ όµως, να επιχειρείται από την Κυβέρνηση, λειτουρ-
γώντας ως πλυντήριο, να παρουσιάζεται η συµφωνία ως µεγάλη
φιλολαϊκή κατάκτηση. Η αρχή να λειτουργήσει το νοσοκοµείο
στη βάση των αρχών της ιδιωτικής οικονοµίας και από την άλλη

µεριά, ο κοινωφελής χαρακτήρας του «Ωνασείου» είναι πράγ-
µατα αντίθετα. 

Εξάλλου, µία επίσκεψη –το είπαµε και στην επιτροπή- στην
ενηµερωτική διαφηµιστική ιστοσελίδα του «Ωνασείου» είναι
πραγµατικά αποκαλυπτική: Η ιατρική επίσκεψη πρωινή κοστίζει
60 ευρώ. Η απογευµατινή επίσκεψη κοστίζει 80 ευρώ έως 100
ευρώ. Η συµµετοχή των ασθενών σε µικροβιολογικές εξετάσεις
είναι στο 15%. Στα ΤΕΠ πληρώνονται. Πληρώνεται η επίσκεψη.
Επίσης, πληρώνεται το ηλεκτροκαρδιογράφηµα 45 ευρώ. Η ακτι-
νογραφία κοστίζει 54 ευρώ. 

Βεβαίως, εδώ, στο Ωνάσειο, είναι σχεδόν κανόνας η λεγόµενη
αναβάθµιση θέσης µε πληρωµή πακέτου από τους ασθενείς,
προκειµένου να επισπευσθεί η πραγµατοποίηση των χειρουρ-
γείων. Σε αυτό, υπάρχει ενδεχοµένως εµπειρία και από τους πα-
ριστάµενους εδώ, όπως και από τον υποφαινόµενο, σε ό,τι
αφορά τις παρεχόµενες υπηρεσίες ή τον τρόπο απόκτησης των
υπηρεσιών υγείας στο «Ωνάσειο». 

Αντίστοιχα, εναρµονισµένες µε τον χαρακτήρα του νοσοκο-
µείου είναι και οι εργασιακές σχέσεις και το σύστηµα αµοιβών.
Γι’ αυτό προβλέπονται τα κριτήρια της παραγωγικότητας στις
συµβάσεις εργασίας, που συνδέονται µε τις αποδοχές του προ-
σωπικού και που µεταβάλλονται ανάλογα µε τη στρατηγική του
νοσοκοµείου. Και οι αποδοχές καθορίζονται σύµφωνα µε τις
αρχές λειτουργίας του, από το επίπεδο δηλαδή κερδοφορίας
του. 

Το προσωπικό, εκτός των γιατρών, που θα προσληφθεί µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και θα ερ-
γαστεί στις νέες µονάδες προκαθορίζεται από τη σύµβαση –αυτό
που θα ψηφίσουµε σήµερα- ότι θα έχει ως αντιµισθία αυτή του
δηµοσίου, καταργώντας στην ουσία την όποια δυνατότητα δια-
πραγµάτευσης µεταξύ εργαζοµένων και εργοδοσίας ή διοίκη-
σης, όπως θέλετε πείτε το. 

Επίσης, ο τρόπος διανοµής της δωρεάς προκαλεί εντύπωση –
το είπαµε στην επιτροπή και αυτό και περιµένουµε µια απάντηση-
δηλαδή γιατί γίνεται, αφού στο δηµόσιο θα ανήκουν τα ακίνητα
µέρη, δηλαδή τα διαµορφωµένα κτίσµατα, ενώ τα κινητά µέρη,
δηλαδή ό,τι έχει σχέση µε τον ιατροµηχανολογικό εξοπλισµό,
αλλά και άλλον εξοπλισµό απαραίτητο για τη λειτουργία των τµη-
µάτων, θα ανήκουν στην ιδιοκτησία του «Ωνάσειου», δηλαδή της
νοσοκοµειακής επιχειρηµατικής µονάδας; Γιατί έγινε αυτή η αλ-
λαγή, για παράδειγµα; Το ρωτήσαµε αυτό και στην επιτροπή. 

Τέλος, θεωρούµε πως στη συγκεκριµένη περίπτωση δεν πρό-
κειται για µία δωρεά που γίνεται και παραχωρείται στο δηµόσιο,
έστω µε την πρόβλεψη να διασφαλίζει τον λόγο για τον οποίο
έγινε. Πρόκειται για µια επένδυση, προκειµένου να ενισχυθεί η
επιχειρηµατική δράση σε έναν πολύ σοβαρό τοµέα της υγείας. 

Εξάλλου, ο λαός θα χρηµατοδοτεί αυτήν την επιχείρηση µε
διάφορους τρόπους, όπως µε την κάλυψη του 20% στη βάση του
προϋπολογισµού του «Ωνασείου», το 20% δηλαδή από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, από το λεηλατηµένο εισόδηµα δηλαδή, µε
τη φοροληστεία που υπόκειται ο λαός µας τα τελευταία χρόνια.
Βεβαίως, να θυµίσουµε παράλληλα τις αυξήσεις των εισφορών
στον κλάδο υγείας, στα ασφαλιστικά ταµεία, µε τις απευθείας
πληρωµές για την αγορά, όπως προείπα και µε τα παραδείγµατα,
των υπηρεσιών από το «Ωνάσειο». 

Υποστηρίζουµε και διεκδικούµε –το είπαµε και στην επιτροπή-
το νοσοκοµείο να περάσει στην πλήρη ευθύνη λειτουργίας από
το κράτος και να παρέχει απολύτως δωρεάν όλες τις υπηρεσίες
σε όλους όσους τις χρειάζονται χωρίς όρους και προϋποθέσεις.
Και γι’ αυτό µε βάση τα ανωτέρω θα ψηφίσουµε «παρών», όπως
εξάλλου είπαµε και στην επιτροπή.

Στον υπόλοιπο χρόνο θα τοποθετηθούµε κυρίως για τις
υπουργικές τροπολογίες. Πριν ξεκινήσω µία-µία, θα ήθελα να
σχολιάσω και από αυτό το Βήµα, όπως έγινε και στην προηγού-
µενη συνεδρίαση για τη σύµβαση δηλαδή που συζητήθηκε, τη
µέθοδο, τη µεθοδολογία και την τακτική που ακολουθεί η Κυβέρ-
νηση στο ζήτηµα των τροπολογιών. Είναι και τελευταίας ώρας,
όπως και στην προηγούµενη συνεδρίαση ο Υπουργός Εσωτερι-
κών κατέθεσε τροπολογία, ενώ έκλεινε η συνεδρίαση και σήµερα
τελευταία στιγµή κατατέθηκε βουλευτική τροπολογία. 

Πέραν αυτού όµως, είναι και η µεθόδευση για το τι αναφέρεται
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ή τι πραγµατεύονται οι ίδιες οι τροπολογίες. Υπάρχουν τροπο-
λογίες, το έχουµε πει πάρα πολλές φορές και το προηγούµενο
διάστηµα στις συνεδριάσεις της Βουλής, οι οποίες περιέχουν
τέσσερα, πέντε άρθρα. Ουκ έστιν αριθµός άρθρων. Σε κάποια
άρθρα συµφωνεί µια κοινοβουλευτική οµάδα, σε κάποια άλλα
διαφωνεί. Πρέπει όµως να ψηφίσεις ενιαία. Εδώ υπάρχει ένας εκ-
βιασµός, το λέµε ξεκάθαρα. Το λέµε µία, το λέµε δύο, το λένε
και άλλα κόµµατα, άλλες κοινοβουλευτικές οµάδες, όσον αφορά
αυτό το διαδικαστικό κοµµάτι. Είναι απαράδεκτο! 

Και το ζήτηµα αυτό έχει να κάνει και µε συγκεκριµένη τροπο-
λογία, αναφέρθηκε και ένας συνάδελφος προηγουµένως, την
τροπολογία µε αριθµό 1754 και ειδικό 139, όπου εµείς στο πρώτο
άρθρο για παράδειγµα που αφορά τις ρυθµίσεις για τον Πανελ-
λήνιο Σύλλογο Οδοντοτεχνικών είµαστε κατά. Το καταψηφίζουµε
και θεωρούµε ότι είναι απαράδεκτο. 

Και βέβαια δεν κρατάτε ούτε τα προσχήµατα. Με τις παρατά-
σεις που δίνετε, στην ουσία, τι λέτε; Φτιάχνουµε κρατικό µηχανι-
σµό. Και βεβαίως, σε αυτήν την κατεύθυνση αξιοποιείτε την
προσωρινή για να υπογράψουν τις συµβάσεις παροχής υπηρε-
σιών, προφασιζόµενοι βέβαια τις ανάγκες, τους ασφαλιζόµενους
κ.λπ.. Γιατί δεν το κάνατε πριν;

Το δεύτερο άρθρο, στη συγκεκριµένη τροπολογία θα ψηφί-
ζαµε «παρών» σε ό,τι αφορά το κέντρο. Προσλάβετε κόσµο!
Άκουσα προηγουµένως και τον Αναπληρωτή Υπουργό τι είπε.
Προσλάβετε κόσµο, εφόσον υπήρχαν και υπάρχουν οι θέσεις. Το
γυρνάτε από εδώ, το γυρνάτε από εκεί, «δεν προβλέπονταν οι
θέσεις», «αλλάξαµε τις θέσεις», δηλαδή κάνατε κατανοµές.
Προσλήψεις θα κάνετε; Προσλήψεις πρέπει να γίνουν. Σε αυτό,
λοιπόν, το άρθρο πηγαίναµε στο «παρών».

Επίσης, θα αναφερθώ στο τρίτο άρθρο της ίδιας τροπολογίας,
που αφορά τη βεβαίωση άσκησης επαγγέλµατος για τους λογο-
θεραπευτές. Τα παιδιά αυτά βρίσκονται -επιτρέψτε µου τον όρο-
σε «οµηρία» σε ό,τι αφορά την αναγνώριση του µεταπτυχιακού
τίτλου. Ένα πρόβληµα, το οποίο το δηµιούργησε η ίδια η πολι-
τική, η ίδια η οικονοµία και στα ζητήµατα της παιδείας και στην
προκειµένη περίπτωση στα ίδια τα παιδιά. Και βεβαίως, εδώ
υπάρχουν ζητήµατα σε ό,τι αφορά και τους λειτουργούντες λο-
γοθεραπευτές σε αυτά τα θέµατα. Εµείς θα πάµε στο «παρών». 

Ερχόµαστε στο τέταρτο άρθρο της συγκεκριµένης τροπολο-
γίας, το οποίο το υπερψηφίζουµε –και το λέµε για να καταγρα-
φεί-, που αφορά βεβαίως τη δυνατότητα µηδενικής συµµετοχής
για τη χορήγηση φαρµάκων στους πληγέντες από τις πυρκαγιές
στην περιφέρεια Αττικής. Αυτό θα το ψηφίζαµε. 

Μας αναγκάζετε όµως, µε αυτήν την τροπολογία, µε αυτά τα
τέσσερα άρθρα και µε βάση αυτό που θα ψηφίσουµε εµείς, µε
βάση τη δική µας θεώρηση των άρθρων, να πούµε αναγκαστικά
«παρών». Διαχωρίστε τα. Τι σας πείραζε -λέω εγώ για παρά-
δειγµα για το τελευταίο που είµαστε υπέρ- να το φέρετε ξεχωρι-
στά σε µια τροπολογία; Τόσους Βουλευτές έχετε. Γιατί δεν τους
βάζετε να κάνουν µια βουλευτική τροπολογία, που επιταχύνει
διαδικασίες και δεν υπάρχουν µεµψιµοιρίες και στο κάτω κάτω
νοµίζω ότι θα είναι κοινά αποδεκτό από όλο το Σώµα; Γιατί δεν
το κάνετε; Μας εκβιάζετε ξεκάθαρα.

Όσον αφορά την τροπολογία 1753, τι κάνετε µε τους ιατρικούς
συλλόγους; Καταλάβατε το λάθος και πάτε να το διορθώσετε
όσον αφορά το κοµµάτι των ιατρικών συλλόγων. Σε ό,τι αφορά
το κοµµάτι µε τους οδοντιατρικούς συλλόγους δίνετε παράταση
στην παράταση, ω παράταση, όλες τις πτώσεις στην παράταση!
Εµείς το είχαµε καταψηφίσει την παράταση. Και βεβαίως θα
πούµε «παρών» σε αυτήν την τροπολογία.

Για την τροπολογία µε αριθµό 1756 και ειδικό 141 για τη στελέ-
χωση του ΔΣ άκουσα τον Αναπληρωτή Υπουργό προηγουµένως,
θα ακούσουµε και τους Υπουργούς µετά να υπερθεµατίζουν,
ακούσαµε και στην επιτροπή και όλο το προηγούµενο διάστηµα
ακούµε, ακούµε, ακούµε.

Λοιπόν: Τι µας ζητάτε να ψηφίσουµε; Πιο πολύ πρόκειται για
προεκλογική διακήρυξη και για προκήρυξη καρεκλών παρά προ-
σώπων. Προσλήψεις κάνετε, κόσµο, ανάγκες τεράστιες, χιλιάδες
κενές θέσεις στα νοσοκοµεία, στα κέντρα υγείας, στα αγροτικά
ιατρεία κ.λπ.. Γιατί δεν προσλαµβάνετε; Προσλήψεις να µας φέ-
ρετε. Τι µας φέρνετε; Για παράδειγµα, µας φέρνετε εκατόν

ογδόντα δύο θέσεις γιατρών, οι οποίες προβλέπονται στην
Πράξη Υπουργικού Συµβουλίου από το 2016. Γιατί δεν τους
προσλάβατε τόσο καιρό; Εδώ θα έπρεπε να µας φέρετε αυτές
τις εκατόν ογδόντα δύο µε συγκεκριµένο πλαίσιο, πού θα πάνε,
µε τι κατανοµή και πού θα είναι. 

Δεν µου λέτε: Αυτοί οι εκατόν ογδόντα δύο πού θα πάνε; Σας
ρωτάµε. Σε ποια νοσοκοµεία, σε ποια κέντρα υγείας; Δεν ξέ-
ρουµε. Τι θα είναι; Ένας αριθµός ο οποίος θα περιδιαβαίνει την
Ελλάδα το επόµενο διάστηµα και θα λέτε συν όλα τα άλλα «σας
τάζουµε και εκατόν ογδόντα δύο γιατρούς»; Αυτό πραγµατικά,
ειλικρινά το λέµε, είναι ευρηµατικότητα συριζαίικη, αυτός ο τρό-
πος που όχι µόνο νοµοθετείτε, αλλά που συµπεριφέρεστε πολι-
τικά. Πουλάτε φύκια για µεταξωτές κορδέλες!

Επαναλαµβάνω για τρίτη, για τέταρτη φορά: Προσλάβετέ
τους. Φέρτε εδώ πρόσληψη αυτών των εκατόν ογδόντα δύο για-
τρών. Στο κάτω-κάτω βάζετε εκατόν ογδόντα δύο, λέτε το νού-
µερο. Άρα ξέρετε τις ανάγκες. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Προ-
φανώς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Άρα ξέρετε τις θέσεις και δεν το φέρνετε. Φέρτε προσλήψεις.
Αυτοί οι εκατόν ογδόντα δύο –επαναλαµβάνω- ήταν µέσα στην
Πράξη Υπουργικού Συµβουλίου. Γιατί δεν φέρνετε την πρόσληψή
τους;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): To εξηγήσαµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Τι να εξηγήσετε; Το ίδιο είναι …
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Το είπε ο κ. Πολά-

κης. Η ρύθµιση γίνεται για να προκηρυχθούν οι θέσεις.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Θα πάρετε τον λόγο µετά, θα πείτε, θα ξαναπείτε. Εντάξει. Τα
έχουµε ακούσει χιλιάδες φορές. 

Τα ίδια γίνονται και γι’ αυτήν τη βουλευτική τροπολογία της
τελευταίας στιγµής που φέρατε για το Άργος, αν θυµάµαι καλά.
Τα ίδια γίνονται παντού. Παντού τάζετε, δηµιουργείτε και «θα
προσλάβουµε» και «θα προκηρύξουµε» και «θα, θα, θα». Να µην
πω το υπόλοιπο που ακολουθεί το «θα», όπως λέει και το τρα-
γούδι.

Κλείνω µ’ αυτό, κυρία Πρόεδρε: Σ’ ό,τι αφορά την τροπολογία
που προτείνεται από το Ποτάµι, αντίστοιχη τροπολογία –µε µία
διαφορά- κατατέθηκε και στο προηγούµενο νοµοσχέδιο για τη
σύµβαση που συζητήθηκε προηγουµένως, πριν από αυτήν του
«Ωνασείου». 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ψηφίστηκε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι, είναι άλλη τροπολογία. Δεν ψηφίστηκε. 
Θεωρούµε ότι πρέπει να καταθέσουµε και εδώ –εν τάχει θα το

πω- την άποψή µας. Εµείς λέµε σ’ ό,τι αφορά την τροπολογία,
αλλά και το συνολικό ζήτηµα που προκύπτει από την τροπολογία,
να καταργηθεί ο υποχρεωτικός χαρακτηρισµός ως αυτόφωρων
των εγκληµάτων που τελούνται διά του τύπου µε την πλήρη κα-
τάργηση φυσικά της ισχύουσας σχετικής διάταξης του άρθρου
242 παράγραφος 3 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Αυτήν τη
θέση εξάλλου εκφράσαµε και προηγουµένως στη συζήτηση στο
Τµήµα. Αυτήν καταθέτουµε και τώρα σ’ ό,τι αφορά αυτήν την
τροπολογία.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κατσίκης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, όταν είδα τον χρόνο των δεκαπέντε λε-

πτών για ένα τόσο απλό και –θα έλεγα- ευχάριστο συγχρόνως
νοµοσχέδιο, επιτυχία µεγάλη του Υπουργείου Υγείας γι’ αυτήν
την τόσο µεγάλη και πρωτοφανή δωρεά του Ιδρύµατος «Ωνάση»
και του Καρδιοχειρουργικού Κέντρου, πίστεψα ότι θα ακολου-
θούσε µία ευχάριστη συζήτηση σ’ αυτήν την Αίθουσα, σε συνέ-
χεια των συζητήσεων που προηγήθηκαν στη µία και µοναδική
συζήτηση στην επιτροπή που είχαµε και θα τελειώναµε χωρίς αν-
τιπαραθέσεις, χωρίς στείρα πολιτική αντιπολιτευτική –θα έλεγα-
τακτική. 
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Όµως, η Αντιπολίτευση, κύριε Υπουργέ, όταν έρχεται ένα νο-
µοσχέδιο στο οποίο είναι αναγκασµένη να συµφωνήσει, να συ-
ναινέσει, να πει «ναι», στεναχωριέται αν δεν πει και κάτι το οποίο
να κινείται στο πεδίο της άρνησης. 

Έτσι, λοιπόν, ο συµπαθέστατος κατά τα άλλα συνάδελφος κ.
Φωτήλας θυµήθηκε ότι είµαστε στο φθινόπωρο και µάλιστα το
χαρακτήρισε και χειµώνα γιατί άρχισε το βαρύ κρύο. Έτσι, λοι-
πόν, για να ζεσταθεί ο κόσµος, πρέπει να µπει πετρέλαιο.

Επειδή το πετρέλαιο έχει µια επιδοµατική πολιτική και ευτυχώς
τα οικονοµικά της χώρας πάνε πάρα πολύ καλά, αυτή η επιδο-
µατική πολιτική µπορεί να στηριχθεί µέσα από τις υπεραποδό-
σεις του κράτους, µιας και συµµαζεύτηκαν τα οικονοµικά,
νοικοκυρεύτηκε η ψωροκώσταινα, πάει καλύτερα η πατρίδα,
είναι σε ρυθµούς ανάπτυξης η Ελλάδα. Και επειδή, λοιπόν, εκ
του ασφαλούς δεν θα στερηθούν µέσα από αυτήν την πολιτική
εξυγίανσης και καλύτερης ισορροπίας στη ζυγαριά της οικονο-
µικής κρίσης, αυτό ακόµη αποτέλεσε λόγο αντιπαράθεσης. 

Φανταστείτε, δε, όταν φτάσαµε εξετάζοντας αυτό το νοµοσχέ-
διο του δωροθέτη απέναντι στο Υπουργείο Υγείας και στην ελ-
ληνική κοινωνία µε πολλαπλά οφέλη πόσο θα µπορούσε να
παρεισφρήσει και η µήνυση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας κ.
Καµµένου. Και δυστυχώς δεν ελέχθη µόνο σε αυτήν την Ολοµέ-
λεια, αλλά και στην προηγούµενη. 

Ευχαριστώ δηµοσίως τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
κ. Κατρούγκαλο, του οποίου θαύµασα την απάντηση που έδωσε
προηγουµένως όταν προκλήθηκε και εκείνος και εγώ. Θαύµασα
ειλικρινά την απάντηση που έδωσε. Θέλω σε αυτό να συµπλη-
ρώσω, αγαπητέ κύριε Φωτήλα, ότι κανείς δεν υπέρκειται των
νόµων. Δεν είναι οι πολίτες διαχωρισµένοι σε κοινούς θνητούς,
σε πολίτες δεύτερης κατηγορίας και δηµοσιογράφοι σε πολίτες
πρώτης κατηγορίας και άνθρωποι ανώτερου Θεού. Όχι! Όλοι εί-
µαστε ίσοι απέναντι από τον νόµο. Εφόσον ο νόµος υφίσταται,
είτε µας αρέσει είτε δεν µας αρέσει, δεν µπορείτε από αυτό το
Βήµα να κατηγορείτε κατ’ αυτόν τον τρόπο τον νοµοθέτη που θέ-
σπισε, τις υπηρεσίες που ενεπλάκησαν στην αυτόφωρο διαδικα-
σία, αρχής γενοµένης από την Ελληνική Αστυνοµία. 

Με άλλα λόγια, εάν δεν το κατάλαβε ο κόσµος, θα το εξηγήσω
εγώ να το καταλάβει, αυτό κάνατε: Κατηγορήσατε την Ελληνική
Αστυνοµία η οποία έθεσε σε λειτουργία το αυτόφωρο της διαδι-
κασίας. Κατηγορήσατε τις εισαγγελικές αρχές, οι οποίες συναί-
νεσαν ως προς αυτήν τη διαδικασία. Δεν ξέρω εάν αύριο
µεθαύριο αποφανθεί επί των δικαίων του Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας του Πάνου Καµµένου η ελληνική δικαιοσύνη εάν κατηγορή-
σετε και την ελληνική δικαιοσύνη. Δεν θέλω, όµως, να πω
περισσότερα πάνω σε αυτό. 

Είπα και επαναλαµβάνω ότι δεν περίµενα ότι θα χρειαζόταν
τόσος χρόνος για να αναπτύξουµε την ευχάριστη θέση µας για
αυτήν τη µεγάλη δωρεά, αλλά να που τελικά η πολιτική αντιπα-
ράθεση µου προκάλεσε την απόφαση να πω ότι, ναι, τον χρει-
άζοµαι.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Αριστοτέλης
Ωνάσης, ο µεγάλος αυτός Σµυρνιός, ο µεγάλος αυτός Έλληνας,
τίµησε τη µνήµη του µονάκριβου ιού του, εν τέλει µε χειρόγραφη
διαθήκη του, µε τη σύσταση «Κοινωφελούς Ιδρύµατος Αλέξαν-
δρος Ωνάσης». Πράγµατι, τον Δεκέµβριο του 1975 η ρητή επι-
θυµία του πραγµατώνεται. Το ίδρυµα συστήνεται και λαµβάνει
το 45% της περιουσίας του Ωνάση, σχεδόν ολόκληρο το µερίδιο
που θα κληρονοµούσε από τον πατέρα του ο Αλέξανδρος αν
ζούσε. 

Η δηµιουργία δύο επάλληλων ιδρυµάτων, ενός επιχειρηµατι-
κού µε σκοπούς αµιγώς εµπορικούς και ενός κοινωφελούς µε
σκοπούς καθαρά κοινωφελείς, εγγυώνται την ασφαλή λειτουργία
του ιδρύµατος στο διηνεκές. Ο πολιτισµός, η παιδεία, η υγεία το
περιβάλλον και η κοινωνική αλληλεγγύη αποτελούν τις βασικές
προτεραιότητες του κοινωφελούς ιδρύµατος. Το σύνολο, δε, των
δραστηριοτήτων του σχετίζεται µε την Ελλάδα και τον ελληνικό
πολιτισµό.

Ο κοινωφελής χαρακτήρας των έργων που προωθεί το ίδρυµα
στο πλαίσιο της κοινωνικής αλληλεγγύης εναρµονίζεται πλήρως
µε τη βούληση του διαθέτη, αποκλείοντας την παράµετρο της
ατοµικής φιλανθρωπίας. Όλα τα έργα του ιδρύµατος χρηµατο-

δοτούνται αποκλειστικά από τα κέρδη του αυτοτελούς και θε-
σµικά ανεξαρτήτου επιχειρηµατικού ιδρύµατος, µε την ίδια επω-
νυµία που δραστηριοποιείται στους τοµείς που µεγαλούργησε ο
δωρητής, τη ναυτιλία, την ακίνητη περιουσία και τα χρηµατοοι-
κονοµικά. 

Οι δραστηριότητες του Ιδρύµατος «Ωνάση» είναι πολυποίκιλες
και εστιάζουν σε τοµείς πολύ σηµαντικούς για τον άνθρωπο. 

Στον τοµέα, λοιπόν, της κοινωνικής αλληλεγγύης και της
υγείας, το ίδρυµα δώρισε στο ελληνικό δηµόσιο τα 1992 το πρό-
τυπο «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο» πλήρως εξοπλι-
σµένο.  

Ήταν δε το πρώτο πιστοποιηµένο νοσοκοµείο στην Ελλάδα για
την ανάπτυξη και την παροχή υπηρεσιών υγείας στον τοµέα της
καρδιοχειρουργικής και της καρδιολογίας ενηλίκων.

Στο πλαίσιο της συνεχούς δωρεοδοτικής διαδικασίας το
ίδρυµα, µε την τωρινή του δωρεά, ενισχύει τους σκοπούς της δη-
µιουργίας και της ύπαρξής του, προσφέροντας στο σύνολο των
πολιτών της χώρας ένα νοσηλευτικό ίδρυµα υψηλών προδιαγρα-
φών, αναβαθµίζοντας τις παρεχόµενες υπηρεσίες δηµόσιας
φροντίδας. 

Ας αναλογιστούµε, λοιπόν, πόσο λυτρωτικά θα λειτουργήσει
η ίδρυση του Εθνικού Μεταµοσχευτικού Κέντρου στις ζωές δε-
κάδων συνανθρώπων µας που δοκιµάζονται καθηµερινά καλού-
µενοι να διαχειριστούν ένα µικρό προσδόκιµο ζωής. Η δέσµευση
δε εκ µέρους του «Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου» πα-
ροχής υπηρεσιών σε ανασφάλιστους ή οικονοµικά αδύναµους
συµπολίτες µας ενισχύει τον χαρακτήρα της ανιδιοτελούς προ-
σφοράς του Ιδρύµατος στους δοκιµαζόµενους συνανθρώπους
µας.

Η αρτιότητα της µελέτης του συνόλου της δωρεάς παραµε-
τροποιείται και στην ίδρυση του ελικοδροµίου µε την οποία σκο-
πείται η ταχύτερη και ασφαλέστερη µεταφορά ασθενών και
µοσχευµάτων, προκειµένου να επιτευχθεί το επιδιωκόµενο απο-
τέλεσµα της διάσωσης των ζωών των συνανθρώπων µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν τα παιδιά νοσούν, νοσούµε
όλοι µας. Όταν η ζωή εµφανίζει το σκληρό της πρόσωπο από
τόσο νωρίς σε τόσο µικρά παιδιά, είναι υποχρέωση όλων µας,
και ιδιαίτερα όσων οικονοµικά µπορούν, να σταθούµε αρωγοί σε
κάθε δοκιµασία τους.

Η ίδρυση µίας εξειδικευµένης κλινικής στην παιδική καρδιολο-
γία και κυρίως στην παιδική καρδιοχειρουργική θα ενισχύσει τις
ελπίδες των παιδιών και των οικογενειών τους για την επίτευξη
µίας φυσιολογικότητας στη δοκιµαζόµενη ζωή τους. Η κάλυψη,
όχι µόνον του κόστους αγοράς ολόκληρου του εξοπλισµού του
Μεταµοσχευτικού Κέντρου της Κλινικής Παίδων και της νέας πτέ-
ρυγας, αλλά και η ανάληψη κάθε δαπάνης συντήρησής του για
µία πενταετία εξοικονοµεί σηµαντικό δηµοσιονοµικό όφελος σε
µία χώρα σαν τη δική µας που χειµάζεται σχεδόν δέκα χρόνια
τώρα.

Η προβλεπόµενη σύσταση θέσεων εργασίας, τόσο σε ιατρικό
όσο και σε βοηθητικό προσωπικό, θα επιφέρει όφελος στην
εθνική οικονοµία και θα αποτρέψει τη µετανάστευση µε στόχο
ίσως και τον επαναπατρισµό αξιόλογων επιστηµόνων του συγκε-
κριµένου τοµέα.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες υπερψηφίζουµε τη συγκεκριµένη κύ-
ρωση θεωρώντας πως δεν χρήζει υποστηρικτικών λόγων, δεν τα
έχει ανάγκη, µια τόσο αφιλοκερδής και ανιδιοτελής προσφορά,
που λειτουργεί προς όφελος του δηµοσίου συµφέροντος και του
συνόλου των συνανθρώπων µας.

Τελειώνοντας, κυρία Πρόεδρε, θέλω να εκφράσω τη θετική
µας ψήφο σε όλες τις υπουργικές τροπολογίες, χωρίς να ανα-
λύσω την κάθε µία ξεχωριστά, αρκούµενος στα όσα στην ανά-
πτυξη αυτών των τροπολογιών είπαν οι Υπουργοί µας.

Σας ευχαριστώ.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί

προσωπικού επειδή κατηγορήθηκα...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν κα-

τηγορηθήκατε. Κριτική εξέφρασε. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δώσατε τον λόγο στον κ. Πολάκη επί

προσωπικού, χωρίς να κατηγορήσω και χωρίς να προσβάλω κα-
νέναν.
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ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Με
είπες ψεύτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν έχει
νόηµα απλώς. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Θέλω τριάντα δευτερόλεπτα, απλά για
να το ξεκαθαρίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ.
Εµείς δεν κατηγορήσαµε την Ελληνική Αστυνοµία ούτε το συγ-

κεκριµένο όργανο που κίνησε την αυτόφωρη διαδικασία. Δεν το
κάναµε γιατί δεν θα µπορούσαµε. Το συγκεκριµένο όργανο –και
σας µιλάω και σαν νοµικός αυτή τη στιγµή- δεν είχε τη δυνατό-
τητα επιλογής, δεν είχε τη δυνατότητα δηλαδή να µην κινήσει
την αυτόφωρη διαδικασία. Και για να το καταλάβουν και όσοι
ακούνε, µια µήνυση κατατίθεται ή στην εισαγγελία ή στο αστυ-
νοµικό τµήµα.

Αν, λοιπόν, µία µήνυση, αυτή η συγκεκριµένη µήνυση του κ.
Καµµένου, είχε κατατεθεί στην εισαγγελία µέρα µεσηµέρι, ποτέ
δεν θα είχε κινηθεί η αυτόφωρη διαδικασία.

Εφόσον, όµως, κατατέθηκε σκοπίµως –γιατί δεν µπορεί να
είναι τυχαία- σε περίεργη ώρα στο Αστυνοµικό Τµήµα των Εξαρ-
χείων, το αστυνοµικό όργανο ήταν αναγκασµένο να προβεί σε
αυτές τις κινήσεις και να προβεί στη σύλληψη. Και αυτό φαίνεται
την εποµένη που ο εισαγγελέας παρενέβη σε όλη αυτήν τη δια-
δικασία, ο οποίος είπε ότι δεν υπάρχει λόγος και δεν συντρέχει
λόγος αυτόφωρης διαδικασίας. Αυτό θα είχε συµβεί από την
πρώτη στιγµή, εάν η µήνυση δεν είχε κατατεθεί σε σκοτεινές
ώρες σε αστυνοµικό τµήµα, αλλά µέρα µεσηµέρι στην εισαγγελία
Αθηνών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είπατε

πάρα ταύτα ότι ήταν δικαίωµά του να την καταθέσει στο αστυ-
νοµικό τµήµα, οπότε µην προκαλέσουµε νέο γύρο. Εντάξει.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δικαίωµα του και επιλογή του, γι’ αυτό
και είπα ότι έχει αξία να ακούσω τι θα πουν για τη συγκεκριµένη
τροπολογία οι ΑΝΕΛ...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εφόσον
είναι επιλογή του ας κάνει ό,τι θέλει.

Κύριε Ψαριανέ, έχετε τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: ...γιατί ήταν επιλογή του κ. Καµµένου να

κινηθεί αυτή η διαδικασία. Το πρόσεξε. Το επιχείρησε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

κύριε Κατσίκη, σας παρακαλώ τώρα. Ταλαιπωρούµεθα για θέ-
µατα που έχει καταλάβει ο καθένας τι συνέβη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δηλαδή, να αφήσουµε τις εντυ-
πώσεις...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ποιες
εντυπώσεις τώρα; Σας παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Τις εντυπώσεις ότι η Ελληνική
Αστυνοµία έκανε το χατίρι του Υπουργού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
είπε αυτό. Δεν είπε αυτό, κύριε Κατσίκη. Είπε ότι ο κ. Καµµένος
έκανε επιλογή το πού θα καταθέσει τη µήνυση. Δικαίωµά του
ήταν να κάνει επιλογή.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
θα κάνει ο εισαγγελέας το χατίρι του Υπουργού! Δηλαδή αν πή-
γαινες, είσαι σίγουρος ότι ο εισαγγελέας θα κινούσε τη διαδικα-
σία; Έχεις άκρες και το ξέρεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Πολάκη, σας παρακαλώ. Υπάρχω και εγώ εδώ. Δεν θα κάνουµε
τώρα διάλογο!

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Υπάρχω και εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Ψαριανέ, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θα µε αναγκάσετε να ξεκινήσω από

το τέλος, από την ευχάριστη αυτή συζήτηση.
Βεβαίως, είναι δικαίωµα οποιουδήποτε να χρησιµοποιήσει

οποιοδήποτε δίκαιο ή άδικο νόµο για να κινήσει µία διαδικασία
και όσο µε χειρότερο τρόπο το κάνει τόσο πιο σκληρός είναι και

πιο τσαµπουκάς.
Εδώ το θέµα δεν είναι αν κατηγορεί κάποιος την Αστυνοµία ή

τη δικαιοσύνη. Δεν κατηγορεί κανείς ούτε την Αστυνοµία, ούτε
το Αστυνοµικό Τµήµα Εξαρχείων, ούτε τους χωροφύλακες, ούτε
κανέναν. Κατηγορούµε το νόµο, ο οποίος πρέπει να αλλάξει.
Κακώς ισχύει ακόµα ένας εµφυλιοπολεµικός νόµος του 1951
όπου ο προγενέστερος του 1927 -νόµος του 1927, παρακαλώ!-
µε σαφήνεια έλεγε ότι τα αδικήµατα του Τύπου δεν θεωρούνται
ως επ’ αυτοφώρω. Ο νόµος του 1927, στο δηµοκρατικό Σύν-
ταγµα του 1927!

Στη συνταγµατική αναθεώρηση του 2001 καταργήθηκε η πρό-
βλεψη ότι τα αδικήµατα Τύπου είναι αυτόφωρα, αλλά δεν αντι-
καταστάθηκε µε διάταξη ότι δεν είναι, µε αποτέλεσµα κάποιος
που θέλει και «τρώγεται» για να αξιοποιήσει έναν ανελεύθερο,
αντιδηµοκρατικό νόµο να το κάνει. 

Αυτό έγινε εδώ και εµείς ως Ποτάµι και ο κ. Λοβέρδος µε την
τροπολογία την 1750, εµείς µε την 1749 -είναι παρεµφερείς
αυτές- ζητάµε την τροποποίηση ακριβώς.

Πρέπει να πω εδώ ότι η διάταξη του Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας δεν άλλαξε εδώ και εβδοµήντα χρόνια, αλλά παρέµεινε αυτή
η «τυποκτόνος» διάταξη. Σε αυτήν στηρίχθηκε η κίνηση αυτή που
έγινε και είναι σαν να λέµε ότι κάποιοι στην Τουρκία, στη Βενε-
ζουέλα, στη Ρωσία ή στην Κίνα ή στη Βόρεια Κορέα κατηγορούν
τους αστυνοµικούς που εφαρµόζουν έναν τέτοιο νόµο. Στην
Τουρκία τρέχουν όλοι και πάνε φυλακή κατευθείαν, δεν έχει ούτε
αυτόφωρο, ούτε τίποτα. Μπορεί να την φάνε κατευθείαν µε χρό-
νια στο κεφάλι. 

Κατηγορεί κανείς την Αστυνοµία; Κατηγορεί το καθεστώς που
έχει στήσει ένα τέτοιο σύστηµα. Αυτό το απολειφάδι της εµφυ-
λιοπολεµικής διάταξης που παραµένει, έµεινε και ορίζεται από
το εµφυλιοπολεµικό Σύνταγµα του 1952 και λέει ότι τα αδικήµατα
του Τύπου είναι αυτόφωρα. Αυτό έγινε το 1952 για τους γνω-
στούς λόγους. 

Αυτό πρέπει να καταργηθεί και να ισχύσει το αρχικά και ξεκά-
θαρα δηµοκρατικό και για την ελευθερία του Τύπου προστατευ-
τικό –και για τη δηµοκρατία επίσης- ότι δεν εµπίπτει σε αυτόφωρη
διαδικασία.

Αυτό ζητάµε, λοιπόν, στο 242 άρθρο του Κώδικα Ποινικής Δι-
κονοµίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το ζη-
τάνε, κύριε Ψαριανέ, κι αυτοί που κυβερνούσαν και δεν έκαναν
κάτι; 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Πολλοί δεν έκαναν πολλά. Κι αυτοί
που κυβερνούσαν κι αυτοί που κυβερνάνε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ε, ναι,
αλλά όλα τα καλά πρέπει να τα κάνουµε εµείς. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ελπίζω αυτοί που θα κυβερνήσουν
µετά να τα κάνουν καλύτερα. 

Στο άρθρο 242 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, στην παρά-
γραφο 3, να µπει η φράση, αντικαθιστώντας αυτή που υπάρχει:
«Τα εγκλήµατα κατά της τιµής που τελούνται διά του τύπου ή ρα-
διοφωνικών και τηλεοπτικών εκποµπών ή µέσω διαδικτύου και
κάθε άλλου σύγχρονου µέσου διάδοσης πληροφοριών και ειδή-
σεων, δεν δικάζονται ως αυτόφωρα». 

Ζητάµε να αντικατασταθεί έτσι η φράση στην παράγραφο 3,
του άρθρου 242. Νοµίζουµε ότι είναι και δίκαιο, νοµίζουµε ότι
όλοι θα συµφωνούσαν σε αυτό και η Κυβέρνηση θα συµφωνούσε
σε αυτό, µε όλες τις πλευρές της και τις περιοχές της.

Μια που ξεκινήσαµε µε τις τροπολογίες, κι εγώ θέλω να πω ότι
στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1754 και ειδικό 141 µας αναγ-
κάζετε να ψηφίσουµε «παρών», εφόσον δεν βάζετε ξεχωριστά το
τέταρτο άρθρο, για την ενίσχυση των πυροπλήκτων, τη φαρµα-
κευτική κ.λπ.. Αυτή τη διάταξη, αυτό το άρθρο το ψηφίζουµε. Στα
υπόλοιπα και στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1753 και στην
τροπολογία µε γενικό αριθµό 1756 που είναι τακτοποιήσεις, πα-
ρατάσεις κι όλα αυτά που είπαµε, δεν θέλω να τα επαναλάβω,
θα ψηφίσουµε «παρών». Εάν δεν ξεχωρίσει το τέταρτο άρθρο,
στην τροπολογία 1754/141, θα αναγκαστούµε να ψηφίσουµε
«παρών». Εάν το ξεχωρίσετε, θα ψηφίσουµε «ναι», που είναι ξε-
κάθαρο και θα το ψήφιζαν όλοι. Δεν διαφωνεί κανείς.  

Αυτά µε τις τροπολογίες, για να κλείσουµε το τελευταίο κεφά-
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λαιο, και να πάµε τώρα στο ίδρυµα, στη σύναψη της σύµβασης
δωρεάς ανάµεσα στο ελληνικό δηµόσιο και το Ίδρυµα «Αλέξαν-
δρος Ωνάσης». 

Σε γενικές γραµµές, βεβαίως, είµαστε θετικοί ως προς την
πλειοψηφία των διατάξεων και ήµασταν θετικοί και στη σχετική
δωρεά-παρέµβαση του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», εφόσον,
σωστά, µπαλώνει τρύπες που θα έπρεπε το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας να έχει καλύψει εδώ και δεκαετίες. Είναι ένας δίκαιος δια-
κανονισµός, είναι µία δίκαιη συµφωνία και βεβαίως, θα την στη-
ρίξουµε και θα την ψηφίσουµε. Πρόκειται για τη σύµβασης
δωρεάς που αποτελείται από πολλά άρθρα. 

Στο Κεφάλαιο Α’ είναι η κύρωση. Στο άρθρο πρώτο του Κεφα-
λαίου Β’ καθορίζεται ο σκοπός, το αντικείµενο και το κόστος της
δωρεάς. Το κόστος είναι 70 εκατοµµύρια ευρώ, χωρίς ΦΠΑ και
αφορά τον εκσυγχρονισµό του «Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού
Κέντρου». Βεβαίως, στο ποσό αυτό δεν συµπεριλαµβάνεται το
κόστος αγοράς εξοπλισµού για το Μεταµοσχευτικό Κέντρο,
όπου είναι εξαιρετική η προσφορά του Ιδρύµατος «Ωνάση»,
όπως και για το «Παίδων» του Ωνασείου, το οποίο, επίσης, θα
χρηµατοδοτηθεί από το ίδρυµα, το οποίο θα αναλάβει και το κό-
στος συντήρησης και του υπάρχοντος εξοπλισµού για µία πεν-
ταετία από την οριστική παράδοση του έργου. 

Πρόκειται για µία πολύ σηµαντική παρέµβαση, µία πολύ µε-
γάλη δωρεά και ευεργεσία, στη σειρά και στη συνέχεια µεγάλων
ευεργεσιών και µεγάλων ευεργετών. Να θυµίσουµε, όπως είπαµε
και προχθές µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», ότι ευτυχώς που
υπήρξαν κάποιοι –θα το ξαναπώ- «µεγαλοκαρχαρίες» του κεφα-
λαίου, που «έπιναν το αίµα του λαού µε το µπουρί της σόµπας»,
που από τα υπερκέρδη τους στήριξαν αυτό το κράτος και έκαναν
πράγµατα που το κράτος δεν µπορούσε ή δεν σκέφτηκε ή δεν
ήθελε να κάνει. Μιλάµε για πνευµατικά ιδρύµατα, µιλάµε για εκ-
παιδευτήρια, µιλάµε για ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, για
ιδρύµατα και δωρεές σχετικά µε την παιδεία, µε τον πολιτισµό,
µε όλα. 

Στο άρθρο τρίτο του Κεφαλαίου Α’ καθορίζεται πλαίσιο βάσει
του οποίου θα υλοποιηθεί το έργο, το οποίο εµπεριέχει, µεταξύ
άλλων, τα αρχιτεκτονικά σχέδια, τις περιβαλλοντικές δεσµεύσεις
υγειονοµικών µονάδων, τον κατάλογο του παραδιδόµενου εξο-
πλισµού για τη νέα πτέρυγα, τη µελέτη εφαρµογής αρχιτεκτονι-
κών στατικών κ.λπ..

Προφανώς, όλη αυτή η διαδικασία καλύπτεται από χρήµατα
του ιδρύµατος. Το ίδρυµα διατηρεί το δικαίωµα να αντικαθιστά
κατά την κρίση του υλικά, εφόδια, µηχανήµατα και σκεύη που
αναφέρονται στα επισυναπτόµενα έγγραφα µε άλλα ίδιας ή πα-
ρόµοιας ποιότητας, µε γνώµονα πάντα την ταχύτερη εκτέλεση
του έργου ή την καλύτερη λειτουργική απόδοσή του.

Απαλλάσσονται από κάθε φόρο, δικαίωµα κράτησης ή ει-
σφορά υπέρ του δηµοσίου ή οποιουδήποτε τρίτου µε εξαίρεση
τον φόρο εισοδήµατος. Οι απαλλαγές αυτές είναι στη σύµβαση
της δωρεάς. Απαλλάσσονται από εισφορές σε ασφαλιστικούς
οργανισµούς η εν λόγω δωρεά και κάθε σύµβαση προµήθειας,
µίσθωσης, µίσθωσης υπηρεσιών ή έργου, µίσθωσης πράγµατος
και γενικά κάθε σύµβαση που θα συνάψει το ίδρυµα µε οποιον-
δήποτε τρίτο στην Ελλάδα ή στην αλλοδαπή σχετικά µε το αντι-
κείµενο της δωρεάς. Το ίδρυµα επίσης, απαλλάσσεται από κάθε
φύσεως φόρο, από κάθε άλλο τέλος, δικαίωµα και εισφορά
εκτός από τις ασφαλιστικές εισφορές. 

Εδώ πρέπει να πούµε µολονότι ότι οι φορολογικές και λοιπές
απαλλαγές θα οδηγήσουν σε µείωση των εσόδων του δηµοσίου,
θεωρούµε ότι δικαιολογούνται από το όφελος που θα προκύψει
από την δωρεά, γι’ αυτό και υπερψηφίζουµε τη διάταξη και στο
σύνολο τη σύµβαση ανάµεσα στο Ίδρυµα «Ωνάση» και την ελλη-
νική πολιτεία.

Με το άρθρο 7 ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε τον δικαιούχο
που είναι το ίδιο το ίδρυµα, όλων των δικαιωµάτων πνευµατικής
ιδιοκτησίας επί των µελετών, βάσει των οποίων θα ανεγερθεί και
η νέα πτέρυγα του καρδιοχειρουργικού κέντρου, καθώς και προ-
βλέψεις για τη διατήρηση της αρχιτεκτονικής, του µνηµειακού
χαρακτήρα και των λογοτύπων του «Ωνάσειου Καρδιοχειρουργι-
κού Κέντρου».

Το ελληνικό δηµόσιο θα έχει το δικαίωµα χρήσης των µελετών,

αλλά δεν θα µπορεί να τις χρησιµοποιήσει ή να τις τροποποιήσει.
Δεν θα µπορεί να τις χρησιµοποιήσει ούτε και για ανέγερση
άλλης εγκατάστασης. 

Να µην αναφερθώ σε όλα τα άρθρα. Έτσι και αλλιώς είναι γνω-
στά, τα έχουµε µελετήσει, τα έχουµε δει και τα ξέρουµε. Δεν θα
διαφωνήσουµε σε τίποτα απ’ όλα αυτά. 

Πρέπει να πούµε ότι µε την παρούσα διάταξη εισάγονται τρο-
ποποιήσεις που αφορούν στη θεσµική αναδιοργάνωση του «Ωνά-
σειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου» και ελπίζουµε να
ολοκληρωθεί γρήγορα και το Ωνάσειο για τα παιδιά, το Παίδων,
καθώς και το µεταµοσχευτικό, που είναι ένα πάρα πολύ µεγάλο
άλµα στο χώρος της υγείας για την Ελλάδα. Διότι, έως τώρα,
όσα έχουν γίνει, έχουν γίνει µόνο από τον πατριωτισµό και το
πάθος και το πείσµα κάποιων ανθρώπων, πλούσιων ή φτωχών,
επιστηµόνων ή όχι, που έχουν βοηθήσει στο να συγκροτηθούν
µονάδες για µεταµοσχεύσεις. 

Η πλειοψηφία του διοικητικού συµβουλίου, δηλαδή τα τέσ-
σερα από τα επτά µέλη, ορίζονται από τον Υπουργό. Είναι καλύ-
τερα από την αναλογία των έξι από τα επτά µέλη, που οριζόταν
κάποτε και σε προηγούµενες περιπτώσεις. Εάν κάποια στιγµή
πάµε στο να ορίζονται τα τρία από τα επτά µέλη από τον
Υπουργό και τα υπόλοιπα τέσσερα µέλη να είναι λίγο πιο ελεύ-
θερα από τον κρατικό και κοµµατικό-κυβερνητικό εναγκαλισµό,
θα είναι ακόµα καλύτερα.

Θα υπερψηφίσουµε στο σύνολό της τη σύµβαση του Ιδρύµα-
τος «Αλέξανδρος Ωνάσης» µε την πολιτεία. Και για τις τροπολο-
γίες τα είπαµε και θα είµαστε εδώ.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καβαδέλλας για να κλείσει ο κύκλος των ει-

σηγητών
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Το ελληνικό κράτος βρίσκεται αυτή τη στιγµή σε βαθιά ύφεση

και τεράστια οικονοµική κρίση. Παρ’ όλο που διατεινόµαστε ότι
βγήκαµε από τα µνηµόνια, στην ουσία θα είµαστε κάτω από το
καθεστώς των µνηµονίων για πολλές δεκαετίες.

Ουσιαστικά βγήκαµε από την οικονοµική οµπρέλα των δανει-
στών µας, της Ευρώπης, και θα υποστούµε βεβαίως τις συνέ-
πειες -τώρα που θα βγούµε στην ελεύθερη αγορά- της
απόπειρας δανεισµού µας.

Ευτυχώς, λοιπόν, που υπάρχουν ιδρύµατα ευγενών ευεργε-
τών, αυτούς που η Αριστερά κάποτε αποκήρυττε ως πλουτοκρά-
τες, καπιταλιστές και τους κοσµούσε µε πολλά άσχηµα µη
κοσµητικά επίθετα.

Το Ίδρυµα, λοιπόν, «Αλέξανδρος Ωνάσης» διαθέτει 70 εκατοµ-
µύρια ευρώ, χωρίς τον ΦΠΑ, µέσω σύµβασης µεταξύ του Ιδρύ-
µατος και του ελληνικού δηµοσίου. Να σας θυµίσω ότι την
περασµένη εβδοµάδα ψηφίστηκε η κύρωση της σύµβασης δω-
ρεάς ύψους έως 250 εκατοµµυρίων ευρώ µεταξύ δηµοσίου και
του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» για την ίδρυση τµηµάτων που
αφορούν την υγεία. 

Το ευτύχηµα, λοιπόν, είναι ότι αφ’ ενός υπάρχουν ακόµα
εθνικά σκεπτόµενοι και δρώντες εθνικοί ευεργέτες και αφετέρου
βλέπουµε µε µεγάλη χαρά ότι προσαρµοστήκατε στην πραγµα-
τικότητα, γιατί οφείλω να σας θυµίσω τις αντιδράσεις σας κατά
την ίδρυση του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» τότε που ήσασταν
Αντιπολίτευση.

Με την παρούσα, λοιπόν, σύµβαση εξυπηρετείται το δηµόσιο
συµφέρον και αναγορεύεται το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό
Κέντρο» ως κέντρο αριστείας, πράγµα που και αυτό σας προκα-
λούσε παλαιότερα αλλεργία. Η αριστεία ήταν κάτι αντίθετο µε
τις αντιλήψεις σας. Ευτυχώς, όµως, φεύγουν µία-µία οι αυταπά-
τες. 

Περνώντας τώρα στην ουσία στο πρώτο µέρος βλέπουµε ρυθ-
µίσεις πρακτικού χαρακτήρα. Στο δεύτερο µέρος τίθενται θε-
σµικά ζητήµατα αναδιοργανωτικής φύσεως. Εδώ, που όλα θα
φαινόντουσαν καλά και ωραία, µας φέρνετε προ διλήµµατος
διότι στο τελευταίο µέρος αυτής της σύµβασης τίθενται κάποιες
µεταβατικές διατάξεις που διαπραγµατεύονται ζωτικής σηµασίας
ζητήµατα σχέσεων εργασιακής φύσεως µεταξύ του προσωπικού

880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και του ίδρύµατος πλέον. 
Ενώ αισθανόµασταν ευγνωµοσύνη προς τους ευεργέτες ει-

δικά τις δύσκολες αυτές ώρες, δεν µπορούµε να υπερψηφί-
σουµε, δεν µπορούµε να πάµε χέρι-χέρι σε αυτήν την υπόθεση
διότι συγκρούεστε µε τα εργασιακά δικαιώµατα του προσωπικού.
Αυτό δηµιουργεί µία σύγχυση στο προσωπικό, διότι φέρνει προς
ψήφιση µία σύµβαση δωρεάς που θα δράσει καταλυτικά πλέον
στη σχέση προσωπικού και ιδρύµατος. Φέρνετε προς ψήφιση τη
σύµβαση χωρίς προηγουµένως να τη θέσετε σε διαφανείς δια-
δικασίες, χωρίς διαβούλευση, χωρίς ενηµέρωση τουλάχιστον του
προσωπικού, χωρίς ενηµέρωση των σωµατείων. Βεβαίως είστε
πλειοψηφία, µπορείτε να αποφασίζετε και να πράττετε µε βάση
την υπεροχή σας αυτή. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι είστε και προέρχεστε από την Αρι-
στερά. Θα έπρεπε εδώ να δείξετε την ευαισθησία σας και έστω
τελευταία στιγµή να αναβάλουµε την ψηφοφορία ή τουλάχιστον
κατόπιν να έρθετε σε επαφή µήπως υπάρξουν τροπολογίες για
τα προβλήµατά τους.

Η άποψή µας, λοιπόν, είναι ότι τα εργασιακά πρέπει να υπό-
κεινται στο ίδιο νοµικό καθεστώς που ισχύει για όλα τα ζητήµατα
και να µην εφαρµόζονται κατά περίπτωση, όπως επί του προκει-
µένου υπάρχει πρόθεση. 

Και υπάρχει αυτήν τη στιγµή εύλογη ανησυχία για τα µέλ-
λοντα, γιατί εισάγετε και µία παράγραφο στο άρθρο 2 µε αριθµό
2 που τι λέει πρακτικά; Κατά κάποια περίπτωση, που θα υπάρ-
ξουν δυσκολίες, επιτρέπει τη µεταβολή του σκοπού και την αλ-
λαγή της νοµικής υπόστασης του ιδρύµατος παρακάµπτοντας,
βεβαίως, το προστατευτικό άρθρο 109 του Συντάγµατος επί των
δωρεών. 

Δυστυχώς, ενώ η δωρεά του Ιδρύµατος Ωνάση είναι εξαιρετι-
κής σηµασίας για τη βελτίωση των παροχών υγείας δεν µπο-
ρούµε να την υποστηρίξουµε. Δεν µπορούµε να υποστηρίξουµε
µάλλον το σκεπτικό της εφαρµογής της σύµβασης, γιατί αφ’
ενός προσκρούει σε εργασιακά δικαιώµατα και αφετέρου προ-
σκρούει στο άρθρο 109 του Συντάγµατος. 

Υπάρχουν και κάποια άρθρα που µας δηµιουργούν υποψίες
ρουσφετολογικών προσλήψεων. Θα ψηφίσουµε, λοιπόν,
«παρών». 

Και έρχοµαι στις τροπολογίες: Όσον αφορά την τροπολογία
1753/38, ψηφίζουµε «όχι». Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
1754 ψηφίζουµε «όχι», ενώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
1756 ψηφίζουµε «ναι».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς. 
Πριν από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους έχει ζητήσει

µόνο ένας συνάδελφος τον λόγο. Προτείνω, λοιπόν, να του δώ-
σουµε τον λόγο -µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Ηλιόπουλος από
τη Χρυσή Αυγή- και να µου πείτε ποιοι άλλοι θέλετε να µιλήσετε
ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέν-

τρο» είναι ήδη κέντρο αριστείας και αναφοράς στον τοµέα του.
Με τη δωρεά επιθυµεί να κάνει πολλά βήµατα παραπάνω, να γίνει
κέντρο αριστείας και αναφοράς διεθνούς κύρους και σε ευρω-
παϊκό επίπεδο, να είναι κέντρο αναφοράς και για τις µεταµοσχεύ-
σεις συµπαγών οργάνων και για την οργάνωση του παιδιατρικού
τοµέα στην καρδιολογική κλινική, στην παιδοκαρδιοχειρουργική
παρέµβασή του. 

Νοµίζω ότι αυτό το ζήτηµα, του να κάνουµε άριστα κέντρα, να
κάνουµε άριστα νοσοκοµεία, να κάνουµε άριστο το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας, ποιοτικό, αποτελεσµατικό είναι κάτι το οποίο απο-
τελεί έναν συνεχή στόχο που πρέπει να έχουµε όλοι µας. Είναι
ευχής έργο ότι και µε την υπάρχουσα κατάσταση πολλά νοσο-
κοµεία του δηµόσιου τοµέα κατορθώνουν να έχουν επιτεύγµατα
σε πολλούς και σηµαντικούς τοµείς.

Πριν λίγες ηµέρες είχε γίνει σε ένα συνέδριο του Health Care
Business Awards βράβευση πολλών δηµόσιων νοσοκοµείων για
τα επιτεύγµατα κλινικών, τοµέων τους. 

Να σας πω χαρακτηριστικά ότι το Νοσοκοµείο Ρεθύµνου βρα-

βεύτηκε για τη βελτίωση της παραγωγικότητας και της αποδοτι-
κότητας. Το «Παπαγεωργίου» για το πρόγραµµα εκπαίδευσης
στην εξειδίκευση νοσηλευτών στον διαγνωστικό τοµέα, στην
πρωτοπορία στην εκπαίδευση και διαρκή κατάρτιση στη συνεχή
επιµόρφωση, στην απόδοση των χειρουργικών αιθουσών. Το
«Γεννηµατάς» για το πρόγραµµα πρόληψης αγωγής υγείας δια-
βητικών στην οφθαλµολογική. Ο «Ευαγγελισµός» για πρωτοπο-
ριακές ενδοαγγειακές επεµβάσεις στην αορτή και πολλά άλλα
νοσοκοµεία, όπως το «Έλενα Βενιζέλου», ο «Άγιος Ανδρέας» ως
νοσοκοµείο φιλικό στον χρήστη, το «Σισµανόγλειο», το «Βενιζέ-
λειο», το Πανεπιστηµιακό Ηρακλείου.

Εµείς καµαρώνουµε στα Τρίκαλα που η καρδιολογική κλινική
είναι κέντρο αναφοράς µιας ευρύτερης περιοχής για το επείγον
στεφανιαίο επεισόδιο και για επείγουσες στεφανιογραφίες και
για επείγουσες παρεµβάσεις αγγειοπλαστικής και για βηµατοδο-
τήσεις, όπως και για την ποιότητα υπηρεσιών της µονάδας εντα-
τικής θεραπείας, της µονάδας τεχνητού νεφρού, αρκετών
κλινικών που παίρνουν βραβεύσεις για πολλές εργασίες που κά-
νουν. Νοµίζω ότι αυτός ο στόχος πρέπει να είναι διαρκής. Αυτό
το σύστηµα υγείας θέλουµε. 

Δεν είναι αλήθεια ότι το «Ωνάσειο» είναι ένα κέντρο του ιδιω-
τικού τοµέα, το οποίο παρέχει υπηρεσίες στο επίπεδο του κυνη-
γητού του κέρδους. Αν θα δούµε και τη σηµερινή του λειτουργία
και όλα αυτά που λέει, οι παρεµβάσεις που θα κάνει και στον παι-
δοκαρδιοχειρουργικό τοµέα θα είναι ακόµη και για ανασφάλι-
στες οικογένειες, για παιδιά ανασφάλιστων. Σήµερα δεν
πληρώνουν ούτε οι ανασφάλιστοι ούτε αυτοί που πηγαίνουν σε
δωµάτια τρίτης κατηγορίας. Πληρώνουν όσοι αναζητούν πρώτης
και δεύτερης. 

Είναι, λοιπόν, πολύ σηµαντικά τα ζητήµατα του πώς βλέπουµε
όλον αυτόν τον τοµέα της βοήθειας των δωρεών στην οργάνωση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, γιατί έχουµε και την προσπά-
θεια την οποία έχει κάνει η Περιφέρεια Αττικής, η Περιφέρεια Δυ-
τικής Μακεδονίας, ώστε να κάνουν πολλές και σηµαντικές
παρεµβάσεις ενίσχυσης του υλικοτεχνικού εξοπλισµού, ενίσχυ-
σης στο ΕΚΑΒ και σε πολλούς άλλους τοµείς και να δούµε και
µε ποιον τρόπο οργανώνουµε όλη αυτή τη συνεχή προσπάθειά
µας. 

Το πρωί είδα εκπροσώπηση από τους εργαζόµενους στο
«Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο». Έχουν µια ανησυχία, την
οποία µου µετέφεραν ως συντονιστή της Επιτροπής Παρακολού-
θησης και Ελέγχου του κυβερνητικού έργου στην υγεία. Εκείνο
που θέλω να σας πω είναι ότι και µετά τις απαντήσεις που έδωσε
χθες ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Πολάκης, τα ζητήµατα
που βάζουν για την ελευθερία των συλλογικών διαπραγµατεύ-
σεων για τις κλαδικές συµβάσεις, για τη δυνατότητά τους να δια-
τηρήσουν ποιοτικά κριτήρια για την προσφορά υπηρεσιών, είναι
ένα συνεχές µέληµά µας. Άλλωστε, η Κυβέρνηση θέλει την ελευ-
θερία των συλλογικών διαπραγµατεύσεων και κάνουµε πολύ µε-
γάλες προσπάθειες γι’ αυτό. Θέλουµε, όµως, σε κάθε περίπτωση
η ποιότητα που δίνουµε µε κίνητρα στους εργαζόµενους να µη
δίνει και αίσθηµα αδικίας απέναντι στους εργαζόµενους των πα-
νεπιστηµιακών νοσοκοµείων, των άλλων γενικών νοσοκοµείων,
γιατί αυτό δεν είναι σωστό. 

Καταλήγω, λοιπόν, µε το ότι το δικό τους υπόµνηµα, το δικό
τους ψήφισµα που κάνουν από τη γενική τους συνέλευση µπο-
ρούν να το δουν οι Υπουργοί. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι η
συµφωνία που έγινε µέχρι τώρα µε το «Ωνάσειο» Ίδρυµα και µε
το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο», δεν µπορεί εύκολα να
αλλάξει. Είναι µια συµφωνία η οποία έγινε µετά από επίπονη προ-
σπάθεια. Νοµίζω, όµως, ότι µπορούµε να τα λάβουµε όλα αυτά
σοβαρά υπ’ όψιν στο µέτρο του δυνατού, για µια ποιότητα πα-
ρεµβάσεων που να ενισχύει αυτό που θέλουµε να κάνουµε συ-
νολικά µε το δηµόσιο σύστηµα υγείας, να είναι ποιοτικό και
αποτελεσµατικό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κι εµείς,

κύριε Παπαδόπουλε.
Ο κ. Ηλιόπουλος έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Την προηγούµενη εβδοµάδα, στις 22 του µήνα, έγινε µια εκ-
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δήλωση για µια από τις µεγαλύτερες µάχες στην ιστορία της αν-
θρωπότητας, για µια µάχη για την οποία έχουν γραφτεί δεκάδες
βιβλία, έχουν γυριστεί ταινίες –στο εξωτερικό βέβαια όλα αυτά-
, έχει ασχοληθεί ολόκληρος ο πλανήτης. Και για να µην τη χαρα-
κτηρίσω ως τη µεγαλύτερη µάχη, θα τη χαρακτηρίσω µια από τις
µεγαλύτερες µάχες –η εµβληµατικότερη, όµως- η µάχη των Θερ-
µοπυλών. 

Το ελληνικό κράτος, το κράτος που θα έπρεπε να τιµά και να
γιορτάζει αυτή τη µάχη, κυρία Πρόεδρε -και απευθύνοµαι και σε
ολόκληρη τη Βουλή- ούτε καν ασχολήθηκε. Δεν ασχοληθήκατε
ούτε για ένα δευτερόλεπτο εδώ µέσα στη Βουλή, για να τιµήσετε
αυτούς τους ανθρώπους που θυσιάστηκαν για µας.

Βέβαια οι άνθρωποι αυτοί θυσιάστηκαν και τότε και στη συνέ-
χεια των επόµενων αιώνων, για να έρθετε εσείς σήµερα και η
δική σας κυβέρνηση και η προηγούµενη, να παραχωρήσετε τα
πάντα σ’ αυτούς που ονοµάζετε εσείς «δανειστές» και εµείς «το-
κογλύφους». Βγήκαν τις τελευταίες ηµέρες δηµοσιεύµατα τα
οποία προσπαθείτε να διαψεύσετε και τα οποία δίνουν εκχώρηση
των πάντων. Έχετε µπλέξει τους κωδικούς, για την ακρίβεια δε-
κάδες χιλιάδες ακίνητα του δηµοσίου και µέσα σ’ αυτά και αρ-
χαιολογικούς χώρους και µουσεία -έχετε χάσει κάθε έλεγχο- τα
εκχωρείτε στο ΤΑΙΠΕΔ, στο λεγόµενο υπερταµείο. Δηλαδή ου-
σιαστικά πάνε τα πάντα για ξεπούληµα. 

Είχαµε και µια άλλη υπόθεση, η οποία πραγµατικά ανήκε ξε-
κάθαρα στο αστυνοµικό δελτίο. Κι όµως, προσπαθείτε να ανα-
γάγετε σε µείζον πολιτικό θέµα ένα περιστατικό το οποίο
συµβαίνει καθηµερινά στην πατρίδα µας, απλά έτυχε το συγκε-
κριµένο θύµα να βρίσκεται σε έναν χώρο που θέλετε να οικειο-
ποιηθείτε και θέλετε να δηµιουργήσετε ήρωες µέσα από εκεί.
Αυτά τα περιστατικά συµβαίνουν καθηµερινά, αλλά τυχαίνει στις
άλλες περιπτώσεις τα θύµατα να είναι Έλληνες και οι θύτες κυ-
ρίως αλλοδαποί. Τότε, όµως, δεν κάνατε καµµία πορεία, δεν βγή-
κατε να πείτε έναν καλό λόγο.

Δεν είπατε κάτι, δεν κάνατε πορεία για τον Σταµατιάδη, που
µπήκαν στο σπίτι του και τον σκότωσαν στο ξύλο. Δεν κάνατε
καµµία πορεία για τον Καντάρη, που τον δολοφόνησαν άγρια για
µία κάµερα την ηµέρα που γεννούσε η γυναίκα του το παιδί του.
Εκεί δεν βρέθηκε ούτε µισός λόγος συµπαράστασης ή για τη
Μυρτώ, αυτό το κοριτσάκι που ξυλοκοπήθηκε άγρια, που του
έλιωσαν το κεφάλι στα βράχια και σήµερα, µετά από έξι χρόνια,
βρίσκεται σε µία κατάσταση, που εάν την δείτε, κυρία Πρόεδρε,
θα κλαίτε για τρεις ηµέρες και πιστέψτε µε σ’ αυτό που σας λέω.
Εκεί, όµως, υπήρξε η απόλυτη σιωπή, κανένα κύµα συµπαράστα-
σης. 

Βλέπετε, εσείς όλοι, αριστεροί, δεξιοί, έχετε επιλεκτική ευαι-
σθησία. Όλα αυτά τα χρόνια επιλέγετε ποιους θα υποστηρίξετε,
ποια θύµατα θα υποστηρίξετε, ποιους θύτες θα υποστηρίξετε και
όλα αυτά στο όνοµα της δηµοκρατίας, στο όνοµα της πολιτικής
ορθότητας. 

Ζούµε, κυρία Πρόεδρε, στη δικτατορία πια της πολιτικής ορ-
θότητας. Όποιος δεν συµφωνεί µαζί σας, όποιος δεν ανήκει σε
κάποια απ’ αυτές τις ιδιαίτερες οµάδες, όπως τις έχετε ονοµάσει,
ΛΟΑΤΚΙ, αριστεριστές, οροθετικούς, τοξικοµανείς, αλλοδαπούς,
σε οποιαδήποτε τέτοια κατηγορία που εσείς ονοµάζετε πια ότι
ανήκει στο πολιτικά ορθό τόξο, όποιος δεν είναι µε αυτές τις κοι-
νότητες θεωρείται για εσάς φασίστας και κατ’ επέκταση λοιδο-
ρείται, δέχεται κάθε είδους βία, από λεκτική µέχρι και φυσική,
βία η οποία βέβαια καλύπτεται.

Ζούµε το θέατρο του παραλόγου, γιατί µετά απ’ αυτό το συµ-
βάν έγιναν χθες το βράδυ κάποια επεισόδια, στα οποία δεν
άνοιξε µύτη. Έσπασαν τα καταστήµατα Ελλήνων στο κέντρο της
Αθήνας και δεν έγινε καµµία προσαγωγή, δεν έπεσε ούτε ένα χη-
µικό και φέρνω στο µυαλό µου τις εικόνες που είδαµε όλοι στη
Θεσσαλονίκη τις προηγούµενες ηµέρες ή στο Πισοδέρι, όταν
έπεφταν οι υπογραφές στις Πρέσπες για το ξεπούληµα της Μα-
κεδονίας. Εκεί τόνοι χηµικά έπεφταν αδιακρίτως, σε γέρους, παι-
διά, γυναίκες, εγκύους, στους πάντες. Χθες, όµως, που οι δικές
σας αγαπηµένες κοινωνικές οµάδες είχαν βγει και έσπαζαν ό,τι
έβρισκαν στο διάβα τους δεν έπεσε τίποτα, τίποτα απολύτως.
Είναι σαν να µην έγινε τίποτα χθες στο κέντρο της Αθήνας. Κα-
λύπτετε τα πάντα, γιατί, ξαναλέω πάλι, αυτό είναι το πολιτικά

ορθό. 
Η ελληνική κοινωνία είναι ένας οργανισµός, ο οποίος νοσεί

βαθιά µε όλα αυτά τα φαινόµενα, που πια θεωρούµε φυσιολογικά
όλα αυτά που συµβαίνουν. Μάλιστα, η Υπουργός σας, η Γερο-
βασίλη, είπε σήµερα ότι θα διατάξει έρευνα γι’ αυτό το περιστα-
τικό στο κοσµηµατοπωλείο. Χθες, η ίδια η Υπουργός έβλεπε
χρυσαυγίτες σ’ αυτούς που χτύπησαν τον Κωνσταντινέα, τον
Βουλευτή σας. Εννοείται, βεβαίως, ότι καταδικάζουµε κάθε
πράξη βίας. Αυτό είναι κάτι που δεν συζητάµε. Όµως, από την
άλλη, εσείς το τελευταίο διάστηµα να βλέπετε παντού χρυσαυ-
γίτες, σε ό,τι συµβαίνει στην ελληνική κοινωνία να βλέπετε παν-
τού χρυσαυγίτες, αυτό εξηγείται µόνο µε το γεγονός ότι
προσπαθείτε να συσπειρώσετε ένα ακροατήριο που τόσα χρόνια
το «ταΐζατε» µε ψέµατα και τους τελευταίους µήνες που κατά-
λαβε και ο πλέον αδαής ότι τα ψέµατα της Κυβέρνησης έχουν
τελειώσει, δεν έχετε κάποιο άλλο µύθευµα να τους πείτε και το
έχετε γυρίσει στους κακούς φασίστες που χτυπούν όλη την
ηµέρα κόσµο.

Δεν έχετε καταλάβει, λοιπόν, ότι ο κόσµος εξαγριώνεται από
τις πολιτικές σας είτε στα εθνικά είτε στα κοινωνικά θέµατα. Δεν
έχει να κάνει µε τη Χρυσή Αυγή, είναι ο απλός Έλληνας πολίτης,
που καθένας για τον δικό του λόγο εξαγριώνεται και κακώς βέ-
βαια εκδηλώνονται περιστατικά βίας, τα οποία όµως δεν έχουν
καµµία σχέση µε την Χρυσή Αυγή και θέλω να το δηλώσω. Κά-
ποια απ’ αυτά, µάλιστα, θέλω να καταγγείλω ότι είναι και περι-
στατικά οργανωµένης προβοκάτσιας. 

Η Χρυσή Αυγή είναι ένα νόµιµο πολιτικό κόµµα. Διεξάγει έναν
δίκαιο αγώνα, για να σώσει την τιµή της πατρίδος µας και για να
επαναφέρει την αξιοπρέπεια σε όλους τους Έλληνες. Αυτό είναι
που εσάς σας πονάει και αυτό είναι που µας δίνει δύναµη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχαρόπουλος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω πρώτα από αυτό για το οποίο
έγινε συζήτηση το πρωί. Δεν θα επαναλάβω την πρωινή συζή-
τηση. Αναφέροµαι στο θέµα του αυτόφωρου. 

Κατατέθηκαν τροπολογίες το πρωί. Έχω καταθέσει ερώτηση
το 2017. Έχω πάρει απάντηση από τον κ. Κοντονή ότι δεν θα αλ-
λάξει. Σήµερα το πρωί στη συζήτηση που έγινε υπήρχε µια τάση
θεωρητικής µόνο -όχι ουσιαστικής- µεταστροφής από την Κυβέρ-
νηση και τον ΣΥΡΙΖΑ για αλλαγή του νόµου, έτσι ώστε να µην πη-
γαίνουν στο αυτόφωρο για θέµατα εξύβρισης και συκοφαντικής
δυσφήµισης οι δηµοσιογράφοι. Για αυτά τα αδικήµατα µιλάω
µόνο. Έχει κατατεθεί και άλλη τροπολογία, από όσο ξέρω. 

Δυστυχώς, όµως, η Κυβέρνηση δεν το αλλάζει, µένει στα
λόγια. Και αν µείνει στα λόγια µέχρι τις εκλογές -όποτε και αν
αυτές γίνουν- υπάρχει η υπόνοια ότι το κρατάει και για λόγους
εκφοβισµού. Και για να µην υπάρχει καµµία τέτοια υπόνοια, θα
πρέπει αυτό να γίνει πράξη. Αλλιώς, δεν έχει κανένα νόηµα να
συζητάµε. 

Σήµερα άκουσα εδώ στο Κοινοβούλιο τη Χρυσή Αυγή και τους
ΑΝΕΛ να υποστηρίζουν τη διαδικασία του αυτόφωρου. Μόνο
αυτοί την υποστήριζαν στα λόγια. Δεν άκουσα κανένα άλλο
κόµµα να την υποστηρίξει και να πει ότι χρειάζεται να παραµείνει.
Αν άκουσα καλά και ερµηνεύω ορθά τους συναδέλφους -που νο-
µίζω ότι τους ερµηνεύω- όλοι οι άλλοι είπαµε να µη διατηρηθεί η
διαδικασία του αυτόφωρου για συκοφαντική δυσφήµιση –και ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ο Υπουργός Δικαιοσύνης έχει αναλά-
βει πρωτοβουλία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Υπουργός Δικαιοσύνης
είπε, ναι µεν, αλλά θα το φτιάξουµε στην πορεία, θα το δούµε σε
µια επιτροπή. Ο πρώην Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Κοντονής -
το κατέθεσα στα Πρακτικά- είπε όχι, πέρσι. 

Λοιπόν, εδώ και τώρα. Δεν θέλετε σήµερα; Θέλετε να καταθέ-
σει ο Υπουργός µια τροπολογία, για να µην είναι βουλευτική από
την Αντιπολίτευση; Να καταθέσει ο Υπουργός. Να έρθει σε ένα
επόµενο νοµοσχέδιο. Όµως, επιτέλους, αυτό νοµίζω ότι δεν βοη-
θάει κανέναν µας. 
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Έχετε καταθέσει αρκετές τροπολογίες. Πριν ξεκινήσω, λοιπόν,
να λέω κάποια πράγµατα για το νοµοσχέδιο θα ήθελα να πω ότι
δεν µπορούµε άλλο µε αυτή τη λογική των τροπολογιών. Πράγ-
µατι, αναλύθηκαν πολλά άρθρα σε µια τροπολογία, που µάλιστα
διαφωνούµε µε ορισµένα άρθρα, συµφωνούµε µε ορισµένα
άλλα, και προσπαθούµε να δούµε πώς θα τα χειριστούµε. Δεν
µπορεί να γίνεται έτσι η νοµοθέτηση και ιδίως -και αυτό είναι
πρωτοφανές και δεν θα σταµατήσουµε να το λέµε- σε κυρώσεις
συµβάσεων και σε εναρµόνιση οδηγιών. Αυτή η διαδικασία δεν
µπορεί να συνεχιστεί, γιατί δεν γίνεται η συζήτηση σε µια κύρωση
όπως γίνεται σε ένα νοµοσχέδιο, που κρατάει δύο ηµέρες η συ-
ζήτηση. Δεν γίνεται µέσα σε δύο ώρες να έρχονται τροπολογίες
και µέσα να υπάρχουν άρθρα τροπολογιών και να λένε κάθε
φορά ότι τα έκαναν αυτά και οι προηγούµενοι. Τα κάνουν και σή-
µερα. Ποιοι τα κάνουν χειρότερα; 

Και αυτό ξέρετε δεν τιµά όλο το πολιτικό σύστηµα και στο
τέλος ο κόσµος που µας ακούει πηγαίνει σε αντιπολιτικές, σε λύ-
σεις οι οποίες είναι βαθιά απολίτικες εν τέλει. Και νοµίζω ότι σε
αυτό τουλάχιστον θα έπρεπε να συµφωνήσουµε. 

Για παράδειγµα, έρχονται διάφορες τροπολογίες. Για αυτό
ήθελα κάποια στιγµή να ακούσουµε τους Υπουργούς, για να µας
ενηµερώσουν, για να δούµε τι θα πούµε σε σχέση µε την τοπο-
θέτηση. 

Για παράδειγµα, αναφέρω την τροπολογία σε σχέση µε τις
προσλήψεις, όπου δεν υπάρχει οργανόγραµµα. Το ανέλυσε και
ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Έρχονται τώρα
δεκάδες προσλήψεις, εκατόν εξήντα από εδώ, τριακόσιες από
εκεί, χωρίς να έχουµε τα οργανογράµµατα. Δεν θα µπορούσαµε
να περιµένουµε να έχουµε και το οργανόγραµµα σχετικά άµεσα;
Γιατί αυτή η ανάγκη τώρα; Βεβαίως και να γίνουν προσλήψεις
και βεβαίως χρειάζονται σε όλο το σύστηµα, αλλά το θέµα είναι
να µας εξηγήσετε κάποια πράγµατα. 

Γι’ αυτό θα προτιµούσαµε να γίνεται αλλιώς η συζήτηση. Εν
πάση περιπτώσει, θα µας πείτε στη συνέχεια ποιος είναι ο λόγος
και ποια είναι η διαβεβαίωση, από τη στιγµή που δεν ξέρουµε
τώρα πού θα κατανεµηθούν.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τα εί-
παµε, αλλά λείπατε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αν είναι αυτά που είπατε,
κύριε Πολάκη, πριν από λίγο και αυτά που έχετε πει στις επιτρο-
πές -γιατί τα διαβάσαµε- δεν µας ικανοποιούν καθόλου. Διότι και
είναι χωρίς οργανόγραµµα και δεν γνωρίζουµε πού θα πάνε. Το
ανέλυσε, αν άκουσα καλά, ο ειδικός αγορητής του ΚΚΕ. Το έχει
αναλύσει πολύ παραστατικά. Δεν ξέρουµε πού θα κατανεµηθούν
όλοι αυτοί αυτή τη στιγµή. Άρα, πρέπει να µας δώσετε κάποιες
λεπτοµέρειες. Διότι αλλιώς και εδώ θα υπάρχουν υποψίες και
υπόνοιες ότι µπορεί να χρησιµοποιηθούν µε άλλον τρόπο.

Μόλις πριν από µία βδοµάδα συζητήσαµε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, µια άλλη δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»
και όλοι καταλήξαµε ότι οι δωρεές στον πολύπαθο χώρο της
υγείας είναι όχι απλώς καλοδεχούµενες, αλλά αναγκαίες. Είναι
αναγκαίες, γιατί όσο και αν το αρνείστε, όσο και αν θέλετε να
βλέπετε µια σχεδόν ιδεατή κατάσταση στα νοσοκοµεία της
χώρας και εν γένει στον χώρο της υγείας, η πραγµατικότητα σας
διαψεύδει καθηµερινά. Υπάρχει µια προβληµατική πραγµατικό-
τητα. Έχετε έναν περίεργο τρόπο στην Κυβέρνηση να αντιµετω-
πίζετε και τα ζητήµατα της υγείας. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να αναφερθώ σε ένα άλλο θέµα. Νοµίζω
ότι απαντήσατε και σε µια ερώτηση στη Βουλή το πρωί για το
θέµα του εµβολιασµού. Πάλι ένα «ναι µεν αλλά» διέκρινα. Διορ-
θώστε µε εάν κάνω λάθος. Είπατε ότι βεβαίως είναι υποχρεωτι-
κός ο εµβολιασµός µε τη συναίνεση των γονέων, αν κατάλαβα
καλά την απάντηση. 

Ρωτάω λοιπόν το εξής: Το Υπουργείο Υγείας µε ένα έγγραφο
-και αυτό το έγγραφο έχει προκαλέσει τη σύγχυση τη µεγάλη-
λέει ότι ο γονέας µπορεί να παρουσιάζει τη βεβαίωση αντένδει-
ξης, ώστε να µην εµβολιάζεται το παιδί. Υπήρχε κι ένα κίνηµα αν-
τεµβολιασµού που ανέβαινε. Είδαµε µέχρι κι εκποµπή στη
δηµόσια τηλεόραση, η οποία ουσιαστικά έκανε την παρουσίασή
του. 

Το ερώτηµα είναι: Θα κλείσουµε οριστικά αυτό το θέµα, νοµο-

θετώντας την υποχρεωτικότητα; Η γειτονική µας Ιταλία το έκανε.
Θα το κλείσουµε ή θα αφήσουµε νοµοθετικά «παράθυρα» εγγρα-
φής για ανεµβολίαστα παιδιά; Σε αυτό το ερώτηµα το συγκεκρι-
µένο, που ήταν στο επίπεδο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, δεν
άκουσα την απάντησή σας το πρωί. Επειδή εδώ, όµως, είναι νο-
µοσχέδιό σας, θα µπορέσετε να απαντήσετε για να πείτε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αν την ξαναδιαβά-
σετε αναλυτικά θα καταλάβετε ότι έχει κλείσει το θέµα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Άκουσα ότι είναι ναι µεν
υποχρεωτικό, αλλά δεν είναι και υποχρεωτικό. Αυτό καταλα-
βαίνω. Αν κάποιοι γονείς δεν θέλουν να τα εµβολιάσουν τα παι-
διά, δεν θα τα εµβολιάζουν. 

Θα πάµε σε πιο αυστηρά µέτρα; Σας φέρνω το παράδειγµα
της Ιταλίας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Που έχει κάνει τι; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει νοµοθετήσει την υπο-

χρεωτικότητα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τι θα πει αυτό; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, απαντήστε

συγκεκριµένα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριοι

συνάδελφοι, µην κάνετε διάλογο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είδα ένα «άδειασµα»

του εγγράφου του Υπουργείου του δικού σας…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν υπάρχει έγ-

γραφο του Υπουργείου. Λέτε ψέµατα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Καλά τώρα, το έχει δει όλη

η Ελλάδα. Διαψεύδετε και το Υπουργείο σας; Διαψεύδετε και
τους υπηρεσιακούς σας παράγοντες; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ποιους υπηρεσια-
κούς;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, βεβαίωση
αντένδειξης…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αναπαράγετε ό,τι
γράφει ο Τύπος. Τίποτα δεν παρακολουθείτε. Έλεος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ηρεµή-
στε, κύριοι συνάδελφοι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Η ταραχή σας δείχνει το
πρόβληµα. Θα το είχατε λύσει µε µια συγκεκριµένη τοποθέτηση,
ότι είναι υποχρεωτικό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό έγινε το πρωί
αναλυτικότατα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, υπάρχει
έγγραφο του Υπουργείου σας. Στο έγγραφο του Υπουργείου
σας δεν έχετε παρέµβει καµµία στιγµή από τότε που ανέκυψε το
θέµα. Και το θέµα ανέκυψε όχι από εµάς. Από όλες τις πτέρυγες
της Βουλής έχει υπάρξει θέµα. 

Όσον αφορά στη συγκεκριµένη δωρεά, προφανώς και είναι
καλοδεχούµενη. Η αναβάθµιση του «Ωνάσειου Καρδιοχειρουρ-
γικού Κέντρου», καθώς και το Μεταµοσχευτικό Κέντρο και το
Ωνάσειο Παίδων θα αναβαθµίσουν το επίπεδο των παρεχόµενων
υπηρεσιών, θα µειώσουν την υψηλή δηµόσια δαπάνη και θα πε-
ριορίσουν σηµαντικά την µετανάστευση έµπειρων επιστηµόνων
στο εξωτερικό στους συγκεκριµένους τοµείς. Η χώρα διαθέτει
επαρκές και εξαιρετικά εκπαιδευµένο επιστηµονικό προσωπικό
που δυστυχώς µε κάθε ευκαιρία αναζητάει την τύχη του στο εξω-
τερικό. Διαθέτει όµως κι ένα σηµαντικότατο δίκτυο κρατικών υπο-
δοµών, που όµως εγκαταλείπονται και παρακµάζουν από
πολιτικές οι οποίες είναι αδιέξοδες. 

Διαθέτουµε επίσης έναν από τους πιο δραστήριους ιδιωτικούς
τοµείς υγείας –αλήθεια είναι κι αυτό- κυρίως στα αστικά κέντρα
βέβαια, επικεντρωµένο σε συγκεκριµένους τοµείς. Αυτό που λεί-
πει, όµως, είναι το όραµα, το σχέδιο και κυρίως η πολιτική βού-
ληση να πάµε µπροστά, να ξαναχτίσουµε ένα αποτελεσµατικό
δηµόσιο σύστηµα υγείας για τους Έλληνες πολίτες, αξιοποιών-
τας συνεργατικά και όχι ανταγωνιστικά κρατικές και ιδιωτικές
δοµές και υποδοµές. 

Το σύστηµα υγείας παραµένει ο µεγάλος ασθενής. Δεν µπορεί
και δεν πρέπει να βασίζεται µόνο σε δωρεές. Όπου απουσιάζει
ένα σύγχρονο, αυτόνοµο και αποτελεσµατικό σύστηµα υγείας
απουσιάζει ένας από τους βασικότερους πυλώνες του κοινωνι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’ - 27 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ  2018 883



κού κράτους για το οποίο κόπτεται πολλές φορές η Κυβέρνησή
σας που πλειοδοτεί στα λόγια. 

Το πρόβληµα ποιο είναι; Είναι ότι ένα πραγµατικά δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας µε κοινωνικούς τοµείς παροχής υπηρεσιών µπορεί
να λειτουργήσει. Και αυτό είναι απαραίτητο. Αυτή είναι η βασική
πολιτική των προοδευτικών, των σοσιαλδηµοκρατικών δυνάµεων,
για να µην έχουµε λογικές οι οποίες έρχονται στη συνέχεια µε
επιδοµατικές πολιτικές να λύσουν τα προβλήµατα. 

Παρά τις εξαγγελίες και τις βαρύγδουπες δηλώσεις, στην
πράξη διευρύνθηκαν οι ανισότητες, µειώθηκε η ετήσια κρατική
χρηµατοδότηση και αυξήθηκε η συµµετοχή των πολιτών στις δα-
πάνες υγείας. 

Βέβαια, στον αντίποδα, η Νέα Δηµοκρατία υπονοµεύει τις δη-
µόσιες υπηρεσίες υγείας µε τις δηλώσεις στελεχών της, προωθεί
τη συρρίκνωση του κράτους πρόνοιας, τη σπατάλη και τη συσ-
σώρευση χρεών. Έτσι πορεύτηκε και σε όλες τις περιόδους δια-
κυβέρνησής της. Η Νέα Δηµοκρατία σταδιακά ξεδιπλώνει την
αντίληψή της για πλήρη απελευθέρωση της αγοράς υγείας, που
υπονοµεύει τον δηµόσιο χαρακτήρα του συστήµατος και ακυρώ-
νει την απαραίτητη αρχή της καθολικής κάλυψης.

Η δηµιουργία συστηµάτων περίθαλψης πολλαπλών ταχυτήτων
είναι ορατή. Τελικά, είτε λόγω της αδυναµίας να στηριχθεί ένα
συγκεντρωτικό σύστηµα, όπως το θέλει η Κυβέρνηση, είτε λόγω
επιλεκτικής ενίσχυσης ιδιωτικών δοµών από τη Νέα Δηµοκρατία,
το ΕΣΥ, µια µεγάλη µεταρρύθµιση για την εποχή του, η οποία βέ-
βαια υπονοµεύθηκε στην πορεία από πολλές κυβερνήσεις, κιν-
δυνεύει να υποβαθµιστεί σε ένα σύστηµα αυτή τη στιγµή µόνο
προνοιακής µορφής, ένα σύστηµα δηλαδή χαµηλών και υποβαθ-
µισµένων υπηρεσιών.

Επανερχόµενος στη δωρεά, ο προβληµατισµός µας έγκειται,
όπως και σε όλες τις δωρεές, στο θέµα της έγκαιρης υλοποί-
ησης. Στη συγκεκριµένη περίπτωση απαιτούνται τρεις ΚΥΑ και
δύο υπουργικές αποφάσεις. Η σχετική εµπειρία είναι µάλλον
απογοητευτική. Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες, έχουν συζητηθεί
εξάλλου οι περισσότερες. Αυτό το οποίο θέλω να πω είναι ότι
χρειαζόµαστε, πραγµατικά, διαρθρωτικές αλλαγές µείζονος κλί-
µακας στο θέµα της υγείας, γενναίες πρωτοβουλίες για την ανα-
συγκρότηση και ολοκλήρωση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Τώρα όσο ποτέ άλλοτε έχουµε ανάγκη από ένα σύστηµα υγείας
που θα αντιµετωπίζει µε αξιοπρέπεια και σεβασµό τον πολίτη.

Έχουµε και ένα έγγραφο, κύριοι Υπουργοί -σήµερα αναφέρ-
θηκαν και συνάδελφοι- των εργαζοµένων του «Ωνασείου Καρδιο-
χειρουργικού Κέντρου», στο οποίο οι εργαζόµενοι αναφέρονται
σε µία διάταξη η οποία υπάρχει στο Παράρτηµα, µε βάση το
οποίο κάθε δυνατότητα καθορισµού των αποδοχών των εργαζο-
µένων δεν θα µπορεί να γίνεται µέσω συλλογικών διαπραγµατεύ-
σεων. Η νέα ρύθµιση, όπως λένε, δεν έχει περάσει από την
αρµόδια επιτροπή της Βουλής -όντως δεν έχει περάσει- και δεν
έχει προηγηθεί καµµία δηµόσια διαβούλευση. Λένε για το αυτο-
νόητο, ότι µια τέτοια ρύθµιση τουλάχιστον για να πείσει ή να µην
πείσει κάποιους, όταν παρακάµπτονται βέβαια κι οι συλλογικές
διαπραγµατεύσεις, θα έπρεπε να περάσει και να συζητηθεί πιο
εκτενώς και µε τους εργαζοµένους, να µην αιφνιδιάζονται και οι
ίδιοι.

Είναι απορία µου, όµως, πραγµατικά: θέλουµε να επαναφέ-
ρουµε γενικά τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις ή δεν θέλουµε να
τις επαναφέρουµε; Συνολικά µιλάω τώρα. Η δική µας άποψη είναι
ότι θέλουµε. Ακούω θεωρητικά ότι είναι και η δική σας. Από τη
στιγµή που θέλουµε, πώς ερχόµαστε εδώ µε ρυθµίσεις να παρα-
κάµπτουµε τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις στον συγκεκριµένο
κλάδο εργαζοµένων; Υπάρχει κάποια συγκεκριµένη στόχευση;

Κλείνοντας θα πω ότι έχουµε ανάγκη πραγµατικά ένα σύγ-
χρονο µοντέλο παροχής υπηρεσιών όπου κεντρικός στόχος είναι
ο άνθρωπος και η βελτίωση της θεραπευτικής αποτελεσµατικό-
τητας, της οικονοµικής αποδοτικότητας και της ισότητας στην
παροχή υπηρεσιών. Αυτοί είναι οι στόχοι, σε αυτούς πρέπει να
ενσκήψουµε.

Αντί να εκνευρίζεστε, κύριοι της Κυβέρνησης, µε όσα γίνονται
στα Υπουργεία σας και όσα δεν διαψεύδετε όλες τις προηγού-
µενες ηµέρες και αφήνετε να αιωρούνται στη δηµόσια σφαίρα,
καλύτερα είναι να απαντάτε στα συγκεκριµένα ερωτήµατα που

σας κάνει η Αντιπολίτευση. Αυτός είναι ο ρόλος της Αντιπολίτευ-
σης, αυτός είναι ο δικός σας ο ρόλος και όχι βέβαια να αντιπολι-
τεύεστε την Αντιπολίτευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Ξυδάκη, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θα µιλήσει ο κύριος Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το

έχετε συνεννοηθεί, εντάξει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Τµήµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών: «Θέµατα υδατοδροµίων, αστικών οδικών
µεταφορών και λοιπές διατάξεις».

Ορίστε, κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο για δεκαοκτώ λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς µια γενική παρατήρηση: Δεν

µπορείτε να κάνετε κριτική στο νοµοσχέδιο, πέρα από αυτό το
κοµµάτι που λέτε για τα εργασιακά -και θα απαντήσω- και να
έχετε πετάξει οι περισσότεροι τη µπάλα στην εξέδρα ενθυµού-
µενοι ό,τι υπάρχει στον επάνω κόσµο. Εγώ θα ξεκινήσω µε το νο-
µοσχέδιο και θα απαντήσω σε όλα όσα ακούστηκαν και για τις
τροπολογίες και σε κάποιες άλλες ενστάσεις κ.λπ.. 

Θα επαναλάβω κάποια πράγµατα που είπα στην επιτροπή,
γιατί πρέπει να τα ακούσει ο ελληνικός λαός, γιατί εδώ είναι συ-
νεδρίαση του Θερινού Τµήµατος και όχι της επιτροπής. 

Ξεκινάω µε το εξής, στο οποίο δεν αναφέρθηκε κανείς: Γιατί
έγινε σήµερα η δωρεά του «Ωνάσειου» Ίδρύµατος» για το Εθνικό
Μεταµοσχευτικό Κέντρο; Ένας µεγάλος λόγος που έγινε ήταν
γιατί καθαρίσαµε το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο» από
τα τεράστια χρέη που του είχατε φορτώσει το 2010 µε 2014. Του
είχατε φορτώσει. Αυτό πιάνει πολλούς, δεν πιάνει έναν µόνο. Τον
Γενάρη του 2015 παραλάβαµε το «Ωνάσειο» µε χρέη πάνω από
120 εκατοµµύρια ευρώ. Έγινε µια πολιτική επιλογή της Κυβέρ-
νησης, εντάχθηκε στους φορείς της κεντρικής κυβέρνησης, χρη-
µατοδοτήθηκε από τον ΕΟΠΥΥ παραπάνω, χρηµατοδοτήθηκε
από το πρόγραµµα των ληξιπροθέσµων και µε 54 εκατοµµύρια,
τα οποία πήρε, αποπλήρωσε 90 εκατοµµύρια ευρώ χρέη, αναγ-
κάζοντας παρόχους και προµηθευτές και µία τράπεζα να κάνουν
µεγάλη έκπτωση στα τιµολόγια που είχαν εκχωρήσει στην τρά-
πεζα οι προµηθευτές, διότι όλο αυτό το χρέος ήταν την εποχή
του µεγάλου «πάρτι», παρά την περίοδο των µνηµονίων. Ήταν
τροµερά υπερτιµολογηµένα τα υλικά. Δηλαδή, για να το λέω έτσι
µε νούµερα, stents τα οποία σήµερα το «Ωνάσειο» τα αγοράζει
400, 500, 600 ευρώ, σ’ αυτά τα τιµολόγια ήταν χρεωµένα 1.500,
2.000 και 2.500 ευρώ. Αυτά τα λέω για ένα υλικό µόνο. 

Έχουν µείνει 16 εκατοµµύρια και αυτή τη στιγµή είναι σε µια
σκληρή διαπραγµάτευση µε τρεις τράπεζες, προκειµένου να
προχωρήσουν σε «κούρεµα» 50% του χρέους και να µπορέσει
να ολοκληρωθεί και να είναι εντελώς καθαρό το Ωνάσειο και θα
γίνει αυτό µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο. Ο πρώτος λόγος,
λοιπόν, που κάνει δωρεά το Ίδρυµα «Ωνάση» είναι γιατί φτιά-
χνουµε ένα «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό», το οποίο είναι καθαρό
από τα χρέη και το οποίο εδώ και δύο χρόνια -και το 2016 και το
2017- δεν γεννά νέα χρέη. 

Εδώ κάνω µια παρένθεση, για να απαντήσω και σε κάποια γε-
νικότερα θέµατα. Ναι, αυτή είναι η µεγάλη διαφορά. Στον καιρό
των µνηµονίων υλοποιήσαµε ένα διαφορετικό πολιτικό σχέδιο.
Ναι, υπάρχει υπερπλεόνασµα. Ναι, δεν θα κοπούν οι συντάξεις.
Ναι, δεν θα εφαρµοστεί το αφορολόγητο. Ναι, θα γίνουν µια
σειρά από πράγµατα, γιατί υπάρχει υπερπλεόνασµα. Πού βρί-
σκονται; Δεν κλέβουµε, ρε παιδιά. Το έχετε πάρει χαµπάρι; Δεν
κλέβουµε. Από εκεί περισσεύουν. Το καταλαβαίνετε; Αυξήσαµε
αυτό που µπορούσαµε µέσα στα πλαίσια της συµφωνίας του Ιου-
λίου του 2015, δηλαδή τα χρήµατα προς τον χώρο της υγείας,
έπεσε η ανεργία, αυξήθηκαν τα έσοδα του ΕΟΠΥΥ, τα οποία τα
κατευθύναµε προς τον δηµόσιο τοµέα της υγείας. Αυτό έχει
γίνει. Δεν έγινε κανένα θαύµα. Είναι άλλη πολιτική επιλογή. Εµείς
δεν κάναµε deal ούτε µε εταιρείες, ούτε µε προµηθευτές. Μπορεί
ακόµα να γίνεται στη βάση και τοπικά. Γίνεται, το ξέρουµε και θα
προχωρήσουµε και προχωράµε, γιατί µε µια µαναρέ, µια τσεκου-
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ριά δεν κόβεται το κλαδί, αλλά µε µια µαναρέ κόβεται το µεγάλο
κλαδί. Την κορφή την έχουµε κόψει και εκεί παίζονταν πολλά
λεφτά. Αυτά περισσεύουν και τα κάνουµε. Το λέω αυτό για να
απαντήσω και στον κ. Φωτήλα σχετικά µε το πού τα βρήκαµε. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Τι να κάνουµε; Όταν το 27%
ανεργία έχει γίνει 19% και πάει και κάτω από 19% µε τα καινούρ-
για στοιχεία που θα βγουν, αυτό σηµαίνει και αύξηση των εισ-
ροών στις ασφαλιστικές εισφορές. Άρα, εκεί που το ΔΝΤ µάς
πίεζε ότι θα έχουµε 900, 800 εκατοµµύρια έλλειµµα στον ΕΦΚΑ
από την 1η Ιανουαρίου του 2019, δεν επιβεβαιώνεται για άλλη µια
φορά η πρόβλεψή του. Άρα, για ποιον λόγο; Φυσικά περισσεύουν
και για τα αντίµετρα που είχαµε πει τότε σαν ισοζύγιο της περι-
κοπής. 

Πάµε παρακάτω. Τι θα φτιάξει το «Ωνάσειο»; Θα φτιάξει δίπλα
στον χώρο αυτόν -έχω απαντήσει µε λεπτοµέρειες, θα τα πει και
ο κ. Ξανθός- το µεταµοσχευτικό κέντρο που θα περιέχει και µια
παιδατρική – παιδοκαρδιοχειρουργική κλινική όπου πραγµατικά
εκεί έχουµε έλλειµµα στη χώρα. Ετοιµάζουµε και µια σειρά από
νοµοθετικές ρυθµίσεις -θα τις δείτε σύντοµα- στο νοµοσχέδιο
που θα έλθει για τις ιδιωτικές κλινικές και για το νέο ΚΕΕΛΠΝΟ
που αλλάζει σε ΕΟΔΥ. Εκεί µέσα θα συµπεριληφθεί µια σειρά
από διατάξεις που θα αφορούν το νέο πλαίσιο των µεταµοσχεύ-
σεων, γιατί πραγµατικά είµαστε πίσω ως χώρα.

Μίλησα στην επιτροπή για το πολιτισµικό και θρησκευτικό
φορτίο που κουβαλάµε σε σχέση µε την εύρεση των µοσχευµά-
των και των δοτών, που είναι ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα. Λύ-
νουµε κάποια ζητήµατα που αφορούν τις Μονάδες Εντατικής
Θεραπείας, που είναι οι βασικοί κρίκοι στη διαδικασία της εύρε-
σης των µοσχευµάτων και νοµίζω ότι σιγά-σιγά θα πάµε και σε
αυτόν τον τοµέα καλύτερα, στον οποίο δεν πάµε όσο καλά θα
θέλαµε µέχρι τώρα.

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι µε το «Ωνάσειο» έχουµε εγκαινιά-
σει µια συνεργασία, να διεκδικήσει την επαναπόκτηση του «Ερ-
ρίκος Ντυνάν», το οποίο µε συγκεκριµένες νοµοθετικές
ρυθµίσεις και συγκεκριµένες πράξεις του παρελθόντος -στις
οποίες συνέβαλαν τέσσερις Υπουργοί, από τον Αβραµόπουλο,
τον Λοβέρδο, τον Γεωργιάδη και τον Βορίδη-, δόθηκε στην Τρά-
πεζα Πειραιώς στην «ΗΜΙΘΕΑ», µια εταιρεία µε 200 χιλιάδες µε-
τοχικό κεφάλαιο, ανέλαβε χρέη ύψους 100 εκατοµµυρίων ευρώ,
κάτι το οποίο είναι και αντικείµενο της εξεταστικής επιτροπής
στη Βουλή. Πάµε, λοιπόν, για την επαναπόκτησή του και τον
έλεγχο κάτω από τον δηµόσιο τοµέα και ενισχύουµε το «Ωνά-
σειο». 

Το «Ωνάσειο» δεν είναι ιδιωτική κλινική -για να πάω και στο
κοµµάτι αυτό και να τελειώσω-, αλλά επιχορηγείται από το κρά-
τος. Αυξάνουµε την επιχορήγησή του στο 20% του προϋπολογι-
σµού που έχει σήµερα και που θα έχει αύριο. Διότι αύριο θα έχει
σίγουρα το Εθνικό Μεταµοσχευτικό Κέντρο και µπορεί να έχει
και το «Ερρίκος Ντυνάν» σαν τρίτη κλινική. Το ελληνικό δηµόσιο
δεσµεύεται να στηρίξει αυτό το πράγµα, όπως και ο ΕΟΠΥΥ, και
το κάνουµε.

Θα ήθελα να πω και µια κουβέντα, για να τελειώνουµε µε το
εργασιακό θέµα. Δεν αλλάζει ούτε το µισθολογικό καθεστώς
ούτε το ασφαλιστικό-συνταξιοδοτικό καθεστώς των σηµερινών
εργαζοµένων. Δεν αλλάζει το ασφαλιστικό καθεστώς αυτών που
θα προσληφθούν µετά τη σύµβαση. Είναι, όµως, προφανές ότι
πρέπει να µπει µια τάξη πλέον και δεν µπορούµε να συντηρούµε
επ’ άπειρον την πελατειακή λογική της χορήγησης κάποιων επι-
δοµάτων. Διότι ξέρουµε ποιοι και µε ποιους τρόπους διόρισαν
ένα µεγάλο κοµµάτι και του προσωπικού εκεί, καθώς και τη µα-
ζικοποίηση που είχε υπάρξει εκείνη την περίοδο σε σχέση µε κά-
ποια επιδόµατα. Μπαίνει ως µπούσουλας το µισθολόγιο που
ακολουθείται στις αντίστοιχες υπηρεσίες του δηµόσιου τοµέα.
Σαφώς και θα υπάρχει πριµ παραγωγικότητας -γιατί δεν έχει
µόνο κρατική επιχορήγηση-, σαφώς και θα υπάρχει διαπραγµά-
τευση του σωµατείου του «Ωνασείου» µε τη διοίκηση του «Ωνα-
σείου», στην οποία κρατάει την πλειοψηφία το ελληνικό δηµόσιο,
και νοµίζω πως ό,τι αδυναµία πιθανώς υπάρξει, θα λυθεί και στην
πορεία. Είναι, όµως, ξεκάθαρα τα πράγµατα. Δεν µπορεί η σύµ-
βαση της ΟΣΝΙΕ να καλύπτει το «Ωνάσειο», που είναι η Οµοσπον-
δία Συλλόγων Νοσηλευτικών Ιδρυµάτων και που είναι ιδιωτικές

κλινικές. Το «Ωνάσειο» δεν είναι ιδιωτική κλινική. Το «Ωνάσειο»
είναι εποπτευόµενο από το δηµόσιο και πρέπει προς τα εκεί να
κινηθεί σιγά-σιγά. Διότι υπάρχει και η σύµβαση της πρώτης δω-
ρεάς που είναι και αυτή νόµος του κράτους και προστατεύεται
συνταγµατικά Εκεί είναι ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου. Δεν
είναι δηµόσιοι υπάλληλοι, έχουν ΙΚΑ.

Άρα είναι παράταιρο να υπάρχουν σε κάποιες ειδικότητες κά-
ποιες εµφανίσεις και τεράστιες µισθολογικές διαφορές από αν-
τίστοιχους υπάλληλους, όταν το ελληνικό δηµόσιο στηρίζει µε
αυτόν τον τρόπο τη λειτουργία και θα στηρίξει και στο µέλλον
παραπάνω, όπως αποτυπώνεται στον νόµο αυτό, τη λειτουργία
του «Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου», Μεταµοσχευτικού
Κέντρου και µακάρι και της ένταξης και του «Ερρίκος Ντυνάν»
εκεί.

Έγινε, λοιπόν, µια µακρά συνεργασία µε το Ίδρυµα «Ωνάσης»
και σαφώς θέλω να τους ευχαριστήσω που προχωρούν σε αυτή
τη δωρεά. Θεωρούµε ότι εµείς, ως ελληνικό δηµόσιο και ως
Υπουργείο Υγείας κάναµε µια σειρά από πράγµατα, που θεω-
ρούµε ότι διευκόλυναν τη διαδικασία αυτής της δωρεάς και έρ-
χεται και προστίθεται στην άλλη µεγάλη δωρεά του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος», η οποία έγινε κι αυτή για συγκεκριµένους
λόγους όπως έχουµε κουβεντιάσει. Μην τα ξαναλέµε. 

Θα ήθελα τώρα, να αναφερθώ σε κάποια πιο ιδιαίτερα πράγ-
µατα που έχουν να κάνουν µε τις τροπολογίες. 

Νοµίζω ότι απάντησα στους συναδέλφους που µίλησαν πριν.
Θα ξεκινήσω µε την τροπολογία που έχουµε για τη σύσταση των
θέσεων. Δεν ήσασταν κάποιοι πριν εδώ. Τα επαναλαµβάνω. Μπο-
ρεί να µιλάω έντονα, αλλά νοµίζω ότι µιλάω καλά ελληνικά. Για
να µπορέσουµε να προκηρύξουµε από τις αδιάθετες 700 θέσεις
γιατρών που έχουµε από την πράξη υπουργικού συµβουλίου των
2.000, κάναµε την επιλογή οι 457 από αυτές να κατευθυνθούν
στην πρωτοβάθµια περίθαλψη, όχι στις ΤΟΜΥ, αλλά στα κέντρα
υγείας αστικού ή επαρχιακού τύπου, γιατί θέλουµε να ενισχύ-
σουµε τη δευτεροβάθµια και πρωτοβάθµια περίθαλψη. Δηλαδή,
εκεί που µπορεί ο άλλος να κάνει εξετάσεις, να τον δει ένας ειδι-
κός γιατρός και όχι ο οικογενειακός, ο γενικός γιατρός, ο παθο-
λόγος ή ο παιδίατρος που είναι στις ΤΟΜΥ ή µε τους
συµβεβληµένους του ΕΟΠΥΥ. Θέλουµε να ενισχύσουµε αυτές
τις δοµές. 

Έτσι, λοιπόν, όπως είχατε φτιάξει τα πράγµατα εσείς και τα
ξαναφτιάχνουµε εµείς -αλλά τι να πρωτοφτιάξει κανείς σε αυτή
τη χώρα!- ως αριθµό θέσεων το έχουµε στις υγειονοµικές περι-
φέρειες, αλλά δεν το έχουµε ονοµατισµένο. Δηλαδή, θέλω και
άλλον καρδιολόγο -ας πούµε- στο Κέντρο Υγείας Πειραιά που
είναι ο παλιός Οίκος Ναύτου. Θέλω στην Ιθάκη να πάει παθολό-
γος ή καρδιολόγος και δεν τον έχω ονοµατισµένο ακόµα γιατί
προέβλεπε άλλη θέση το οργανόγραµµα. Έχουµε κάνει µια ανα-
λυτικότατη δουλειά, κύριε συνάδελφε, µε βάση τις προτάσεις
που µας ήρθαν από όλες τις υγειονοµικές περιφέρειες και µε
βάση τις δυνατότητες που έχουµε. Μπορέσαµε να ικανοποι-
ήσουµε τη συντριπτική πλειοψηφία των αιτηµάτων που µας
ήρθαν, τι χρειάζεται στο κέντρο υγείας αστικού τύπου στο Ηρά-
κλειο, τι χρειάζεται στο αντίστοιχο της Αλεξανδρούπολης, τι χρει-
άζεται στη Μυτιλήνη, τι χρειάζεται δεξιά και αριστερά. Αυτό,
λοιπόν, συµποσούται σε 457 τέτοιες θέσεις που για τις 187 δεν
είχαµε το ονοµάτισµά τους. Για να βγει η προκήρυξη πρέπει να
υπάρξει αυτή η νοµοθετική ρύθµιση. Έτσι λέει το Σύνταγµά µας,
έτσι λέει η νοµοθεσία µας. 

Το ίδιο ακριβώς συµβαίνει -και πείτε εδώ καθαρά, µην κάνετε
κριτική έτσι, γενικώς και αορίστως- για τα 1.200 άτοµα επικου-
ρικό προσωπικό. Τα 500 άτοµα προσλήφθηκαν πριν αναλάβουµε
εµείς και τους παρατείναµε τη θητεία τους µέχρι 31-12-2018 και
τώρα µέχρι 31-5-2019, γιατί όντως οι άνθρωποι προσφέρουν.
Είχαν προσληφθεί και οι πρώτοι 550 και οι δεύτεροι 600 περίπου
σε θέσεις που είχαν ανάγκες τα νοσοκοµεία, δηλαδή είτε διοικη-
τικοί που ήταν πολύ λίγοι, είτε νοσηλευτικό προσωπικό που ήταν
πάρα πολλοί, είτε παρασκευαστές σε ακτινολογικά, σε εργαστή-
ρια, τεχνικοί. Μέχρι και οδηγό ασθενοφόρου έχουµε προσλάβει
µέσα από αυτή τη διαδικασία. Θυµάµαι αυτόν που υπηρετεί στην
Αµοργό και είχαµε µια επίτροπο και δεν τον πλήρωνε µια φορά
και έναν καιρό εκεί. Όσον αφορά αυτούς, λοιπόν, τους ανθρώ-
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πους οι οποίοι κάλυψαν κενά, λειτούργησε το σύστηµα, συνεν-
νοηθήκαµε ότι πρέπει να βγει µια προκήρυξη 1.200 ανθρώπων
που θα έχει τις θέσεις που αυτοί σήµερα υπηρετούν. Όταν προσ-
λήφθηκαν όµως αυτοί δεν υπήρχαν παντού κενές οργανικές θέ-
σεις και τις συστήνουµε, γιατί έχουµε ένα περίσσευµα στο
σύνολο των νοσοκοµείων της χώρας πάνω από 1.000 θέσεις από
τις υπάρχουσες, που µπορούµε να τις κατανείµουµε. 

Ποια είναι η κριτική σας τώρα, λοιπόν, για να καταλάβω και
εγώ; Δεν θέλετε να το κάνουµε; Να µην τους ονοµατίσουµε; Εί-
παµε ότι θα µοριοδοτήσουµε την προϋπηρεσία τους, γιατί προ-
σέφεραν -κάποιοι από αυτούς είναι ήδη πέντε χρόνια στο
σύστηµα-, ώστε στη συντριπτική πλειοψηφία των θέσεων να πάνε
αυτοί που σήµερα υπηρετούν. Αυτό είπαµε. Διαφωνείτε; Αν δια-
φωνείτε, µε συγχωρείτε, πείτε το, να ξέρουν και οι άνθρωποι τι
θα κάνουν. Πείτε το καθαρά! Εάν βρεθεί άλλος ο οποίος έχει πα-
ραπάνω µόρια θα την πάρει αυτός τη θέση. Δεν µπορούµε να το
δεσµεύσουµε, αλλά θα δώσουµε µια µοριοδότηση. 

Είναι η ίδια κουβέντα που κάναµε, περίπου η ίδια κουβέντα,
δεν είναι η ίδια, –αν θυµάστε- µε τα συνεργεία της καθαριότητας,
που κάναµε εδώ, που διώξαµε τους εργολάβους. Εµείς θέλαµε,
όµως, να διώξουµε τους εργολάβους, όχι τις καθαρίστριες, γι’
αυτό και µοριοδοτήσαµε την προϋπηρεσία τους. Η συντριπτική
πλειοψηφία που πήραµε µε τις συµβάσεις εργασίας είναι αυτοί
που υπηρετούσαν πριν εκεί που είχαν τέτοια συνεργεία. Πείτε
µου, λοιπόν, πού διαφωνείτε, από Δεξιά µέχρι Αριστερά, και τι
κριτική είναι αυτή.

Συνάδελφε, Γιώργο Λαµπρούλη, για παράδειγµα, δεν έπρεπε
να κάνετε τέτοια κριτική, γιατί καταλαβαίνεις απόλυτα γιατί το
κάνουµε. Είναι σαφέστατα φιλεργατική και υπέρ του δηµόσιου
συστήµατος υγείας αυτή η ρύθµιση. Ποιο είναι το ρουσφέτι; Διό-
ρισα εγώ ή ο Ανδρέας πουθενά σε όλη την Ελλάδα, που έχουµε
προκηρύξει είκοσι χιλιάδες θέσεις κανέναν κολλητό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν είπα τέτοια λέξη εγώ. Δεν είπα τη λέξη «ρουσφέτι». 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
θα µας είχαν κρεµάσει στα µανταλάκια; Λέτε: «Διορισµούς κά-
νετε». Τι να κάνουµε; Παλεύουµε µε ένα σύστηµα που είναι
φτιαγµένο µε έναν τέτοιο δαιδαλώδη γραφειοκρατικό µηχανισµό.
Ναι, µακάρι να µπορούσε, αυτό που σήµερα ψηφίζουµε ως τρο-
πολογία, να το κάνουµε µε µια υπουργική απόφαση. Τότε δεν θα
µας λέγατε ότι κάνουµε ρουσφέτι; Γι’ αυτό το περνάµε από τη
Βουλή. Πείτε, λοιπόν, πού διαφωνείτε.

Είναι εντελώς ψευδεπίγραφο αυτό που λέτε και για το Μάτι.
Εξήγησα πριν ότι έτσι όπως είχε διατυπωθεί στην πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου για τα µέτρα των πυρόπληκτων φαινόταν
ότι καλύπτουµε τη φαρµακευτική δαπάνη µόνο για την πρώτη
φορά που θα ξαναπήγαιναν στο φαρµακείο, για τα φάρµακα που
είχαν καταστραφεί, ενώ τους δίνουµε µέχρι το τέλος του χρόνου!
Γιατί να πάει χώρια δηλαδή; Δεν το καταλαβαίνω. Για να βρείτε
µια αφορµή να µην ψηφίσετε τα παραπάνω! Αλλά απαντήστε µου
γιατί διαφωνείτε στα παραπάνω τώρα που τα εξηγήσαµε έτσι.

Θα πάω και σε ένα τελευταίο θέµα.
Ακούστε, κύριε Καρρά, µπορεί να διαφωνούµε, αλλά έχετε

ωραίο λόγο και είστε χειµαρρώδης σε κάποιες φάσεις κ.λπ.. Εδώ
δεν την ξέρετε καλά την ιστορία και µάλλον σας έχει παρασύρει
ο κ. Γρηγοράκος, ο οποίος... 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Περιµένω τη νοµοθέτηση.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ακού-

στε µε, αυτό που φέρατε σήµερα µε αυτό που είχατε φέρει την
προηγούµενη φορά έχει µια διαφορά σε πέντε λέξεις, δεν το εί-
χατε βάλει την προηγούµενη φορά. Λέτε: «Σε όλες τις κλίνες
ΜΕΘ». Δεν γίνεται δεκτή και δεν θα γίνει όσο είµαστε εµείς Κυ-
βέρνηση, καθαρά και ξάστερα. Και θα το εξηγήσω...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Να δείτε την προηγού-
µενη. Έχει απλώς αντιστροφή των λέξεων.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Όχι,
ακούστε µε, κύριε Καρρά, «εκατό η αλεπού, εκατόν δύο το αλε-
πουδάκι», δεν γίνεται. Εσείς είστε πιο µεγάλος από µένα, αλλά
τον ξέρω τον χώρο. Είµαι στις µονάδες εντατικής θεραπείας από
το 1996.

Ακούστε µε να σας απαντήσω, λοιπόν, και να καταλάβει και ο

ελληνικός λαός γιατί δεν την κάνουµε δεκτή, γιατί εµένα µου
κάνει εντύπωση, αφού την άλλη φορά τούς είπαµε ότι ισχύει,
γιατί την ξαναφέρνουν; Αυτή είναι µια τροπολογία που την είχε
φέρει ο κ. Γρηγοράκος και του είπα ότι δεν γίνεται. Δεχτήκαµε
αυτή που αφορούσε τους ανασφάλιστους και την κάναµε δεκτή.
Την ξαναφέρνετε εσείς, χωρίς αυτές τις λέξεις, σας λέω ότι
ισχύει και την ξανακαταθέτετε µε αυτές τις λέξεις. 

Ακούστε να δείτε, τα ασφαλιστικά ταµεία παλιότερα, το ΙΚΑ
βασικά, και από τότε που φτιάχτηκε ο ΕΟΠΥΥ, κάνουν συµβάσεις
µε ιδιωτικές κλινικές, που, προσέξτε, δεν το κάνουν όλες αυτό.
Πολλές κλινικές δίνουν από τα κρεβάτια των ΜΕΘ που έχουν
έναν αριθµό κρεβατιών –το έχω κάνει εγώ, ήµουν η δεύτερη κλι-
νική στη χώρα που το έχει κάνει αυτό, ήταν το «Ντυνάν» και µετά
η «Ίασις» στον Πειραιά, που ήµουν διευθυντής σε εκείνη την κλι-
νική µε το ΙΚΑ τότε, το 2006. Δίνουν, λοιπόν, έναν αριθµό κρεβα-
τιών στα οποία θα νοσηλεύει ασθενείς δωρεάν, γιατί δεν
βρίσκουν κρεβάτι σε δοµή δηµόσιου νοσοκοµείου. Δηλαδή, χτυ-
πάει ένας στη Νίκαια, είναι τραυµατίας, πάει στο νοσοκοµείο της
Νίκαιας, διασωληνώνεται, του παράσχουν τις πρώτες βοήθειες,
χειρουργείται, δεν έχει η ΜΕΘ της Νίκαιας κρεβάτι. Έχουν δη-
λώσει οι ιδιωτικές κλινικές, που διαθέτουν τέτοια κρεβάτια δω-
ρεάν νοσηλείας, στο ΕΚΑΒ ότι έχουν κενό. 

Αν έχει και τη δυνατότητα για το συγκεκριµένο περιστατικό,
το παίρνει και το ΕΚΑΒ, εάν δεν είχε η Νίκαια και είχε το «Γεννη-
µατάς», θα το έπαιρνε από τη Νίκαια και θα το πήγαινε στη µο-
νάδα του «Γεννηµατάς». Αν δεν είχε ούτε η Νίκαια ούτε ο
«Γεννηµατάς» ούτε ο «Ευαγγελισµός» και είχε κενό κρεββάτι η
κλινική που ήµουν εγώ στον Πειραιά -την έκλεισε ο Αποστολό-
πουλος για άλλους λόγους, για να κάνει τη «Γαία» πάνω στο
«Ντυνάν»- το έπαιρνε το ΕΚΑΒ και το έφερνε, νοσηλευόταν σε
εµάς, στην κλινική αυτή, δεν πλήρωνε ευρώ και το επέστρεφε το
ΕΚΑΒ όταν έβγαινε στο νοσοκοµείο από το οποίο το πήρε. 

Αυτό συνέβαινε. Υπονοµεύτηκε λίγο. Το φτιάχνουµε και µε το
νέο ΕΚΠΥ, το κάνουµε κρυστάλλινο αυτό το πράγµα. Και µάλιστα
απαιτούµε από όλες τις κλινικές που έχουν ΜΕΘ στο πλαίσιο
αυτό να µας δώσουν κάποιο αριθµό τέτοιων κρεβατιών. Δεν τους
λέµε να µας τα δώσουν όλα. Εάν έχουν δέκα κρεβάτια, ας µας
δώσουν τα δύο, τα τρία. Κάποιες µεσαίες αξιοπρεπείς κλινικές
µπορεί να µας τα δώσουν και όλα.

Εσείς τι µου λέτε; Μου λέτε –αυτό γίνεται σήµερα και προσθέ-
σαµε και το εξής και το δεχτήκαµε- ότι και ένας ανασφάλιστος
πολίτης, ο οποίος πάει στη Νίκαια µετά από ένα βαρύ χειρουρ-
γείο, παθαίνει µια λοίµωξη, διασωληνώνεται και αυτός ο πολίτης,
ακόµα και ανασφάλιστος, µπορεί να χρησιµοποιήσει αυτά τα κρε-
βάτια που είπα τώρα. Και αυτόν θα τον πάει το ΕΚΑΒ εκεί τώρα
πια και θα αναλάβει το κόστος ο ΕΟΠΥΥ, ας µην είναι ασφαλι-
σµένος. Τα δεχτήκαµε αυτά.

Αυτό που λέτε εδώ είναι άλλο πράγµα. Εδώ προστέθηκε αυτή
η λέξη «και σε όλες τις κλίνες ΜΕΘ». Αυτό είναι άλλο πράγµα,
είναι άλλο deal αυτό εδώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν είναι deal, διαφωνώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αυτό

σηµαίνει το εξής: Δεν έχω κρεβάτι, δεν έχω κρεβάτι σε δηµόσια
ΜΕΘ, δεν φαίνεται ότι έχω κρεβάτι σε ιδιωτική ΜΕΘ µε σύµβαση
και τον πάει το ΕΚΑΒ στην ιδιωτική κλινική να πληρώσει ιδιωτικά.
Όχι, όχι, γιατί αυτό ανοίγει πολλά παραθύρια, µην επεκταθώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Απλώς είχα την αίσθηση
ότι λέει µέσα ότι µεταφέρεται...

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ακού-
στε µε. Δηµιουργεί το υπόβαθρο αυτή η ρύθµιση για άλλου
τύπου συναλλαγές και σταµατάω εδώ και δεν θα γίνει δεκτή.

Δεν νοµίζω ότι έχω κάτι άλλο να πω. Τα υπόλοιπα θα τα απαν-
τήσει ο κ. Ξανθός.

Θα ήθελα να κλείσω λέγοντας µια κουβέντα µόνο για την τρο-
πολογία που κατέθεσε το Ποτάµι για την κατάργηση του αυτο-
φώρου διά του Τύπου. Δεν γίνεται δεκτή. Από ό,τι έχουµε
ενηµερωθεί το Υπουργείο Δικαιοσύνης ετοιµάζει µια συνολική
τέτοια ρύθµιση και για άλλα αδικήµατα, στα οποία θα καταργηθεί
το αυτόφωρο στο πλαίσιο της αλλαγής της Ποινικής Δικονοµίας.

Απλά θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση. Τώρα επειδή πήγε
ο υπεύθυνος του «Φιλελεύθερου» ο κ. Μαυρίδης και ο άλλος από
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το «Capital» που αρθρογραφεί εκεί, σηκώθηκε επανάσταση. 
Αυτή την επανάσταση δεν την είδα, όταν είχε µηνύσει η κ.

Στουρνάρα τον κ. Βαξεβάνη που είχε βγάλει όλα τα άπλυτα στη
φόρα και τον συλλάβανε και αυτόν τότε. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι «επανάσταση», οι φιλελεύθεροι
δεν κάνουν επαναστάσεις.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Όλοι
αυτοί που σήµερα διαρρηγνύουν τα ιµάτιά τους περί της ελευ-
θερίας του Τύπου, κ.λπ., για τον κ. Βαξεβάνη δεν είχα δει να πείτε
µισή κουβέντα, τίποτα. «Και λίγα του κάνανε», έγραφαν ορισµέ-
νοι. «Και προσβάλλει τη γυναίκα του αρχιτραπεζίτη», έγραφαν
ορισµένοι. Ή έχω άδικο;

Άρα είναι ψευδεπίγραφο αυτό που λέτε. Γιατί ξέρετε και κάτι;
Έχετε παρατηρήσει τι µου έχουν γράψει; Εγώ κανονικά µε όλα
αυτά που µου έχουν γράψει έπρεπε να κάνω πέντε µηνύσεις την
ηµέρα! Από ψέµατα, βρισιές, το ένα, το άλλο και εννοείται ότι
εγώ –τι να κάνουµε, παιδιά;- δεν είµαι πολύ ευγενικό παιδί και
απαντώ. Τι να κάνουµε; Δεν γίνεται. Βέβαια ο καλός θέλει καλύ-
τερο και ο κακός θέλει χειρότερο. Έτσι; 

Και δεν είναι δυνατόν όλοι αυτοί οι οποίοι κάθε χρόνο έπαιρναν
έξι, δέκα, δεκαπέντε αέρα, τζάµπα χρήµα από το ΚΕΕΛΠΝΟ, άµα
τους βγάζεις τα άπλυτά τους στη φόρα, να σε λένε «σκύλο»,
«άπλυτο», «άκουρο», «ανύπλυτο», «αναρχοάπλυτο», δεν ξέρω και
εγώ τι, «γιδοβοσκό». Τι µου έχουν πει εµένα; Πόσες µηνύσεις
πρέπει να κάνω εγώ την ηµέρα και µας έπιασε η ιστορία; Όχι,
προφανώς. 

Ίσα-ίσα που µου έχουν κάνει αγωγές που τους έχω πει. Ίσα-
ίσα που µου έχουν κάνει κι ένα κάρο αγωγές οι διάφοροι συνά-
δελφοί σας, οι οποίοι ταΐζονταν κανονικά και µε µηνιάτικο από το
«σύστηµα Παπαδηµητρίου», από το ΚΕΕΛΠΝΟ, το οποίο το είχε
και ο Αβραµόπουλος και ο Λοβέρδος και ο Άδωνις και ο Βορίδης.
Έτσι, να τα λέµε µε το όνοµά τους. Για αυτό σας λιβάνιζαν,
επειδή τους ταΐζατε µε αυτόν τον τρόπο. Και τώρα ξεσηκώθηκαν
αυτοί. 

Και µέσα από αυτό το τάισµα έτρωγε και η κ. Στουρνάρα.
Έτρωγε. Και µας κάνει –ακούστε!- και µήνυση, του Ανδρέα κι
εµένα, γιατί απεντάξαµε το πρόγραµµα κατά του καρκίνου, το
οποίο ήταν από προηγούµενο ΕΣΠΑ, γιατί δεν πρόλαβαν να τα
φάνε όλα! Είχαν γίνει µε έναν συγκεκριµένο τρόπο οι διαδικασίες
για να πάει εκεί η δουλειά. 

Αυτά είχα πρωτοδηµοσιεύσει τότε, σε εκείνη τη συνέντευξη,
που ένας συνάδελφός σας µε απεκάλεσε «σκύλο» και του απάν-
τησα όπως του απάντησα. Σε επόµενη εκδήλωση είπα ότι κανο-
νικά έπρεπε να έχω σηκωθεί να πάει τρία µέτρα κάτω από τη γη.
Άµα σας λένε εσάς «σκύλο», θα τους λέγατε να σας πουν και
«γάτα». Γιατί αυτό έγινε και το έκρυψαν τότε. 

Δίναµε τη συνέντευξη κι εµείς, µε χαρά, µε τον Ανδρέα και
τους λέγαµε: Κοιτάξτε τι ανακαλύψαµε! Να εδώ η κ. Στουρνάρα
τα πήρε έτσι από το ΚΕΕΛΠΝΟ και τα πήρε για υγειονοµικά µη-
νύµατα που έπρεπε να προβληθούν δωρεάν! Και πήρε 600 χιλιά-
δες ευρώ! Κι επειδή κόψαµε το υπόλοιπο µας κάνει µήνυση για
απώλεια εσόδων της χώρας!. Γιατί έχουµε φτάσει εδώ τώρα. Πού
να ξέρω, λοιπόν, εγώ ότι οι συνάδελφοί σας από κάτω, οι εννιά
στους δέκα που είχαµε απέναντί µας, ταΐζονταν -τότε δεν το
ήξερα, τώρα το έµαθα- µε τον µήνα από το ΚΕΕΛΠΝΟ κι έκαναν
αυτή την επίθεση; 

Όσο και να τα κρύψετε, όλα θα βγουν στη φόρα. Κι αν είχαµε
και µια δικαιοσύνη που να λειτουργούσε πιο γρήγορα, κάποιοι
θα έπρεπε να βλέπουν τον κόσµο σήµερα ριγέ, γιατί θα έπρεπε
να είναι πίσω από τα κάγκελα! Θα έρθει, όµως, κι αυτή η ώρα.  

Ευχαριστώ πολύ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα σας

δώσω τον λόγο για ένα λεπτό. Έχει ζητήσει και ο κ. Σαχινίδης
τον λόγο για δύο λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Δύο πράγµατα, εν τάχει. Το ένα αφορά δύο τροπολογίες βου-
λευτικές. Να µας πουν οι Υπουργοί αν τις κάνουν δεκτές. Ήδη
ειπώθηκε από τον Αναπληρωτή Υπουργό για δύο οι οποίες δεν

γίνονται δεκτές. Υπάρχουν άλλες δύο. 
Το δεύτερο, για το οποίο ζήτησα και τον λόγο. Αναφέρθηκε ο

κ. Πολάκης στα λεγόµενά µου, στην τοποθέτηση που έκανα προ-
ηγουµένως. Εγώ δεν είπα καθόλου τη λέξη «ρουσφέτι». Τον προ-
καλώ να κοιτάξει τα Πρακτικά. 

Άρα, λοιπόν, δεν µπορεί να βάζει τέτοιες λέξεις στο στόµα
µου, στο στόµα µας, αν θέλετε, γιατί δεν είµαστε µόνο άτοµα,
εκπροσωπούµε κι έναν κοινοβουλευτικό χώρο κι ένα κόµµα. Τέ-
τοιες λέξεις από εµένα δεν βγήκαν. Τώρα, εάν ο ίδιος θέλει να
τις µεταφράζει έτσι, είναι δικαίωµά του. 

Εγώ, όµως, ζητώ, κυρία Πρόεδρε, ο ίδιος να ανακαλέσει και
να διαγραφεί από τα Πρακτικά. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Δεν το είπες έτσι. Δεν είπες για ρου-
σφέτι, είπες «να προσλάβουν».  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν είπα λέξη.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Το αντίθετο είπες, «να προσλά-
βουν».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Αν το κατάλαβε αυτό…

Περιµένω από την Πρόεδρο να τοποθετηθεί γι’ αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Σαχινίδης για δύο λεπτά.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Τελικά, αντικείµενο συζήτησης σήµερα ήταν η βουλευτική τρο-

πολογία, µε γενικό αριθµό 1749 και ειδικό 137, η οποία δεν έγινε
και δεκτή. 

Το Κίνηµα Αλλαγής, το ΠΑΣΟΚ δηλαδή, µέσω του Κοινοβου-
λευτικού του Εκπροσώπου, αναφέρθηκε στη Χρυσή Αυγή. Όµως,
πιστεύω ότι ήµουν τόσο διευκρινιστικός, που δεν χρήζουν ερµη-
νείας από κανέναν αυτά που είπα από του Βήµατος σχετικά µε
αυτή την τροπολογία. Είπα ότι άλλο ζήτηµα η προστασία της
ελευθερίας του Τύπου κι άλλο το να µπορεί ο καθένας να γράφει
ό,τι θέλει και να µην υφίσταται τις συνέπειες. Θα µπορούσα να
φέρω χίλια δυο παραδείγµατα. Πιστεύω ότι κανένας εντός αυτής
της αιθούσης δεν θα ανεχόταν κάποιοι δηµοσιογράφοι οι οποίοι
πρόσκεινται σε συγκεκριµένα κόµµατα ελεύθερα να λοιδορούν,
να λασπολογούν και να κατηγορούν ανθρώπους, χωρίς να υπάρ-
χουν συνέπειες. 

Για ποιον λόγο; Τι ακριβώς θέλετε να προστατεύσετε υποστη-
ρίζοντας αυτό ακριβώς; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας Ξανθός.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’ αρχάς αποδε-

χόµαστε τη βουλευτική τροπολογία µε ειδικό αριθµό 1759 και ει-
δικό 143. Όπως εξηγήσαµε, προβλέπει ουσιαστικά τη σύσταση
τριών οργανικών θέσεων στο Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών
του Νοσοκοµείου Άργους -είναι από το απόθεµα των εκατόν
ογδόντα δύο θέσεων που σήµερα νοµοθετήσαµε- έτσι ώστε να
στηριχτεί αυτό το τµήµα, το οποίο δυστυχώς δεν είχε στον παλιό
οργανισµό του νοσοκοµείου αυτή την πρόβλεψη.

Επίσης, θέλω να ξεκαθαρίσω από την αρχή ότι θεωρώ πως
έχει απαντηθεί απολύτως αυτή η, κατασκευασµένη κατά την
άποψή µου, ανησυχία αυτής της περιόδου για το ζήτηµα της εµ-
βολιαστικής πολιτικής. Εξήγησα το πρωί στον αγαπητό συνά-
δελφο κ. Λυκούδη ότι δεν έχει αλλάξει τίποτα στη στρατηγική και
του Υπουργείου Υγείας και του Υπουργείου Παιδείας και γενικά
στην εµβολιαστική πολιτική της χώρας. Ίσα-ίσα παίρνοντας υπ’
όψιν νέα δεδοµένα και νέες διακινδυνεύσεις που προέρχονται
αυτή την περίοδο και δεχόµενοι εισηγήσεις από τα αρµόδια επι-
στηµονικά όργανα και όχι από επαγγελµατικές ενώσεις, θα προ-
χωρήσουµε στις απαραίτητες παρεµβάσεις, που θα ενισχύουν
αυτή την κουλτούρα των εµβολιασµών και θα προστατεύουν και
θα θωρακίζουν τη δηµόσια υγεία.

Καταθέτω στα Πρακτικά την αναµετάδοση από τα µέσα της
συζήτησης αυτής, η οποία νοµίζω ότι είναι απολύτως διευκρινι-
στική και ξεκαθαρίζει πλήρως το πλαίσιο. Και θεωρώ ότι η οποι-
αδήποτε επαναφορά αυτού του θέµατος, κατά την άποψή µου,
είναι παραπειστική.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ανδρέας Ξανθός καταθέτει
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για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα το µεγάλο θέµα που συζητάµε σήµερα είναι µια νέα
δωρεά η οποία γίνεται από ένα ίδρυµα κοινωφελούς χαρακτήρα,
όπως είναι το Ίδρυµα «Ωνάσης». Είναι µια σηµαντική επένδυση,
η οποία αφορά και αναβάθµιση των υποδοµών του υπάρχοντος
«Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου», αλλά και τη δηµιουρ-
γία ενός νέου εθνικού µεταµοσχευτικού κέντρου, το οποίο θα λει-
τουργεί σε λειτουργική επαφή και διασύνδεση µε το σηµερινό
«Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο».

Η µεγάλη εικόνα, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι προ-
φανώς σε µία περίοδο δηµοσιονοµικής στενότητας, υπάρχει µία
επένδυση από ιδιωτικό φορέα, η οποία όµως εντάσσεται σε ένα
πλάνο συνολικής αναβάθµισης του δηµόσιου συστήµατος
υγείας. 

Την ίδια λογική υπηρετούσε και η προηγούµενη δωρεά, την
προηγούµενη εβδοµάδα που συζητήσαµε, του Ιδρύµατος «Σταύ-
ρος Νιάρχος», µε διαφορετικούς όρους προφανώς. Κατά την
άποψή µας την ίδια λογική υπηρετεί και αυτή η παρέµβαση.

Θεωρώ πραγµατικά ότι µε τη σύµπραξη του ελληνικού δηµο-
σίου, του Ιδρύµατος «Ωνάσης» και του «Ωνάσειου Καρδιοχει-
ρουργικού Κέντρου» καλύπτεται, µε αυτή την παρέµβαση, ένα
µεγάλο κενό το οποίο υπήρχε στην πολιτική υγείας της χώρας,
που ήταν η αντιµετώπιση του µείζονος προβλήµατος των µετα-
µοσχεύσεων, µε επάρκεια, µε αξιοπιστία, µε δυνατότητα να κα-
λύπτονται οι ανάγκες των ανθρώπων, χωρίς να υπάρχει η πολύ
κοστοβόρα προφανώς µετακίνηση ασθενών που πρέπει να υπο-
στούν µεταµόσχευση στο εξωτερικό, κάτι το οποίο συµβαίνει δυ-
στυχώς κατά κόρον σήµερα.

Έρχεται, λοιπόν, µετά από πολλά χρόνια, µετά από δυόµισι δε-
καετίες που ιδρύθηκε το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο»
-το οποίο και τότε κάλυψε ένα εθνικό έλλειµµα στον τοµέα της
καρδιοχειρουργικής- µε αυτή τη δωρεά να καλύψει ένα επίσης
έλλειµµα εθνικής σηµασίας στο κοµµάτι των µεταµοσχεύσεων. 

Αυτό είναι εξαιρετικό, υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον και προ-
άγει και την ιδέα, την κουλτούρα της δωρεάς οργάνων, που
όντως υστερεί η χώρα µας. Και έχουµε πολύ χαµηλά στάνταρ
αυτή την περίοδο σε σχέση µε άλλες ανεπτυγµένες χώρες της
Ευρώπης.

Δηµιουργούνται, λοιπόν, ευνοϊκές συνθήκες για ένα νέο όραµα
για το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο», κατά την άποψή
µου, µε όρους δηµοσίου συµφέροντος και στον τοµέα της καρ-
διολογίας, καρδιοχειρουργικής και παίδων και ενηλίκων, και στον
τοµέα των µεταµοσχεύσεων και στον τοµέα της κλινικής έρευνας
πάνω σε σπάνια καρδιαγγειακά νοσήµατα.

Ήδη λειτουργεί αυτή την περίοδο κέντρο αναφοράς για τα
σπάνια καρδιαγγειακά νοσήµατα στο «Ωνάσειο Καρδιοχειρουρ-
γικό Κέντρο», ένα κέντρο αναφοράς το οποίο προάγει την
έρευνα πάνω σε αυτά τα νοσήµατα, οργανώνει πληθυσµιακούς
ελέγχους και διενεργούνται εξετάσεις από το εργαστήριο του
«Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου» που έχουν σχέση µε
πληθυσµούς που έχουν αυξηµένη συχνότητα γονιδίων που σχε-
τίζονται µε αρρυθµιογόνες µυοκαρδιοπάθειες, όπως είναι η
«νόσος Νάξος». 

Υπάρχει project αυτή τη στιγµή που θα γίνουν πέντε χιλιάδες
αιµοληψίες από πληθυσµό της ευρύτερης περιοχής των Κυκλά-
δων και θα γίνει έλεγχος σε οικογένειες και σε άτοµα τα οποία
έχουν ενδείξεις ότι µπορεί να φέρουν το γονίδιο και αυτό θα είναι
ένα εξαιρετικό µέτρο πρόληψης ακόµα και αιφνίδιων καρδιακών
θανάτων.

Αυτή είναι, λοιπόν, µια κοινωνική προσέγγιση και µια κοινωνική
προσφορά που ήδη παρέχει το «Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό
Κέντρο», πέρα, φυσικά, από την αδιαµφισβήτητη ποιότητα των
υπηρεσιών που παρέχει σε όλους τους πολίτες, ειδικά στον
τοµέα της καρδιοχειρουργικής. 

Και εδώ υπάρχει και ένα σηµείο-τοµή. Αυτό το πολύ σηµαντικό
νοσηλευτικό ίδρυµα, που όντως είναι ένα υβρίδιο ανάµεσα σε µία
ιδιωτικοοικονοµική λειτουργία, αλλά και στον κοινωφελή και δη-
µόσιο χαρακτήρα, θα µπορεί τώρα, µετά την ψήφιση αυτού του
νόµου, να δέχεται ισότιµα, όπως και τους υπόλοιπους πολίτες,

και τους ανασφάλιστους πολίτες. 
Οι ανασφάλιστοι, λοιπόν, πολίτες, που πραγµατικά δεν µπο-

ρούσαν να διανοηθούν ότι θα νοσηλεύονται ισότιµα στο «Ωνά-
σειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο», από εδώ και πέρα µε τη χρήση
του ΑΜΚΑ τους, όπως και οι υπόλοιποι ασφαλισµένοι πολίτες –
ενδεχοµένως και µε τις οικονοµικές επιβαρύνσεις που αυτό συ-
νεπάγεται από τη σηµερινή λειτουργία του κέντρου- θα µπορούν
να έχουν πρόσβαση. Αυτό, επίσης, είναι σηµαντική αλλαγή.

Άρα είναι µια παρέµβαση που ενισχύει µία τάση ένταξης αυτού
του συµπλέγµατος θεραπευτηρίων και υπηρεσιών στην ευρύ-
τερη λειτουργία του δηµόσιου τοµέα. Και αυτό νοµίζω χρειάζεται
σήµερα και υπηρετεί και το συνολικό πολιτικό σχέδιο το δικό µας,
που λέµε ότι πρέπει να δοθεί κατά προτεραιότητα στήριξη στο
ΕΣΥ, ακριβώς για να καλύψουµε µε καθολικότητα, ισότητα και
αποτελεσµατικότητα τις ανάγκες υγείας των ανθρώπων. Είναι µια
άλλου τύπου σύµπραξη, λοιπόν, ανάµεσα στο κράτος και σε ιδιώ-
τες επενδυτές. Δεν έχει τη κερδοσκοπική λογική των γνωστών
ΣΔΙΤ, που είναι και το εργαλείο πολιτικής υγείας της Αντιπολίτευ-
σης. 

Πραγµατικά αποδεικνύεται ότι σε µία περίοδο µεγάλων αναγ-
κών για τη δηµόσια περίθαλψη υπάρχει µια πολιτική ηγεσία,
υπάρχει µια Κυβέρνηση, η οποία έχει την αξιοπιστία να εξασφα-
λίσει συνδροµές και στήριξη οικονοµική, δυσεύρετη προφανώς,
µε βάση τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς που υπάρχουν, για
να ενισχυθεί η δηµόσια περίθαλψη και το κοινωνικό κράτος στη
χώρα µας. Και φυσικά αυτό προϋπέθετε µία αξιοπιστία από την
πλευρά µας, αλλιώς δεν θα υπήρχαν αυτές οι προσφορές. 

Εξήγησε ο Παύλος –και είναι πολύ ενδιαφέρον- πώς ακριβώς
ήταν το πλαίσιο το χρηµατοδοτικό, πώς ακριβώς ήταν η διαχεί-
ριση των προηγούµενων χρόνων. 

Εγώ έχω µια µελέτη από το Πανεπιστήµιο του Πειραιά του
2017, µελέτη ανάπτυξης του «Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού
Κέντρου» µε υπεύθυνο τον καθηγητή κ. Ιωάννη Πολλάλη, που
αναφέρεται –έχει ενδιαφέρον να τη βρείτε, φαντάζοµαι θα υπάρ-
χει στο διαδίκτυο- στα κολοσσιαία χρέη, στις ζηµίες και φυσικά
υπάρχει ρητή αναφορά ότι τα λειτουργικά του ελλείµµατα ήταν
πολύ υψηλά και µόλις τα τελευταία δύο έτη έχουν αρχίσει να εκ-
µηδενίζονται.

Αυτό είναι το έδαφος µιας αξιόπιστης συνεργασίας, αυτό δια-
σφαλίζει ότι οι επενδύσεις αυτές πραγµατικά θα έχουν κοινωνική
ανταποδοτικότητα και δεν θα γίνεται διασπάθιση από επιτήδει-
ους. 

Για τις προσλήψεις νοµίζω ότι ειπώθηκαν πάρα πολλά. Υπάρχει
σε εξέλιξη -και τελειώνουµε µε αυτή την τροπολογία- ουσιαστικά
η τελευταία φάση των προσλήψεων µονίµων γιατρών του ΕΣΥ
που είχαµε διαθέσιµες. Αθροιστικά είναι δυο χιλιάδες επτακόσιες
εξήντα θέσεις συν εξακόσιες εξήντα παλιές, που είχαν παγώσει,
που είχαν προκηρυχθεί πριν από την κρίση και που τις επανερ-
γοποιήσαµε. Εποµένως έχουµε ένα άθροισµα συνολικά τριών χι-
λιάδων τριακοσίων περίπου µονίµων θέσεων γιατρών του ΕΣΥ
που θα προκηρυχθούν και είναι σε διαδικασία κρίσης και επιλο-
γής. 

Αυτό για τα δεδοµένα της συγκυρίας, για µια περίοδο µεγάλων
περιορισµών, νοµίζω ότι είναι µια τεράστια αιµοδότηση του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας, που προφανώς έχει περισσότερες ανάγ-
κες και οφείλουµε ακριβώς στη νέα µεταµνηµονιακή περίοδο να
ενισχύσουµε αυτή την παρέµβαση και αυτή την προοπτική.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η παρέµβαση αυτή ακυρώνει το βασικό
αφήγηµα της Αντιπολίτευσης, ότι αυτή η Κυβέρνηση ούτε µπορεί
να διασφαλίσει επενδύσεις ιδιωτικές ούτε µπορεί να διασφαλίσει
τη λειτουργία κέντρων αριστείας στη χώρα. Αυτό το πράγµα
πραγµατικά καταρρέει. Αποδεικνύεται ότι πέρα από τη φιλολογία
και τη γνωστή ρητορική που αναπτύσσεται από την πλευρά της
Αντιπολίτευσης υπάρχει µια Κυβέρνηση που αθόρυβα, συστηµα-
τικά, µε σοβαρότητα και µε σχέδιο ακριβώς υλοποιεί αυτή τη
γραµµή και ενισχύει την ποιότητα της φροντίδας που παρέχεται
στον κόσµο, βεβαίως, σε ένα πεδίο που έχει προβλήµατα, που
έχει ανάγκες ακάλυπτες, αλλά νοµίζω ιδιαίτερα στη νέα µεταµνη-
µονιακή φάση έχει και περισσότερες δυνατότητες. 

Θα τελειώσω µε ένα θεµελιώδες πραγµατικά ψέµα, το οποίο
επιχείρησε και σήµερα να εκστοµίσει η Νέα Δηµοκρατία, ο Εκ-
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πρόσωπός της. Γιατί, προσέξτε, υπάρχουν τα κατά συνθήκη
ψεύδη, τα οποία λέγονται στην πολιτική αντιπαράθεση, αλλά
υπάρχουν και προκλητικά ψεύδη, τα οποία δεν µπορεί να είναι
ανεκτά. Το να λέει, λοιπόν, η Αντιπολίτευση ότι επί Νέας Δηµο-
κρατίας ξεκίνησε η κάλυψη των ανασφάλιστων, προσβάλλει τη
νοηµοσύνη εκατοντάδων χιλιάδων ανθρώπων, οι οποίοι αυτά τα
χρόνια ήξεραν ότι ήταν αποκλεισµένοι από το σύστηµα υγείας
και που είδαν µετά τον ν.4368 µια εγγυηµένη και ασφαλή πρό-
σβαση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Είχε βγει όντως µια υπουργική απόφαση, η οποία έµεινε ανε-
νεργή, κανείς δεν την έµαθε, κανείς δεν ασχολήθηκε µε αυτή, τα
νοσοκοµεία συνέχισαν να προβάλλουν εµπόδια στη νοσηλεία και
τη θεραπεία των ανασφάλιστων ανθρώπων και συνέχισαν όταν
ήταν εντελώς απαραίτητη η νοσηλεία τους να τους χρεώνουν δυ-
σβάσταχτα νοσήλια, τα οποία, όπως είπε ο Παύλος, µε νοµοθε-
τική ρύθµιση διαγράψαµε και αυτή την περίοδο τα νοσοκοµεία
στέλνουν σηµειώµατα στους πολίτες και λένε ότι το χρέος σας
για τη νοσηλεία αυτής της περιόδου έχει διαγραφεί µετά από πα-
ρέµβαση και συνεννόηση µε τη ΔΟΥ στην οποία είχε µεταφερθεί.
Νοµίζω, λοιπόν, ότι πραγµατικά προκαλείτε τη νοηµοσύνη όλων
µας, όταν επικαλείστε ότι αυτό το θέµα είχε ρυθµιστεί. 

Να µη σας πω τώρα για τη φαρµακευτική κάλυψη των ανασφά-
λιστων πολιτών, που πέρυσι έφτασε τα 185 εκατοµµύρια ευρώ
και φέτος υπολογίζουµε ότι θα φτάσει περίπου τα 200 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Πραγµατικά, ήταν ένα τεράστιο κενό ιατροφαρµα-
κευτικής φροντίδας, το οποίο αντιµετωπίστηκε µε αξιοπρέπεια,
µε ισοτιµία και βεβαίως και µε τα ίδια προβλήµατα που έχουν και
οι ασφαλισµένοι πολίτες, κανείς δεν αντιλέγει για αυτό. 

Και θεωρώ ότι, επειδή ακριβώς αυτό είναι το πιο ευδιάκριτο
αποτύπωµα στην πολιτική υγείας και στην κοινωνική πολιτική
αυτής της Κυβέρνησης, γι’ αυτό και ενοχλείστε, γι’ αυτό και προ-
σπαθείτε µε κάθε τρόπο να το αποδοµήσετε ή να πείτε ότι και
εσείς το είχατε κάνει.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτές οι δύο κρίσιµες παρεµβάσεις, η κά-
λυψη των ανασφάλιστων πολιτών και η στήριξη και ενδυνάµωση
της δηµόσιας περίθαλψης, είναι µια εξαιρετική επένδυση στην
αξιοπρέπεια και στην κοινωνική συνοχή της χώρας που έχει κάνει
αυτή η Κυβέρνηση και αυτό πλέον αναγνωρίζεται και αποτιµάται
θετικά στην καθηµερινότητα εκατοντάδων χιλιάδων ανθρώπων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, γίνεται δεκτό το αίτηµα

του «σπασίµατος»… (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Φωτήλα, παρα-

καλώ πολύ! Ζητήστε πρώτα την άδεια, για να µιλήσετε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν

γίνεται δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαος Ξυδάκης είναι εδώ; Δεν
είναι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση Σύµβασης δωρεάς
µεταξύ του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Σ. ΩΝΑ-
ΣΗΣ», του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου (Ω.Κ.Κ.) και
του Ελληνικού Δηµοσίου και λοιπές διατάξεις». 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΔΕΣ: Ναι.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση Σύµβασης δωρεάς µεταξύ
του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Σ. ΩΝΑΣΗΣ», του
Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου (Ω.Κ.Κ.) και του Ελληνι-
κού Δηµοσίου και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής
κατά πλειοψηφία. 

Προχωρούµε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο ως έχει; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΔΕΣ: Ναι.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο

πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δεύτερο ως έχει; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΔΕΣ: Ναι.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο

δεύτερο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο τρίτο ως έχει; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΔΕΣ: Ναι.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο

τρίτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1753 και ειδικό 138 ως έχει; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΔΕΣ: Ναι.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1753 και ειδικό 138 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1754 και ειδικό 139 ως έχει; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΔΕΣ: Ναι.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1754 και ειδικό 139 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
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αριθµό 1756 και ειδικό 141 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΔΕΣ: Ναι.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1756 και ειδικό 141 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1759 και ειδικό 143 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΔΕΣ: Ναι.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1759 και ειδικό 143 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Προχωρούµε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του νο-
µοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΔΕΣ: Ναι.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.

Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση
Σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «ΑΛΕ-
ΞΑΝΔΡΟΣ Σ. ΩΝΑΣΗΣ», του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέν-
τρου (Ω.Κ.Κ.) και του Ελληνικού Δηµοσίου και λοιπές διατάξεις»
έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΔΕΣ: Ναι.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση

Σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «ΑΛΕ-
ΞΑΝΔΡΟΣ Σ. ΩΝΑΣΗΣ», του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέν-
τρου (Ω.Κ.Κ.) και του Ελληνικού Δηµοσίου και λοιπές διατάξεις»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση Σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Κοινωφελούς Ιδρύ-
µατος «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Σ. ΩΝΑΣΗΣ», του Ωνάσειου Καρδιοχει-
ρουργικού Κέντρου (Ω.Κ.Κ.) και του Ελληνικού Δηµοσίου και
λοιπές διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
Άρθρο πρώτο 

Κύρωση Σύµβασης δωρεάς

Κυρώνεται η από 26.7.2018 Σύµβαση δωρεάς µεταξύ του Ελλη-
νικού Δηµοσίου, του Κοινωφελούς Ιδρύµατος που εδρεύει στο
VADUZ του LIECHTENSTEIN µε την   επωνυµία Κοινωφελές
Ίδρυµα «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Σ. ΩΝΑΣΗΣ» (ALEXANDER S. ONASSIS
PUBLIC BENEFIT FOUNDATION) και του Ωνάσειου Καρδιοχει-
ρουργικού Κέντρου (Ν.Π.Ι.Δ.), µαζί µε τα συνηµµένα σε αυτή Πα-
ραρτήµατα Α’, Β’ και Γ’ της οποίας το κείµενο έχει ως ακολούθως:

890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’ - 27 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ  2018 919
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922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’ - 27 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ  2018 923
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934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
Άρθρο δεύτερο

Θεσµική Αναδιοργάνωση Ωνάσειου 
Καρδιοχειρουργικού Κέντρου (Ω.Κ.Κ.)

1. Το άρθρο 4 του ν. 2012/1992 (Α’ 28), όπως ισχύει, αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Άρθρο 4
Σκοπός του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου

1. Το Ω.Κ.Κ. θα λειτουργεί ως καρδιολογικό, καρδιοχειρουρ-
γικό και µεταµοσχευτικό «κέντρο αριστείας» και αναφοράς σε
ευρωπαϊκό επίπεδο του οποίου σκοπός είναι:

α)  Η παροχή υπηρεσιών, συµπεριλαµβανοµένης της νοση-
λείας, στον τοµέα καρδιολογίας και καρδιοχειρουργικής, ενδο-
αγγειακής και επεµβατικής αποκατάστασης και απεικονιστικής
και επεµβατικής διαγνωστικής ενηλίκων και παιδιών και συναφείς
δραστηριότητες που περιλαµβάνονται στην αποστολή ενός σύγ-
χρονου καρδιολογικού και καρδιοχειρουργικού κέντρου.

β)  Η παροχή υπηρεσιών στις µεταµοσχεύσεις καρδιάς και
πνευµόνων και κάθε άλλου συµπαγούς (ή άλλου) οργάνου σε
ενήλικες και παιδιά που θα ορίζεται µε απόφαση του Δ.Σ., τηρου-
µένων των εκάστοτε ισχυουσών διατάξεων που διέπουν την χο-
ρήγηση αδειών λειτουργίας στις µονάδες µεταµοσχεύσεων
συµπαγών και άλλων οργάνων.

γ) Η διενέργεια σύγχρονων ιατρικών πράξεων και διαδικασιών
που θα ορίζει το Δ.Σ. για την κάλυψη των ιατρικών αναγκών της
χώρας σε σχέση µε τα παραπάνω. 

δ)  Η ιατρική έρευνα, ο σχεδιασµός, προγραµµατισµός και
υλοποίηση ιατρικών ερευνητικών προγραµµάτων, καθώς και η
συλλογή και αξιοποίηση επιστηµονικών πληροφοριών στον
τοµέα της καρδιοχειρουργικής και καρδιολογίας, συµπεριλαµ-
βανοµένης της µεθόδου σύγχρονης πληροφορικής αξιοποίησης
των πληροφοριών αυτών, κυρίως από τη διασύνδεση του Ω.Κ.Κ.
µε αντίστοιχες τράπεζες πληροφοριών, που λειτουργούν στην
Ελλάδα ή στο εξωτερικό, σύµφωνα µε το ν. 2472/1997 (Α’ 50) και
τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου, της 27ης Απριλίου 2016, για την προστασία των
φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία των
δεδοµένων αυτών.

2. Οι διατάξεις που αφορούν στους φορείς της Γενικής Κυβέρ-
νησης ισχύουν για το Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο µε την
επιφύλαξη και κατά τα οριζόµενα στις ειδικότερες διατάξεις του
παρόντος, του ν. 1675/1986, και του Εσωτερικού Κανονισµού Λει-
τουργίας.»

2. Το άρθρο 5 του ν. 2012/1992 (Α’ 28), όπως ισχύει αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Άρθρο 5
Πόροι του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού 

Κέντρου (Ω.Κ.Κ.)

1. Πόροι του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέντρου είναι:
α)  Τα ηµερήσια νοσήλια και οι εισπράξεις από τις σχετικές µε

το αντικείµενό του ιατρικές πράξεις.
β) Κληρονοµίες, κληροδοσίες, δωρεές και επιχορηγήσεις από

τρίτους, όπως και οι πρόσοδοι από αυτές.
γ) Τόκοι από καταθέσεις σε τράπεζες ή άλλους πιστωτικούς

οργανισµούς.
δ) Έσοδα από συνέδρια, ανακοινώσεις, δηµοσιεύσεις.
ε) Έσοδα από ερευνητικά πρωτόκολλα αλλά και από άλλες

δραστηριότητες, που ήθελε αναπτύξει για την ιατρική έρευνα
αλλά και για την εξυπηρέτηση του προσωπικού, των νοσηλευο-
µένων και επισκεπτών (όπως εκµετάλλευση ή ενοίκια από κυλι-
κεία, εστιατόριο, ανθοπωλεία, είδη δώρων κ.λπ.). 

στ) Έσοδα από την εκποίηση παλαιών µηχανηµάτων, επίπλων,
σκευών και κάθε είδους άχρηστου υλικού. 

ζ) Η προβλεπόµενη στην παράγραφο 3 του παρόντος άρθρου
επιχορήγηση από το Δηµόσιο και κάθε άλλη πρόσθετη επιχορή-

γηση που θα καθορίζεται εκάστοτε µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας. 

2. Το Ω.Κ.Κ. θα παρέχει υποχρεωτικά τις υπηρεσίες του και σε
ανασφάλιστους ή οικονοµικά αδύναµους πολίτες, όπως ορίζεται
στο άρθρο 33 του ν. 4368/2016.

3. Το Ελληνικό Δηµόσιο παρέχει τακτική επιχορήγηση προς το
Ω.Κ.Κ. που εντάσσει στον ετήσιο τακτικό Κρατικό Προϋπολογι-
σµό του Υπουργείου Υγείας, σε συγκεκριµένο κωδικό, η οποία
θα ανέρχεται σε ποσοστό ίσο µε το είκοσι τοις εκατό (20%) του
ετήσιου προϋπολογισµού των δαπανών του Ω.Κ.Κ.. Το ποσό
αυτό θα καταβάλλεται στο Ω.Κ.Κ. σε δωδεκατηµόρια σε 4 ισό-
ποσες τριµηνιαίες δόσεις. Για το σκοπό αυτόν το Ω.Κ.Κ. θα υπο-
βάλει ετησίως στο Υπουργείο Υγείας τον προϋπολογισµό του το
αργότερο µέχρι την 30ή Σεπτεµβρίου κάθε έτους για το επόµενο
έτος. Επιπρόσθετα, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και
Οικονοµικών δύναται να καταβάλλεται, διά του τακτικού προϋπο-
λογισµού του Υπουργείου Υγείας έκτακτη επιχορήγηση προς το
Ω.Κ.Κ. για την κάλυψη δαπανών που προκύπτουν από την υλο-
ποίηση δωρεών.

4.  Στις περιπτώσεις διενέργειας µεταµοσχεύσεων συµπαγών
οργάνων και νέων καινοτόµων θεραπευτικών υπηρεσιών και πρά-
ξεων, που δεν περιλαµβάνονται στην εκάστοτε ισχύουσα λίστα
αποζηµίωσης, µε βάση τα Κλειστά Ενοποιηµένα Νοσήλια – ΚΕΝ
ή όποιο άλλο καθεστώς αποζηµίωσης ισχύσει µελλοντικά, η τε-
λευταία µετά από τεκµηριωµένο αίτηµα του Δ.Σ., θα ανανεώνεται
έγκαιρα για να τις συµπεριλαµβάνει, σύµφωνα µε τις διαδικασίες
και µεθόδους που προβλέπεται στις κείµενες διατάξεις. Η κοστο-
λόγηση νέων ή η ανακοστολόγηση υφιστάµενων υπηρεσιών και
πράξεων και ειδικότερα των µεταµοσχεύσεων, θα βασίζεται στην
τοπική προσαρµογή ισχύοντων διεθνών προτύπων και τιµών,
ώστε να καλύπτουν το πραγµατικό κόστος παροχής της υπηρε-
σίας. Για το λόγο αυτόν µε το σχετικό αίτηµα θα υποβάλλεται και
αναλυτική κοστολόγηση της εκάστοτε πράξης, η οποία δύναται
να προκύπτει είτε από αναλυτική αποτίµηση είτε από αναφορά
σε χώρες µε αντίστοιχο οικονοµικό επίπεδο.»

3. Το άρθρο 8 του ν. 2012/1992 (Α’ 28), όπως ισχύει, αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Άρθρο 8
Διοικητικό Συµβούλιο του Ωνάσειου 

Καρδιοχειρουργικού Κέντρου 

1.  Το Ω.Κ.Κ. διοικείται από επταµελές Δ.Σ. µε τετραετή θητεία
που αποτελείται από τον Πρόεδρο και τον Αντιπρόεδρο του Δ.Σ.
και πέντε (5) µέλη, που διορίζονται µε τους νόµιµους αναπληρω-
τές τους, µε απόφαση του Υπουργού Υγείας, που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Η θητεία κάθε µέλους του
Δ.Σ., του Προέδρου και του Αντιπροέδρου µπορεί να ανανεώνε-
ται. 

2. Τέσσερα (4) µέλη, συµπεριλαµβανοµένου του Προέδρου και
του Αντιπροέδρου, µε τους νόµιµους αναπληρωτές τους, ορίζον-
ται από τον Υπουργό Υγείας και τρία (3) µέλη του Δ.Σ. µε τους
νόµιµους αναπληρωτές τους υποδεικνύονται από το Κοινωφελές
Ίδρυµα «Αλέξανδρος Σ. Ωνάσης». Ο Υπουργός Υγείας δύναται
κατά τη διακριτική του ευχέρεια να ορίσει ως Αντιπρόεδρο ένα
(1) εκ των µελών του Δ.Σ. που υποδεικνύονται από το Ίδρυµα
Ωνάση.

3. Όλα τα µέλη του Δ.Σ. διαθέτουν αυξηµένα επιστηµονικά,
επαγγελµατικά ή διοικητικά προσόντα που έχουν αποκτηθεί στο
πλαίσιο της σταδιοδροµίας τους και είναι συναφή µε το σκοπό
του Ω.Κ.Κ.. Ειδικότερα, όλα τα µέλη του Δ.Σ. θα πρέπει να είναι
πάντοτε καταξιωµένα και αναγνωρισµένα πρόσωπα της οικονο-
µικής και επιστηµονικής ζωής του τόπου ή της δηµόσιας διοίκη-
σης, όπως καθηγητές πανεπιστηµίου ή άλλα εξέχοντα πρόσωπα
της επιστηµονικής, οικονοµικής και κοινωνικής ζωής της χώρας,
που µπορούν µε τις γνώσεις και την πείρα τους, να συµβάλλουν
αποτελεσµατικά στην επίτευξη των σκοπών του Κέντρου.

4. Ο Πρόεδρος εκπροσωπεί το Ω.Κ.Κ. δικαστικώς και εξωδίκως
και εκτελεί τις αποφάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.). Τα
µέλη του Δ.Σ. που υποδεικνύονται από το Ίδρυµα Ωνάση δεν εκ-
προσωπούν το Ίδρυµα ατοµικά, αλλά ενεργούν αυτοτελώς και
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µε ίδια ευθύνη των πράξεών τους. 
5. Ο διορισµός νέου µέλους, κατά τη διάρκεια της θητείας του

Δ.Σ., λόγω κενώσεως θέσεως από οποιαδήποτε αιτία ή λόγω
πρόωρης παύσης τους, σύµφωνα µε τo άρθρο 9, γίνεται για το
µέχρι τη λήξη της θητείας των λοιπών µελών χρόνο. Σε περί-
πτωση κενώσεως θέσεων µελών και µέχρι να διορισθούν νέα
µέλη, το Δ.Σ. εξακολουθεί να λειτουργεί νόµιµα, εφόσον παρα-
µένουν τουλάχιστον τέσσερα (4) από τα ορισθέντα µέλη του,
συµπεριλαµβανοµένου σε αυτά του Προέδρου. Μέχρι τον ορισµό
νέου Δ.Σ. εξακολουθεί να ισχύει η θητεία του υφιστάµενου.
Εντός δύο (2) µηνών από την δηµοσίευση του παρόντος νόµου
ορίζεται νέο Δ.Σ. µε την παραπάνω σύνθεση.

6. Η ιδιότητα µέλους του Δ.Σ. είναι ασυµβίβαστη µε την ιδιό-
τητα µέλους συλλογικού οργάνου παρεµφερούς ιδρύµατος ή νο-
σοκοµείου δηµόσιου ή ιδιωτικού, προµηθευτή ή εργολάβου ή
εργαζόµενου υπό οποιαδήποτε έννοµη σχέση µε το Ωνάσειο
Καρδιοχειρουργικό Κέντρο. Επίσης µέλη του Δ.Σ. δεν δύνανται
να είναι µετακλητοί δηµόσιοι υπάλληλοι ή πρόσωπα, που συνδέ-
ονται µεταξύ τους µε συγγένεια µέχρι τρίτου βαθµού εξ αίµατος
ή εξ αγχιστείας.

7. Τα µέλη του Δ.Σ. δεν δικαιούνται µισθού αλλά µόνο αποζη-
µίωσης, το ύψος της οποίας καθορίζεται µε απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας και βαρύνουν το Ω.Κ.Κ., σύµ-
φωνα µε τις κείµενες διατάξεις περί Ενιαίου Μισθολογίου. 

8. Για τα θέµατα της συγκρότησης και λειτουργίας του Δ.Σ.
του Ω.Κ.Κ., εφαρµόζεται αναλογικά ο ν. 2690/1999 (Α’ 45) εκτός
αν ορίζεται διαφορετικά µε τον παρόντα νόµο. 

9. Οι αποφάσεις του Δ.Σ. λαµβάνονται κατά πλειοψηφία των
παρόντων µελών και σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η
γνώµη µε την οποία συντάσσεται ο Πρόεδρος.

10. Τα πρακτικά συνεδρίασης του Δ.Σ. υπογράφονται από όλα
τα µέλη που παρέστησαν σε αυτό, µε συνοπτική µνεία των τυχόν
µειοψηφιών, καθώς και της αιτιολογίας τους.»

4. Το άρθρο 9 του ν. 2012/1992 (Α’ 28), όπως ισχύει, αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«Άρθρο 9
Ανάκληση Μελών Διοικητικού Συµβουλίου

Ο Υπουργός Υγείας µπορεί να παύσει πρόωρα, ήτοι πριν την
λήξη της θητείας τους, και να αντικαταστήσει τα µέλη του Δ.Σ.
που ορίζει ο ίδιος για σπουδαίο λόγο, που σχετίζεται µε την
άσκηση των καθηκόντων τους. Μπορεί επίσης να παύσει πρόωρα
για σπουδαίο λόγο που σχετίζεται µε την άσκηση των καθηκόν-
των του και µέλος του Δ.Σ., που υποδεικνύεται από το Ίδρυµα
Ωνάση. Στην περίπτωση αυτή το Ίδρυµα Ωνάση θα ορίσει το νέο
µέλος του Δ.Σ. εντός τριάντα (30) ηµερών από την κοινοποίηση
της πράξης πρόωρης παύσης. Ως σπουδαίος λόγος θεωρείται
και στις δύο περιπτώσεις ενδεικτικά εκείνος που ανάγεται στη
συµπεριφορά του µέλους διοίκησης κατά την άσκηση των καθη-
κόντων του ή αντικειµενικός λόγος, όπως η έλλειψη συνεργασίας
ή λοιπές περιστάσεις, ανεξάρτητες µε την ειδικότερη συµπερι-
φορά του µέλους, που τον καθιστούν ακατάλληλο για την
άσκηση των καθηκόντων του. Στους σπουδαίους λόγους επίσης
συµπεριλαµβάνεται η συνδροµή των προβλεπόµενων περιπτώ-
σεων στην παράγραφο 6 του προηγούµενου άρθρου ή η περί-
πτωση απουσίας του µέλους από πέντε (5) συνολικά
συνεδριάσεις εντός του έτους χωρίς αποχρώντα λόγο.»

5. Στο ν. 2012/1992 (Α’ 28), όπως ισχύει, προστίθεται άρθρο
4Α, που έχει ως εξής:

«Άρθρο 4Α
Λειτουργία Ωνάσειου Εθνικού 

Μεταµοσχευτικού Κέντρου

1. Στη Νέα Πτέρυγα του Ω.Κ.Κ. θα εγκατασταθεί και θα λειτουρ-
γεί το Ωνάσειο Εθνικό Μεταµοσχευτικό Κέντρο (εφεξής:
«Ω.Ε.ΜΕ.Κ.») και το «Ωνάσειο Παίδων». Το «Ω.Ε.ΜΕ.Κ.» και το
«Ωνάσειο Παίδων» υπάγονται στο Ω.Κ.Κ. ως οργανικό τµήµα του
και δεν έχουν αυτοτελή νοµική προσωπικότητα. Σκοπός του
«Ω.Ε.ΜΕ.Κ.» είναι η διενέργεια µεταµοσχεύσεων όλων των συµπα-

γών οργάνων σε συνεργασία µε τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµο-
σχεύσεων και τις αντίστοιχες κλινικές ελληνικών και αλλοδαπών
πανεπιστηµιακών κλινικών, καθώς και η έρευνα επ’ αυτών. Σκοπός
του «Ωνασείου Παίδων» είναι η λειτουργία σύγχρονης και πλήρως
εξοπλισµένης παιδιατρικής κλινικής εξειδικευµένης στην παιδική
καρδιολογία και καρδιοχειρουργική, καθώς και η έρευνα επ’
αυτών. 

2. Το «Ω.Ε.ΜΕ.Κ.» και το «Ωνάσειο Παίδων» θα λειτουργεί µε το
προσωπικό που υπηρετεί στο Ω.Κ.Κ. και µε υφιστάµενες θεσµικά
οργανωµένες οµάδες και ιατρικά τµήµατα και µονάδες που έχουν
ή θα λάβουν άδεια για µεταµόσχευση, σύµφωνα µε τις εκάστοτε
ισχύουσες νοµοθετικές διατάξεις ή εξειδικεύονται στην θεραπεία
παίδων µε καρδιακές νόσους. Η συνεργασία ιατρικού, νοσηλευτι-
κού και λοιπού προσωπικού που υπηρετεί σε ιατρικά τµήµατα των
Α.Ε.Ι. ή του Ε.Σ.Υ., πραγµατοποιείται µε ειδικά πρωτόκολλα συ-
νεργασίας του Ω.Κ.Κ. µε τα αντίστοιχα τµήµατα, οµάδες και επαγ-
γελµατίες υγείας, στα οποία περιγράφονται όλα τα σχετικά µε την
εκπλήρωση και προώθηση των µεταµοσχεύσεων στη χώρα µας
ως προς το «Ω.Ε.ΜΕ.Κ.» και µε τη νοσηλεία παίδων µε καρδιακές
νόσους, όσον αφορά στο «Ωνάσειο Παίδων». Τα σχετικά πρωτό-
κολλα καταρτίζονται από το Ω.Κ.Κ. και εγκρίνονται από τον Ε.Ο.Μ..
Αντίστοιχα πρωτόκολλα καταρτίζει το Ω.Κ.Κ. µε ειδικούς στις καρ-
διακές νόσους παίδων, που εργάζονται σε αντίστοιχα καταξιωµένα
κέντρα του εξωτερικού και, µε την έγκριση του Ε.Ο.Μ., στις µετα-
µοσχεύσεις οργάνων (ιατρούς και λοιπό επιστηµονικό προσωπικό)
που εργάζονται σε κέντρα του εξωτερικού, µε σκοπό την ανά-
πτυξη και καθιέρωση των µεταµοσχεύσεων όλων των συµπαγών
οργάνων. 

3.  Οι µεταµοσχεύσεις και οι άλλες πρωτοπόρες, ερευνητικές
και καινοτόµες ιατρικές πράξεις θα παρέχονται και σε ασθενείς
που είναι πολίτες κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης βάσει
ειδικού πρωτοκόλλου συνεργασίας που συνάπτει το Υπουργείο
Υγείας της Ελλάδας, το Ω.Κ.Κ. και το κράτος-µέλος.»

6. Στο άρθρο 13 του ν. 2012/1992 (Α’ 28), όπως ισχύει, προστί-
θενται παράγραφοι 7, 8, 9, 10, 11, 12, 13 και 14 ως ακολούθως: 

«7. Η προαγωγή ή πρόσληψη προσωπικού (ιατρικού και λοιπού)
σε θέσεις ευθύνης (προϊσταµένων, αναπληρωτών ή υποδιευθυν-
τών, διευθυντών, συµπεριλαµβανοµένων του γενικού διευθυντή,
του νοµικού και του αναπληρωτή νοµικού συµβούλου) όπως αυτές
προβλέπονται στον Κανονισµό Λειτουργίας κατά τα κατωτέρω ορι-
ζόµενα στο άρθρο 15 του παρόντος, γίνεται µε απόφαση του Δ.Σ.
του Ω.Κ.Κ., σύµφωνα µε τις αρχές της αξιοκρατίας, της αντικειµε-
νικότητας και της διαφάνειας και µετά από τη δηµοσίευση ανοι-
κτής πρόσκλησης ενδιαφέροντος, κατά τα ειδικότερα (ως προς
τον τύπο, τα προσόντα, τις προθεσµίες κ.λπ.) οριζόµενα στον Κα-
νονισµό Λειτουργίας.

8. Η προαγωγή ή πρόσληψη υποψηφίων για τις θέσεις των Δι-
ευθυντών της Ιατρικής Υπηρεσίας, των Διευθυντών των Κλινικών
και του Γενικού Διευθυντή γίνεται µε απόφαση του Δ.Σ. του Ω.Κ.Κ.,
που λαµβάνεται ύστερα από την γνώµη ειδικής Τριµελούς Επιτρο-
πής. H Τριµελής Επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Υγείας, που δηµοσιεύεται στη Διαύγεια µέσα σε αποκλειστική
προθεσµία ενός (1) µήνα από το τέλος της σχετικής προκήρυξης.
Η Τριµελής Επιτροπή αποτελείται από ένα (1) µέλος που ορίζεται
από το Διοικητικό Συµβούλιο του Ω.Κ.Κ. µε απλή πλειοψηφία, ένα
(1) µέλος που θα ορίζεται από το Ίδρυµα Ωνάση και ένα (1) µέλος
που θα ορίζεται από κοινού από το Δ.Σ. του Ω.Κ.Κ., µε απλή πλει-
οψηφία και από το Ίδρυµα Ωνάση και θα είναι ο Πρόεδρός της.
Ως µέλη της ανωτέρω Επιτροπής µπορεί να ορίζονται και µέλη του
Δ.Σ. του Ω.Κ.Κ.. Τα µέλη πρέπει να έχουν επιστηµονική εξειδίκευση
ή εµπειρία στο γνωστικό αντικείµενο που είναι ανάλογο της ειδι-
κότητας της προς πλήρωσης θέσης. 

9. Η άνω διαδικασία εφαρµόζεται από την ηµεροµηνία έναρξης
ισχύος του παρόντος νόµου, κατά την πλήρωση κενών ή κενούµε-
νων οργανικών θέσεων είτε λόγω αποχώρησης (οικειοθελούς ή
µετά από καταγγελία) είτε λόγω µη ανανέωσης της σύµβασης ερ-
γασίας ορισµένου χρόνου του κατέχοντος αυτές προσωπικού. 

10. Όλο το τακτικό ιατρικό προσωπικό που προσλαµβάνεται σε
θέση ευθύνης κατά τα οριζόµενα στο παρόν υπηρετεί µε σύµβαση
ορισµένου χρόνου τριετούς διάρκειας, η οποία δύναται να ανανε-
ωθεί για µία (1) επιπλέον τριετία, µετά από την παρέλευση της
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οποίας και εφόσον η συνολική θητεία του ιατρικού στελέχους
αξιολογείται θετικά, µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου µε-
τατρέπεται σε αορίστου χρόνου. 

11. Όλες ανεξαιρέτως οι πληρωµές των πάσης φύσεως αποδο-
χών, απολαβών και αποζηµιώσεων (τακτικών και έκτακτων) του
πάσης φύσεως προσωπικού του Κέντρου, το οποίο συνδέεται µε
αυτό µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας (εξαρτηµένης ή ανεξάρτη-
της) ή σύµβασης έργου, οι οποίες καθορίζονται αποκλειστικά,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου, καταβάλλονται
από το ίδιο το Ω.Κ.Κ. και βαρύνουν τον προϋπολογισµό του. 

12. Για την εκπλήρωση γενικότερα του σκοπού του Ω.Κ.Κ. και
την προώθηση της επιστηµονικής έρευνας και εκπαίδευσης, το
Δ.Σ. του Ω.Κ.Κ. δύναται να συνάπτει συµβάσεις εργασίας πλήρους
ή µερικής απασχόλησης µε µέλη ΔΕΠ Πανεπιστηµίων ή Ερευνητι-
κών Κέντρων της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής. Η αµοιβή που θα
προβλέπεται σε αυτές τις συµβάσεις δεν µπορεί να είναι µικρό-
τερη από την ελάχιστη εκ του νόµου προβλεπόµενη. Ειδικά για την
προώθηση των µεταµοσχεύσεων συµπαγών οργάνων η συνεργα-
σία αυτή επεκτείνεται και στο προσωπικό των νοσοκοµείων του
Ε.Σ.Υ. που ειδικεύεται στο συγκεκριµένο τοµέα. Οι συµβάσεις ερ-
γασίας του προσωπικού του Ω.Κ.Κ. γενικότερα δύνανται, κατά τα
διεθνή πρότυπα, να εµπεριέχουν προβλέψεις για διασύνδεση των
απολαβών του ιατρικού, νοσηλευτικού και επιστηµονικού προσω-
πικού του Ω.Κ.Κ. µε ατοµικούς ή οµαδικούς δείκτες που αντανα-
κλούν την παραγωγικότητα, το επιστηµονικό και ερευνητικό έργο,
την αποτελεσµατικότητα και ασφάλεια των υπηρεσιών, καθώς και
την ικανοποίηση των ασθενών και µεταβάλλονται ανάλογα µε τις
στρατηγικές προτεραιότητες του Ω.Κ.Κ.. Τα άνω θα προβλέπονται
αναλυτικότερα στον Κανονισµό που θα εγκρίνεται µε απόφαση
του Υπουργού Υγείας.

13. Για την εκπλήρωση του σκοπού του Ω.Κ.Κ. και την προ-
ώθηση της επιστηµονικής έρευνας και εκπαίδευσης, το Δ.Σ. του
Ω.Κ.Κ. δύναται να εγκρίνει τη σύναψη συµβάσεων εργασίας πλή-
ρους ή µερικής απασχόλησης, εφόσον επιτρέπεται, µε επιστήµο-
νες αναγνωρισµένου κύρους και εµπειρίας Πανεπιστηµίων,
Ερευνητικών και Ιατρικών Κέντρων της ηµεδαπής ή της αλλοδα-
πής. Για τις συµβάσεις αυτές ισχύουν τα προβλεπόµενα της πα-
ραγράφου 3.

14. Οι αποδοχές του συνόλου του προσωπικού προσαυξάνονται
µε επίδοµα παραγωγικότητας, για κάθε κατηγορία, το οποίο κα-
θορίζεται κατ’ έτος µε απόφαση του Δ.Σ.. Τυχόν διαφορά µεταξύ
των αποδοχών που λαµβάνει ήδη το υφιστάµενο προσωπικό του
Ω.Κ.Κ. και των αποδοχών του µισθολογίου του Ε.Σ.Υ. διατηρείται
ως προσωπική διαφορά.»

7. Το άρθρο 15 του ν. 2012/1992 (Α’ 28 ) όπως ισχύει, αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«Άρθρο 15
Οργανισµός και Κανονισµός λειτουργίας

Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, ύστερα από γνώµη του Δ.Σ.
του Ω.Κ.Κ., εκδίδεται και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως ο Εσωτερικός Κανονισµός και το Οργανόγραµµα του
Ω.Κ.Κ.. Με τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας και το Οργανό-
γραµµα (Οργανισµός) του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέν-
τρου, ρυθµίζονται ιδίως τα κάτωθι θέµατα:

α)  Η δηµιουργία, η διάρθρωση, η στελέχωση και ο τρόπος λει-
τουργίας των επιµέρους υπηρεσιών (ιατρικών, νοσηλευτικών διοι-
κητικών και λοιπών).

β)  Η σύσταση και περιγραφή των θέσεων εργασίας του προ-
σωπικού, τα ελάχιστα απαιτούµενα προσόντα και η διαδικασία
πρόσληψης µε την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 13, η
υπηρεσιακή κατάσταση, οι υποχρεώσεις, ο πειθαρχικός έλεγχος
και η πειθαρχική εξουσία για όλο το προσωπικό.

γ)  Οι διαδικασίες προµηθειών πάσης φύσεως, συµπεριλαµβα-
νόµενης της παροχής υπηρεσιών και αγαθών. Ειδικότερα, δύναται
να καταρτιστεί κανονισµός για τις προµήθειες πάσης φύσεως, µι-
σθώσεις και εκµισθώσεις ακινήτων εν γένει, αγορές ή εκποιήσεις
ακινήτων, εκποιήσεις κινητών, αναθέσεις και εκπονήσεις µελετών,
καθώς και εκτέλεση έργων. Ο σχετικός κανονισµός υποχρεωτικά
εφαρµόζει την κείµενη νοµοθεσία των διατάξεων για τα Ν.Π.Ι.Δ.,

όπως αυτές ισχύουν κάθε φορά σε συνδυασµό µε την εκάστοτε
εφαρµοζόµενη νοµοθεσία για δηµόσιες προµήθειες (ν.
4412/2016). 

δ) Στον ανωτέρω κανονισµό εξειδικεύονται επιπλέον τα εγκρι-
τικά επίπεδα, η παρακολούθηση τιµών, η διαχείριση των αποθη-
κών, τα κριτήρια ένταξης σε διαδικασίες προµηθειών που
διενεργούνται από κεντρική κρατική αρχή προµηθειών, οι τρόποι
παρακολούθησης συµβάσεων, η αξιολόγηση προµηθευτών και τα
κριτήρια και οι τρόποι εισαγωγής της καινοτοµίας και οποιοδήποτε
άλλο θέµα σχετικά µε τις προµήθειες και τη διαχείρισή τους. 

ε)  Κάθε άλλη λεπτοµέρεια, που δεν προβλέπεται από τον πα-
ρόντα νόµο και είναι απαραίτητη για την επίτευξη των σκοπών του
Κέντρου.»

Άρθρο τρίτο
Μεταβατικές διατάξεις

1. Το προσωπικό του Ω.Κ.Κ. (πλην των διευθυντών), που υπη-
ρετεί κατά την ηµέρα που τίθεται σε ισχύ ο παρών νόµος και έχει
σύµβαση εργασίας αορίστου χρόνου κατατάσσεται σε αντίστοιχες
προβλεπόµενες οργανικές θέσεις ως ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.). Το λοιπό προσωπικό (πλην των διευθυντών και
του ιατρικού προσωπικού) που προσλαµβάνεται µετά τη θέση σε
ισχύ του παρόντος νόµου, προσλαµβάνεται για δοκιµαστική πε-
ρίοδο µέχρι ενός (1) έτους. Μετά την επιτυχή περάτωση της δοκι-
µαστικής περιόδου απασχολείται µε σύµβαση εργασίας αορίστου
χρόνου και αµείβεται σύµφωνα µε το µισθολόγιο των εργαζοµένων
στα νοσοκοµεία του Ε.Σ.Υ..

2. Ο πρώτος κανονισµός σύµφωνα µε το προηγούµενου άρθρο
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως εντός δώδεκα
(12) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου. Μέχρι
την έγκριση και δηµοσίευση του νέου Κανονισµού κατά το προ-
ηγούµενο άρθρο ισχύει ο υφιστάµενος. Ο ανωτέρω Κανονισµός
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο τέταρτο

1.α) Το τρίτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου
304 του ν. 4512/2018 (Α’ 5) αντικαθίσταται από την έναρξη ισχύος
του ως εξής:

«Προς βεβαίωση των ανωτέρω καταρτίζεται από το Διοικητικό
Συµβούλιο και εκτίθεται στα γραφεία του Συλλόγου οκτώ (8) του-
λάχιστον ηµερολογιακές ηµέρες πριν την ηµέρα των αρχαιρεσιών,
κατάλογος των εχόντων δικαίωµα ψήφου µελών, ο οποίος υπόκει-
ται στον έλεγχο κάθε µέλους του Συλλόγου και διορθώνεται από
το Διοικητικό Συµβούλιο µετά από αιτιολογηµένη και τεκµηριω-
µένη αίτηση µέλους ή οποιουδήποτε δικαιολογεί ειδικό έννοµο
συµφέρον.»

β) Η παρ. 3 του άρθρου 306 του ν. 4512/2018 αντικαθίσταται
από την έναρξη ισχύος της ως εξής:

«3. Η εκλογή, µε την επιφύλαξη των διατάξεων του εσωτερικού
κανονισµού, γίνεται µε ευθύνη, µέριµνα και δαπάνη του Διοικητι-
κού Συµβουλίου του Ιατρικού Συλλόγου (εκλογικοί κατάλογοι,
προετοιµασία χώρων, καλπών, ψηφοδελτίων, φακέλων κ.λπ.). Για
τη διενέργεια των αρχαιρεσιών αρµόδια είναι τριµελής Εφορευ-
τική Επιτροπή, η οποία αποτελείται από έναν (1) δικηγόρο, µε
επαγγελµατική εµπειρία τουλάχιστον τεσσάρων (4) ετών, που ορί-
ζεται από τον οικείο Δικηγορικό Σύλλογο, µε τον νόµιµο αναπλη-
ρωτή του, ως πρόεδρο και δύο (2) µέλη, µη υποψηφίους, τα οποία
ορίζονται µε ισάριθµα αναπληρωµατικά, µε κλήρωση από τα µέλη
του Ιατρικού Συλλόγου που έχουν δικαίωµα ψήφου. Η κλήρωση
διενεργείται από το Διοικητικό Συµβούλιο πέντε (5) τουλάχιστον
ηµερολογιακές ηµέρες πριν τις εκλογές σε ειδική συνεδρίαση, µε
την επιφύλαξη των διατάξεων του εσωτερικού κανονισµού.

Στους Ιατρικούς Συλλόγους, στους οποίους η εκλογή ενεργείται
κατά τµήµατα, συγκροτείται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβου-
λίου του Ιατρικού Συλλόγου, Κεντρική Εφορευτική Επιτροπή που
απαρτίζεται από έναν (1) δικηγόρο που ορίζεται από τον οικείο Δι-
κηγορικό Σύλλογο, µε τον νόµιµο αναπληρωτή του, ως πρόεδρο,
και από τέσσερα (4) µέλη του Ιατρικού Συλλόγου. Οι εφορευτικές
επιτροπές των τµηµάτων συγκροτούνται από τρεις (3) ιατρούς, οι
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οποίοι εκλέγονται, µε ισάριθµους αναπληρωµατικούς, από το Δι-
οικητικό Συµβούλιο του Ιατρικού Συλλόγου µε κλήρωση από τα µη
υποψήφια µέλη που έχουν δικαίωµα ψήφου.

Ζητήµατα εγκυρότητας ψηφοδελτίων, καθώς και κάθε άλλο ζή-
τηµα που αφορά τη διαδικασία των αρχαιρεσιών κρίνονται από τα
µέλη της Εφορευτικής Επιτροπής.»

2. Η τρέχουσα θητεία των Διοικητικών Συµβουλίων, των Πειθαρ-
χικών Συµβουλίων και των Εξελεγκτικών Επιτροπών των τοπικών
Οδοντιατρικών Συλλόγων της χώρας και της Ελληνικής Οδοντια-
τρικής Οµοσπονδίας (Ε.Ο.Ο.) παρατείνεται µέχρι τις 31 Ιανουά-
ριου 2019. Το ίδιο ισχύει και για την τρέχουσα θητεία των
εκπροσώπων των τοπικών Οδοντιατρικών Συλλόγων στην Ελλη-
νική Οδοντιατρική Οµοσπονδία (Ε.Ο.Ο.).

Άρθρο πέµπτο 
Ρυθµίσεις για τον Πανελλήνιο 

Σύλλογο Οδοντοτεχνιτών

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 70 του ν. 4461/2017 (Α' 38) προστί-
θενται εδάφια ως ακολούθως:

«ε) Την εκπλήρωση του σκοπού του Συλλόγου, όπως αυτός ορί-
ζεται στο άρθρο 55 του παρόντος νόµου.

στ) Τη διενέργεια πάσης φύσεως πράξεων που αφορούν στη
διοικητική, οικονοµική και διαχειριστική λειτουργία του Συλλόγου.

Η Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή δύναται µε απόφασή της να
εξουσιοδοτεί τον Πρόεδρο ή τον Αντιπρόεδρο ή τον Ταµία για τη
διενέργεια των πράξεων αρµοδιότητάς της. Επιπλέον, ο Πρό-
εδρος, κατόπιν εξουσιοδότησης της Προσωρινής Διοικούσας Επι-
τροπής, έχει την αρµοδιότητα υπογραφής του σχεδίου της
συλλογικής σύµβασης παροχής υπηρεσιών στους δικαιούχους πε-
ρίθαλψης, µε κάθε δηµόσιο φορέα, οι όροι της οποίας θα δε-
σµεύουν όλους τους οδοντοτεχνίτες που ασκούν το επάγγελµα.»

2. Η ισχύς του παρόντος άρχεται από τις 19.7.2017.

Άρθρο έκτο
Προκήρυξη θέσεων Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας

1.α) Από τις εκατόν έντεκα (111) θέσεις Επιµελητών Β’ του
κλάδου ιατρών Ε.Σ.Υ. του Ε.Κ.Α.Β. που έχουν συσταθεί µε την
υπ’ αριθµ.Υ4δ/90180/02/8.1.2003 (Β’ 23) κοινή υπουργική από-
φαση, οι τέσσερις (4) θέσεις προκηρύσσονται για τις ειδικότητες
Αναισθησιολογίας ή Παθολογίας ή Καρδιολογίας ή Χειρουργικής
ή Γενικής Ιατρικής ή Πνευµονολογίας-Φυµατιολογίας.

β) Από τις πενήντα έξι (56) θέσεις Επιµελητών Α' του κλάδου
ιατρών Ε.Σ.Υ. του Ε.Κ.Α.Β. που έχουν συσταθεί µε την υπ’
αριθµ.Υ4δ/90180/02/8.1.2003 (Β’ 23) κοινή υπουργική απόφαση,
οι δύο (2) θέσεις προκηρύσσονται για την ειδικότητα Παιδιατρι-
κής µε εξειδίκευση στη Μονάδα Εντατικής Νοσηλείας Νεογνών
(ΜΕΝΝ) για τις ανάγκες Κινητής Μονάδας Νεογνών.

2. Η ισχύς του παρόντος άρχεται από την 1.8.2018.

Άρθρο έβδοµο
Τροποποίηση του άρθρου 5 του π.δ. 49/2016 (Α'  80)

1. Στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 5 του π.δ.
49/2016 (Α’ 80) διαγράφεται η φράση «βάσει της νοµοθεσίας της
χώρας κτήσης της µεταπτυχιακού τίτλου».

2. Το παρόν ισχύει από 5.5.2016.

Άρθρο όγδοο

1. Στους πληγέντες του άρθρου 15 της πράξης νοµοθετικού
περιεχοµένου της 26.7.2018 (Α’ 138), εξακολουθούν να χορη-
γούνται τα φαρµακευτικά είδη µε µηδενική συµµετοχή, µέχρι τις
31.12.2018.

2. Το παρόν ισχύει από τις 26.7.2018.

Άρθρο ένατο
Στελέχωση του Ε.Σ.Υ. µε ιατρικό και λοιπό προσωπικό

1. Για τη βελτίωση της λειτουργίας και των παρεχόµενων υπη-

ρεσιών των δοµών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.) συ-
νιστώνται:

α) στις Διοικήσεις Υγειονοµικών Περιφερειών (Δ.Υ.ΠΕ.), για τις
δοµές Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, εκατόν ογδόντα δύο
(182) συνολικά θέσεις ειδικευµένων ιατρών κλάδου Ε.Σ.Υ., πέραν
των υφισταµένων οργανικών θέσεων ειδικευµένων ιατρών κλά-
δου Ε.Σ.Υ.. Η κατανοµή των θέσεων αυτών, ανά πλήθος και ειδι-
κότητα, γίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών,
Υγείας και Διοικητικής Ανασυγκρότησης,

β) στις Διοικήσεις Υγειονοµικών Περιφερειών (Δ.Υ.ΠΕ.), για τις
δοµές Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, και στα νοσοκοµεία του
Ε.Σ.Υ., τριακόσιες είκοσι πέντε (325) συνολικά θέσεις νοσηλευ-
τικού και λοιπού, πλην ιατρών, προσωπικού, πέραν των ήδη υφι-
σταµένων οργανικών θέσεων. Οι θέσεις αυτές, όσον αφορά τα
νοσοκοµεία του Ε.Σ.Υ. δεν συνυπολογίζονται στα ποσοστά του
άρθρου 9 του π.δ. 87/1986 (Α’ 32) και κατανέµονται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών, Υγείας και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης ανά πλήθος, κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα, στις
Δ.Υ.ΠΕ., για τις δοµές Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας και στα
νοσοκοµεία.

Άρθρο δέκατο

Για τη βελτίωση της λειτουργίας και της παροχής υπηρεσιών
της Οργανικής Μονάδας της έδρας (Άργους) του Γενικού Νοσο-
κοµείου Αργολίδας συστήνονται, µε το παρόν, τρεις (3) θέσεις
ειδικευµένων ιατρών Ε.Σ.Υ., για τη στελέχωση του Τµήµατος
Επειγόντων Περιστατικών (Τ.Ε.Π.), πέραν των προβλεποµένων
οργανικών, οι οποίες δεν συνυπολογίζονται στα ποσοστά του άρ-
θρου 9 του π.δ. 87/1986 (Α’ 32).

Άρθρο ενδέκατο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,................................2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Τµήµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;

938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,

ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ

ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

3. ΥΓΕΙΑΣ

5. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ

ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ

ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

4. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ

ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

8. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».



ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Τµήµατος και ώρα 17.08’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 28 Σεπτεµβρίου 2018 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Τµήµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση της

υπ’ αριθµόν 3/3/19-9-2018 επίκαιρης επερώτησης Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας προς τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµι-
σης, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση επιχειρεί την πλήρη κοµµατικοποί-
ηση της δηµόσιας διοίκησης». 
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O ΠΡΟΕΔΡΟΣ  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


